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Αθήνα, σήµερα στις 6 Μαρτίου 2020, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 5-3-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΙΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 5
Μαρτίου 2020 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Στρατηγική αναπτυξιακή προοπτική των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, ρύθµιση ζητηµάτων αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Εσωτερικών και άλλες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε δύο ηµέρες, την Κυριακή 8
Μαρτίου εορτάζεται η Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας και η Διά-
σκεψη των Προέδρων στη συνεδρίαση της 26ης Φεβρουαρίου
αποφάσισε να γίνει στην έναρξη της σηµερινής συνεδρίασης της
Ολοµέλειας σχετική αναφορά από την Προεδρεύουσα και τους
συναδέλφους που έχουν οριστεί ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι µε χρόνο οµιλίας πέντε λεπτά. 

Ξεκινάω λέγοντας εκ µέρους του Προεδρείου τα εξής. Η
Βουλή σήµερα τιµά την Ηµέρα της Γυναίκας. Θα ήθελα, έχοντας
την τιµή να προεδρεύω σήµερα, να µου επιτρέψετε να πω δυο
λόγια, χωρίς να καταχραστώ τον χρόνο σας.

Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω υπενθυµίζοντας τον πλήρη τίτλο της
ηµέρας από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών: «Παγκόσµια
Ηµέρα για τα δικαιώµατα της Γυναίκας και την Παγκόσµια Ει-
ρήνη», κι αυτό γιατί πάνω από έναν αιώνα µετά από τις πρώτες
κινητοποιήσεις των γυναικών για τα δικαιώµατά τους, η εικόνα
σε παγκόσµιο επίπεδο, αλλά και σε ευρωπαϊκό, υπενθυµίζει µε
ένταση την ανάγκη συνέχισης αυτών των αγώνων που ξεκίνησαν
τότε και για τα δικαιώµατά τους και για την Παγκόσµια Ειρήνη. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µην περιοριζόµαστε σε ευχολόγια και
πανηγυρικούς για τους αγώνες της γυναίκας, αλλά να δηλώ-
νουµε µε κάθε τρόπο την ενεργή συµµετοχή µας στους αγώνες
που συνεχίζονται από την ίδια ανάγκη και δυστυχώς, σε πολλές
περιπτώσεις µε τα ίδια αιτούµενα, όπως πριν από έναν αιώνα.

Προσωπικά αυτές οι παγκόσµιες ηµέρες αισθάνοµαι ότι λει-
τουργούν και λίγο ως άλλοθι ώστε να εξαντλούµεθα σε ωραία
λόγια χωρίς πράξεις. Πράγµατι, προσωπικά πάλι θα πω, έχω απο-
ρία, αλλά και ταυτόχρονα οργή για τα όσα θα ειπωθούν από
όλους τους ηγέτες και µη κατά τον εορτασµό της Παγκόσµιας
Ηµέρας των Προσφύγων στις 20 Ιουνίου που πλησιάζει. Υποθέτω
ότι κι εκείνη την ηµέρα θα εκφραστεί η αλληλεγγύη και η ευαι-
σθησία όλων, µόνο που δεν θα µπορούν να τους ακούσουν χιλιά-
δες «κοιµώµενοι» στα βάθη της Μεσογείου. 

Σε κάθε περίπτωση, µέσα από τον θεσµικό µας ρόλο και
επειδή είναι βέβαιο ότι όλοι οι συνάδελφοι θα εκφράσουν τον σε-
βασµό του στους αγώνες της γυναίκας για τα δικαιώµατα της,
στο µέρος της ευθύνης που µας αναλογεί, καλό θα είναι να τι-
µάµε την Ηµέρα της Γυναίκας κάθε ηµέρα, προσέχοντας όταν
νοµοθετούµε να µην επιβάλουµε κοινωνικό αποκλεισµό λόγω
φύλου, να εγγυόµαστε στη γυναίκα την ίση αµοιβή και απασχό-
ληση, την προάσπιση της οικογένειας, της λοχείας και της παι-
δικής ηλικίας και τέλος, να εξασφαλίζουµε τον σεβασµό της
σύγχρονης γυναίκας στην καθηµερινότητα, τη θωράκιση κάθε
γυναίκας από παρενοχλήσεις και στοχοποιήσεις µόνο και µόνο
επειδή είναι γυναίκα. 

Κλείνοντας, θεωρώ ότι πρέπει να τύχει ειδικής αντιµετώπισης
και όχι µόνο αφηρηµένης καταδίκης το φαινόµενο των αυξανό-
µενων βίαιων εγκληµάτων σε βάρος των γυναικών που αυξάνον-
ται καθηµερινά, όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά και σε όλον τον
δυτικό κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι βασικές παραδοχές
πρέπει να διατρέχουν καθηµερινά τη σκέψη µας κατά τη νοµο-
θετική µας εργασία. Είναι το ελάχιστο που µπορούµε να συνει-
σφέρουµε στους αγώνες των γυναικών για τα δικαιώµατά τους
και την Παγκόσµια Ειρήνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω αµέσως τον λόγο στην πρώτη οµιλήτριά µας που
είναι η κ. Ζώη Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία Βουλευτής του Β1’
Βόρειου Τοµέα Αθηνών για πέντε λεπτά, µε τη σχετική ανοχή.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη

γιορτή της Γυναίκας την προσεχή Κυριακή, θα ήθελα να ευχηθώ
χρόνια πολλά σε όλες τις γυναίκες και µε την ευκαιρία που µου
δίνεται να εκφράσω ειδικότερα στις γυναίκες του Έβρου ένα
πολύ µεγάλο ευχαριστώ από την καρδιά µου για εσάς που προ-
σφέρετε και για όσα προσφέρετε καθηµερινά στα παιδιά µας,
στους συζύγους µας, στα αδέλφια µας που υπηρετούν αυτή την
ώρα την πατρίδα. Και θέλω να σας ευχαριστήσω ιδιαίτερα, γιατί
έχετε πάρει τα παιδιά µας κάτω από τις «φτερούγες» σας και τα
φροντίζετε σαν να είναι δικά σας παιδιά. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι το
πρώτο πράγµα που τιµούµε στο πρόσωπο µιας γυναίκας είναι
τον στυλοβάτη της οικογένειας, το στυλοβάτη ενός θεσµού που,
ακόµα και αν ακούγεται στα αυτιά κάποιων ως αναχρονιστικός,
παραµένει για µας ύψιστη κοινωνική προτεραιότητα. 

Η µητέρα που µεγάλωσε τα παιδιά της µέσα στην κρίση, η σύν-
τροφος που αποτελεί πηγή έµπνευσης και συνοδοιπόρο στη
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συχνά συνθλιπτική των ανθρώπινων σχέσεων καθηµερινότητα
του βιοπορισµού, αυτή παραµένει πάντα το θεµέλιο της ανθρώ-
πινης κοινωνίας, η βάση για την οικοδόµηση των ανθρωπίνων
σχέσεων και των συναισθηµάτων και η πηγή της αλληλεγγύης
και της αγάπης. 

Τη γυναίκα, όµως, δεν τη θέλουµε µόνο για τα δύσκολα. Τη θέ-
λουµε εξίσου να πρωτοστατεί και στην ανάπτυξη της πατρίδας
µας και να πρωτοστατεί ισότιµα. Με µια κουβέντα, ίσες ευκαιρίες
και ίση αµοιβή για την ίδια εργασία. Γιατί δεν µπορεί να υπάρχει
ανάπτυξη, αν οι γυναίκες δεν συµµετέχουν πλήρως, αν δεν έχουν
την ευχέρεια να ξεδιπλώσουν σε κάθε τοµέα τα ταλέντα τους και
αν δεν αµείβονται µε τους ίδιους όρους για ίδια εργασία που πα-
ρέχουν. 

Είναι διαχρονικό αίτηµα η πολιτεία να τους δώσει την ευκαιρία
να είναι παραγωγικές µέσα στην οικονοµία, να συµµετέχουν ισό-
τιµα στην παροχή της γνώσης και να κάνουν καριέρα, χωρίς να
τους στερεί τη δυνατότητα ταυτόχρονα να δηµιουργήσουν οικο-
γένεια. 

Άλλωστε, η ανάπτυξη που εµείς θέλουµε να οικοδοµήσουµε
στηρίζεται στην τεχνολογία, στην καινοτοµία και την επιχειρηµα-
τικότητα. Και πιστεύω ότι και τα τρία αυτά προνοµιακά πλέον
πεδία είναι κατάλληλα για τις γυναίκες, γιατί αλλάζουν το παρα-
δοσιακό µοντέλο της απασχόλησης και δίνουν στη γυναίκα τη
δυνατότητα να συνδυάζει πολύ πιο άνετα την οικογένεια µε την
καριέρα, την εργασία µε το σπίτι, τη συµµετοχή της στην παρα-
γωγή µε την ανατροφή των παιδιών της.

Είµαι περήφανη που η Κυβέρνησή µας πρόσφατα ψήφισε ση-
µαντικές διατάξεις για τη στήριξη των γυναικών που φέρουν στον
κόσµο παιδιά και παρέσχε επίδοµα γέννησης 2.000 ευρώ για
κάθε παιδί που γεννιέται στη χώρα, απαλλάσσοντας τις νέες µη-
τέρες από περιττή γραφειοκρατία, και είµαι εξίσου περήφανη για
τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών στο 50% για τις νέες µη-
τέρες που επιστρέφουν στην εργασία τους µετά τον τοκετό, διά-
ταξη που συµπεριλάβαµε στο πρόσφατο ασφαλιστικό νοµοσχέ-
διο για να διευκολύνουµε την επανένταξή των γυναικών στην
αγορά εργασίας. 

Ο διαρκής αγώνας της γυναίκας για µας λοιπόν είναι η πλήρης
αποκατάσταση της θέσης της στην κοινωνία, στην οικονοµία,
στην έρευνα και τη γνώση. Είµαστε νοµίζω ώριµοι πια ως κοινω-
νία να προχωρήσουµε και σε περαιτέρω εξειδικευµένες παρεµ-
βάσεις για την ισότιµη πρόσβαση της γυναίκας στην αγορά
εργασίας και τη συµµετοχή της στις κοινωνικές δράσεις, αλλά
και για την ενθάρρυνση της γυναικείας συµµετοχής σε θέσεις
πολιτικής ευθύνης και εκπροσώπησης, τόσο σε εθνικό, ευρω-
παϊκό, περιφερειακό, αλλά και τοπικό επίπεδο. 

Σε µια εποχή που ο τόπος µας αφήνει πίσω την κρίση και κάνει
πράξη την αναγέννηση, είναι δυστύχηµα ότι η σύνθεση της πα-
ρούσας Βουλής περιλαµβάνει µόνο εξήντα δύο γυναίκες στο σύ-
νολο των τριακοσίων Βουλευτών, ποσοστό χαµηλό σε σχέση µε
άλλα ευρωπαϊκά Κοινοβούλια. Είναι όµως ευτύχηµα το γεγονός
ότι µετά από πρόταση της παράταξής µας ψηφίσαµε πρόσφατα,
µε ευρύτερη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, για το ανώτατο πολι-
τειακό αξίωµα µία γυναίκα για Πρόεδρο της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας. Με την εκλογή της κ. Σακελλαροπούλου δείξαµε εµπρά-
κτως ότι στις αρχές της τρίτης δεκαετίας του 21ου αιώνα η Ελλη-
νίδα παίρνει τη θέση που της αξίζει, σηµατοδοτώντας τη στροφή
στην Ελλάδα του αύριο. 

Με την πεποίθηση, λοιπόν, ότι στο αµέσως προσεχές µέλλον
µε συγκεκριµένες πολιτικές θα δώσουµε τη δυνατότητα σε πε-
ρισσότερες γυναίκες να αναδειχθούν σε καίριες κοινοβουλευτι-
κές, διοικητικές, δικαστικές, αυτοδιοικητικές, αλλά και κυβερνη-
τικές θέσεις. Εύχοµαι σε όλες τις Ελληνίδες σήµερα χρόνια πολ-
λά και δυναµικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει για πέντε λεπτά η κ. Ξενογιαννακοπούλου
εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, Βουλευτής του Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυ-

ρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Παγ-

κόσµια Ηµέρα της Γυναίκας δεν είναι γιορτή ούτε µια τυπική επέ-
τειος. Είναι µέρα µνήµης, αποτίµησης, αφύπνισης και κυρίως
είναι µέρα διεκδίκησης, γιατί στην εποχή µας αποκτά νέο νόηµα
και θέτει νέα κρίσιµα διακυβεύµατα. Είναι µέρα µνήµης και οφεί-
λουµε να θυµόµαστε την κοινωνική, αγωνιστική της διάσταση, να
τιµούµε τις εκατοµµύρια γυναίκες που αγωνίστηκαν, διώχθηκαν,
φυλακίστηκαν για ανθρώπινη και κοινωνική χειραφέτηση. Οφεί-
λουµε να θυµόµαστε τις εργάτριες της κλωστοϋφαντουργίας στη
Νέα Υόρκη, που στις 8 Μάρτη του 1857 κατέβηκαν σε µαζική
απεργία, απαιτώντας καλύτερους µισθούς και ανθρώπινες συν-
θήκες δουλειάς και η διαµαρτυρία τους τότε πνίγηκε στο αίµα,
τις σουφραζέτες και τον αγώνα τους για την ψήφο και τα πολι-
τικά δικαιώµατα, το φεµινιστικό κίνηµα και τον αγώνα για προ-
σωπική χειραφέτηση και απελευθέρωση. 

Από την Κλάρα Τσέτκιν και την Αλεξάνδρα Κολοντάι, τη Μάργ-
καρετ Φούλερ, τη Σιµόν ντε Μποβουάρ, την Οριάνα Φαλάτσι και
τη Μπάρµπαρα Κασλ, µέχρι την Καλλιρρόη Παρρέν, την Ηλέκτρα
Αποστόλου και την Αµαλία Φλέµινγκ, γυναίκες αγωνίστριες στα
επαναστατικά και κοινωνικά κινήµατα, στα συνδικάτα και στην
πολιτική, γυναίκες που έσπασαν στερεότυπα και στεγανά αιώνων
και διακρίθηκαν στην πολιτική, την επιστήµη, την τέχνη και τη δη-
µιουργία. Η ισότητα των γυναικών, η ισότητα των φύλων ήταν
εξαρχής και παραµένει ζήτηµα δηµοκρατίας και κοινωνικής απε-
λευθέρωσης, αναπόσπαστο µέρος των µεγάλων επαναστάσεων
και των κοινωνικών κινηµάτων του 19ου και του 20ου αιώνα. Από
αυτό το Βήµα νοµίζω πρέπει να τιµήσουµε και όλες τις γυναίκες
που εκλέχτηκαν Βουλευτές από την πρώτη στιγµή που αποδό-
θηκε η ψήφος και το δικαίωµα εκλογής στις γυναίκες στη χώρα
µας.

Είναι όµως η Ηµέρα της Γυναίκας και ευκαιρία αποτίµησης,
προκειµένου να αναλογιστούµε τα βήµατα που έχουν γίνει, τις
κατακτήσεις, αλλά και τα προβλήµατα και τις νέες διεκδικήσεις,
από την ενεργό συµµετοχή των γυναικών στην Εθνική Αντίσταση,
το δικαίωµα ψήφου το 1952, την ιστορική αλλαγή του οικογενει-
ακού δικαίου το 1983 και την κατοχύρωση της ισότητας ρητά στο
Σύνταγµα, µέχρι τους πρόσφατους νόµους της κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ. Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ στις αυξηµένες ποσοστώ-
σεις στα ψηφοδέλτια στις βουλευτικές, περιφερειακές και δηµο-
τικές εκλογές, στην αποκατάσταση των κοινωνικών και εργασια-
κών δικαιωµάτων, στην κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταντι-
νούπολης, δηλαδή της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης
για την πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών
και της ενδοοικογενειακής βίας. 

Η πρόοδος στα θέµατα της ισότητας και της ένταξης της γυ-
ναίκας στην παραγωγική και στην κοινωνική λειτουργία αντανα-
κλά και το επίπεδο κάθε χώρας και κοινωνίας. Εδώ θέλω να πω
κι εγώ, όπως έκανε αναφορά και η συνάδελφος κ. Ράπτη, ότι
είναι σηµαντικό βήµα το ότι την επόµενη εβδοµάδα θα ορκιστεί
η νέα Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, η κ. Σακελλαροπούλου, το
οποίο δείχνει φυσικά και ένα επιπλέον βήµα κατάκτησης, αλλά
δείχνει και την ωριµότητα της ελληνικής κοινωνίας, η οποία όχι
µόνο το αποδέχεται αλλά και χαίρεται για αυτή την εξέλιξη στο
ύπατο πολιτειακό αξίωµα. 

Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει να δούµε και τα θέµατα της οπι-
σθοδρόµησης. Πρέπει να δούµε ότι η διεθνής πραγµατικότητα
σήµερα δεν είναι ενθαρρυντική για τα θέµατα της ισότητας. Βλέ-
πουµε ότι στον µισό κόσµο οι γυναίκες συνεχίζουν να αντιµετω-
πίζουν καταπίεση, πείνα, φτώχεια, πολέµους, προσφυγιά, εκµε-
τάλλευση, το σύγχρονο δουλεµπόριο του trafficking. Σε πολλές
χώρες της Μέσης Ανατολής, της Ασίας και της Αφρικής οι κατα-
κτήσεις υποχωρούν εξαιτίας της επικράτησης φονταµενταλιστών
δυνάµεων και αντιλήψεων. Η επικράτηση του νεοφιλελευθερι-
σµού, η οικονοµική κρίση στην Αµερική και στην Ευρώπη είχε
άµεσο αντίκτυπο στις γυναίκες, όσον αφορά την ανεργία, τη
φτώχεια, την αποδυνάµωση του κοινωνικού κράτους. Διαχρονι-
κές κατακτήσεις και επιτεύγµατα του φεµινιστικού κινήµατος κα-
ταστρατηγούνται και απειλούνται µε κατάργηση. Είναι ενδεικτικό
ότι τα τελευταία χρόνια στην Ευρώπη αυξήθηκε ιδιαίτερα η ανερ-
γία των γυναικών, η ψηφιακή τους υστέρηση, αλλά και η βία
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εναντίον τους. Μία στις τρεις γυναίκες στην Ευρώπη άνω των δε-
καπέντε ετών έχει υποστεί σωµατική ή σεξουαλική βία.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σήµερα, όπως και πάντα βέβαια, οι
γυναίκες πρέπει να ανταποκριθούν στους πολλαπλούς ρόλους,
να σπάσουν τα νέα καταναλωτικά στερεότυπα και γι’ αυτό γίνεται
πιο επίκαιρος από ποτέ ο αγώνας για εργασία, ίση αµοιβή, για
ένα σύγχρονο ισχυρό κοινωνικό κράτος και για ισότιµη εκπρο-
σώπηση στα κέντρα λήψης αποφάσεων. 

Με αίσθηµα αλληλεγγύης λοιπόν, η σκέψη µας σήµερα είναι
σε όλες τις γυναίκες, κάθε ηλικίας, από κάθε χώρα, που δίνουν
τη συλλογική και προσωπική µάχη τους για τη ζωή και την αξιο-
πρέπεια, στις γυναίκες που διαδηλώνουν σε όλον τον κόσµο, στο
πλαίσιο της φεµινιστικής απεργίας, στις γυναίκες που αντιµετω-
πίζουν πολέµους, προσφυγιά και µετανάστευση. 

Η Ηµέρα της Γυναίκας είναι µέρα δηµοκρατικής και κοινωνικής
εγρήγορσης, ηµέρα που οι γυναίκες µαζί µε τους άντρες επιβε-
βαιώνουµε την πίστη µας στην ειρήνη και στην αλληλεγγύη, στην
ισότητα, στην εµβάθυνση της δηµοκρατίας, στα κοινωνικά δι-
καιώµατα και στην κοινωνική δικαιοσύνη.

Να’ µαστε καλά, χρόνια πολλά και να έχουµε δύναµη για τους
αγώνες.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Γιαννακοπούλου, Βουλευτής του Κι-

νήµατος Αλλαγής στον Β2’ Δυτικό Τοµέα Αθηνών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναί-

κας είναι µέρα αφιερωµένη στους αγώνες των γυναικών σε όλο
τον κόσµο για ισότητα, για δικαιώµατα, δικαιοσύνη, αυτονόητα,
πλην ζητούµενα σε εµάς, τους πολίτες της Ευρώπης, δυστυχώς
ακόµη εκτός συζήτησης σε πολλές γωνιές της γης στον 21ο αιώ-
να. 

Στις 8 Μαρτίου το µυαλό µας, η σκέψη µας, το ενδιαφέρον
µας, η καρδιά µας στρέφεται στις γυναίκες κάθε ηλικίας, κάθε
χώρας, κάθε βιοτικού επιπέδου, κοινωνικής προέλευσης, εκπαί-
δευσης, θρησκεύµατος ή γλώσσας, σεξουαλικού προσανατολι-
σµού, σε εκείνες που στερούνται δικαιωµάτων, ολοένα και συχ-
νότερα ακόµη και της ίδιας της ζωής τους, ακριβώς και µόνο λό-
γω του φύλου τους.

Η Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας αποτελεί κάθε χρόνο αφορ-
µή για να αξιολογηθεί η θέση των γυναικών στην κοινωνία και να
εξεταστεί κατά πόσο υφίσταται στην καθηµερινότητα η πραγ-
µατκή ισότητα των φύλων. Ο αγώνας για ουσιαστική συµµετοχή
και εκπροσώπηση των γυναικών σε όλους τους τοµείς της κοι-
νωνικής δραστηριότητας είναι κοµµάτι της καθηµερινής µας
προσπάθειας και σίγουρα δεν τελειώνει µόνο σε µία ηµέρα. Χαι-
ρετίζουµε και στρέφουµε τις ενέργειές µας στις γυναίκες, που
αγωνίζονται καθηµερινά για να ανταποκριθούν στους πολλα-
πλούς τους ρόλους, της µητέρας, της εργαζόµενης, της νοικο-
κυράς, της κόρης, της γιαγιάς, όλους τους ρόλους των γυναικών.

Αναγνωρίζουµε και σεβόµαστε όσα έκαναν κινήµατα, οργανώ-
σεις, επιστήµονες, µεµονωµένοι πολίτες, άνδρες και γυναίκες για
την ισότητα των φύλων.

Ωστόσο, η αλήθεια είναι ότι δεν καταφέραµε να εξαλείψουµε
πλήρως τις ανισότητες. Τη δεκαετία του ’80 και τη δεκαετία του
’90 οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ µε νοµοθετικές αλλαγές διασφά-
λισαν την ισότητα µεταξύ των δύο φύλων. Κατήργησαν την πα-
τριαρχική οικογένεια, τον θεσµό της προίκας, αναχρονιστικούς
θεσµούς, ακόµα και την υποχρέωση της γυναίκας να αλλάζει το
επώνυµό της µετά τον γάµο. Οι γυναίκες εργαζόµενες απέκτη-
σαν για πρώτη φορά τότε δικαιώµατα ίσης µεταχείρισης µε τους
άνδρες στην απασχόληση, στις συνθήκες εργασίας, στην επαγ-
γελµατική εξέλιξη, στις αµοιβές τους, στον επαγγελµατικό προ-
σανατολισµό, στην κατάρτιση, στην κοινωνική ασφάλιση. Δόθηκε
η δυνατότητα στις αγρότισσες να γίνουν µέλη συνεταιρισµών.
Θεσπίστηκε πλήρης και αυτοτελής σύνταξη για την αγρότισσα.
Χορηγήθηκε επίδοµα τοκετού για όσες ήταν ασφαλισµένες στον
ΟΓΑ. Καµµία άλλη ευρωπαϊκή χώρα δεν είχε εκείνη την περίοδο
ανάλογο προοδευτικό θεσµικό πλαίσιο. 

Σήµερα δυστυχώς η χώρα µας καταλαµβάνει την προτελευ-
ταία θέση, µε τελευταία αυτήν της Ιταλίας, στην ισότιµη πρό-
σβαση στην απασχόληση και στις συνθήκες εργασίας.

Τέλος, κατέχουµε τη δεύτερη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στην εκπροσώπηση γυναικών στα κέντρα λήψης πολιτι-
κών, οικονοµικών και κοινωνικών αποφάσεων. 

Οι προτάσεις του Κινήµατος Αλλαγής για ισότητα και ισονοµία
είναι σαφείς. Οφείλουµε να σταθούµε πλάι στη γυναίκα άνεργη
ώστε να βρει δουλειά, όχι µόνο µε πολιτικές για την ανάπτυξη,
αλλά µε ειδικά και στοχευµένα κίνητρα. Οφείλουµε να σταθούµε
πλάι στη γυναίκα εργαζόµενη και µητέρα. Καµµία ανοχή σε δια-
κρίσεις στους χώρους εργασίας, καµµία ανοχή σε διαφοροποι-
ηµένες αµοιβές, καµµία παραβίαση των δικαιωµάτων της µητέ-
ρας. Οι άδειες λοχείας δεν θα µείνουν στα χαρτιά και όταν επι-
στρέφει η γυναίκα, θα πρέπει να ξαναβρίσκει τη θέση της. Καµ-
µία απολύτως ανοχή σε φαινόµενα σεξουαλικής παρενόχλησης
στους χώρους εργασίας. Να σταθούµε πλάι στη γυναίκα για να
επιχειρήσει, να εξελιχθεί, για να έχουµε αύριο ολοένα και περισ-
σότερες γυναίκες στελέχη σε αναπτυσσόµενες επιχειρήσεις. Να
σταθούµε πλάι στη µητέρα εργαζόµενη. Κανένα παιδί έξω από
βρεφονηπιακούς σταθµούς και από κέντρα δηµιουργικής απα-
σχόλησης. Να σταθούµε έµπρακτα δίπλα στις µονογονεϊκές οι-
κογένειες, αλλά και να αποκαταστήσουµε πλήρως τις συντάξεις
χηρείας. 

Το τελευταίο διάστηµα βλέπουµε όλο και περισσότερα περι-
στατικά βίας εναντίον των γυναικών. Η βία κατά των γυναικών
δεν θα σταµατήσει όσο κλείνουµε τα µάτια και τα στόµατα. Χρει-
αζόµαστε δυνατές φωνές και αλληλεγγύη. Η θυµατοποίηση ξε-
κινάει µε τη σιωπή και η σιωπή είναι συνενοχή.

Αγαπητές κυρίες, αγαπητοί συνάδελφοι, ο ρόλος της γυναίκας
έχει σίγουρα αναβαθµιστεί τις τελευταίες δεκαετίες, ωστόσο επι-
κρατούν φαινόµενα που ναι, πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Οι γυ-
ναίκες παραµένουν ο στόχος ενός συγκαλυµµένου, αλλά πολλές
φορές βίαιου σεξισµού. Τα υψηλότερα ποσοστά ανεργίας των
γυναικών και οι µικρότερες αποδοχές των εργαζόµενων γυναι-
κών πρέπει να είναι πρώτη προτεραιότητά µας. Η σύγχρονη Ελ-
ληνίδα γυναίκα έχει δικαίωµα στην ίση αντιµετώπιση, στην ίση
µεταχείριση, στην εργασία και στην αναγνώριση του ρόλου και
της προσφοράς της στην κοινωνία µας. 

Κυρίες και κύριοι, δεν µπορούµε να διαχωρίσουµε το ζήτηµα
των γυναικείων δικαιωµάτων από τις µεγάλες προκλήσεις που
αντιµετωπίζουµε ως αναπτυγµένος κόσµος και ως Ευρωπαίοι.
Οφείλουµε να παραµείνουµε στη φωτεινή πλευρά του ανθρωπι-
σµού και των δίκαιων ιδανικών. Αυτός είναι άλλωστε και ο µόνος
δρόµος για µια κοινωνία ίσων ευκαιριών και ίσων δικαιωµάτων
για όλους µας. Ας αφυπνιστούµε και ας µην εφησυχάζουµε. Ας
συνεχίσουµε την προσπάθειά µας µε όραµα για να φτιάξουµε
έναν καλύτερο κόσµο για όλους µας, για εµάς και για τα παιδιά
µας.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η Βουλευτής Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Κοµνηνάκα για πέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Φέτος συµπληρώνονται εκατόν δέκα χρόνια από την καθιέ-

ρωση της 8ης Μάρτη ως Παγκόσµιας Ηµέρας της Γυναίκας µε
απόφαση της Β’ Διεθνούς Συνδιάσκεψης Σοσιαλιστριών Γυναι-
κών. 

Για το ΚΚΕ αυτή η µέρα δεν είναι επετειακή. Είναι ενταγµένη
στον καθηµερινό αγώνα που δίνουµε για την ισοτιµία και τη χει-
ραφέτηση της γυναίκας στη σύγχρονη εποχή. Το ΚΚΕ σήµερα
δυναµώνει τις προσπάθειες για να µη συµφιλιωθεί η εργαζόµενη
και άνεργη γυναίκα µε τις κατ’ επίφαση ίσες ευκαιρίες και την
ισότητα στην εργασιακή ζούγκλα, στο ωράριο και στη ζωή-λά-
στιχο. 

Αλήθεια, ποιες είναι οι αιτίες που η σύγχρονη γυναίκα βιώνει
παλιές και νέες διακρίσεις στην εργασία, στην κοινωνική ζωή,
παρ’ όλο που η σύγχρονη επιστηµονική και τεχνολογική ανά-
πτυξη δίνει τη δυνατότητα εργασίας σε όλους και όλες µε λιγό-
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τερες ώρες δουλειάς και αυξήσεις στους µισθούς µε µέτρα προ-
στασίας της µητρότητας; 

Οι αιτίες βρίσκονται στο ίδιο σύστηµα που προβάλλετε ως µο-
νόδροµο, τη σύγχρονη εκµεταλλευτική κοινωνία όπου τα πάντα
υποτάσσονται στο κέρδος των επιχειρηµατικών κολοσσών, στον
ανελέητο καπιταλιστικό ανταγωνισµό. 

Είναι δυνατό να µιλά κανείς για µέτρα στοιχειώδους στήριξης
και προστασίας της µητρότητας χωρίς να συγκρουστεί µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση και τις ευέλικτες εργασιακές σχέσεις που
αυτή προωθεί; Όταν όλες διαχρονικά οι κυβερνήσεις εχθρεύον-
ται το δικαίωµα στη µόνιµη και σταθερή δουλειά, προβάλλουν
ως κανονικότητα τη µερική και προσωρινή απασχόληση, τις συµ-
βάσεις ενός µήνα ή µιας µέρας ακόµα, πώς αλήθεια προστατεύε-
ται η µητρότητα; 

Γι’ αυτό είναι υποκριτική η ευαισθησία όλων των αστικών κυ-
βερνήσεων και κοµµάτων που έχουν βάλει τη σφραγίδα τους σε
αντιλαϊκά, αντεργατικά µέτρα σε βάρος της εργατικής λαϊκής
πλειοψηφίας των γυναικών. Είναι πρόκληση πολιτικές δυνάµεις
που διαχειρίστηκαν το σύστηµα σε βάρος των γυναικών της ερ-
γατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων να πρωτοστατούν στην
αναζωογόνηση του φεµινιστικού κινήµατος. Η όποια προσπάθειά
τους στοχεύει στον εγκλωβισµό της αγανάκτησης των γυναικών
σε ανώδυνα για την εκµεταλλευτική κοινωνία κανάλια, να βλέ-
πουν ως αιτία τη χαµηλή συµµετοχή των γυναικών στα λεγόµενα
κέντρα λήψης αποφάσεων, εννοώντας κυβερνητικά και θεσµικά
όργανα και διοικήσεις επιχειρήσεων, λες και βελτιώθηκε η ζωή
τους από την ανάδειξη των γυναικών σε υπουργικές θέσεις. 

Άραγε δεν ήταν όλες οι δήθεν αριστερές ή νεοφιλελεύθερες
κυβερνήσεις που διατήρησαν όλο το αντεργατικό οπλοστάσιο
που γενικεύει τις ελαστικές εργασιακές σχέσεις και στερεί από
τις γυναίκες µια σειρά από άδειες και επιδόµατα που διατήρησαν
διαχρονικά, για παράδειγµα, το απαράδεκτο άρθρο σε νόµο του
’51 που εξαιρεί από την άδεια και το επίδοµα µητρότητας όσες
γυναίκες έχουν κάτω από διακόσια ένσηµα την τελευταία διετία; 

Σήµερα χιλιάδες γυναίκες εργατοϋπάλληλοι δουλεύουν χωρίς
συλλογικές συµβάσεις εργασίας και µε µισθούς πείνας µε τη
σφραγίδα της πολιτικής όλων των κυβερνήσεων, ενώ η κατάρ-
γηση της κυριακάτικης αργίας τσακίζει τις ζωές των εµποροϋ-
παλλήλων, αλλά και των αυτοαπασχολούµενων γυναικών που
σέρνονται στα εξαντλητικά ωράρια για να τα βγάλουν πέρα. Τις
βαραίνουν ακόµα οι πετσοκοµµένες δαπάνες του κρατικού προ-
ϋπολογισµού για κοινωνικές υπηρεσίες και υποδοµές για την
υγεία και την πρόνοια που µετατρέπουν σε πανάκριβο εµπό-
ρευµα τις αναγκαίες ιατρικές, διαγνωστικές, προληπτικές εξετά-
σεις, τον προγεννητικό έλεγχο, τη διαδικασία της ιατρικώς
υποβοηθούµενης αναπαραγωγής. Αλλά και οι ελλείψεις κρατι-
κών µέτρων πρόληψης και προστασίας των γυναικών από την πο-
λύµορφη βία πολλαπλασιάζουν τα εµπόδια που συναντά στην
προσπάθεια να σταθεί µια γυναίκα στα πόδια της. 

Άραγε η πολιτική που υπερασπίζονται όλες οι αστικές πολιτι-
κές δυνάµεις δεν εµπλέκει τη χώρα µας στους επικίνδυνους σχε-
διασµούς ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης, µετατρέποντάς τη
σε µαγνήτη επιθέσεων και σε ορµητήριο ιµπεριαλιστικών επιθέ-
σεων σε βάρος άλλων λαών; Δεν είναι η ίδια πολιτική που ευθύ-
νεται για τη µετατροπή της χώρας µας σε µια απέραντη φυλακή
για χιλιάδες πρόσφυγες γυναίκες µε τα παιδιά στην αγκαλιά, που
άφησαν την κόλαση του ιµπεριαλιστικού πολέµου για να βρεθούν
στα κέντρα-κολαστήρια στα νησιά του Αιγαίου ή της ηπειρωτικής
Ελλάδας και να εγκλωβίζονται στα σύνορα, έρµαια των διακινη-
τών, αλλά και των επιδιώξεων των κυβερνήσεων, όπως και της
τουρκικής; 

Το ΚΚΕ καλεί τις γυναίκες να αξιοποιήσουν στις σύγχρονες
συνθήκες την κοινωνική και πολιτική πείρα που έχει συγκεντρω-
θεί.

Η ραγδαία ανάπτυξη της επιστήµης, της τεχνολογίας, της αυ-
τοµατοποίησης γεννά νέα αδιέξοδα, αλλά προβάλλει και νέες δυ-
νατότητες για την κοινωνική θέση της γυναίκας. Αυτές οι δυνα-
τότητες µπορούν να καρπίσουν, αν απαλλαγεί η ανθρωπότητα
από τον βραχνά του καπιταλιστικού κέρδους, της καπιταλιστικής
εκµετάλλευσης και καταπίεσης.

Η συµµετοχή των γυναικών σήµερα για την ανασύνταξη του

κινήµατος στην πάλη για την κοινωνική συµµαχία µπορεί να
δώσει οξυγόνο αγωνιστικής αισιοδοξίας στην εργατική λαϊκή
πάλη, για να διαµορφώνονται ρωγµές στο τοίχος που ορθώνει η
σύγχρονη καπιταλιστική κοινωνία απέναντι στους λαούς, γυναί-
κες και άντρες. Γι’ αυτό καλούµε τις γυναίκες να δυναµώσουν τη
λαϊκή πάλη, επιλέγοντας την αγωνιστική στάση ζωής και τη διεκ-
δίκηση για όλα όσα τους ανήκουν και τους στερούν κυβερνήσεις
και συµµαχίες κρατών, όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση, να αναζωο-
γονήσουµε τη συµµετοχή τους, την πάλη για την απεµπλοκή της
χώρας µας και των γειτονικών χωρών από τους ευρωατλαντικούς
σχεδιασµούς, αποµονώνοντας το εθνικιστικό, ρατσιστικό δηλη-
τήριο απέναντι στους χιλιάδες πρόσφυγες και µετανάστες, γυ-
ναίκες, άνδρες και παιδιά. 

Αυτός είναι και ο καλύτερος τρόπος για να τιµάµε τις γυναίκες
που µε τον αγώνα και την πάλη τους έσπρωξαν προς τα εµπρός
τον τροχό της ιστορίας.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αθανασίου, Βουλευτής της Ελληνικής

Λύσης στον Β2 Δυτικό Τοµέα Αθηνών.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, κυρίες µου στα Θεωρεία που µας παρακολουθείτε, βρι-
σκόµαστε σήµερα εδώ για να τιµήσουµε τη γυναίκα, στο πλαίσιο
της παγκόσµιας ηµέρας αφιερωµένη σε αυτήν. Η γυναίκα βέβαια
θα πρέπει έµπρακτα να τιµάται κάθε µέρα, κάθε στιγµή, δεδοµέ-
νης της προσφοράς της στην κοινωνία, ως απόρροια του πολυ-
διάστατου ρόλου της, η γυναίκα σύζυγος, η γυναίκα σύντροφος,
η γυναίκα µητέρα, η γυναίκα παιδαγωγός, η γυναίκα επιστήµο-
νας και άλλοι πολλοί ρόλοι. Είναι τόσοι πολλοί ρόλοι για ένα µόνο
άτοµο και δεν είναι λίγες οι φορές που, προκειµένου να φέρει τα
καλύτερα δυνατά αποτελέσµατα για όλους, παραµερίζει και
ξέχνα τον εαυτό της. Πρόσφατο παράδειγµα οι γυναίκες µας
στον Έβρο και στα νησιά µας, τη Λέσβο, τη Χίο, τη Σάµο, τη Κω,
το Καστελόριζο, όλα τα νησιά µας, από το Αιγαίο µέχρι το Ιόνιο.

Σήµερα κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι έχουν γίνει
πολλά και σηµαντικά βήµατα εξέλιξης, τουλάχιστον στον δυτικό
κόσµο όπου η γυναίκα µπορεί να συνδυάσει σε µια υπέροχη
ισορροπία µητρότητα, καριέρα, κοινωνική ζωή. Αισθάνεται πιο
ελεύθερη, πιο σίγουρη για τον εαυτό της και τις δυνατότητες
της. Όµως ακόµα δεν έχει επιτευχθεί ουσιαστική ισότητα, εξαι-
τίας των στερεοτύπων που διατηρούνται.

Ωστόσο, η συνεχής κοινωνικοοικονοµική εξέλιξη και βελτίωση
της θέσης των γυναικών λόγω της εισόδου τους στην αγορά ερ-
γασίας και της κρατικής εκπαιδευτικής πολιτικής που επέβαλε
την υποχρεωτική εκπαίδευση, οδήγησε σε βελτιώσεις και βαθµι-
αία µείωση του χάσµατος ανάµεσα στα δύο φύλα, όσον αφορά
την ισότητα των εκπαιδευτικών ευκαιριών µεταξύ των δύο φύ-
λων.

Η θέση της γυναίκας στην αγορά εργασίας συζητείται ιδιαί-
τερα στο πλαίσιο της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχε-
τικά µε τις ίσες ευκαιρίες µεταξύ ανδρών και γυναικών. Ως µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Ελλάδα έχει συµµορφωθεί σε ικανο-
ποιητικό βαθµό µε τις κοινοτικές οδηγίες που υποστήριζαν την
ίση µεταχείριση ανδρών και γυναικών. Αυτές οι οδηγίες αφορού-
σαν την ίση αµοιβή για ίσης αξίας εργασία, τη δυνατότητα ίσης
πρόσβασης στην απασχόληση, την επαγγελµατική κατάρτιση, τις
συνθήκες απασχόλησης, την επαγγελµατική εξέλιξη και τη βαθ-
µιαία εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών σε
θέµατα κοινωνικής ασφάλισης.

Επιπλέον, η ανισότητα ως προς τη συµµετοχή των γυναικών
σε επαγγέλµατα γοήτρου τείνει να µειωθεί. Επιπροσθέτως, σή-
µερα οι γυναίκες αντιπροσωπεύονται καλύτερα σε τοµείς οι
οποίοι ήταν παραδοσιακά κλειστοί γι’ αυτές, όπως η Προεδρία
της Ελληνικής Δηµοκρατίας, ο δικαστικός κλάδος, το Διπλωµα-
τικό Σώµα, η δηµόσια διοίκηση, η Αστυνοµία, ο Στρατός.

Εν τούτοις, εξακολουθούν να υπάρχουν σηµαντικές διαφορές
στην επαγγελµατική διάρθρωση ανάµεσα στα δύο φύλα, µε
κύρια χαρακτηριστικά την επιλεκτική παρουσία των γυναικών σε
ορισµένα µόνο επαγγέλµατα που χαρακτηρίζονται γυναικεία και
την περιορισµένη παρουσία τους σε θέση υψηλών βαθµίδων
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υπευθυνοτήτων, της επαγγελµατικής ιεραρχίας, καθώς και στον
ακαδηµαϊκό χώρο. Το επάγγελµα του πανεπιστηµιακού, λόγου
χάρη, παραµένει µέχρι σήµερα ανδρικό οχυρό, µολονότι ο αριθ-
µός των γυναικών έχει αυξηθεί σηµαντικά.

Τέλος, τα τελευταία χρόνια έχουν προκύψει νέοι τύποι οικογέ-
νειας, πέρα από την παραδοσιακή πυρηνική. Υπάρχουν πλέον
πολλές µονογονεϊκές οικογένειες που έχουν δηµιουργηθεί είτε
από διαζύγιο, ή χηρεία ή και ανύπαντρες µητέρες. Παλαιότερα
η χωρισµένη γυναίκα ή ακόµα χειρότερα η ανύπαντρη µητέρα
ήταν το κακό παράδειγµα µιας κοινωνίας µε αυστηρούς κανόνες
και απόλυτες διαχωριστικές γραµµές ανάµεσα στο «πρέπει» και
το «µη».

Σήµερα, η µητέρα που ανατρέφει τα παιδιά της µόνη, δεν αν-
τιµετωπίζει κατακραυγές και καταναγκασµούς, τουλάχιστον στις
µεγάλες πόλεις, αλλά είναι υποχρεωµένη να καταβάλει διπλή
προσπάθεια για να ανταποκριθεί στον ρόλο της που η εποχή µάς
έχει φορτώσει µε πλήθος υποχρεώσεων και η πολιτεία οφείλει
να σταθεί υποστηρικτικά δίπλα της.

Παρά τις σηµαντικές βελτιώσεις που έχουν επιτευχθεί, η κοι-
νωνία µας εξακολουθεί να αποκαλείται κοινωνία αντρών και να
διατηρεί τη γυναίκα σε λιγότερη ευνοϊκή θέση. Στον ανατολικό
κόσµο η γυναίκα στερείται ακόµα και του δικαιώµατος της εκπαί-
δευσης, της έκφρασης γνώµης. Θεωρείται παιδί ενός κατώτερου
θεού.

Στον δυτικό κόσµο και στη χώρα µας, καθώς η γυναίκα παρα-
δοσιακά αποτελεί το θεµέλιο λίθο της οικογένειας, τον λαιµό
πάνω στον οποίο στηρίζονται τα µέλη της οικογένειας, τα τελευ-
ταία χρόνια, εξαιτίας των οικονοµικών εξελίξεων, η γυναίκα αντι-
µετώπισε και το δίληµµα «καριέρα ή οικογένεια». Μιλώ για δίληµ-
µα, διότι η απουσία της από την καθηµερινότητα των παιδιών
της, της δηµιούργησε το αίσθηµα της µη ανταπόκρισης στον
ρόλο της ως µητέρα.

Συµπερασµατικά, η γυναίκα σήµερα, η σύγχρονη γυναίκα πα-
ραµένει µια δυνατή αγωνίστρια, εκπαιδεύεται, διεκδικεί πολύ δυ-
ναµικά ίση µεταχείριση, δικαιώµατα στην οικονοµική αυτονοµία
και την επαγγελµατική εξέλιξη. Υπηρετεί µε ζήλο και υπευθυνό-
τητα τους στόχους της. Η Ελληνίδα γυναίκα του σήµερα, µε τους
πολλαπλούς ρόλους, κοινωνικά, ενδοοικογενειακά, επαγγελµα-
τικά, επιστηµονικά είτε βρίσκεται σε µονογονεϊκή, ή σε πυρηνική
οικογένεια, µε ένα ή περισσότερα παιδιά, ανεξαρτήτου κοινωνι-
κού στάτους, χαίρει εκτίµησης, σεβασµού, υποστήριξης από
όλους µας και ως πολιτεία οφείλουµε να τη διευκολύνουµε µε
κάθε τρόπο. 

Ό,τι είµαστε, ό,τι έχουµε καταφέρει το οφείλουµε σε µια γυ-
ναίκα, τη µητέρα που µας έφερε στον κόσµο. Ας της αποδώσου-
µε τον σεβασµό που της αξίζει και χρόνια µας πολλά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ και εγώ
πολύ, κυρία συνάδελφε.

Θα δώσω τώρα τον λόγιο στον Βουλευτή του ΜέΡΑ25, τον Κρί-
τωνα- Ηλία Αρσένη, Βουλευτή του Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε, για πέντε λεπτά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΜέΡΑ25 µπορεί να τολµά και

να έχει άντρα να µιλήσει για τις γυναίκες, γιατί είµαστε ένα κόµµα
που έχουµε πλειοψηφία γυναικών. Έχουµε πέντε στους εννέα
Βουλευτές γυναίκες: η Αντιπρόεδρος του Κοινοβουλίου, η κ. Σα-
κοράφα, η Αγγελική Αδαµοπούλου, η Μαρία Απατζίδη, η Κων-
σταντίνα Αδάµου, που πρόσφατα έχει γεννήσει και η Φωτεινή
Μπακαδήµα που είναι η γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας. Έχουµε γυναίκες και έχουµε ρόλους σε γυναίκες.

Επειδή, όµως, υπάρχει µια κινητοποίηση στο ΜέΡΑ25 προσυ-
νεδριακά, είµαι εγώ εδώ στην Αθήνα και θα µιλήσω για το θέµα.
Δεν τολµώ, όµως, να µιλήσω εγώ για τις γυναίκες. Θα γίνω η
φωνή των γυναικών, διαβάζοντας ένα κείµενο από τη φεµινιστική
συλλογικότητα «Καµία Ανοχή», στο πλαίσιο των αρχών που έχει
θέσει το κίνηµα της Χιλής -που συντονίζει τον φεµινιστικό αγώνα-
για την απεργία της 8ης Μαρτίου του 2020.

«Η φεµινιστική απεργία είναι ταξική, τρανσφεµινιστική, λε-
σβιακή, αντιρατσιστική, αναπηρική, πολιτικά απείθαρχη, αντικα-

τασταλτική, πλουραλιστική για την εξάλειψη των φυλακών, δια-
γενεακή, µεταναστευτική, διεθνιστική και αντιφασιστική. 

Η πηγή της καταπίεσής µας είναι διπλή: η πατριαρχία και ο κα-
πιταλισµός. Είµαστε γυναίκες και θηλυκότητες της εργατικής
τάξης, εργάτριες, άνεργες, επισφαλώς εργαζόµενες. Ξέρουµε
ότι ο χώρος της εργασίας είναι χώρος σεξισµού, έµφυλης εκµε-
τάλλευσης, παρενόχλησης και κακοποίησης. Ξέρουµε ότι όσες
είµαστε µετανάστριες είµαστε θύµατα διπλής εκµετάλλευσης
από τα αφεντικά και το κράτος. Ξέρουµε ότι όσες είµαστε τρανς
και ανάπηρες θα βιώσουµε διπλό τον ρατσισµό και τον κοινωνικό
αποκλεισµό στους χώρους δουλειάς, αν καταφέρουµε να
βρούµε µια δουλειά. Είναι αυτός ο χώρος που ελαστικοποιεί τις
υπάρξεις µας, συνθλίβει τον χρόνο µας, ακυρώνει τη φαντασία
µας, αµφισβητεί τις ικανότητες µας στη βάση του φύλου µας.

Ποτίζει µε άγχος τα κύτταρά µας, καταργεί στην πράξη το δι-
καίωµα στη µητρότητα, µας καταδικάζει στη µαύρη, κακοπληρω-
µένη, ανασφάλιστη εργασία. Κόντρα στην καπιταλιστική βία, τη
διάλυση του κοινωνικού κράτους και στο κεφάλαιο που προκα-
λούν ασφυξία, εκµεταλλεύονται τα σπίτια και τη γη µας και απει-
λούν τις ίδιες µας τις ζωές. Κόντρα στον τεχνητό διαχωρισµό
παραγωγικής και αναπαραγωγικής εργασίας, προϊόν της νεωτε-
ρικότητας και του καπιταλισµού, που καταδίκασε τις γυναίκες και
τις θηλυκότητες στο σπίτι και στην απλήρωτη εργασία, για να
χτίσει πάνω στα σώµατά µας ο πατριαρχικός καπιταλισµός. Καµ-
µία µόνη της απέναντι στα αφεντικά. 

Η απεργία είναι µεταναστευτική. Οι µετανάστριες και οι προ-
σφύγισσες αποτελούν αυτή την περίοδο τον πρώτο στόχο της
επίθεσης της καπιταλιστικής εθνοπατριαρχίας. Βρίσκονται καθη-
µερινά αντιµέτωπες µε το φάσµα της έµφυλης βίας. Διωγµένες
από χώρες µε πόλεµο, συρράξεις και φτώχεια ή και αυταρχικά
καθεστώτα, οι περισσότερες έχουν βιώσει κάποια µορφή έµφυ-
λης κακοποίησης ήδη από τις χώρες καταγωγής τους, είτε πρό-
κειται για κακοποίηση από το οικογενειακό τους περιβάλλον είτε
για θεσµοθετηµένες ή εθνικές µορφές βαναυσότητας, όπως είναι
η κλειτοριδεκτοµή, είτε για εξαναγκαστικούς γάµους και για τις
απαγορεύσεις της ανεξάρτητης ζωής. Διακινδυνεύουν στο ταξίδι
τους προς την Ευρώπη να βιαστούν, να χτυπηθούν, να βρεθούν
πνιγµένες στο Αιγαίο ή παγωµένες στον Έβρο εξαιτίας της ανάλ-
γητης πολιτικής της Ευρώπης - φρούριο. Οι επιζώσες στοιβάζον-
ται σε άθλιες συνθήκες σε στρατόπεδα συγκέντρωσης του ελ-
ληνικού κράτους, τραυµατισµένες, αποξενωµένες, εκτεθειµένες
σε νέους κινδύνους. Γι’ αυτές τις γυναίκες ακόµα και µια απλή
επίσκεψη στην τουαλέτα είναι κίνδυνος. Παράλληλα, προσβάλ-
λονται συστηµατικά και χυδαία από τους δεσµοφύλακες και τους
φασίστες. Ζουν εγκλωβισµένες χωρίς καµµία προστασία, χωρίς
πρόσβαση σε εξειδικευµένες υπηρεσίες, µε µειωµένη πρόσβαση
στο άσυλο και µε το δικαίωµά τους να µετακινηθούν στις χώρες
που επιθυµούν να έχει ακυρωθεί. 

Δεν ξεχνούµε τις αδελφές µας που παραµένουν πίσω από τα
σύνορα και δέχονται τη βία του ελληνικού κράτους, αυτές που
κρατούνται στο κολαστήριο της Πέτρου Ράλλη, αυτές που ξερι-
ζώθηκαν πάλι µε τις βίαιες εκκενώσεις καταλήψεων της αστυνο-
µίας, τις µετανάστριες που ζουν και εργάζονται χρόνια στον
ελλαδικό χώρο και δεν τους αναγνωρίζονται τα δικαιώµατά τους,
που είδαν τα παιδιά τους να φτάνουν δεκαοκτώ χρονών, χωρίς
χαρτιά και εκείνα, αυτές που καθάρισαν τα σπίτια όλων, τους χώ-
ρους δουλειάς στα συνεργεία των µαφιόζων, φρόντισαν τους αν-
θρώπους που είχαν ανάγκη, καλλιέργησαν τα χωράφια µε ένα
χιλιάρικο την ώρα, µε 3 ευρώ την ώρα, χωρίς χαρτιά «και άµα θέ-
λεις, τόσα δίνει το αφεντικό στις Αλβανίδες, αν πεις όχι θα πάρει
Βουλγάρες», αυτές που βιάστηκαν και κακοποιήθηκαν στα σπίτια
των βορείων προαστίων, αυτές που δεν επιτρέπεται να πουν το
όνοµα του αφεντικού «Yes ma’am, I am from the Philippines»,
αυτές που πουλήθηκαν από σωµατέµπορους και εξαναγκάστη-
καν στην πορνεία στα σκυλάδικα της ελληνικής επαρχίας, αυτές
που αγωνίζονται καθηµερινά και γίνονται υποκείµενα της ιστο-
ρίας.

Για τις γιαγιάδες µας, για τις µανάδες µας, για τις αδερφές
µας, για σένα, για µένα. Γιατί δεν ξεχνάµε τους µεγαλειώδεις
αγώνες επαναστατικών και µαχητικών φεµινισµών σε κάθε εποχή
και σε κάθε µήκος και πλάτος ενάντια στη µισογυνιστική αντί-
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δραση βίας στις κατακτήσεις της γυναικείας και ΛΟΑΤΚΙ ανεξαρ-
τησίας. Γιατί θέλουµε να αντλήσουµε από τη µνήµη εµπνεόµενες
και εµπνεόµενοι από τους αγώνες των υφαντριών και των εργα-
τριών, των γυναικών του ’40, των φεµινιστριών του ’60 και του
’80 γιατί τις κουβαλάµε µέσα µας και τις έχουµε πλάι µας σή-
µερα, γιατί σκάβουµε να βρούµε την αποσιωπηµένη ιστορία µας,
τον πρωτοπόρο ρόλο των γυναικών σε ιστορικά, κοινωνικά κινή-
µατα, τη φροντίδα που έκανε τον κόσµο να γυρνάει µέσα στα
σπίτια, πάνω από κατσαρόλες και παιδικά κεφάλια». 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Πριν δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Υγείας, κ. Κοντοζαµάνη

που ζήτησε τον λόγο για ένα λεπτό να µιλήσει για τη σηµερινή
εορταστική ηµέρα για τη γυναίκα, θα ήθελα να µου επιτρέψετε
να καλωσορίσω και να ευχαριστήσω εκπροσώπους από διάφο-
ρους συλλόγους γυναικείων οργανώσεων, που παρακολουθούν
τη σηµερινή µας συνεδρίαση από τα νότια θεωρεία του Κοινο-
βουλίου.

Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ για την παρουσία σας σήµερα
εδώ.

(Χειροκροτήµατα)
Ελάτε, κύριε Υπουργέ, για ένα λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Εκ µέρους της Κυβέρνησης να ευχηθούµε χρόνια πολλά σε

όλες τις γυναίκες. Σήµερα η καρδιά µας, η σκέψη µας, το ενδια-
φέρον µας στρέφεται σε όλες τις γυναίκες, όλου του κόσµου,
κάθε ηλικίας, ανεξαρτήτως βιοτικού επιπέδου, εκπαίδευσης ή
θρησκεύµατος. Χαιρετίζουµε και στρέφουµε τις ενέργειές µας
σε όλες τις γυναίκες, που καθηµερινά δίνουν τον αγώνα τους,
προκειµένου να ανταποκριθούν στους πολλαπλούς ρόλους, τους
οποίους έχουν. Ο αγώνας για την ισότιµη συµµετοχή των γυναι-
κών σε κάθε τοµέα της οικονοµικής και κοινωνικής δραστηριό-
τητας είναι µια διαρκής προσπάθεια και σίγουρα δεν εξαντλείται
σε µία ηµέρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Πριν κλείσουµε αυτή τη διαδικασία, θα µου επιτρέψετε για

στατιστικούς λόγους να αναφέρω ότι εδώ, στον ναό του Κοινο-
βουλίου, της δηµοκρατίας ανάµεσα σε τριακόσιους Βουλευτές,
οι γυναίκες είναι εξήντα πέντε, οι άντρες είναι διακόσιοι τριάντα
πέντε, στον αριθµό των υπαλλήλων του Κοινοβουλίου το 58%
είναι γυναίκες και 42% είναι άνδρες, και στους υπαλλήλους σε
θέση ευθύνης το 45% είναι γυναίκες και το 55% είναι άντρες. Θα
ήθελα λοιπόν, εδώ να πω ότι είναι στο χέρι µας, στα χέρια όλων
των γυναικών κατ’ αρχάς να πείσουµε τις γυναίκες να συµµετέ-
χουν στα κοινά, αλλά να αγωνιζόµαστε περισσότερο για να ανα-
λάβουµε µεγαλύτερες και περισσότερες θέσεις ευθύνης.

Ευχαριστώ πάρα πολύ για τη συµµετοχή σας σε αυτή τη δια-
δικασία. Του χρόνου να είµαστε καλά και να γιορτάσουµε ξανά.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η αναφορά της

Ολοµέλειας στην Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας. 
Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων, έχω

την τιµή να ανακοινώσω στο σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτή-
σεων της Δευτέρας 9 Μαρτίου του 2020. Για την οικονοµία του
χρόνου θα κατατεθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Το προαναφερθέν δελτίο επικαίρων ερωτήσεων κατατίθεται
στα Πρακτικά και έχει ως εξής:

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 554/28-2-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθα-
νασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών,
µε θέµα: «Ποια είναι τα µέτρα που παίρνει η Kυβέρνηση για την
τήρηση της Συµφωνίας των Πρεσπών;».

2. Η µε αριθµό 558/3-3-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γιάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Την κατάσταση στα Επαγγελµατικά Λύκεια (ΕΠΑΛ)».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 557/28-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Πολύµηνες καθυστερήσεις στην επαναλειτουργία
του Λιµενικού Τµήµατος Ακρίτσας Φθιώτιδας».)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των επίκαι-
ρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, την
Παρασκευή 6 Μαρτίου του 2020, ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις που
θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η µε αριθµό 565/3-3-2020 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βεσυρό-
πουλο, η µε αριθµό 549/25-2-2020 επίκαιρη ερώτηση η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη, κ. Ελευ-
θέριο Οικονόµου, οι µε αριθµό 555/28-2-2020 και 564/3-3-2020
επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό
Υγείας κ. Βασίλειο Κοντοζαµάνη, η µε αριθµό 551/26-2-2020 επί-
καιρη ερώτηση που θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Γεράσιµο Θωµά, η µε αριθµό 559/
3-3-2020 επίκαιρη ερώτηση που θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Δηµήτρη Οικονόµου και
οι µε αριθµό 562/3-3-2020, 563/3-3-2020 και 566/3-3-2020 επίκαι-
ρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη.» 

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 555/28-2-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Υποστελέχωση και υποβάθµιση του Εθνικού
Κέντρου Αιµοδοσίας (Ε.ΚΕ.Α)».

Κύριε Πολάκη, έχετε δύο λεπτά, για να αναπτύξετε την ερώ-
τησή σας. Θα παρακαλέσω πολύ, επειδή έχουµε ξεπεράσει τον
χρόνο και επειδή υπάρχει επίκαιρη επερώτηση, να προσπαθούµε
να είµαστε στα όριά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα το προσπαθήσουµε,

χωρίς να το καταφέρουµε πάντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όσο µπορείτε πιο σύν-

τοµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα το ξέρετε.

Πέρυσι µε ένα µεγάλο πρόγραµµα πεντέµισι χιλιάδων ανθρώπων
το οποίο ήταν πρακτικά αντιγραφή του προγράµµατος των τεσ-
σάρων χιλιάδων που πρώτοι ως Υπουργείο Υγείας εφαρµόσαµε
το 2017 για το χώρο της υγείας, µε προκήρυξη πεντέµισι χιλιά-
δων ανθρώπων για νέους επιστήµονες, από το οποίο τελικά έπια-
σαν δουλειά πάνω από τρεις χιλιάδες οκτακόσια άτοµα σε διά-
φορα υπουργεία, σε διάφορες αποκεντρωµένες δοµές, ενισχύ-
θηκαν οι δοµές του Υπουργείου Υγείας µε επτακόσια δώδεκα
άτοµα, νέους επιστήµονες από 23 έως 29 ετών.

Από τις ΠΕΔΥ του ΕΟΠΥΥ, από τον ΕΟΦ, από τις κεντρικές
υπηρεσίες των ΥΠΕ, από τον ΕΟΦ, από τα ΚΕΦΙΑΠ, από την
Εθνική Κεντρική Αρχή Προµηθειών, τον ΟΚΑΝΑ, το ΚΕΘΕΑ, Ψυ-
χιατρικά Τµήµατα και το ΕΚΑΒ και ένας πολύ µεγάλος αριθµός,
εξήντα έξι άτοµα, στελέχωσαν το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας, ένα
Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας, το οποίο το ενισχύσαµε τα προηγού-
µενα χρόνια. 

Αυτή τη στιγµή υπηρετούσαν εκατόν εβδοµήντα άνθρωποι από
τα οποία τριάντα πέντε άτοµα ήταν µόνο µόνιµο προσωπικό, οι
άλλοι ήταν αποσπασµένοι από άλλους τοµείς του δηµοσίου,
εξήντα έξι ήταν από αυτό το πρόγραµµα του ΟΑΕΔ και άλλοι εί-
κοσι εννέα ήταν από το προηγούµενο των τεσσάρων χιλιάδων
για το οποίο δώσατε και εσείς ένα χρόνο παράταση στη θητεία
τους και διανύουν δηλαδή τον τρίτο προς τέταρτο χρόνο.

Στο συγκεκριµένο πρόγραµµα, το οποίο ήταν και πιο στοχευ-
µένο σε σχέση µε ειδικότητες, συγκεκριµένα οι εξήντα έξι αυτοί
είναι είκοσι πέντε άτοµα που είναι υπάλληλοι του κλάδου ΤΕ Νο-
σηλευτών, πέντε πληροφορικάριοι και είκοσι πέντε από ειδικό-
τητα Τεχνολόγων Ιατρικών Εργαστηρίων, που εκπαιδεύτηκαν και
ενίσχυσαν πάρα πολύ το έργο του ΕΚΕΑ, αυτή τη στιγµή, εδώ
και µερικές µέρες αρχίζουν και απολύονται µέσα από µια νεοφι-
λελεύθερη εµµονή ότι δεν µπορούµε να συνεχίσουµε αυτό το

πρόγραµµα ουσιαστικά και όχι µόνο για το ΕΚΕΑ και όχι µόνο για
το χώρο της υγείας, αλλά για όλα τα υπουργεία.

Από τη µια µεριά, κραυγάζετε για brain drain. Και από την άλλη
µεριά, γίνεται αυτό µε το πρόγραµµα που κρατήσαµε και -προ-
σέξτε- δεν είναι πρόγραµµα «Πάρε 500 ευρώ και σκάσε», είναι
πρόγραµµα που παίρνει το µισθό που θα έπαιρνε αν διοριζόταν
ως µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος, µπορεί να έχει 4-5 ευρώ δια-
φορά. Πραγµατικά, αυτοί οι άνθρωποι βοήθησαν το ΕΚΕΑ, το
οποίο αναπτύσσει και λειτουργία, συγκεντρώνει τον ορολογικό
και τον µοριακό έλεγχο σε όλη τη χώρα, φτιάχνει σταθερά αιµο-
ληπτήρια. Κάναµε δύο διαγωνισµούς µεγάλους γι’ αυτό -θα τους
πω στη δευτερολογία µου- και αυτή τη στιγµή φεύγουν. Θα τους
δώσετε παράταση ή δεν θα τους δώσετε;

Δεύτερον, ξέρω ότι σας έχει ζητήσει η διοίκηση του ΕΚΕΑ εδώ
και οκτώ µήνες να τους συναντήσετε. Δεν τους συναντάτε, δεν
έχετε ορίσει καινούργια διοίκηση. Τώρα έχει και έρθει και ο κο-
ρωνοϊός. Έχετε κάποιο σχεδιασµό σε σχέση µε την ανάπτυξη του
Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας;

Αυτά κατ’ αρχάς και θα επανέλθω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Πολάκη, κατ’ αρχάς να σας πω ότι έχω συναντηθεί και

έχω µιλήσει αρκετές φορές µε την κ. Ματσούκα, την Πρόεδρο
του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας.

Τώρα σε ότι αφορά την ερώτησή σας, πράγµατι οι εξήντα έξι
εργαζόµενοι στο ΕΚΕΑ απασχολούνται σε πρόγραµµα του
ΟΑΕΔ. Είναι πρόγραµµα, λήγουν οι συµβάσεις τους. Δεν απο-
λύονται, λήγουν οι συµβάσεις τους. Το ξέρατε, όταν φτιάξατε
αυτό το πρόγραµµα και καλώς το φτιάξατε, όπως έγινε και παν-
τού. Και πράγµατι, αυτοί οι άνθρωποι των προγραµµάτων στήρι-
ξαν τις δοµές υγείας τα προηγούµενα χρόνια και για αυτό
δώσαµε αγώνα, προκειµένου να κρατήσουµε τους τέσσερις χι-
λιάδες παραπάνω ένα χρόνο ακόµα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
διότι υπήρχαν χρήµατα στο συγκεκριµένο πρόγραµµα, γιατί τους
χρειαζόµαστε και έχουν αποκτήσει και εµπειρία.

Δυστυχώς τα άλλα προγράµµατα δεν µπορούν να συνεχιστούν
και οι συµβάσεις αυτών των εργαζοµένων λήξανε αρκετών και
λήγουν µέσα στο Μάρτιο και δεν γίνεται να συνεχιστούν. Είναι
µια προσωρινή λύση τα προγράµµατα, το γνωρίζατε και όλοι θέ-
λουµε µόνιµες λύσεις, όχι µόνο στο ΕΚΕΑ, αλλά και σε όλες τις
δοµές του συστήµατος υγείας.

Το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας σίγουρα πλήττεται από µια τέ-
τοια εξέλιξη, αλλά δεν είναι τόσο σοβαρά τα πράγµατα όσο το
λέτε και θα σας εξηγήσω γιατί. Από την πλευρά µας, εξετάζουµε
συγκεκριµένες λύσεις, προκειµένου να ενισχύσουµε το Εθνικό
Κέντρο Αιµοδοσίας και να µπορέσουµε να αναπτύξουµε το σχέ-
διο, το οποίο η δική σας κυβέρνηση ξεκίνησε να υλοποιεί, σχε-
δίασε σε ό,τι αφορά τη συγκεντροποίηση του αίµατος και είναι
ένα σωστό σχέδιο και οφείλουµε να το αναπτύξουµε.

Οφείλω σε αυτό το σηµείο να πω ότι πολύ σωστά σε εφαρµογή
του ν.3402/2005 κατόπιν ευρωπαϊκής οδηγίας προχωρήσαµε στη
λειτουργία κεντρικοποιηµένου συστήµατος αιµοδοσίας. Πράγ-
µατι, είναι ένα σχέδιο που κινείται στη σωστή κατεύθυνση και οι
προσπάθειες που κατέβαλε η διοίκηση του ΕΚΕΑ για την εφαρ-
µογή αυτού του σχεδίου και ειδικότερα να οργανώσει το σύνολο
των διαδικασιών που αφορούν τη συγκέντρωση και διακίνηση
του αίµατος είναι µέχρι σήµερα ηµιτελής, χρειάζεται να κάνουµε
περισσότερα πράγµατα. Ήδη, έχουµε προχωρήσει, ουσιαστικά
τα τέσσερα κέντρα αιµοδοσίας, συγκεντροποίησης του αίµατος
έχουν γίνει δύο στο Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας και στο ΑΧΕΠΑ
στη Θεσσαλονίκη και αυτό το σχέδιο βρίσκεται σε εξέλιξη και
υλοποίηση.

Να σας θυµίσω ότι το Μάρτιο του 2019 εγκαινιάσατε ως ηγε-
σία του Υπουργείου Υγείας την αίθουσα επεξεργασίας του αίµα-
τος στο Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας και µετά πάρα πολλά άτοµα
από αυτά τα εξήντα έξι που ήταν στα προγράµµατα του ΟΑΕΔ
το προσωπικό αυτό δεν αξιοποιήθηκε στο Εθνικό Κέντρο Αιµο-
δοσίας, διαµοιράστηκε σε αιµοδοσίες νοσοκοµείων και αργό-
τερα επέστρεψε στο ΕΚΕΑ, προκειµένου να αναπτυχθεί αυτό το
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σχέδιο.
Το σχέδιο αυτό βρίσκεται ακόµα στην αρχή και γι’ αυτό δεν θα

έχουµε µεγάλα προβλήµατα στη λειτουργία του ΕΚΕΑ. Όµως -
και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- πρέπει αυτό το σχέδιο πράγ-
µατι να προχωρήσει. Θα απαντήσω στη δευτερολογία στα άλλα
ερωτήµατα, τα οποία θέσατε εν όψει κορωνοϊού.

Δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα το ενιαίο πληροφοριακό σύστηµα
στο ΕΚΕΑ. Εµείς προχωρήσαµε στην ουσιαστική σύνδεση ιδιω-
τικών κλινικών µε το ΕΚΕΑ, κάτι το οποίο έπρεπε να γίνει και θα
αναπτύξουµε τη λειτουργία βεβαίως σταθερών αιθουσών αιµο-
ληψίας εκτός νοσοκοµείων. Αυτό είναι το σχέδιο, αυτό καταδει-
κνύει η διεθνής πραγµατικότητα, αυτό πρέπει να κάνουµε. 

Σήµερα λειτουργεί µια µόνο αίθουσα στο Αιγάλεω και βεβαίως
όλο αυτό το σχέδιο να το υλοποιήσουµε, όπως είναι η µετα-
στροφή των αιµοδοτών του συγγενικού περιβάλλοντος σε συ-
στηµατικούς εθελοντές αιµοδότες, η πλήρης κάλυψη σε ανάγκες
αίµατος όλων των πασχόντων από µεσογειακή αναιµία, διότι είναι
ένα µείζον θέµα αυτοί οι συµπολίτες µας τι θα κάνουν µε το αίµα,
διότι γνωρίζετε πολύ καλά ότι µειώθηκε και η ποσότητα του αί-
µατος που προορίζεται για αυτούς τους ασθενείς από τις εισα-
γωγές που κάναµε από τον ελβετικό Ερυθρό Σταυρό και όλες
αυτές τις εκκρεµότητες εµείς έχουµε σκοπό να τις δροµολογή-
σουµε στηρίζοντας την εκάστοτε διοίκηση και αυτό το σχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν µε κάλυψε η απάντησή σας, κύριε

Υπουργέ. Βλέπω ότι αναγνωρίζετε τη σωστή κατεύθυνση στην
οποία είχαµε οδηγήσει την ανάπτυξη του ΕΚΕΑ µε την ανάπτυξη
των σταθερών σηµείων αιµοληψίας, µε τη συγκεντροποίηση του
ορολογικού και του µοριακού ελέγχου, µε τη συγκεντροποίηση
και την κεντρική επεξεργασία παρασκευής και διανοµής παρα-
γώγων αίµατος που γίνεται ήδη πιλοτικά σε τρία µεγάλα νοσο-
κοµεία της Αττικής, που τους επιστρέφουν αίµα και παράγωγα
υψηλής και οµοιόµορφης ποιότητας και πρακτικά στην πλήρη
ανάπτυξη αυτό θα αφορά και τις τριακόσιες χιλιάδες περίπου µο-
νάδες αίµατος που συλλέγονται στο λεκανοπέδιο.

Χωρίς ανθρώπους δεν γίνεται δουλειά, κύριε Κοντοζαµάνη. Τα
µηχανήµατα δεν δουλεύουν µονάχα τους ούτε οι διοικήσεις δου-
λεύουν µοναχές τους. Έχει εκατόν εβδοµήντα άτοµα το κέντρο,
τα εξήντα έξι φεύγουν, δηλαδή µειώνεται κατά το 1/3 η δυναµι-
κότητά του και είναι και νέα παιδιά όλοι αυτοί. Και µάθανε και
δουλέψαν και είναι και τεχνολόγοι, είναι και πληροφορικάριοι και
για το σύστηµα που λέτε της διασύνδεσης της ψηφιακής µπο-
ρούσαν και µπορούν να βοηθήσουν.

Ακούστε. Το «δεν έχει λεφτά το πρόγραµµα» είναι πολιτική α-
πόφαση. Να πιάσετε τον κ. Βρούτση, γιατί εµείς διαπιστώσαµε
ότι στον ΟΑΕΔ κάθε τέλος της χρονιάς έχοντας πληρώσει τα
πάντα, από επιδόµατα, άδειες, ό,τι πρέπει να δώσει, του µένουν
500.000.000. Αυτά τα 500.000.000 πρέπει να τα κάνει χάι- χούι ο
Στουρνάρας;

Εµείς από εκεί πήραµε τα 60 και φτιάξαµε το πρόγραµµα των
τεσσάρων χιλιάδων και µετά τα άλλα αντίστοιχα για το πρό-
γραµµα αυτό. Πολιτική απόφαση είναι να µπει το κονδύλι αυτό
στον προϋπολογισµό του ’20 και του ’21, όπως το βάλατε και
εσείς για τους τέσσερις χιλιάδες, όπως το είχαµε βάλει τρία χρό-
νια συνέχεια εµείς και όπως θα το ξαναβάζαµε αυτό εδώ. 

Λοιπόν, ναι, προσωρινή λύση ήταν τότε, γιατί ήµασταν στα
µνηµόνια και είχαµε και το θέµα του περιορισµού των προσλή-
ψεων και αυτά τα προγράµµατα ήταν ένας τρόπος, για να µπο-
ρέσουµε να ενισχύσουµε το σύστηµα. Διώχνετε επτακόσια άτοµα
από το σύστηµα υγείας.

Απλά, επειδή εγώ τα λέω πολύ πιο ίσια, οι τέσσερις χιλιάδες
είναι µαζεµένοι. Είναι εξήντα-εβδοµήντα άτοµα σε κάθε νοσοκο-
µείο. Αν φύγουν µαζεµένοι αυτοί, θα γκρεµιστεί το σύστηµα. Ενώ
αυτοί οι κακοµοίρηδες είναι δέκα στον ΕΟΠΥ, δύο στο ΠΕΔΥ στο
Άργος, ένας στο ΚΕΦΥΑ, οι πιο συγκεντρωµένοι είναι αυτοί του
ΕΚΕΑ. Και δεν έχουν τη δυνατότητα να κάνουν τόσο µαζική αντί-
δραση, αλλιώς και σε αυτούς θα δίνατε παράταση. Εδώ, όµως,
θα το πληρώσουν. 

Εγώ θα πω µια κουβέντα για τον κορωνοϊό, γιατί είναι σοβαρό
το θέµα και θα κλείσω µε αυτό. Είδα σήµερα έναν παλιό µου συµ-
φοιτητή στη σχολή, τον Ηλία Μόσιαλο -θα τον θυµάστε, συνά-
δελφε, Ακτύπη, ήταν πιο µεγάλος από εµάς- ο οποίος είναι καθη-
γητής Οικονοµικών της Υγείας και «µάσαγε» τα λόγια του στο αν
µεταδίδεται ο κορωνοϊός από τη µετάληψη. Έλεος! Έλεος! Από
το ΚΚΕ Εσωτερικού ξεκίνησε, στο ΠΑΣΟΚ πήγε και τώρα φοβά-
ται να µην του πουν καµµία κουβέντα οι παπάδες. 

Βγείτε ως ΕΟΔΥ και πείτε καθαρά και ειδικά τώρα που εξα-
πλώνονται τα κρούσµατα, µετά τον κακό και λάθος χειρισµό που
έγινε στην Πάτρα. Και σταµατάω εδώ, τα είπα και χθες. Δηλαδή,
δεν µπορεί να σταµατάµε τις συγκεντρώσεις και όταν πηγαίνει ο
άλλος και πίνει από το ίδιο κουτάλι τη µετάληψη δεν µεταδίδεται,
γιατί είναι αγιασµένο. Αυτό είναι χριστιανοταλιµπανισµός. 

Μήπως δεν σας αφήνει η κ. Κεραµέως να πείτε κάτι τέτοιο;
Βάλτε τον ΕΟΔΥ να κάνει µια ανακοίνωση σοβαρή γι’ αυτό το
πράγµα για να σταµατήσει. Διότι µε τους λάθος χειρισµούς που
έγιναν έχουµε µια άνοδο των κρουσµάτων. Να δούµε και σήµερα
τι θα γίνει. 

Επιτέλους, σοβαρευτείτε σε αυτό το επίπεδο. Το θέµα δεν εί-
ναι µην µας «µουτρώσουν» οι ιερωµένοι. Άλλες εκκλησίες το έκα-
ναν αυτό. Δεν είναι εδώ αγιασµένα. Επιτέλους βάλτε τον ΕΟΠΥ.
Νοµίζω ότι κάπου είδα µια ανακοίνωση, αλλά δεν έχει παίξει αυτή
η ανακοίνωση, γιατί στην αρχή έβγαιναν στα τηλέφωνα και έλε-
γαν ότι «όχι, δεν µεταδίδεται και δεν κάνει και δεν δείχνει». 

Εδώ σταµατάµε συγκεντρώσεις. Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ αναβάλαµε
µια σειρά από µεγάλες εκδηλώσεις που µαζεύουν κόσµο από όλη
την Ελλάδα, από το συνέδριο της νεολαίας µέχρι την Κεντρική
Επιτροπή Ανασυγκρότησης, ακριβώς για να µην έχουµε το θέµα
του συγχρωτισµού από διαφορετικές περιοχές και µετά υπάρξει
κάποια εξέλιξη. Και δεν τολµάτε να βάλετε τον ΕΟΔΥ να πει ότι
«ναι, µεταδίδεται από το κουτάλι που έχει χρησιµοποιήσει άλλος»
και «ψυχραιµία, στοπ». Σταµατάµε το καρναβάλι και δεν µπο-
ρούµε να σταµατήσουµε τις συγκεντρώσεις στις εκκλησίες!

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Πολάκη, να πω κατ’ αρχάς ότι οι προσπάθειες που έχουν

να κάνουν µε τα ζητήµατα του αίµατος και της αιµοδοσίας στη
χώρα νοµίζω ότι δεν χωρούν πολιτικές αντιπαραθέσεις και σκο-
πιµότητα. Είµαστε στην ίδια πλευρά. Θα συνεχίσουµε το σχέδιο
το οποίο ξεκινήσατε, όµως εκτιµούµε τις καταστάσεις από δια-
φορετική οπτική γωνία. Πράγµατι, όπως είπα και στην πρωτολο-
γία µου, τα άτοµα αυτά επρόκειτο να απασχοληθούν για την
πλήρη ανάπτυξη αυτού του σχεδίου, το οποίο είναι ακόµα στην
αρχή. Σίγουρα, έχει ανάγκες το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας. Θα
προσπαθήσουµε να βρούµε λύσεις, είτε µε επικουρικό προσω-
πικό -βεβαίως και µε την προκήρυξη µόνιµων θέσεων- είτε µε
άλλες διαδικασίες. 

Κάτι ακόµα για την αιµοληψία και τον κορωνοϊό. Όλοι γνωρί-
ζουµε ότι έχει µειωθεί η προσέλευση των συµπολιτών µας στα
κέντρα αιµοδοσίας µέσα στα νοσοκοµεία, διότι υπάρχει ο φόβος
του κορωνοϊού. Και ήδη προχωρούµε σε συνεργασία µε την το-
πική αυτοδιοίκηση, προκειµένου να βρούµε χώρους εκτός νοσο-
κοµείων, έτσι ώστε να τους µετατρέψουµε σε χώρους αιµολη-
ψίας. Αυτό θα βοηθήσει και στην ανάπτυξη του σχεδίου που έχει
να κάνει µε την ανάπτυξη κέντρων αιµοληψίας εκτός των µονά-
δων αιµοδοσίας. 

Σε ό,τι αφορά τον κορωνοϊό και σχετικά µε αυτά που αναφέ-
ρατε, θα σας πω ότι η κατάσταση εκτιµάται καθηµερινά. Είµαστε
σε διαρκή επαφή τόσο µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας όσο
και µε το Ευρωπαϊκό Κέντρο Λοιµώξεων, την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Σήµερα γίνεται έκτακτο συµβούλιο Υπουργών Υγείας. 

Γνωρίζετε και τα σύστηµα τα οποία υπάρχουν σε εφαρµογή,
όπως τα συστήµατα έγκαιρης προειδοποίησης και αντιµετώπι-
σης διαφόρων περιστατικών. Υπάρχει επιχειρησιακή ετοιµότητα.
Υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο. Ακολουθούµε τις οδηγίες των ει-
δικών.

Δεν νοµίζω ότι υπήρξαν παραλείψεις, όπως είπατε, ή λάθος
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πράξεις σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των περιστατικών στην
Πάτρα. Βλέπουµε όλοι τι γίνεται σε παγκόσµιο επίπεδο µε τον
κορωνοϊό και πρέπει όλοι µαζί να το αντιµετωπίσουµε και βε-
βαίως µε επιτυχία, διότι -απ’ ό,τι φαίνεται- έχουµε µπει τώρα σε
µια δεύτερη φάση που έχει να κάνει µε την αντιµετώπιση των πε-
ριστατικών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ. 
Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 564/3.3.2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουρ-
γό Υγείας, µε θέµα: «Δηµιουργία Πρότυπου Κέντρου Υγείας Αστι-
κού Τύπου στο Ίλιον». Θα απαντήσει στον ερώτηση ο Υφυπουρ-
γός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης. 

Κύριε Βουλευτή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, ο Δήµος Ιλίου έχει προτείνει τη λειτουργία

ενός πρότυπου Κέντρου Υγείας Αστικού Τύπου στα όριά του.
Πρόκειται στην ουσία για µια δοµή που στοχεύει να λειτουργεί
και τις νυχτερινές ώρες. 

Ένας στόχος είναι η αποσυµφόρηση των µεγάλων νοσοκο-
µείων της περιοχής, τα οποία βρίσκονται, είναι η αλήθεια, αρκετά
µακριά από την πόλη του Ιλίου. Θα παρέχει περίθαλψη σε εικο-
σιτετράωρη βάση και στηρίζεται στο πρότυπο τέτοιων δοµών,
που υπάρχουν ήδη. 

Έχει δηµιουργηθεί το Πρότυπο Κέντρο Υγείας Περιστερίου,
που λειτουργεί από το 2011 µε τη συνδροµή του Κέντρου Ελέγ-
χου Πρόληψης Νοσηµάτων του ΚΕΕΛΠΝΟ και αποτελεί µια πρό-
τυπη και σύγχρονη µονάδα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
αστικού τύπου. 

Στην ουσία αυτό που σας ζητάµε είναι να δεσµευτείτε να στη-
ρίξετε αυτό το αίτηµα του δήµου και να σταθεί αρωγός η πολι-
τεία µέσω του ΚΕΕΛΠΝΟ για τη δηµιουργία ενός πρότυπου
Κέντρου Υγείας Αστικού Τύπου στο Ίλιον. 

Είναι ένα δίκαιο αίτηµα του Δήµου Ιλίου και πιστεύουµε ότι θα
εξυπηρετήσει και άλλους δήµους, που συνορεύουν από το Ίλιον,
αλλά βρίσκονται σε µεγάλη απόσταση από τα νοσοκοµεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Αρσένη, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε δύο επισηµάν-

σεις. 
Πρώτον, δεν υπάρχουν πλέον κέντρα υγείας αστικού τύπου.

Ο όρος «αστικού τύπου» έχει καταργηθεί. 
Δεύτερον, δεν προβλέπεται πουθενά η ανάµιξή του πρώην

ΚΕΕΛΠΝΟ, αυτή τη στιγµή ΕΟΔΥ, Εθνικός Οργανισµός Δηµό-
σιας Υγείας. 

Επίσης, στο Δήµο Ιλίου λειτουργεί κέντρο υγείας από τις επτά
το πρωί ως τις επτά το απόγευµα και βεβαίως υπάρχουν δέκα
και πλέον υγειονοµικές δοµές στον δυτικό τοµέα της Αθήνας, οι
οποίες εξυπηρετούν τον κόσµο. 

Είναι γεγονός ότι για να µπορέσουµε να αποσυµφορήσουµε
τα νοσοκοµεία και να παρέχουµε ουσιαστικές υπηρεσίες υγείας
στους πολίτες θα πρέπει να αναπτύξουµε ένα ολοκληρωµένο δί-
κτυο πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Όπως σας είπα, στην περιφερειακή ενότητα του δυτικού τοµέα
Αθηνών υπάρχουν συνολικά αυτή τη στιγµή δώδεκα δοµές Πρω-
τοβάθµιας Φροντίδας Υγείας. Το κέντρο υγείας στο Ίλιον στελε-
χώνεται από προσωπικό τριάντα δύο ατόµων και στο Κέντρο
Υγείας Ιλίου παρέχονται αρκετές υπηρεσίες, καθώς επίσης λει-
τουργεί και ακτινοδιαγνωστικό τµήµα. Αυτά σε ό,τι αφορά το κέν-
τρο υγείας του Δήµου Ιλίου, µιας δηµόσιας δοµής Πρωτοβάθ-
µιας Φροντίδας Υγείας. 

Δεν στεκόµαστε, όµως, εδώ. Αναγνωρίζουµε το δικαίωµα κάθε
πολίτη για λήψη υψηλού επιπέδου υπηρεσιών υγείας και βεβαίως
ουσιαστικών υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Γι’
αυτόν τον λόγο θέλουµε να αναπτύξουµε µια ισχυρή δοµή Πρω-
τοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, µε έµφαση στις υπηρεσίες και όχι

στα κτήρια, µε έµφαση στην ποιότητα και όχι στην ποσότητα. Στο
πλαίσιο αυτό αξιολογούµε βεβαίως τις προτάσεις όλων των φο-
ρέων και δη της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι τη δηµιουργία του αστικού κέντρου
υγείας την ακούµε και βεβαίως είµαστε υποχρεωµένοι να την
εξετάσουµε. Διότι, όπως σας είπα, δεν έχει σηµασία ο αριθµός
των κτηρίων, αλλά η ποιότητα και η ποσότητα των παρεχόµενων
υπηρεσιών. Και θα την εξετάσουµε στο πλαίσιο αναδιοργάνωσης
του υγειονοµικού χάρτη της χώρας, που πολύ σύντοµα θα είµα-
στε σε θέση να υλοποιήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Πραγµατικά, οι όροι µπορεί να αλλάζουν, αλλά η ουσία έχει

µείνει, κύριε Υφυπουργέ. 
Στο Περιστέρι σήµερα λειτουργεί ένα κέντρο υγείας αστικού

τύπου, το οποίο λειτουργεί είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετρά-
ωρο. 

Το αίτηµα, δηλαδή, είναι σαφές. Θέλουµε το κέντρο υγείας
στο Ίλιον να αποκτήσει αντίστοιχη δοµή µε αυτή του Περιστε-
ρίου. Μιλάµε για ένα δήµο ο οποίος λειτουργικά µπορεί να ξε-
περνάει τις εκατόν σαράντα µε εκατόν ογδόντα χιλιάδες κόσµου.
Είναι σηµαντικός αριθµός πληθυσµού της Αθήνας και κοντά του
βρίσκονται άλλοι δήµοι, επίσης αποµακρυσµένοι από τέτοιες αν-
τίστοιχες δοµές.

Οπότε θα θέλαµε µια δέσµευσή σας για το πότε θα γίνει αυτή
η αναδιάρθρωση του χάρτη. Τι προβλέπει; Ποιες είναι οι πρώτες
σκέψεις; Μπορείτε να κάνετε µια ενδεικτική δέσµευση ότι στο
Ίλιον θα προχωρήσετε στη λειτουργία του κέντρου σε εικοσιτε-
τράωρη βάση; Για να ξέρουµε, δηλαδή, προς τα πού κατευθυνό-
µαστε. Να ξέρουµε, δηλαδή, αν χρειάζεται να αυξηθεί η κοινω-
νική πίεση προς την Κυβέρνηση ή αν είµαστε σύµφωνοι, άρα
απλά να καθίσουµε να συζητήσουµε τις λεπτοµέρειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υφυπουργέ, έχε-
τε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Αρσένη, δεν είναι θέµα πίεσης προς την Κυβέρνηση. Η Κυβέρ-
νηση οφείλει να σχεδιάζει υπηρεσίες υγείας και να παρέχει ισό-
τιµη πρόσβαση σε κάθε πολίτη. Οπότε, ο σχεδιασµός και η υλο-
ποίηση πολιτικών που συµβάλλουν σε αυτό είναι καθήκον της
εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας και προς αυτήν την κατεύθυνση ερ-
γαζόµαστε.

Επιτρέψτε µου να πω ότι η ερώτησή σας δεν αφορά στη λει-
τουργία ή µη επί εικοσιτετραώρου βάσεως του κέντρου υγείας,
αλλά για τη δηµιουργία ενός Αστικού Τύπου Κέντρου Υγείας
στον Δήµο Ιλίου. Σας είπα ότι εξετάζονται οι προτάσεις. Υπάρχει
ένα εκτενές δίκτυο δοµών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας στην
ευρύτερη περιοχή. Και βεβαίως, εξετάζουµε όχι µόνο για το
Ίλιον, αλλά και σε διάφορες περιοχές της Αθήνας, στο πλαίσιο
αναδιοργάνωσης της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, τη λει-
τουργία εικοσιτετραώρου βάσεως συγκεκριµένων κέντρων
υγείας, έτσι ώστε να υπάρχει απρόσκοπτη πρόσβαση των πολι-
τών και τα περιστατικά να µπορούν να αντιµετωπιστούν σε πρω-
τοβάθµιο επίπεδο υγείας, έτσι ώστε να µην αναγκάζονται οι συ-
µπολίτες µας να προσφέρουν στα επείγοντα τµήµατα των νοσο-
κοµείων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε την δεύτερη µε αριθµό 562/3-3-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αξιοποίηση παραγόµε-
νου νερού στο Κέντρο Επεξεργασίας Λυµάτων Ψυττάλειας
(ΚΕΛΨ) για τις ανάγκες ποτίσµατος του πράσινου στη δυτική
Αθήνα».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Ιωάννης Κεφαλογιάννης.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα του Πάρκου Τρίτση είναι πολύ γνω-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIΓ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 11049



στό. Υπάρχουν εκεί πέρα σηµαντικά προβλήµατα µε τη στεγανο-
ποίηση των λιµνών. Στην ουσία, έχουµε αυτή τη στιγµή έναν τρύ-
πιο κουβά, από τον οποίο φεύγει πάρα πολύ νερό. Όµως, οι
εκτιµήσεις είναι ότι ακόµα κι όταν λυθεί αυτό το ζήτηµα -στη µία
λίµνη είχαν γίνει διορθώσεις το τελευταίο διάστηµα, τα τελευταία
χρόνια, µένει να γίνει και στις υπόλοιπες- θα συνεχίσει να υπάρ-
χει κάποια ανάγκη για νερό κυρίως τα πρώτα χρόνια. 

Οπότε, αυτό που έχει προταθεί από πολλούς φορείς, ξεκίνησε
από το ΙΓΜΕ, από την ίδια την ΕΥΔΑΠ και ακαδηµαϊκά ιδρύµατα,
είναι η χρήση του ανακυκλωµένου νερού. Έχουµε αυτή τη στιγµή
την Ψυττάλεια, όπου µπορεί να γίνεται µια τριτοβάθµια επεξερ-
γασία, και αυτό το νερό, σε πάρα πολύ µεγάλη καθαρότητα, να
χύνεται στη θάλασσα. 

Είναι ένα ερώτηµα αν θα µπορούσε αυτό το νερό να στραφεί
προς το Ποικίλο Όρος, ένα όρος που πραγµατικά χρειάζεται να
στηριχθεί και να πρασινίσει, να γίνει ένα δάσος, ένας πνεύµονας,
όχι µόνο αναψυχής, αλλά και υγείας για τους πολίτες της Αθήνας
και δη της ταλαιπωρηµένης από τη ρύπανση δυτικής Αθήνας,
αλλά και στο Πάρκο Τρίτση και στην ενίσχυση των πάρκων πρα-
σίνου στους δήµους της δυτικής Αθήνας.

Ο λόγος είναι αυτονόητος. Είναι µια µεγάλη περιβαλλοντική
υποβάθµιση, την οποία στην ουσία χρειάζεται σαν αντισταθµι-
στικό αυτή η περιοχή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υφυπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, επειδή µε ρωτάτε ευθέως αν
µπορεί να γίνει χρήση στην ουσία επεξεργασµένου ανακυκλωµέ-
νου νερού από το κέντρο επεξεργασίας λυµάτων, θα σας απαν-
τήσω πως δεν γίνεται και θα σας εξηγήσω και τους λόγους.

Η τροφοδοσία του πάρκου Τρίτση, στην ουσία, µέσα από αυτή
τη διαδικασία έχει κριθεί αδόκιµη για δύο βασικούς λόγους. Πρώ-
τον, είναι ενεργοβόρο και, δεύτερον, είναι και κοστοβόρο. Κι
επειδή απευθύνοµαι σε έναν άνθρωπο που έχει περιβαλλοντικές
ευαισθησίες, αντιλαµβάνεστε ότι το να πάµε σε µια λύση η οποία
στην ουσία θα προκαλέσει, ενδεχοµένως, περισσότερα προβλή-
µατα από αυτά που ενδεχοµένως θα λύσει, νοµίζω ότι δεν είναι
δόκιµο το να προχωρήσουµε µε αυτή τη διαδικασία.

Βεβαίως, επαναλαµβάνω, πέρα από το κοµµάτι το περιβαλλον-
τικό, υπάρχει και το οικονοµικό. Δηλαδή, το να πάµε σε αυτή τη
διαδικασία, να στέλνουµε νερό στην Ψυττάλεια, να το επεξεργά-
ζεται και να γυρίζει πίσω, έχει κριθεί ότι επίσης έχει και ένα οικο-
νοµικό βάρος τέτοιο που ενδεχοµένως δεν µπορεί να καλύψει
κάποιες άλλες ανάγκες.

Εποµένως για λόγους που, ενδεχοµένως, θα σας εξηγήσω και
στη δευτερολογία µου, έχουν πέσει κάποιος εναλλακτικές προ-
τάσεις στο τραπέζι και είµαι πολύ ανοικτός να τις συζητήσω και
µαζί σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, έχε-

τε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Έχει χρόνο ο κύριος Υφυπουρ-

γός. Γιατί να απαντήσει στη δευτερολογία του; Νοµίζω ότι είναι
δόκιµο να απαντήσει ολοκληρωµένα για να µπορώ στη δευτερο-
λογία µου να τοποθετηθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Νοµίζω ότι σας απάν-
τησε µε τον τρόπο που ήθελε εκείνος να σας απαντήσει, κύριε
συνάδελφε. Μπορείτε να πείτε αυτά που θέλετε εσείς και νοµίζω
έχει το δικαίωµα στη δευτερολογία του να πει εκείνος αυτά που
θέλει. Δεν νοµίζω ότι µπορώ να του υποδείξω εγώ πώς θα µιλή-
σει.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Το καταλαβαίνω. Απλά, ως Βου-
λευτής, ζητάω από την Έδρα να παρακαλεί τους Υπουργούς να
απαντάνε ολοκληρωµένα, γιατί αλλιώς ακυρώνεται το δικαίωµα
της δευτερολογίας.

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υφυπουργέ, λέτε ότι αυτό είναι κο-
στοβόρο. Νοµίζω ότι αυτό στο οποίο κυρίως αναφέρεστε είναι
σε µια παλαιότερη πρόταση που είχε γίνει για ανακύκλωση υδά-
των στο πάρκο µέσα, που όντως θα είχε κάποιο επιπλέον κόστος.

Νοµίζω ότι η µεταφορά υδάτων, προφανώς έχει κάποιο ενερ-

γειακό κόστος, έχετε δίκιο, αλλά από την άλλη, το περιβαλλον-
τικό και οικονοµικό κόστος της απόρριψης των καθαρών, σχεδόν,
υδάτων που βγαίνουν από τον βιολογικό καθαρισµό στην Ψυτ-
τάλεια είναι πολλαπλάσιο.

Ήµασταν τις προάλλες και µέλη της Κυβέρνησης, ήταν και
µέλη των αρµόδιων υπηρεσιών του ΟΗΕ, από τα προγράµµατα
του ΟΗΕ και για το νερό και για τη Μεσόγειο, και εξηγούσαµε
πώς πρέπει επιτέλους και η Ελλάδα όσο και οι άλλες µεσογει-
ακές χώρες να µπουν στο θέµα της ανακύκλωσης των υδάτων.
Είναι κάτι, αν θέλετε, µια γραφειοκρατική εµπλοκή που υπάρχει
σε αυτό το ζήτηµα, το οποίο πρέπει να λυθεί. Και µάλιστα, υπήρ-
χαν µέλη της Κυβέρνησής σας που δεσµεύτηκαν να προσχωρή-
σουν στην απεµπλοκή αυτή του ζητήµατος από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος.

Οπότε, θέλω να πω ότι πρέπει να κοιτάξουµε σοβαρά την επα-
ναχρησιµοποίηση των νερών της Ψυττάλειας. Είναι µεγάλη σπα-
τάλη περιβαλλοντική το να απορρίπτονται στη θάλασσα, αντί να
µπορούν να χρησιµοποιηθούν έναντι άλλων υδάτων τα οποία
µπορούν να παραµείνουν στον υδροφόρο ορίζοντα, να µη χρη-
σιµοποιηθούν τα νερά της ΕΥΔΑΠ κ.λπ.. Δηλαδή, να µη χρησιµο-
ποιούµε τα νερά που έρχονται από τον Μόρνο για να ποτίζουµε
κήπους και πάρκα, µε αυξηµένο κόστος, έτσι κι αλλιώς.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, στην πρωτολογία µου ήµουν
σαφής, γιατί µε ρωτήσατε συγκεκριµένα για το θέµα της χρησι-
µοποίησης των ανακυκλωµένων νερών της Ψυττάλειας και σας
είπα ότι θεωρείται αδόκιµη.

Προφανώς θα µπορούσε να γίνει, αλλά θεωρείται αδόκιµη για
τους δύο βασικούς λόγους που σας εξήγησα και προηγουµένως.
Δηλαδή, είναι και πολυδάπανη και υπάρχει κι ένα υπέρµετρο πε-
ριβαλλοντικό κόστος και γι’ αυτόν τον λόγο έχει αποκλειστεί. Και
µάλιστα, αυτό το θέµα έχει ήδη δηµοσιοποιηθεί και γνωστοποι-
ηθεί και στη Βουλή και από τις αρµόδιες υπηρεσίες της ΕΥΔΑΠ.

Να σας ενηµερώσω σχετικά µε αυτό που αναφέρατε ότι πράγ-
µατι εξετάστηκαν κάποιες εναλλακτικές λύσεις ήδη από το 2018
µεταξύ του Υπουργείου Εσωτερικών και της «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» και
είχε αποφασιστεί µάλιστα τότε ότι το πάρκο Τρίτση θα µπορούσε
να αρδευτεί µε νερό επαναχρησιµοποίησης το οποίο θα αντλείται
από ένα παρακείµενο δίκτυο ακαθάρτων, το οποίο βεβαίως θα
µπορεί να επεξεργαστεί µέσα σε µια κλειστή εγκατάσταση εντός
του χώρου του πάρκου. Αυτό το νερό µάλιστα θεωρήθηκε ότι
είναι κατάλληλο προς άρδευση και σύµφωνα και µε τις µετρήσεις
που είχαν γίνει τότε µπορώ να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι ήταν
και οριακά πόσιµο αυτό το νερό. Εµείς, όµως, µιλάµε για την άρ-
δευση, εποµένως θα µπορούσαµε να προχωρήσουµε και σε αυ-
τήν την λύση.

Βεβαίως, τότε που είχε προταθεί αυτή η λύση, να σας ενηµε-
ρώσω ότι υπήρξαν κάποιες αντιδράσεις από δηµοτικούς φορείς
των παρακείµενων δήµων, δηλαδή από τον Δήµο Ιλίου και των
Αγίων Αναργύρων. Αυτές οι αντιδράσεις, κατά τη γνώµη µας,
ήταν και λόγω κακής ενηµέρωσης όσον αφορά τη συγκεκριµένη
µέθοδο, η οποία στην ουσία είναι µια µέθοδος ανακύκλωσης. Νο-
µίζω ότι σε αυτό µπορούµε να συµφωνήσουµε. Αν µπορούµε να
πάµε σε µια µέθοδο ανακύκλωσης η οποία δεν θα είναι τόσο
ενεργοβόρα και κοστοβόρα, νοµίζω ότι θα πρέπει να το εξετά-
σουµε.

Επίσης, θα πρέπει να γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, ότι η ΕΥ-
ΔΑΠ, τυπικά, δεν ασχολείται µε θέµατα άρδευσης. Παρ’ όλα
αυτά, θα µπορούσε να το εξετάσει το Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών, βεβαίως σε συνεργασία και ύστερα από αίτηµα µιας
αρµόδιας δηµοτικής ή κρατικής αρχής, τη δυνατότητα ανταπό-
κρισης όσον αφορά το αίτηµα για παροχή νερού το οποίο θα
προέρχεται από κατάλληλα επεξεργασµένα λύµατα, δηλαδή
ανακυκλούµενο νερό, προς επαναχρησιµοποίηση.

Και επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι το Υπουργείο
µας, πάλι σε συνεργασία µε την ΕΥΔΑΠ, έχει προχωρήσει σε µε-
λέτες οι οποίες αφορούν την καλύτερη δυνατή άρδευση όλων
αυτών των χώρων που αναφέρατε, δηλαδή τους διάφορους χώ-

11050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρους πρασίνου της δυτικής Αττικής.
Και βεβαίως θα µπορέσουµε να εξετάσουµε το πώς σε συνερ-

γασία –επαναλαµβάνω- µε κάποιο επίσηµο αίτηµα θα µπορούµε
να πάµε σε µια πρόταση δόκιµη, δηλαδή στην επεξεργασία των
νερών εκείνων, στην ουσία σε τοπικά κέντρα επεξεργασίας, τα
οποία -όπως σας είπα και προηγουµένως- έχουν το ελάχιστο δυ-
νατό περιβαλλοντικό αποτύπωµα και κόστος και βεβαίως το λι-
γότερο οικονοµικό κόστος για τον Έλληνα φορολογούµενο.

Άρα, µπορούµε να εξετάσουµε αυτές τις λύσεις. Το θέµα της
Ψυττάλειας –που αναφέρατε και στην πρωτολογία σας- έχει απο-
κλειστεί ως αδόκιµο για τους λόγους που σας ανέφερα. Τα άλλα,
όµως, ζητήµατα, εάν γίνει και µια καλύτερη ενηµέρωση των το-
πικών φορέων, νοµίζω ότι είµαστε ανοικτοί να τα συζητήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητήσουµε την τρίτη µε αριθµό 563/3-3-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα- Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Βελτίωση σύνδεσης του
Ιλίου µε το µετρό».

Θα απαντήσει ξανά ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης. 

Ορίστε, κύριε Βουλευτά, έχετε για δύο λεπτά τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Και κύριε Υπουργέ, παρακαλώ πολύ -εάν µπορείτε- να απαν-

τήσετε στην πρωτολογία σας, για να µπορώ κι εγώ να χρησιµο-
ποιήσω τη δευτερολογία µου και να έχουµε έναν διάλογο, διότι
αυτή είναι η φύση και η ιδιαιτερότητα των επίκαιρων ερωτήσεων.

Το ζήτηµα της κακής συγκοινωνίας στον Δήµο Ιλίου και στους
δήµους της δυτικής Αθήνας το έχουµε ξανασυζητήσει και πα-
ρουσία του Υπουργού. Συνεχίζει να είναι επιδεινούµενο. Έχει
αναφέρει και ο Υπουργός ότι υπάρχει το πρόβληµα µε την έλ-
λειψη διαθεσιµότητας των λεωφορείων.

Το ζήτηµα είναι ότι αυτή τη στιγµή έχουµε µια γραµµή µετρό
που φτάνει µέχρι την Ανθούπολη. Και θα µπορούσε πάρα πολύ
εύκολα να λυθεί το πρόβληµα και σε άλλες περιοχές µε τη δρο-
µολόγηση γραµµών εξπρές που να συνδέει τα κέντρα των δήµων
µέσω της Θηβών µε τον σταθµό της Ανθούπολης. Αυτό είναι µια
περίπτωση που θα µπορούσε να αγγίξει σίγουρα τον Δήµο Ιλίου,
αλλά µπορεί να εξυπηρετήσει και τους Αγίους Αναργύρους λίγο
παρακάτω και την Πετρούπολη.

Σας έχει καταθέσει και ο Δήµος Ιλίου συγκεκριµένες προτά-
σεις. Και το ερώτηµα είναι εάν θα µπορούσατε να εγκρίνετε τη
γραµµή εξπρές. Καταλαβαίνω ότι αυτό µπορεί να σηµαίνει µια
αναδιάρθρωση των γραµµών στον δήµο. Και ο δήµος είναι δια-
τεθειµένος να το συζητήσει.

Και επίσης, µας λείπει ένα χρονοδιάγραµµα για το τι θα γίνει
µε την επέκταση της γραµµής 2 του µετρό. Ενώ δεσµεύτηκε ο
Υπουργός ότι προχωράει εντός του 2020 η επέκταση της γραµ-
µής 4 -η γραµµή 2 µε πολύ µικρό κόστος, γύρω στα 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ, θα µπορέσει να δώσει άµεση σύνδεση αυτών των
δήµων, κυρίως του Ιλίου αλλά και των Αγίων Αναργύρων και της
Πετρούπολης, µε το µετρό που θα τους φέρνει πολύ γρήγορα
στο Σύνταγµα- δεν έχει ανακοινωθεί, και δεν είναι εν γνώσει µου
το χρονοδιάγραµµα. Και δεν είναι σε γνώση ούτε του δήµου.

Οπότε θέλουµε µια δέσµευσή σας για το χρονοδιάγραµµα της
γραµµής 2.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να σας πω
ότι η ενηµέρωση που έχετε για το θέµα της σύνδεσης των λεω-
φορειακών γραµµών µε τους σταθµούς σταθερής τροχιάς, δη-
λαδή µε το µετρό, είναι ελλιπής. Και το λέω αυτό διότι η σύνδεση
του Δήµου Ιλίου µε τους σταθµούς εκείνους είναι αρκετή και
συχνή. Και θα σας αναφέρω και συγκεκριµένες γραµµές.

Η σύνδεση του Δήµου Ιλίου µε τον σταθµό Άγιος Αντώνιος και
σταθµό Ανθούπολης πραγµατοποιείται µε έξι γραµµές. Συγκε-

κριµένα: Είναι η γραµµή τρόλεϊ 24 που συνδέει Πετρούπολη-
Ίλιον και σταθµό Αγίου Αντωνίου. Δεύτερη γραµµή είναι το τρό-
λεϊ 25 που συνδέει σταθµό Αγίου Αντωνίου – Ίλιον - Καµατερό.
Τρίτη γραµµή είναι η λεωφορειακή γραµµή 701 που συνδέει Κα-
µατερό – Ίλιον - σταθµό Ανθούπολης. Τέταρτη γραµµή είναι η
λεωφορειακή γραµµή 705 που συνδέει Καµατερό – Ίλιον - πλα-
τεία Αγίων Αναργύρων - σταθµό Ανθούπολης. Πέµπτη γραµµή
είναι η λεωφορειακή γραµµή 706 που συνδέει σταθµό Αγίου Αν-
τωνίου - Ίλιον µέσω της λεωφόρου «Ανδρέα Παπανδρέου». Έκτη
γραµµή είναι η λεωφορειακή γραµµή 747 που συνδέει Πετρού-
πολη – Πανόραµα -σταθµό Ανθούπολης. 

Και µάλιστα αυτές οι γραµµές, κύριε συνάδελφε, ειδικά σε
ώρες αιχµής, έχουν συχνότητα δροµολογίων από δέκα έως εί-
κοσι λεπτά. Άρα αντιλαµβάνεστε ότι ο συγκοινωνιακός σχεδια-
σµός του ΟΑΣΑ έχει πράγµατι λάβει υπ’ όψιν του όλα τα λει-
τουργικά στοιχεία των γραµµών, δηλαδή τη διαδροµή, τα δρο-
µολόγια, τα οχήµατα, την επιβατική κίνηση, έχει λάβει υπ’ όψιν
την ανάγκη ταχείας σύνδεσης των κατοίκων των περιοχών αυ-
τών, δηλαδή της Πετρούπολης, του Ιλίου, των Αγίων Αναργύρων
και του Καµατερού µε το δίκτυο του µετρό. Έχει λάβει υπ’ όψιν
της τη δυνατότητα κάλυψης των υπαρχουσών µετακινήσεων από
το υφιστάµενο δίκτυο τρόλεϊ και λεωφορείων. Και βεβαίως έχει
ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν η διαθεσιµότητα πόρων σε οδηγούς,
αλλά και οχήµατα της ΟΣΥ, αλλά και η ανάγκη εξορθολογισµού
των προγραµµατισµένων δροµολογίων.

Άρα, θεωρούµε, κύριε συνάδελφε, ότι µε τις έξι υπάρχουσες
γραµµές εξυπηρετείται πλήρως το επιβατικό κοινό των δήµων
που αναφέρεται και εσείς στην πρωτολογία σας και για τον λόγο
αυτό δεν κρίνεται ότι υπάρχει ανάγκη να µπει και µια επιπλέον
γραµµή εξπρές, ειδικά από την στιγµή που υπάρχει και µια στε-
νότητα όσο αφορά τους πόρους τόσο σε λεωφορεία όσο και σε
οδηγούς της ΟΣΥ.

Όσο αφορά το δεύτερο ερώτηµά σας σχετικά µε το χρονοδιά-
γραµµα της γραµµής 2 του µετρό προς το Ίλιον, να σας ενηµε-
ρώσω, κύριε συνάδελφε, ότι η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» έχει
ολοκληρώσει πρόσφατα τις προκαταρκτικές τοπογραφικές µε-
λέτες και έρευνες για την επέκταση αυτή, τις γεωτεχνικές και γε-
ωφυσικές έρευνες, τις µελέτες χάραξης και χωροθέτησης των
σταθµών. Και µάλιστα η µελέτη χωροθέτησης ολοκληρώθηκε τον
Ιανουάριο που µας πέρασε, πριν από ενάµιση µήνα δηλαδή.

Και µάλιστα να σας ενηµερώσω ότι η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.»
προγραµµατίζει εντός του έτους, δηλαδή εντός του 2020, να
προχωρήσει και στη δηµοπράτηση εκπόνησης της οριστικής µε-
λέτης του έργου, µε χρονοδιάγραµµα µάλιστα µέχρι το φθινό-
πωρο, ώστε η αναγκαία µελετητική ωριµότητα για τη δηµοπρά-
τηση κατασκευής να µπορεί να γίνει την επόµενη διαχειριστική
περίοδο 2021 - 2027, βεβαίως εφόσον υπάρχει και η προϋπόθεση
εξασφάλισης και των απαραίτητων οικονοµικών πόρων.

Άρα νοµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι και στα δύο ερωτήµατα –
για να µην παραπονείστε- σας απάντησα µε µια πληρότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.

Θα δείτε ότι έτσι µπορούµε να κάνουµε διάλογο και να φτάσουµε
σε γόνιµα συµπεράσµατα.

Αναφέρατε πάρα πολλές γραµµές και όντως υπάρχουν. Και
κάποιες είναι σηµαντικές. Αυτό που ζητάει η ερώτηση ρητά -δεν
διάβασα όλα τα σηµεία, αλλά την έχετε µπροστά σας γραπτή-
είναι µια γραµµή εξπρές. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι θα είναι
µια γραµµή λεωφορείου µε τρεις στάσεις -όπως περίπου θα είναι
και όταν γίνει το µετρό- που θα αντικαθιστά το µετρό µέχρι να
γίνει. Αυτό είναι στη πράξη. Θα έχει πυκνή συγκοινωνία, δηλαδή
πέντε µε επτά λεπτά. Αυτή τη στιγµή µιλάµε για καθυστερήσεις
των υφιστάµενων γραµµών των τριάντα λεπτών και παραπάνω.

Μιλάµε, λοιπόν, για µια ειδική γραµµή. Αυτό σηµαίνει, ναι, ότι
κάποιες άλλες θα αναδιοργανωθούν, προκειµένου να υπάρξει το
περίσσευµα αυτό. Αλλά η αναδιοργάνωση θα λειτουργήσει σε
δηµιουργία µιας γραµµής σαν να υπάρχει ήδη το µετρό, µε τις
τρεις στάσεις που θα υπάρχουν όταν θα γίνει το µετρό. Οπότε
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είναι µια πρόταση πολύ έξυπνη, κατά τη γνώµη µου, από τον
Δήµο Ιλίου, την οποία αξίζει να την εξετάσετε. Και µπορεί να είναι
και ένα µοντέλο για την αντιµετώπιση του τεράστιου συγκοινω-
νιακού προβλήµατος σε πολλές περιοχές.

Χρειαζόµαστε, δηλαδή, εκεί που δεν υπάρχει σύνδεση µε ένα
αξιόπιστο µέσο όπως είναι το µετρό, αλλά έχουµε σύνδεση µόνο
µε λεωφορεία -που δυστυχώς σε αυτή τη συγκυρία είναι πάρα
πολύ αναξιόπιστα-, να δηµιουργήσουµε ειδικές γραµµές, που θα
δίνουν σύνδεση σαν να χρησιµοποιούσε κάποιος το µετρό.

Αυτό µπορεί να δώσει -ξέρετε κάτι;- και µια αξιοπρέπεια στους
κατοίκους της δυτικής Αθήνας. Μια αξιοπρέπεια ότι µπορούν να
έχουν ίση πρόσβαση στις δηµόσιες µεταφορές, το να πάνε στην
εργασία τους, να πάνε στο πανεπιστήµιό τους, να πάνε να κά-
νουν τις δουλειές τους και οτιδήποτε άλλο χρειάζεται. Νοµίζω
ότι το αξίζουν αυτές οι περιοχές, οι οποίες -αν θέλετε- έχουν µια
αίσθηση εγκατάλειψης από την πολιτεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, σας εξήγησα τους λόγους για
τους οποίους έχει γίνει ο οποιοσδήποτε σχεδιασµός όσο αφορά
την ΟΣΥ και τη σύνδεση των σταθµών των συγκεκριµένων περιο-
χών µετρό µε τις συγκεκριµένες λεωφορειακές γραµµές. Και νο-
µίζω ότι τουλάχιστον µπορούµε να συµφωνήσουµε σε αυτή την
Αίθουσα ότι έξι λεωφορειακές γραµµές και γραµµές τρόλεϊ που
να συνδέουν τους σταθµούς Αγίου Αντωνίου και Ανθούπολης
είναι επαρκείς.

Αυτό το οποίο µας αναφέρατε, πράγµατι σε µια ιδανική διαθε-
σιµότητα πόρων και οχηµάτων των συγκεκριµένων οργανισµών
της ΟΣΥ και ΣΤΑΣΥ θα µπορούσε να γίνει. Δυστυχώς θα ήθελα
να σας πω -και το έχω πει πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα-
ότι η προηγούµενη πενταετία µάς οδήγησε σε µια τραγική κατά-
σταση σε ό,τι αφορά τις αστικές συγκοινωνίες. Και αυτή τη
στιγµή προσπαθούµε να κάνουµε εκ των έσω κάποιες ενέργειες,
προκειµένου όλες αυτές οι περιοχές, οι οποίες απολάµβαναν
αυτό το µεταφορικό έργο, να µη µείνουν πίσω.

Εποµένως το να συζητάµε αυτή τη στιγµή και µάλιστα µε επι-
στολές του 2011 και του 2013, δηλαδή πριν από δέκα και επτά
χρόνια, που η τότε διαθεσιµότητα παραδόξως ήταν πολύ µεγα-
λύτερη σε σχέση µε αυτή που έχουµε τώρα µε τα οχήµατα -γιατί,
επαναλαµβάνω, δεν έχει γίνει κανένα πρόγραµµα συντήρησης,
κανένα πρόγραµµα αγοράς καινούργιων οχηµάτων από τις διοι-
κήσεις της τελευταίας πενταετίας-, αντιλαµβάνεστε ότι είναι ου-
τοπικό.

Προσπαθούµε τουλάχιστον να κρατήσουµε στο επίπεδο του
µεταφορικού έργου και κυρίως προς εκείνες τις περιοχές που
πράγµατι το έχουν ανάγκη αυτό το οποίο απολάµβαναν όλα αυτά
τα χρόνια. Βεβαίως όταν οι ανάγκες, ενδεχοµένως, µπορούν να
καλυφθούν µε την αγορά είτε νέων λεωφορείων που προγραµ-
µατίζει το Υπουργείο, ή τρόλεϊ, τότε αντιλαµβάνεστε ότι µπορεί
να καλυφθεί και µία έξτρα γραµµή όπως αυτή η οποία λέτε.

Όµως, επαναλαµβάνω, έξι γραµµές αυτή τη στιγµή υπάρχουν
λεωφορείων και τρόλεϊ που καλύπτουν αυτές τις περιοχές. Και
τουλάχιστον σύµφωνα και µε τα στοιχεία που έχουµε όσον αφο-
ρά την επιβατική κίνηση δεν προκύπτει ανάγκη περαιτέρω ενί-
σχυσης της γραµµής εκείνης. Παρ’ όλα αυτά και ο οργανισµός,
ο ΟΑΣΑ, σε συνεργασία µε την ΟΣΥ και τη ΣΤΑΣΥ είναι σε συνερ-
γασία και µε τις τοπικές κοινωνίες στην περίπτωση που υπάρξει
επιπλέον ανάγκη να µπορεί να καλυφθεί και αυτή η γραµµή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 566/3-3-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να τερµατιστεί η περίοδος
αδράνειας για την κατασκευή του Δικαστικού Μεγάρου Ηρα-
κλείου».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για δύο λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ανέγερση ενός νέου σύγχρονου δικαστικού

µεγάρου στο Ηράκλειο είναι επιτακτική ανάγκη. Έχει χαθεί πο-
λύτιµος χρόνος. Γνωρίζετε ότι εδώ και κάποια χρόνια λειτουργεί
το Εφετείο Ανατολικής Κρήτης και οι δίκες, σε όποιο επίπεδο και
αν εξετάσετε, θα δείτε ότι διεξάγονται σε ακατάλληλες αίθουσες
είτε ενοικιαζόµενες είτε του παλιού Δικαστικού Μεγάρου του
Ηρακλείου, το οποίο µε άλλη παρέµβασή µας έχουµε ζητήσει να
συντηρηθεί για όσο διάστηµα συνεχίσουν να λειτουργούν εκεί
τα δικαστήρια.

Ο νοµικός κόσµος, οι τοπικές αρχές, οι εργαζόµενοι στα δικα-
στήρια, αλλά και όλοι οι πολίτες θέλουν να πάρουµε πρωτοβου-
λίες για να ανακτήσουµε τον χαµένο χρόνο, που είναι σηµαντι-
κός, πέντε χρόνια σχεδόν δεν έγινε τίποτα, και να προχωρήσουν
µε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα οι διαδικασίες για την ανέ-
γερση του δικαστικού µεγάρου.

Σε ερώτηση που είχα υποβάλει τον Οκτώβριο προς τον Υ-
πουργό Δικαιοσύνης αποκαλύφθηκε άλλη µία ολιγωρία της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης. Δεν είχε ζητηθεί από το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης µε επιστολή προς το ΤΑΧΔΙΚ, που υπέγραψε ο κ.
Τσιάρας, µέχρι τότε η παραχώρηση του χώρου, προκειµένου να
προχωρήσει το Υπουργείο Υποδοµών στη διαδικασία που προ-
βλέπεται. Αυτό έγινε τον δέκατο µήνα από τον κ. Τσιάρα.

Θέλω, λοιπόν, να γνωρίζω σήµερα εάν το ΤΑΧΔΙΚ έχει ανταπο-
κριθεί σε αυτή την επιστολή του Υπουργού. Δηλαδή εάν έχει
δώσει τη δωρεάν παραχώρηση προς το Υπουργείο Υποδοµών,
προκειµένου εσείς να ξεκινήσετε τις διαδικασίες και τι ακριβώς
έχετε σχεδιάσει για να ανακτηθεί ο χαµένος χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσω για την ανα-
γκαιότητα της κατασκευής ενός νέου δικαστικού µεγάρου στην
ουσία στο Ηράκλειο. Το κάνω όχι µόνο ως συµπατριώτης σας
Κρητικός αλλά και µε τη ιδιότητα του δικηγόρου γιατί έχω συµ-
µετάσχει σε πάρα πολλές δίκες στο συγκεκριµένο κτήριο και
ξέρω πάρα πολύ καλά την κατάσταση που υπάρχει και την οποία
βιώνουν και οι εργαζόµενοι εκεί δικαστικοί υπάλληλοι και δικα-
στές αλλά και συνάδελφοι δικηγόροι, αλλά και κυρίως οι πολίτες,
οι οποίοι θέλουν να εξυπηρετηθούν. 

Και δυστυχώς, πράγµατι, επίσης ορθώς είπατε ότι την προ-
ηγούµενη πενταετία η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων κορόιδευε τον κρητικό λαό και τους Ηρακλειώτες ότι δή-
θεν προχωρούσε το θέµα του δικαστικού µεγάρου, όπως δυστυ-
χώς κορόιδευε και για τα θέµατα όλων των υποδοµών της Κρή-
της είτε αφορά τον βόρειο οδικό άξονα είτε άλλα θέµατα
αναπτυξιακά που όλο, υποτίθεται, έλεγε χρονοδιαγράµµατα και
στην ουσία δεν έγινε τίποτα. Και νοµίζω θα συµφωνήσουµε όλοι
ότι όλοι θέλουµε να δώσουµε ένα τέλος σε αυτή την ιστορία. 

Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, ότι σε σχέση µε το πρώτο σας
ερώτηµα, δηλαδή για την παραχώρηση του ακινήτου από το Τα-
µείο Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτηρίων αυτή στην ουσία έχει
ολοκληρωθεί µε την έννοια ότι υπάρχει µία συναντίληψη της ηγε-
σίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης και του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών.

Μάλιστα, µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου της ΤΑΧ-
ΔΙΚ, ζήτησε από το Υπουργείο Υποδοµών µία συµπληρωµατική
µελέτη οικονοµοτεχνική, προκειµένου να τεκµηριώσει τη βιωσι-
µότητα του έργου στην οποία αυτή µελέτη βεβαίως το Υπουρ-
γείο µας ανταποκρίθηκε, προχώρησε στην εκπόνησή της και
µάλιστα θα αποσταλεί τόσο στο ΤΑΧΔΙΚ όσο και στην Ειδική
Γραµµατεία ΣΔΙΤ, η οποία και στην ουσία θα αναλάβει την προ-
ώθηση της πρότασης της ένταξης του έργου στον κατάλογο
προτεινόµενων συµπράξεων για έγκριση από τη διυπουργική επι-
τροπή ΣΔΙΤ.

Άρα έχουν γίνει βήµατα σε σχέση µε την προηγούµενη συζή-
τηση που είχατε εδώ στη Βουλή µε τον συνάδελφο κ. Τσιάρα.
Σας επαναλαµβάνω, στην ουσία έχει προχωρήσει η διαδικασία
αυτή. Νοµίζω τις επόµενες εβδοµάδες θα έχουµε και το τυπικό
σκέλος το οποίο θα ολοκληρωθεί.

Ευχαριστώ πολύ.

11052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κ. Κεγ-
κέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 22 Οκτωβρίου 2019 ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης κ. Τσιάρας απευθυνόµενος προς το ΤΑΧΔΙΚ παρακαλεί για
την απόφαση του αρµοδίου διοικητικού οργάνου του ταµείου
που θα προβλέπει τη δωρεάν παραχώρηση του πλήρους δικαιώ-
µατος χρήσης του ακινήτου, προκειµένου το Υπουργείο να προ-
χωρήσει τις διαδικασίες.

Θεωρώ ότι εκ του περισσού το ΤΑΧΔΙΚ ζητάει αυτά που πρέπει
να ζητήσει, αυτά που αναφερθήκατε ότι ζήτησε. Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, και εφόσον ούτως ή άλλως για να γίνει η προκή-
ρυξη από την πλευρά σας µε το όποιο σύστηµα υλοποίησης, πα-
ραχώρηση ή άλλο, χρειάζεται οικονοµοτεχνική µελέτη και αυτή
αφορά κυρίως το Υπουργείο Υποδοµών και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, το ΤΑΧΔΙΚ είχε υποχρέωση να έχει εκδώσει ήδη αυτή την
απόφαση.

Θεωρώ ότι είναι µια περαιτέρω κωλυσιεργία, η οποία δεν έχει
να κάνει µε τον νόµο και τις προβλέψεις του. Πιθανόν να είναι εκ
του περισσού, όπως σας είπα και προηγουµένως, αλλά πιθανόν
και να µην είναι. Ίσως υπάρχουν άλλες διαφωνίες.

Σε κάθε περίπτωση, από τη στιγµή που εσείς ολοκληρώσατε
τη διαδικασία θα έλεγα ότι θα πρέπει να απευθυνθείτε προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης στο πλαίσιο της συναντίληψης, την οποία
έχω διαπιστώσει και εγώ µε την αντίστοιχη συζήτηση που κάναµε
µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης, και να ζητήσετε από τον κ. Τσιάρα
την επίσπευση της διαδικασίας. Να κάνει µια υπόµνηση στο ΤΑΧ-
ΔΙΚ της επιστολής αυτής, την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά,
προκειµένου να έρθει και σε γνώση σας µέσω αυτής της οδού
γιατί δεν σας είχε κοινοποιηθεί.

Να λύσουµε ένα θέµα για το οποίο κριτικάραµε την προηγού-
µενη κυβέρνηση για τα πέντε χρόνια. Κάπως έτσι πήγαινε το µπα-
λάκι πέντε χρόνια, να ξέρετε. Τη µια ερχόταν η άλφα υπηρεσία
του Υπουργείου και ζητούσε κάτι το οποίο ή ήταν αδύνατο να
βγει ή δεν χρειαζόταν και κωλυσιεργούσε όλη τη διαδικασία, ή
σε άλλες περιπτώσεις µε δικαιολογίες οι οποίες δεν είχαν καµµιά
βάση σοβαρότητας, θα έλεγα, και τεκµηρίωσης.

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, σας καλώ να πάρετε πρω-
τοβουλία και να ενεργοποιήσουµε την πρόσκληση αυτή του Υ-
πουργού Δικαιοσύνης προς το ΤΑΧΔΙΚ, να έχουµε γρήγορα την
απόφασή του και βέβαια το χρονοδιάγραµµα το δικό σας πρέπει
να γίνει σαφέστερο.

Δηλαδή πότε προβλέπετε ότι θα βγει πρόσκληση; Ποιο είναι
το χρονοδιάγραµµα για να συναφθεί η σύµβαση ανάµεσα στο
Υπουργείο Υποδοµών και την ανάδοχο εταιρεία; Και µε ποιο σύ-
στηµα -βεβαίως κατ’ αρχάς- σκέφτεστε να το κατασκευάσετε; Η
σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, όπως έχει ανακοινωθεί,
ποια χαρακτηριστικά συγκεκριµένα θα έχει στην προκειµένη πε-
ρίπτωση;

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, κατανοώ την αγωνία σας και
επαναλαµβάνω η αγωνία είναι κοινή, όσον αφορά το να επισπευ-
σθεί η διαδικασία για την κατασκευή του νέου Δικαστικού Μεγά-
ρου Ηρακλείου.

Αναφερθήκατε σε ένα έγγραφο του Υπουργού Δικαιοσύνης
πράγµατι µε ηµεροµηνία 22 Οκτωβρίου. Και βεβαίως ξέρετε
πολύ καλά ότι υπήρξε και απάντηση, όπως την ανέφερα και στην
πρωτολογία µου, και για την ακρίβεια απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου της ΤΑΧΔΙΚ µάλιστα σχετικά άµεσα, δηλαδή στις 31
Οκτωβρίου, η οποία στην ουσία ζήτησε αυτή την επιπλέον οικο-
νοµοτεχνική µελέτη ακριβώς για να προχωρήσει η διαδικασία.

Επαναλαµβάνω ότι την προχωρήσαµε και πάρα πολύ γρήγορα
ως Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, διότι αντιλαµβάνεστε
αρχές Νοεµβρίου µέχρι σήµερα που ολοκληρώθηκε είναι ένας

χρόνος που τουλάχιστον για τα δεδοµένα του δηµόσιου τοµέα
είναι αρκετά γρήγορος.

Αυτό το οποίο µπορώ να σας πω είναι ότι στην ουσία, όπως
είπα και στην πρωτολογία µου, όλες οι διαδικασίες τεχνικού χα-
ρακτήρα, οι προϋποθέσεις, έχουν ολοκληρωθεί για να προχωρή-
σει το έργο, για να ενταχθεί ως ΣΔΙΤ, επαναλαµβάνω ότι αυτή θα
είναι η διαδικασία η οποία θα προχωρήσει. Υπάρχουν κάποια δια-
δικαστικού χαρακτήρα θέµατα τα οποία σας ανέφερα, προκειµέ-
νου να υπάρχει υποβολή της πρότασης για ένταξη του έργου
στον κατάλογο των προτεινόµενων συµπράξεων.

Από εκεί και πέρα τα βήµατα νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ συγ-
κεκριµένα. Δηλαδή αυτό που πρέπει να κρατήσετε και εσείς και
όλοι µας είναι ότι ως χρονικό σηµείο αναφοράς θα βγει η προ-
κήρυξη του διεθνούς διαγωνισµού για τη σύναψη του συγκεκρι-
µένου έργου ως ΣΔΙΤ και µε τον ιδιωτικό φορέα σύµπραξης. Και
αυτό το οποίο µπορώ να σας πω µε βεβαιότητα είναι ότι εντός
του πρώτου εξαµήνου του 2021 το έργο θα έχει ξεκινήσει, για να
µην πω και νωρίτερα. Για να µη φανώ πολύ αισιόδοξος, εγώ θα
σας πω ότι εντός του πρώτου εξαµήνου του 2021 το έργο θα έχει
ξεκινήσει.

Θέλω να διαβεβαιώσω κι εσάς προσωπικά και άλλους συνα-
δέλφους που βλέπω και στην Αίθουσα ότι και εγώ προσωπικά θα
παρακολουθώ, βεβαίως σε συνεργασία και µε τον Υπουργό τον
κ. Καραµανλή, την πορεία του έργου, ώστε πράγµατι αυτό το
έργο, για το οποίο υπάρχει τεράστια ανάγκη συνολικά στην Κρή-
τη να ξεκινήσει, να έχει ξεκινήσει στις αρχές του επόµενου έτους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ τον κύριο

Υπουργό.
Τώρα προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 565/3-3-2020 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Καταχρηστικές πρακτικές του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονο-
µικών κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος.

Κύριε Βουλευτά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουµε ένα πρόβληµα που πιστεύω ότι δηµι-

ουργήθηκε γιατί δεν υπήρχαν ξεκάθαροι κανόνες από την πλευ-
ρά της πολιτείας για τον τρόπο µε τον οποίο και θα υλοποιηθούν
δικαστικές αποφάσεις και θα επιστραφούν αναδροµικά χρήµατα
σε δικαιούχους, αλλά για τον τρόπο µε τον οποίο στη συνέχεια
ενήργησε προκειµένου να εισπράξει αυτά που δικαιούται το δη-
µόσιο.

Συγκεκριµένα, το 2013 καταβλήθηκαν αναδροµικά που αφο-
ρούσαν το 2010, 2011 και 2012. Θα έπρεπε προφανώς και λογικό
ήταν να κατανεµηθούν αυτά τα χρήµατα αναδροµικά στα χρόνια
2010, 2011 και 2012 και βεβαίως λόγω τού ότι υπαιτιότητα του
Υπουργείου, της πολιτείας ήταν αυτή η µεταχρονολογηµένη κα-
ταβολή δικαιούµενων, να διευκολύνει και τη φορολόγησή τους,
χωρίς βεβαίως πρόστιµα, προσαυξήσεις, ποινές κ.λπ..

Αντί αυτών, έρχεται το Υπουργείο Οικονοµικών µε την όποια
έκφρασή του και αναφέροµαι ταυτόχρονα και στην ανεξάρτητη
αρχή και παρεµβαίνει, προκειµένου να µην υπάρχει παραγραφή
για µια συγκεκριµένη χρονιά. Τι κάνει; Καταχρηστικά, παράνοµα
προβαίνει σε τροποποιητικές δηλώσεις των φορολογούµενων
χωρίς τη δικιά τους υπογραφή και χωρίς τη δικιά τους γνώση.
Δηλαδή ένα πρωί οι φορολογούµενοι συνταξιούχοι που πήραν
αναδροµικά, βρέθηκαν προ εκπλήξεως, γιατί είδαν να τους κα-
ταλογίζονται επιπλέον φόροι µε βάση µία τροποποιητική δή-
λωση, την οποία δεν είχαν υποβάλει ποτέ.

Σας τα ανέφερα κι αυτά κατά τη συζήτηση, προ ηµερών, του
νοµοσχεδίου στο οποίο φέρατε µια τροπολογία για παράταση
και είναι αυτό µια θετική ενέργεια από την πλευρά σας, αλλά πρέ-
πει να δούµε µε ποια συγκεκριµένα βήµατα θα αποκατασταθεί
αυτή η αταξία η οποία υπήρξε, να υπάρξει δίκαιη φορολόγηση
των ανθρώπων χωρίς πρόστιµα και προσαυξήσεις και βέβαια κα-
ταβολή σε έναν εύλογο χρόνο.

Σας υπενθυµίζω ότι υπάρχουν περιπτώσεις που φορολογήθη-
καν λόγω τεκµηρίων την αντίστοιχη περίοδο οι πολίτες αυτοί.
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Υπάρχει ένα ποσοστό που προέβη σε δηλώσεις και πρέπει να
δούµε και αυτό πώς το αντιµετωπίζουµε δίκαια. Και υπάρχει και
το δικαίωµα παραγραφής, ανεξάρτητα από την ενέργεια στην
οποία προέβησαν. Τα δικαστήρια θα τους δικαιώσουν δεν υπάρ-
χει καµµία περίπτωση. Όµως, έχουµε και την δηλωµένη βούλησή
τους να µην προσφύγουν και να µη φορολογηθούν.

Θέλουν και ιδιαίτερα οι συνάδελφοί σας οι εφοριακοί, κύριε
Υπουργέ –και είµαι σε θέση να το γνωρίζω- να φορολογηθούν δί-
καια και να µην αξιοποιήσουν τη δυνατότητα που µπορεί να έ-
χουν µέσα από µια δικαστική απόφαση να το πράξουν.

Έχω συγκεκριµένες προτάσεις, στη δευτεροµιλία µου θα τις
αναφέρω. Όµως, θέλω να ξέρω ποια είναι η δικιά σας βούληση.
Αναφερθήκατε γενικότερα στην προχθεσινή σας τοποθέτηση,
αλλά θέλουµε να είστε πιο συγκεκριµένος για να βρούµε από κοι-
νού µια λύση, την οποία θα υποστηρίξουµε φυσικά, εφόσον έχει
τα ειδικά χαρακτηριστικά στα οποία αναφέρθηκα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, υπάρχει ένα δεδοµένο πρόβληµα που αυτή

η Κυβέρνηση έχει αναγνωρίσει και έχει εκφράσει τη βούλησή της
να δώσει µόνιµη και δίκαιη λύση. Αναφέροµαι σε ένα µεγάλο πο-
σοστό αναδροµικών συντάξεων που εισπράχθηκαν το έτος 2013
από τους δικαιούχους, οι οποίοι όµως δεν συµπεριέλαβαν τα
συγκεκριµένα ποσά στη φορολογική τους δήλωση. Αυτό είχε σαν
αποτέλεσµα να εκδοθούν νόµιµα πράξεις διοικητικού προσδιο-
ρισµού φόρου γι’ αυτές τις περιπτώσεις, σύµφωνα µε τις υφιστά-
µενες νοµοθετικές διατάξεις.

Να ξεκαθαρίσω στο σηµείο αυτό ότι η φορολογική διοίκηση
για τις πράξεις αυτές δεν είχε την υποχρέωση να καλέσει τον φο-
ρολογούµενο να διατυπώσει τυχόν απόψεις του, γιατί δεν µιλάµε
για πράξεις διορθωτικού προσδιορισµού φόρου που εκδίδονται
κατόπιν πλήρους φορολογικού ελέγχου.

Στη συγκεκριµένη, όµως, περίπτωση ο φόρος προσδιορίστηκε
µε βάση στοιχεία που είχαν περιέλθει σε γνώση της ΑΑΔΕ µέσω
των αρχείων βεβαιώσεων συνταξιοδοτικών αποδοχών που είχαν
σταλεί από τους οργανισµούς κοινωνικής ασφάλισης. Γι’ αυτό
και η φορολογική διοίκηση εξέδωσε τις συγκεκριµένες πράξεις
διοικητικού προσδιορισµού φόρου νόµιµα και σύµφωνα µε το
άρθρο 32 παράγραφος 2 του κώδικα φορολογικής διαδικασίας.

Επίσης να σας πω ότι, σύµφωνα µε τη νοµολογία του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, η άσκηση της αρµοδιότητας του δηµοσίου
προς επιβολή φόρου εντός του προβλεπόµενου χρόνου παρα-
γραφής, δεν αποτελεί καταχρηστική άσκηση του δικαιώµατος
του δηµοσίου, ακόµα και αν έχει περάσει µακρύς χρόνος από τη
λήξη της χρήσης στην οποία αφορά ούτε συνιστά παράβαση των
αρχών της χρηστής διοίκησης. Αναφέροµαι, δηλαδή, στις υπ’
αριθµ. 3513/1996 και 2949/2013 αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας. 

Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν, δεν έγινε αυθαίρετη παρέµ-
βαση, όπως αναφέρετε στην ερώτηση που καταθέσατε, πολλώ
δε µάλλον αυθαίρετη διαµόρφωση και υποβολή δήθεν πλαστής
τροποποιητικής δήλωσης από το TAXIS εν αγνοία του φορολο-
γούµενου, όπως εσφαλµένα ισχυρίζεστε. Εξάλλου, όχι µόνο είναι
αδύνατο κάτι τέτοιο αλλά και αδιανόητο και επειδή είστε έµπει-
ρος συνάδελφος, θέλω να πιστεύω ότι αυτή η αναφορά είτε έγινε
εκ παραδροµής είτε οφείλεται σε κακή πληροφόρηση. 

Πράγµατι, δηµιουργήθηκαν προβλήµατα στον προσδιορισµό
και καταλογισµό του φόρου, αλλά και ανάγκη διόρθωσης στα εκ-
καθαριστικά σηµειώµατα για τις περιπτώσεις όπου εκδόθηκαν
πράξεις προσδιορισµού φόρου, παρά το γεγονός ότι τα εισοδή-
µατα αυτά είχαν συµπεριληφθεί από τους φορολογούµενους σε
δηλώσεις που είχαν υποβάλει. 

Βεβαίως, οι φορολογούµενοι έχουν το δικαίωµα να ασκήσουν
προσφυγή, το ζητούµενο, όµως, για εµάς είναι η πολιτεία να δώ-
σει µια συνολική λύση. Γι’ αυτόν τον λόγο παρατείναµε µε την
τροπολογία που καταθέσαµε στο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο έως
τις 29 Μαΐου την καταληκτική ηµεροµηνία για την οποία αυτές οι
οφειλές καθίστανται ληξιπρόθεσµες. Και αυτό είναι το πρώτο

βήµα για να δώσουµε τη λύση µε νοµοθετική ρύθµιση, για το πε-
ριεχόµενο της οποίας θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Υπουργέ.
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήταν προτιµότερο να αναλώσετε την ενέρ-

γεια, την οποία έχετε, τις γνώσεις και την ικανότητα -την αποδε-
δειγµένη- στο να δώσουµε λύση στο πρόβληµα και όχι να δι-
καιολογήσετε τα αδικαιολόγητα.

Εδώ, λοιπόν, επειδή λέτε για κακή πληροφόρηση, έχω πληρο-
φόρηση από πολλές πλευρές πράγµατι και θα καταθέσω µόνο
µία στα Πρακτικά της Βουλής: την επιστολή του Απόστολου Κω-
στόπουλου προς τον Πρωθυπουργό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο Απόστολος Κωστόπουλος, όπως ξέρετε, ήταν συνάδελφος,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, οικονοµολόγος και πρώην δι-
ευθυντής του Υπουργείου Οικονοµικών. Αν θέλετε να σας κατα-
θέσω του Γιαννόπουλου, να σας καταθέσω του κ. Πλακάκη, έχω
δεκάδες επιστολές. Είναι ανώτερα στελέχη του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, άνθρωποι οι οποίοι έχουν αποδείξει ότι υπηρέτησαν
το δηµόσιο συµφέρον και σε καµµία περίπτωση δεν θέλουν ούτε
να παραπλανήσουν ούτε να αποφύγουν τη δίκαιη φορολόγηση
και το λένε και εγγράφως, παρ’ ότι υπάρχει παραγραφή για τα
χρόνια 2010, 2011, 2012. 

Γι’ αυτό που είπατε µε τα ασφαλιστικά ταµεία, πράγµατι τα
ασφαλιστικά ταµεία κάνουν την κατανοµή -και έχω εδώ τα έγ-
γραφα- στα χρόνια 2010, 2011 και 2012, ενώ το Υπουργείο Οι-
κονοµικών το 2013. Γιατί αυτή η διαφορά; Εάν ακολουθούσαµε,
λοιπόν, και θεωρούσαµε δεδοµένη την κατανοµή στα 2010, 2011,
2012, όπως την κάνουν τα ασφαλιστικά ταµεία, το 2019 υπήρχε
παραγραφή γι’ αυτά τα χρόνια. 

Εγώ όµως δεν ζητώ την παραγραφή ούτε οι ίδιοι ζητούν την
παραγραφή. Μιλούν για το λάθος, για την αταξία, που οφείλεται
στο Υπουργείο Οικονοµικών και στον κακό συντονισµό ή και στην
ολιγωρία -ας µην ντραπούµε να το πούµε τώρα. Έπρεπε να έχει
γίνει έλεγχος, µε την κλασική έννοια του ελέγχου, να έχουν κλη-
θεί να απολογηθούν και να έχει βγει και απόφαση, φύλλο ελέγ-
χου, να έχει επιδοθεί. 

Τίποτα από αυτά δεν έγινε. Έκαναν την εύκολη µέθοδο της
τροποποιητικής, η οποία δεν είναι τροποποιητική. Τροποποίηση
είναι όταν τροποποιείς κάτι το οποίο έχεις υποβάλει. Αυτή είναι
µια συµπληρωµατική δήλωση φορολογούµενου. Συµπληρωµα-
τική δήλωση ξέρω ότι µπορεί να κάνει µόνο ο ίδιος ο φορολο-
γούµενος, δεν ξέρω αν µπορεί να την κάνει ο υπάλληλος της
ΑΑΔΕ ή ο ηλεκτρονικός χειριστής. Άρα να µην αναλώσουµε πε-
ρισσότερο χρόνο στο τι έγινε, διότι δεν έχει καµµία βάση να στα-
θεί αυτό που έγινε. 

Στον χρόνο µας από εδώ και πέρα ας δούµε πώς θα δώσουµε
λύση και, βεβαίως, η λύση είναι να ανατραπούν και να ακυρω-
θούν όλες οι παράτυπες διαδικασίες που έχουν γίνει, να διαγρα-
φούν φόροι πρόσθετοι, πρόστιµα κ.λπ., να κοινοποιηθούν ηλεκτ-
ρονικά και µε νόµιµο τρόπο τα ποσά, όπως πρέπει να φορολο-
γηθούν και, βεβαίως, να γίνουν νέες εκκαθαρίσεις φόρων, µε
βάση αυτές τις νέες πράξεις που θα γίνουν. 

Στις ρυθµίσεις πρέπει να ενταχθούν και αυτοί που ήδη έχουν
πληρώσει τον φόρο -είναι δίκαιο- και βέβαια την αντισυνταγµα-
τική διάταξη την οποία έχει ψηφίσει η Βουλή στις 12 Δεκεµβρίου
2019 µε τον ν.4646/2019 θα πρέπει να τη διορθώσετε. Οι φορο-
λογικές διατάξεις ισχύουν από την ηµέρα κατάθεσης, αλλά δεν
έχουν αναδροµική ισχύ που έχει αυτή η διάταξη την οποία φέ-
ρατε και ψηφίσατε τότε. Τι θέλετε δηλαδή, να προκαλέσετε χι-
λιάδες δίκες, µε ανθρώπους οι οποίοι θα προσφύγουν για να
ακυρώσουν αυτή την αντισυνταγµατική διάταξη; 

Από τώρα πρέπει να µεριµνήστε, γιατί θα το έχουµε του χρό-
νου αυτό το πρόβληµα, για το πώς θα φορολογηθούν µε συνταγ-
µατικό και δίκαιο τρόπο και τα εισοδήµατα που αναφέρονται στη
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χρονιά που παραγράφεται τέλος του 2020 και βέβαια να µην
προβούν ξανά οι αρµόδιοι σε αυθαίρετες και καταχρηστικές πρα-
κτικές. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µε αυτόν τον τρόπο θα µπορέσετε να δώ-
σετε δίκαιη λύση. Εγώ συνεχίζω να επιµένω ότι θεωρώ πως είστε
σε αυτή την κατεύθυνση. Υποχρέωσή σας είναι, βεβαίως, να
πείτε ότι καλώς έγιναν αυτά που έγιναν µε τις δηµόσιες υπηρε-
σίες και δεν θέλω να αναφερθείτε αρνητικά, αλλά υποχρέωσή
σας επίσης είναι να προχωρήσετε σε µια δίκαιη λύση, την οποία
αναµένουµε και την οποία, όπως σας λέω, θα επικροτήσουµε και
θα ψηφίσουµε εφόσον υπάρξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, όπως έχω δηλώσει, το Υπουργείο Οικονοµικών
θα αναλάβει µέσα στις επόµενες ηµέρες νοµοθετική πρωτοβου-
λία για να δοθεί λύση στο πρόβληµα µε τα αναδροµικά ποσά συν-
τάξεων, για τα οποία οι συνταξιούχοι κλήθηκαν να πληρώσουν
φόρο. 

Αναφέροµαι σε ένα µεγάλο ποσοστό αναδροµικών συντάξεων
που εισπράχθηκαν το 2013 από τους δικαιούχους, οι οποίοι όµως
δεν συµπεριέλαβαν τα συγκεκριµένα ποσά στη φορολογική τους
δήλωση, µε αποτέλεσµα να τους καταλογιστεί φόρος αλλά και
σε ορισµένες πράξεις προσδιορισµού φόρου που εκδόθηκαν,
παρά το γεγονός ότι τα εισοδήµατα αυτά είχαν συµπεριληφθεί
από τους φορολογούµενους στις δηλώσεις που είχαν υποβάλει. 

Ο στόχος µας, όπως είπα, είναι να δώσουµε λύση µε ορθολο-
γικό και δίκαιο τρόπο και η τροπολογία που καταθέσαµε, ώστε
να παραταθεί έως 29 Μαΐου η προθεσµία που οι οφειλές αυτές
καθίστανται ληξιπρόθεσµες, έγινε για να δοθεί η δυνατότητα στη
φορολογική διοίκηση να προβεί σε διορθωτική παρέµβαση, για
να διασφαλιστεί η φορολόγηση των σχετικών ποσών στη χρήση
στην οποία πράγµατι ανάγονται.

Με τη νοµοθετική ρύθµιση, που θα κατατεθεί τις επόµενες
ηµέρες, γίνεται προσθήκη ενός νέου άρθρου, του άρθρου 63Β
του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας µε τίτλο «Ακύρωση ή τρο-
ποποίηση πράξης προσδιορισµού φόρου και πράξης επιβολής
προστίµου». Σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτής της ρύθµισης, η
φορολογική διοίκηση αποκτά πλέον τη δυνατότητα, είτε µε αί-
τηση του φορολογούµενου είτε οίκοθεν, να προβαίνει εντός προ-
θεσµίας τριών ετών στην ακύρωση ή την τροποποίηση της πρά-
ξης άµεσου διοικητικού, εκτιµώµενου ή διορθωτικού προσδιορι-
σµού φόρου ή επιβολής προστίµου που εκδίδεται από 1-1-2020
και µετά, εφόσον συντρέχει πρόδηλη περίπτωση ολικής ή µερι-
κής έλλειψης φορολογικής υποχρέωσης, αριθµητικό ή υπολογι-
στικό λάθος ή αναρµοδιότητα του οργάνου που εξέδωσε την
πράξη. 

Με αυτόν τον τρόπο θα υπάρξει διορθωτική παρέµβαση και θα
λυθούν τα προβλήµατα που δηµιουργούνται και τα οποία αναφέ-
ρατε και εσείς στην ερώτησή σας. Και όλα αυτά, βεβαίως, χωρίς
να αφαιρείται το δικαίωµα του φορολογούµενου πολίτη να ασκεί
το δικαίωµα της προσφυγής, σύµφωνα µε το άρθρο 63 του Κώ-
δικα Φορολογικής Διαδικασίας. 

Παράλληλα, θα οριοθετηθεί επακριβώς η σχέση µεταξύ της
νέας ρύθµισης που προωθούµε και της ενδικοφανούς προσφυ-
γής, καθώς και της δικαστικής προσφυγής, ώστε να µην υπάρχει
σύγχυση µεταξύ των ένδικων βοηθηµάτων και να κατοχυρώνεται
η παροχή έννοµης προστασίας στον φορολογούµενο. 

Ειδικότερα, η νέα ειδική διοικητική διαδικασία δεν αναστέλλει
την προθεσµία και δεν κωλύει την άσκηση της ενδικοφανούς ή
της δικαστικής προσφυγής, αλλά ούτε αντίστροφα, η άσκηση εν-
δικοφανούς προσφυγής ή η εκκρεµοδικία εµποδίζει την προ-
σφυγή του φορολογούµενου στην ειδική διοικητική διαδικασία. 

Επίσης, οι νέες αυτές διατάξεις θα περιλαµβάνουν µεταβατική
ρύθµιση για τον άµεσο προσδιορισµό και για πράξεις προσδιο-
ρισµού φόρου ή επιβολής προστίµου που εκδόθηκαν εντός του
2019, για τις οποίες συντρέχει λόγος ανάκλησης. Μάλιστα προ-
βλέπεται ότι εάν µέχρι την ηµεροµηνία ισχύος των νέων διατά-
ξεων που θεσπίζουµε δεν έχει ασκηθεί ενδικοφανής ή δικαστική
προσφυγή, ο φορολογούµενος µπορεί να ζητήσει µε αίτησή του,
που υποβάλλεται µέχρι 31-5-2020, την ακύρωση ή τροποποίηση

της πράξης. Αν έχει ασκηθεί ενδικοφανής προσφυγή χωρίς να
έχει συµπληρωθεί η προθεσµία εξέτασής της, η προσφυγή αυτή
θα εκλαµβάνεται ως αίτηση του φορολογουµένου για ακύρωση
ή τροποποίηση της πράξης, διαβιβάζεται στην αρµόδια υπηρεσία
και εξετάζεται ως τέτοια. Στην περίπτωση ρητής ή σιωπηρής
απόρριψης της αίτησης ακύρωσης ή τροποποίησης, ο φορολο-
γούµενος έχει το δικαίωµα ενδικοφανούς προσφυγής για τον
πλήρη έλεγχο της πράξης ή την εξέταση της αρχικώς ασκηθεί-
σας ενδικοφανούς προσφυγής αντίστοιχα.

Με αυτόν τον τρόπο η φορολογική διοίκηση θα αποκτήσει τη
δυνατότητα να προβεί σε διορθωτική παρέµβαση µε βάση τα
στοιχεία που θα προσκοµιστούν στις αρµόδιες ΔΟΥ για να δια-
σφαλιστεί η φορολόγηση των σχετικών ποσών στη χρήση στην
οποία πράγµατι ανάγονται και όχι συνολικά στο έτος στο οποίο
εισπράχθηκαν.

Επίσης, µε τις νοµοθετικές ρυθµίσεις που προωθούµε θα µει-
ωθούν σηµαντικά οι επιβαλλόµενες προσαυξήσεις στους συντα-
ξιούχους που έλαβαν καθυστερηµένα την πρώτη τους σύνταξη
για τα µη δηλωθέντα αναδροµικά τους και εξετάζεται το ενδεχό-
µενο να µην επιβληθούν τα σχετικά πρόστιµα. Είναι ξεκάθαρη η
βούλησή µας, η οποία εδράζεται στις αρχές του ορθολογισµού
και της κοινωνικής δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε τώρα στην τρίτη µε αριθµό 559/3-3-2020 επί-

καιρη ρώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τα σοβαρά
προβλήµατα λόγω της υποστελέχωσης του Κτηµατολογικού
Γραφείου Ηρακλείου».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Δηµήτριος Οικονόµου.

Κύριε Βουλευτά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το έµµισθο Υποθηκοφυλακείο Ηρακλείου µέχ-

ρι την κατάργησή του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.4512/
2018, λειτουργεί µεταβατικά ως Κτηµατολογικό Γραφείο Ηρα-
κλείου και καλείται να εξυπηρετήσει ανάγκες µιας πόλης περίπου
διακοσίων χιλιάδων κατοίκων χωρίς να διαθέτει νοµική στήριξη.
Αυτό έχει ως αποτέλεσµα του έργο του νοµικού ελέγχου των ει-
σερχόµενων πράξεων να διεκπεραιώνεται εξ αποστάσεως από
τα Υποθηκοφυλακεία της Άρτας και της Χίου, χωρίς να παρέχεται
επιτόπια εξυπηρέτηση των πολιτών και χωρίς να υπάρχει πρό-
σβαση στον φυσικό φάκελο. Αν είναι δυνατόν!

Η επίλυση του προβλήµατος παραπέµπεται στο απώτερο µέλ-
λον, αφού για τη σύσταση και λειτουργία Κτηµατολογικού Γρα-
φείου Κρήτης µε έδρα το Ηράκλειο και για τη στελέχωση του
νοµικού του τµήµατος θα πρέπει να προηγηθεί η κατάργηση του
έµµισθου υποθηκοφυλακείου και να ακολουθηθεί η διαδικασία
προκήρυξης ΑΣΕΠ.

Τα παραπάνω δηµιουργούν δυσεπίλυτα προβλήµατα στη λει-
τουργία του έµµισθου υποθηκοφυλακείου µε την καθυστέρηση
στην καταχώριση πράξεων, συµβολαίων, αγωγών, δικαστικών
αποφάσεων, αιτήσεων πρόδηλου σφάλµατος και πολλά άλλα. 

Ταυτόχρονα, οι κάτοικοι του Ηρακλείου και οι ιδιοκτήτες των
ακινήτων, που δίκαια ζητούν να αναλάβει η πολιτεία τις ευθύνες
της, υφίστανται απερίγραπτη ταλαιπωρία. Συνωστίζονται στην
κυριολεξία από τα ξηµερώµατα στην υπηρεσία για να εξυπηρε-
τηθούν και αρκετές φορές ορισµένοι από τους προσερχόµενους
δεν εξυπηρετούνται λόγω λήξης του ωραρίου.

Επιπλέον, το πρόβληµα επιδεινώνεται δραµατικά µε την αδι-
καιολόγητη σύντµηση της προθεσµίας για τη διόρθωση λαθών,
ανακριβών πρώτων εγγραφών στο Κτηµατολόγιο, που από το
2026, οπότε είχε καθοριστεί, µειώθηκε κατά έξι χρόνια και µετα-
φέρθηκε στις 31 Δεκεµβρίου 2020, γεγονός βέβαια που δηµιουρ-
γεί σοβαρά ζητήµατα και εγκυµονεί κινδύνους για τους πολίτες
και µάλιστα σε µια πόλη µε αρκετά προβλήµατα, µε πράξεις
εφαρµογής, κατατεµαχισµένα κληροτεµάχια και πολλά άλλα. 

Σοβαρό ζήτηµα επίσης είναι τα παράβολα που καλούνται να
πληρώσουν οι ιδιοκτήτες που στην πλειοψηφία τους τι είναι οι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIΓ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 11055



άνθρωποι; Είναι αγρότες, κτηνοτρόφοι, συνταξιούχοι, µικροε-
παγγελµατίες. 

Είναι προφανές ότι για τους εργαζόµενους στο Κτηµατολογικό
Γραφείο του Ηρακλείου, ακριβώς λόγω αυτής της κατάστασης
προκύπτει τεράστιος όγκος δουλειάς και σε συνδυασµό µε τα
ασφυκτικά χρονικά περιθώρια που τίθενται στην προθεσµία διόρ-
θωσης αρχικών εγγραφών, αυτό οδηγεί σε εργασιακή εξόντωση,
προκειµένου να ανταποκριθούν στη διαχείριση των αιτηµάτων
των πολιτών.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρετε για
να προχωρήσει άµεσα, τώρα η στελέχωση του Κτηµατολογικού
Γραφείου Ηρακλείου µε όλο το απαραίτητο προσωπικό, µε µόνι-
µες σχέσεις εργασίας, ώστε να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη λει-
τουργία του, διατηρώντας σε ισχύ τη λήξη της προθεσµίας για
τη διόρθωση ανακριβών πρώτων εγγραφών στις 31 Δεκεµβρίου
2026 και για να µειωθούν τα παράβολα που καλούνται να πλη-
ρώσουν οι ιδιοκτήτες αλλά και οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το έµµισθο Υποθηκοφυλακείο Ηρακλείου, που υπάγεται στο

Υπουργείο Δικαιοσύνης, ως γνωστόν, άρχισε να λειτουργεί ως
µεταβατικό κτηµατολογικό γραφείο µετά την ολοκλήρωση της
κτηµατογράφησης στον αντίστοιχο δήµο, δηλαδή στον Δήµο
Ηρακλείου. Την εποχή που άρχισε να λειτουργεί έτσι, οι δηµο-
σιονοµικοί περιορισµοί που υπήρχαν τότε για τον ευρύτερο δη-
µόσιο τοµέα δεν επέτρεψαν να γίνει αυτό που έγινε σε άλλα
αντίστοιχα µεταβατικά προγενέστερα κτηµατολογικά γραφεία,
στα οποία είχαν προσληφθεί δικηγόροι µε έµµισθη εντολή για τη
νοµική υποστήριξη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ο τότε αρµόδιος φορέας «Εθνικό Κτηµατολόγιο - Χαρτογρά-
φηση Ανώνυµη Εταιρεία» είχε τη δυνατότητα και ανέθεσε σε δύο
εξωτερικούς συνεργάτες δικηγόρους-µέλη του Δικηγορικού Συλ-
λόγου Ηρακλείου να υποστηρίξουν το κτηµατολογικό γραφείο
για κάποιο διάστηµα. Αυτό έγινε τώρα.

Τώρα, µε νόµο του 2018 η ΕΚΧΑ, που ήταν ανώνυµη εταιρεία,
µετατράπηκε σε «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» που είναι νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
δεν έχει τη δυνατότητα νοµικά να ανανεώσει αυτή τη σύµβαση,
µε την οποία είχε τεθεί αυτό το αντικείµενο σε εξωτερικούς δι-
κηγόρους. Ενώ η ανώνυµη εταιρεία µπορούσε, το νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου δεν µπορεί. 

Τι προβλέπεται από τη σηµερινή νοµοθεσία; Ότι όταν ιδρυ-
θούν τα κανονικά κτηµατολογικά γραφεία, θα περιλαµβάνουν θέ-
σεις τόσο µηχανικών όσο και δικηγόρων ΠΕ, οι οποίοι θα προσ-
ληφθούν µε την κείµενη νοµοθεσία, δηλαδή είτε µέσω του ΑΣΕΠ
είτε µε την κινητικότητα, αποσπάσεις και µετακινήσεις. Αυτό θα
γίνει όταν µετατραπεί το µεταβατικό κτηµατολογικό γραφείο σε
οριστικό. Μέχρι τότε αρµόδιο για τη στελέχωσή του είναι το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, στο οποίο υπάγονται ακόµα τα µεταβα-
τικά Κτηµατολογικά Γραφεία ως ουσιαστικά υποθηκοφυλακεία
του προγενέστερου συστήµατος. 

Τι έχει γίνει από τον φορέα, από την «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
για να αντιµετωπιστεί κατά το δυνατόν το πρόβληµα; Σε συµφω-
νία µε την προϊσταµένη του Κτηµατολογικού Γραφείου Ηρα-
κλείου, µε την οποία υπάρχει εξαιρετική συνεργασία, συµφωνή-
σαµε να παρέχονται διαδικτυακά υπηρεσίες από δύο έµπειρους
δικηγόρους υπαλλήλους του φορέα, οι οποίοι υπηρετούν στα
Κτηµατολογικά Γραφεία της Άρτας και της Χίου. Αυτό γίνεται στη
βάση σαρωµένων εγγράφων, όχι µε φυσική παρουσία των εγ-
γράφων. Τα έγγραφα παραµένουν στο Ηράκλειο. Με αυτόν τον
τρόπο σε κάποιον βαθµό αντιµετωπίζονται αυτά τα προβλήµατα.
Είναι βέβαιο ότι δεν είναι η καλύτερη δυνατή εξυπηρέτηση, αλλά
από την άλλη πλευρά µια εξυπηρέτηση υπάρχει, µε µεγάλες προ-
σπάθειες βέβαια όλων των ενδιαφεροµένων αλλά και του προ-

σωπικού του γραφείου. 
Σηµειώνω παρενθετικά ότι αυτή τη στιγµή στο Κτηµατολογικό

Γραφείο Ηρακλείου υπηρετούν εννέα υπάλληλοι έναντι δεκαέξι
οργανικών θέσεων.

Με τη διαδικασία αυτή, λοιπόν, γίνεται κάποια εξυπηρέτηση.
Δεν είναι η καλύτερη, αλλά πρέπει να θυµηθούµε ότι σταδιακά
ούτως ή άλλως περνάµε σε ψηφιακές υπηρεσίες του Κτηµατο-
λογίου. Μέσα στο πρώτο εξάµηνο του 2020 µια σειρά από ψη-
φιακές υπηρεσίες θα τεθούν σε εφαρµογή, άρα πρέπει κάπως
να συνηθίσουµε και στη χρήση του διαδικτύου για τη διεκπεραί-
ωση των υποθέσεών µας.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο συνάδελφος κ. Συν-

τυχάκης έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η απάντησή σας δεν διαφέρει από εκείνη που

έστειλε -υποθέτω ότι την έχετε υπ’ όψιν- ο Γενικός Διευθυντής
του Ελληνικού Κτηµατολογίου κ. Κοτσώλης ως απάντηση στις 31
Ιανουαρίου 2020 στο έγγραφο του Δικηγορικού Συλλόγου Ηρα-
κλείου για τη νοµική υποστήριξη του Υποθηκοφυλακείου Ηρα-
κλείου. Μάλιστα, θα την καταθέσω και στα Πρακτικά. Η απάντη-
ση του κ. Κοτσώλη -και νοµίζω και η δική σας απάντηση, εφόσον
εναρµονίζεται µε την απάντηση του γενικού διευθυντή- από µόνη
της αποκαλύπτει το µέγεθος του προβλήµατος, ένα πρόβληµα
µε πολιτικές διαστάσεις, αφού λόγω των δηµοσιονοµικών περιο-
ρισµών που υπήρχαν -τώρα έχουµε µπει στην κανονικότητα,
εσείς τα λέτε αυτά- και που είχαν επιβληθεί, δεν ήταν εφικτή η
πρόσληψη και διάθεση στην υπηρεσία του υποθηκοφυλακείου
δικηγόρων µε σχέση έµµισθης εντολής, όπως έχει συµβεί σε
άλλα υποθηκοφυλακεία -το είπατε- για τις ανάγκες νοµικής υπο-
στήριξης της κ. Κόπακα, υποθηκοφύλακα και προϊσταµένης του
Κτηµατολογικού Γραφείου. 

Οι κυβερνήσεις τόσο της Νέας Δηµοκρατίας όσο και η προ-
ηγούµενη του ΣΥΡΙΖΑ µάς λένε ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια και
ότι µπήκαµε στην κανονικότητα. Είναι κανονικότητα αυτή, να µην
είναι στελεχωµένο το Υποθηκοφυλακείο Ηρακλείου, µιας πόλης
διακοσίων χιλιάδων κατοίκων, για έναν τέτοιο όγκο δουλειάς;
Είναι κανονικότητα να µην έχει προχωρήσει µε απόφαση του
φορέα η σύσταση Κτηµατολογικού Γραφείου στο Ηράκλειο, ό-
πως προβλέπει άλλωστε ο νόµος στα άρθρα 1 και 15 και µάλιστα
όπως επίσης ορίζει ο νόµος στην παράγραφο 2 σε συνάρτηση
µε την εξέλιξη της κτηµατογράφησης και τον αριθµό των πρά-
ξεων που οµολογουµένως είναι τεράστιος; Αν κάνω λάθος και
δεν το προβλέπει ο νόµος -αλλά διαβάζοντας αυτό καταλαβαίνω-
δεν έχετε παρά να προχωρήσετε στην τροποποίηση του νόµου.
Είναι πάρα πολύ εύκολο.

Άλλωστε, οι κυβερνήσεις για ψύλλου πήδηµα -µε συγχωρείτε
για τη φράση- κάνουν τροποποιήσεις, φέρνουν τροπολογίες
κ.λπ.. Το ερώτηµα, όµως, είναι γιατί δεν το κάνετε ή γιατί δεν το
κάνατε. Δεν το κάνετε, διότι αυτό έχει κόστος λόγω των δηµο-
σιονοµικών συνθηκών. Προϋποθέτει εσωτερικό οργανισµό υπη-
ρεσίας, νοµικούς, µηχανικούς, διοικητικό και άλλο προσωπικό και
άλλα πολλά για τα οποία η Κυβέρνηση δεν είναι διατεθειµένη να
υλοποιήσει για τους γνωστούς δηµοσιονοµικούς λόγους.

Τη σύντµηση της προθεσµίας κατά έξι χρόνια γιατί την κάνατε;
Ποιος είναι ο λόγος; Εδώ πρέπει να µας δώσετε µια απάντηση.
Ακριβώς για να ξεµπερδεύετε µια ώρα αρχύτερα, για να µην προ-
χωρήσετε στην ίδρυση του κτηµατολογικού γραφείου. Έχετε
αναλογιστεί τι τεράστιες συνέπειες θα έχει αυτό για τους πολί-
τες, αλλά και για το ίδιο το δηµόσιο, µε τόσες εκκρεµότητες,
πράξεις εφαρµογής, κατατεµαχισµένα κληροτεµάχια, γεωµετρι-
κές µεταβολές, προκειµένου οι πολίτες να προχωρήσουν σε αγο-
ραπωλησία ακινήτων που επείγουν, λόγω των κόκκινων δανείων
και δεδοµένου ότι από τον Μάιο ξεκινά η γενίκευση των πλειστη-
ριασµών πρώτης κατοικίας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η κ. Κόπακα µπορεί να κάνει σωστά τη δουλειά της µε ευσυ-
νειδησία -είµαι σίγουρος γι’ αυτό- αλλά σηκώνει και η ίδια τον
σταυρό του µαρτυρίου. Ο δικηγορικός σύλλογος έχει διαθέσει
έναν δικηγόρο για να τη βοηθάει. Δεν ισχύουν αυτά που λέτε.
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Είναι ένας δικηγόρος ο οποίος βοηθάει την κ. Κόπακα.
Τι θα πει ότι το Ελληνικό Κτηµατολόγιο δεν κατέστη εφικτό να

ανανεώσει τις συµβάσεις των δικηγόρων για τη νοµική υποστή-
ριξη του υποθηκοφυλακείου σε θέµατα κτηµατολογίου; Αντιθέ-
τως, θα έλεγα, σε συνθήκες εκτάκτων αναγκών αποδεδειγµένης
ταλαιπωρίας των πολιτών και για να µην καταφύγετε στην αδι-
καιολόγητη σύντµηση της προθεσµίας για τη διόρθωση λαθών
και ανακριβειών, µειώνοντάς την κατά έξι χρόνια, θα έπρεπε να
είχατε φροντίσει για την εφαρµογή του νόµου για την ίδρυση του
κτηµατολογικού γραφείου. Κατά την άποψή µας, µπορεί να γίνει.
Γιατί δεν το κάνετε; Για τους δηµοσιονοµικούς λόγους. Να, λοι-
πόν, ποιο είναι το πολιτικό πρόβληµα. Είναι πολιτική επιλογή και
της προηγούµενης και της σηµερινής Κυβέρνησης.

Δεν φτάνει η απίστευτη ταλαιπωρία των πολιτών, η εργασιακή
εξόντωση των εργαζοµένων από τον όγκο δουλειάς που επιφορ-
τίζονται, οι φόροι, τα παράβολα, τα χαράτσια, ο σφιχτός εναγ-
καλισµός των εργαζοµένων στην αντιλαϊκή πολιτική όλων των
κυβερνήσεων, πρέπει να το υποστεί και αυτό, δηλαδή τις δηµο-
σιονοµικές συνέπειες. 

Είναι λύση η εξ αποστάσεως διεκπεραίωση του νοµικού ελέγ-
χου των εισερχοµένων πράξεων από δικηγόρους της Άρτας και
της Χίου, για την τέταρτη πόλη της χώρας και χωρίς µάλιστα να
έχουν µπροστά τους τον φάκελο και να παρακολουθούν µόνο
διαδικτυακά; Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Ούτε και εσείς -νο-
µίζω- το πιστεύετε, ούτε και ο Γενικός Διευθυντής του Ελληνικού
Κτηµατολογίου, όπως προκύπτει από την απαντητική επιστολή
προς τον δικηγορικό σύλλογο.

Τι θα κάνετε για την άµεση εφαρµογή του νόµου για την ίδρυ-
ση κτηµατολογικού γραφείου; Μέχρι την υλοποίηση της ίδρυσης
-και χωρίς καθυστέρηση- τι µέτρα θα πάρετε για τη στελέχωση
του κτηµατολογικού γραφείου µε όλο το απαραίτητο προσωπικό
µε µόνιµη σχέση εργασίας, για τη διατήρηση σε ισχύ της λήξης
της προθεσµίας για τη διόρθωση ανακριβών πρώτων εγγράφων
στις 31-12-2006 και για τη µείωση των παραβόλων που πληρώ-
νουν οι ιδιοκτήτες και οι ΟΤΑ; Σε αυτά θέλουµε την απάντηση
για να λυθούν άµεσα, τώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός κ. Δηµήτρης Οικονόµου για τη δευτερολογία του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η έξοδος από τα µνηµόνια και η επιστροφή στην κανονικότητα
δεν γίνονται µε έναν διακόπτη, ούτε υπάρχει η δυνατότητα να
ξαναγυρίσουµε αυτόµατα στο 2009. Η επιστροφή στην κανονι-
κότητα είναι µια διαδικασία που κρατάει. Βγήκαµε από τα µνη-
µόνια, αλλά µε δηµοσιονοµικά προβλήµατα, µε χρέη, µε µια σει-
ρά από δυσκολίες, οι οποίες δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν
µέσα σε µια µέρα, ούτε µέσα σε έναν µήνα ούτε µέσα σε έναν
χρόνο.

Προφανώς έχει υπάρξει σηµαντική βελτίωση κατά τους τελευ-
ταίους οκτώ µήνες σε πολλά από τα προβλήµατα τα οποία προ-
ϋπήρχαν, αλλά ακόµα έχουµε δρόµο µπροστά µας. Δεν µπορού-
µε να τα λύσουµε όλα διά µαγείας σε µια µέρα.

Για να πάµε πάλι στο θέµα της εξ αποστάσεως πρόσβασης
στα έγγραφα, δεν είναι καµµιά φοβερή διαδικασία. Είναι κάτι συ-
νηθισµένο πια, η χρήση του υπολογιστή, για να έχεις πρόσβαση
σε έγγραφα, τα οποία έχουν σαρωθεί και µπορείς να τα δεις.
Προφανώς θα ήταν καλύτερο να µπορούσε κανείς να έχει και µια
επαφή µε το φυσικό αντικείµενο, ενδεχοµένως, αν και σιγά-σιγά
αυτό ξεπερνιέται ούτως ή άλλως, αλλά η ουσία της διαδικασίας
είναι δυνατόν να επιτευχθεί. Βλέπεις τα έγγραφα, µπορείς να κά-
νεις τη δουλειά σου ουσιαστικά και το κάνουν.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μετά από τέσσερις, πέντε µή-
νες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Με δυσκολίες των υπαλλήλων, µε επιβάρυνση
των υπαλλήλων, µε προσπάθειες και της προϊσταµένης, αλλά η

δουλειά γίνεται.
Από εκεί και πέρα, γιατί υπάρχει η διατύπωση ότι ο φορέας

στο Εθνικό Κτηµατολόγιο δεν κατέστη δυνατόν να προσλάβει;
Γιατί το απαγορεύει το σηµερινό νοµικό καθεστώς. Η ανώνυµη
εταιρεία µπορούσε να το κάνει και το έκανε πριν. Από το 2018,
που έχει γίνει νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, δεν έχει δι-
καίωµα να το κάνει. Δεν µπορεί να το κάνει παρανόµως. Άρα
αναγκαστικά πρέπει να περιµένουµε την ίδρυση του κανονικού
κτηµατολογικού γραφείου. Πότε θα γίνει αυτή;

Θα µπορούσαµε να φέρουµε έναν νόµο, όπως ωραία είπατε,
ότι θα ιδρυθεί σε δύο µήνες ή και σε µια µέρα ή και σε οκτώ
µήνες. Το θέµα δεν είναι αυτό. Το θέµα είναι να µπορεί να ιδρυθεί
πραγµατικά σε πρακτικό επίπεδο. Με την προηγούµενη νοµοθε-
σία όλα τα κτηµατολογικά γραφεία της χώρας έπρεπε να είχαν
ιδρυθεί µέχρι το τέλος του 2019. Είχαν ιδρυθεί -αν θυµάµαι καλά-
δύο ή τρία. Τα υπόλοιπα δεν είχαν ιδρυθεί. Γιατί; Για διάφορους
λόγους δεν είχε υπάρξει η αναγκαία προετοιµασία. Η µετάπτωση
από ένα υποθηκοφυλακείο σε κανονικό κτηµατολογικό γραφείο
απαιτεί τεράστια προετοιµασία σε διάφορα επίπεδα και δεν µπο-
ρεί να γίνει απλώς µε µια διάταξη νόµου. Πρέπει να έχουν υπάρ-
ξει οι πραγµατικές προϋποθέσεις για να γίνει αυτή η µετάπτωση.
Οι πραγµατικές προϋποθέσεις δεν υπάρχουν ακόµα. 

Με τη σηµερινή νοµοθεσία το χρονικό όριο για την ολοκλή-
ρωση όλων των κτηµατολογικών γραφείων είναι το τέλος του
2022, αν θυµάµαι καλά. Ως τότε θα τα έχουµε κάνει. Ήδη έχουν
αρχίσει να γίνονται αρκετά κτηµατολογικά γραφεία κατά τους τε-
λευταίους µήνες. Θα γίνουν και άλλα µέσα στο 2020. Δεν θα γί-
νουν όλα το 2022 φυσικά. Αυτό είναι το απώτατο όριο. Μέσα σε
αυτά προσπαθούµε να είναι και το κτηµατολογικό γραφείο Ηρα-
κλείου. Όµως, όσο είναι ανθρωπίνως δυνατό. Δεν µπορεί να γίνει
κάτι παραπάνω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να συνεχίσω για ένα λεπτό
ακόµα. 

Όσον αφορά την προθεσµία του 2026, να θυµίσω ότι οι αντί-
στοιχες προθεσµίες είχαν παραταθεί επανειληµµένα στο παρελ-
θόν. Με τις συνεχείς παρατάσεις δεν θα έχουµε ποτέ Κτηµατολό-
γιο. Στις περιοχές που έχουν ήδη ολοκληρώσει την κτηµατογρά-
φηση, έχουν οριστικοποιηθεί οι ενστάσεις, έχουν οριστικοποιηθεί
οι κτηµατολογικές εγγραφές και εκεί έχουµε ένα -στην πρώτη
φάση τουλάχιστον- ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο. Δεν µπορούµε
να περιµένουµε µέχρι το 2026 στις υπόλοιπες περιοχές.

Το 2020 -στο τέλος του τρέχοντος έτους- που έχουµε βάλει
ως όριο, νοµίζουµε ότι είναι ρεαλιστικό και αναγκαίο να έχουµε
µια ενιαία προθεσµία για όλη τη χώρα. Γιατί; Για λόγους ασφά-
λειας δικαίου τα επαγόµενα έννοµα αποτελέσµατα από τη λει-
τουργία του Κτηµατολογίου πρέπει να ισχύουν καθολικά. Δεν
µπορεί, λοιπόν, να περιµένουµε µέχρι το 2026 να έχουµε περιο-
χές οι οποίες δεν έχουν Κτηµατολόγιο. 

Όσον αφορά το τέλος που καταβάλλεται, είναι το ίδιο τέλος
που προβλεπόταν και παλαιότερα και καταβαλλόταν στα υποθη-
κοφυλακεία. Το ίδιο συνεχίζεται και τώρα. Μην ξεχνάµε ότι και
το Κτηµατολόγιο έχει κόστος και είναι αυτοχρηµατοδοτούµενος
φορέας. Επίσης, οι πολίτες και σε ατοµική βάση και συνολικά
έχουν από τη λειτουργία του Κτηµατολογίου τεράστιο όφελος,
το οποίο προφανώς υπερκαλύπτει κατά πολύ το κόστος του πα-
ράβολου -δυσάρεστου βέβαια. Καλό είναι όλα να είναι δωρεάν,
αλλά συγκριτικά αν δούµε σε σχέση µε το τι προσφέρει το Κτη-
µατολόγιο, νοµίζω ότι δεν είναι συγκρίσιµο το παράβολο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

τέταρτη µε αριθµό 551/26-2-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελληνικής Λύσης κ. Βασι-
λείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Διάσπαση και Πώληση της Δηµόσιας Επιχείρη-
σης Αερίου Α.Ε. (ΔΕΠΑ)».

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο όµιλος ΔΕΠΑ έχει καθοριστική θέση στην ελληνική αγορά
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ενέργειας. Είναι ο µεγαλύτερος προµηθευτής φυσικού αερίου
της χώρας, εξυπηρετώντας µονάδες ηλεκτροπαραγωγής, µεγά-
λους βιοµηχανικούς πελάτες και νοικοκυριά. Ελέγχει, επίσης, το
δίκτυο λιανικής φυσικού αερίου, δηλαδή τους διαχειριστές ΕΔΑ
Αττικής, ΕΔΑ Θεσσαλονίκης και ΔΕΔΑ και το 30% µέσω της «ΦΥ-
ΣΙΚΟ ΑΕΡΙΟ Α.Ε.», κυρίως στην περιοχή της Αττικής, όπως και
τα πρατήρια καυσίµων αυτοκινήτων «FISIKON».

Η ΔΕΠΑ προµηθεύεται φυσικό αέριο από διεθνείς αγωγούς,
µέσω συνδέσεων µε την Τουρκία στους Κήπους Έβρου µε προ-
µηθεύτρια την «BOTAS» και µε τη Βουλγαρία στο Σιδηρόκαστρο,
µε προµηθεύτρια την «GAZPROM».

Επίσης, προµηθεύεται LNG µέσω της Ρεβυθούσας από την Αλ-
γερία και τη «SONATRACH». Στο άµεσο µέλλον θα µπορεί να
προµηθεύεται αέριο και µέσω του αγωγού TAP, αζέρικο αέριο
της «SOCAR» µέσω της Τουρκίας, να προµηθεύει ή να προµη-
θεύεται µέσω του διασυνδετηρίου αγωγού IGB µε τη Βουλγαρία,
καθώς επίσης του σταθµού FSRU, LNG εν προκειµένω. Στο απώ-
τερο µέλλον θα µπορεί να προµηθεύεται αέριο µέσω των αγω-
γών IGI Poseidon, αζέρικο φυσικό αέριο και σύνδεση µε την
Ιταλία και EastMed φυσικό αέριο από το Ισραήλ και την Κύπρο. 

Η ΔΕΠΑ είναι κερδοφόρα. Σε επίπεδο οµίλου είχε πωλήσεις
931 εκατοµµύρια το 2018 και 914 εκατοµµύρια το 2017 και κέρδη
110 εκατοµµύρια το 2018 από 44 εκατοµµύρια το 2017. Όµως,
οι πωλήσεις της ΔΕΠΑ -οπότε λογικά το µερίδιο αγοράς της- µει-
ώνονται τα τελευταία χρόνια, λόγω αύξησης των εισαγωγών
υγροποιηµένου φυσικού αερίου LNG.

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Πρώτον, το θέµα της
ΔΕΠΑ είναι πάνω απ’ όλα γεωστρατηγικό και ενεργειακής ασφά-
λειας. Έχετε πάρει τα µέτρα σας πριν πουληθεί; Η ΔΕΠΑ έχει
συµµετοχή σε εθνικά ενεργειακά έργα, όπως τους αγωγούς TAP,
IGI µε την Ιταλία, IGB µε τη Βουλγαρία και EastMed. Θα συνεχί-
σουν τα έργα αν πουληθεί, όπως για παράδειγµα ο IGI και ο Ea-
stMed ή θα υπολειτουργούν; Θα δροµολογηθεί η τροφοδοσία µε
LNG της Κεντρικής Ευρώπης µέσω της Αλεξανδρούπολης; Δεύ-
τερον, δεν θα αυξηθεί το κόστος για τη βιοµηχανία, για την ηλε-
κτροπαραγωγή και για τα νοικοκυριά αν δηµιουργηθούν συγκεντ-
ρώσεις ιδιωτικών συµφερόντων, µονοπώλια, δηλαδή, στην προ-
µήθεια φυσικού αερίου και στη διανοµή; Τέλος, τι εγγυήσεις
υπάρχουν για την επέκταση του δικτύου λιανικής στην υπόλοιπη
Ελλάδα, όπως και της «FISIKON»;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Γεράσιµος Θωµάς.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, όπως και τον κ. Βι-
λιάρδο. 

Αρχικά θέλω να αναφέρω ότι αυτή η συζήτηση γίνεται σε µια
ιδιαίτερη στιγµή, διότι πριν από δεκαπέντε ηµέρες έληξε η πρώτη
φάση του διαγωνισµού για την ιδιωτικοποίηση της «ΔΕΠΑ Υπο-
δοµών Α.Ε.», στην οποία υπήρχε πολύ µεγάλη συµµετοχή επεν-
δυτικών σχηµάτων, εννέα τον αριθµό, που δικαιώνει την προσέγ-
γισή µας ότι η Κυβέρνηση δηµιουργεί υποδοµές οι οποίες είναι
ελκυστικές για επενδυτές, που θέλουν να επενδύσουν στη χώρα
και να αναπτύξουν τα δίκτυα φυσικού αερίου και ηλεκτρισµού
για άλλες ιδιωτικοποιήσεις, που θα µιλήσω αργότερα, και να προ-
χωρήσουµε µπροστά στον εκσυγχρονισµό και στην ενεργειακή
ασφάλεια της χώρας. Θα καταθέσω στα Πρακτικά το δελτίο
Τύπου του ΤΑΙΠΕΔ µε τις εταιρείες που έχουν εκδηλώσει ενδια-
φέρον για τη «ΔΕΠΑ Υποδοµών Α.Ε.».

Θέλω να διευκρινίσω πώς έχει γίνει ο ιδιοκτησιακός διαχωρι-
σµός της ΔΕΠΑ, πριν πωληθεί. Ο ιδιοκτησιακός διαχωρισµός του
κλάδου διανοµής από τον κλάδο εµπορίου έχει ήδη θεσµοθετη-
θεί µε τον ν.4602/2019 από την προηγούµενη κυβέρνηση και η
δική µας παρέµβαση µε τον ν.4643/2019 βελτιώνει το πλαίσιο
αυτό αντιµετωπίζοντας τις αδυναµίες του. Το προηγούµενο νο-
µοθετικό πλαίσιο για τη ΔΕΠΑ σε συνδυασµό µε την ιδιωτικοποί-
ηση του ΔΕΣΦΑ δηµιουργούσε ένα ασαφές επενδυτικό περιβάλ-
λον και περιβάλλον για θέµατα τα οποία ακριβώς εσείς θίγετε.

Στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι διαχειριστές µε-

ταφοράς βρίσκονται υπό τον έλεγχο του δηµοσίου, ενώ τα δί-
κτυα διανοµής και οι διαχειριστές του δικτύων διανοµής είναι
κάτω από τον ιδιωτικό τοµέα. Στον προηγούµενο νόµο προβλε-
πόταν ότι η «ΔΕΠΑ Υποδοµών Α.Ε.» θα έµενε µε 14% στους ιδιώ-
τες και το υπόλοιπο στο δηµόσιο, δηλαδή δίκτυα διανοµής θα
έµεναν στο δηµόσιο, κάτι το οποίο είναι διαφορετικό απ’ αυτό το
οποίο συµβαίνει στις υπόλοιπες χώρες τους. Άρα προχωρήσαµε
και ξεκαθαρίσαµε το τοπίο, ό,τι πρέπει να µείνει στο δηµόσιο
µένει στο δηµόσιο και ό,τι πρέπει να πάει στον ιδιωτικό τοµέα πη-
γαίνει στον ιδιωτικό τοµέα. 

Τι κάνουµε, λοιπόν; Η «ΔΕΠΑ Υποδοµών Α.Ε.» αναλαµβάνει
όλα τα δίκτυα διανοµής. Στην εταιρεία «ΔΕΠΑ Υποδοµών Α.Ε.»
µεταβιβάζεται το 100% της ΕΔΑ Αττικής, 100% της ΔΕΔΑ, 51%
της ΕΔΑ Θεσσαλίας, ο κλάδος των διεθνών έργων τον οποίο ανα-
λύσατε, που περιλαµβάνει τις συµµετοχές στο IGI Poseidon,
ICGB, τα µνηµόνια συνεργασίας τα οποία υπάρχουν για τον
Eastmed, όλα αυτά τα διεθνή έργα µπαίνουν σε χωριστή εταιρεία
η οποία θα µείνει στο ελληνικό κράτος, µε µεταφορά που θα γίνει
από τη ΔΕΠΑ σε φορέα του δηµοσίου πριν λήξει η ιδιωτικοποί-
ηση. Και τρίτον, µένει ο κλάδος εµπορίας που µετονοµάζεται σε
«ΔΕΠΑ Εµπορίας» και έχει τα συµβόλαια διαφοροποίησης και την
ΕΠΑ Αττικής.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι αυτό που πουλιέται τώρα είναι καθαρά
οι υποδοµές, για τις οποίες ο διαχωρισµός και όλα τα στοιχεία
αποτίµησης και αξιολόγησης θα γίνουν στο δεύτερο στάδιο. Στην
πρώτη φάση έγινε απλή εκδήλωση ενδιαφέροντος, µε βάση τα
δηµόσια στοιχεία και στη δεύτερη φάση, που θα ξεκινήσει σε µε-
ταγενέστερο σχέδιο θα γίνει η αξιολόγηση των υποψηφίων, εφό-
σον έχει ολοκληρωθεί ο εταιρικός µετασχηµατισµός της ΔΕΠΑ,
ούτως ώστε να είναι δυνατή η πρόσβαση των υποψηφίων επεν-
δυτών στο πληροφοριακό υλικό και η νοµική διασφάλιση της
εταιρείας πριν πωληθεί.

Θέλω να πω, επίσης, ότι είναι σωστό αυτό που είπατε ότι το
µερίδιο αγοράς της ΔΕΠΑ ήταν σε πτώση, αλλά µε την καινούρ-
για διοίκηση έχει ήδη αρχίσει η ανάκτηση του µεριδίου αγοράς
της. Η καινούργια διοίκηση έχει πάρει σωστές επιχειρηµατικές
αποφάσεις και µία από τις τελευταίες -που ανακοινώθηκε χθες
µε δελτίο τύπου, το οποίο και θα καταθέσω στα Πρακτικά- κατά-
φερε να κερδίσει µια διαιτησία µε την τουρκική «BOTAS» και χθες
πάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ ξαναµπήκαν στα ταµεία της
ΔΕΠΑ, τα οποία θα επιστραφούν σταδιακά στους καταναλωτές.

Εποµένως, όχι µόνο διασφάλισε την οικονοµική ευρωστία της
εταιρείας αλλά αυξάνει την αξία της εταιρείας µε τις επιχειρηµα-
τικές αποφάσεις τις οποίες παίρνει.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Γεράσιµος Θωµάς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Βι-
λιάρδος για τη δευτερολογία του, για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα αναγκαστώ να επαναλάβω τις ερωτήσεις,

γιατί είτε δεν απαντήσατε είτε εγώ ίσως δεν κατάλαβα, οπότε
απλά θα επαναλάβω αυτά τα οποία νοµίζω ότι δεν απαντήσατε.

Η πρώτη ήταν, αν θα δροµολογηθεί η τροφοδοσία µε LNG της
Κεντρικής Ευρώπης, µέσω της Αλεξανδρούπολης. Δεν θυµάµαι
να απαντήσατε. Η δεύτερη είναι, αν θα αυξηθεί το κόστος για τη
βιοµηχανία για την ηλεκτροπαραγωγή και για τα νοικοκυριά και
αν θα υπάρξει δηµιουργία µονοπωλίων, κάτι που φοβόµαστε
πάρα πολύ, όπως βλέπουµε ότι θα συµβεί και µε άλλες εταιρείες
του δηµοσίου. Και η τρίτη, τι εγγυήσεις υπάρχουν για την επέ-
κταση του δικτύου λιανικής στην υπόλοιπη Ελλάδα, όπως και της
«FISIKON». Αυτά ήταν τα προηγούµενα ερωτήµατα στα οποία νο-
µίζω ότι δεν απαντήσατε, αλλά µπορεί να κάνω λάθος.

Θα συνεχίσω τώρα µε τη δευτερολογία µου. Ασφαλώς η ερώ-
τηση είναι επίκαιρη και έγινε ακριβώς επειδή πριν δύο εβδοµάδες
συνέβη αυτό που είπατε. Εδώ, αν κατάλαβα καλά, σύµφωνα µε
τους τελευταίους νόµους του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας,
η ΔΕΠΑ χωρίζεται ως εξής: σε «ΔΕΠΑ Εµπορίας», έτσι όπως εί-
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πατε προηγουµένως, µε αντικείµενο την προµήθεια και εµπορία
φυσικού αερίου και ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς επίσης τα πρα-
τήρια «FISIKON» συν τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις από τη
σύνδεση µε διεθνείς υποδοµές για προµήθεια αερίου, την IGB
και την FSRU. Αυτό νοµίζω δεν το είπατε αλλά το συµπληρώνω
εγώ. 

Δεύτερον, είναι η «ΔΕΠΑ Υποδοµών», µε αντικείµενο τη διαχεί-
ριση των δικτύων διανοµής, το είπατε και εσείς. Στη «ΔΕΠΑ Υπο-
δοµών» εξαιρούνται τα διεθνή έργα, έτσι δεν είναι; 

Και τρίτον, η «ΔΕΠΑ Διεθνών Έργων», στην οποία θα περιέλ-
θουν οι συµµετοχές που έχει σήµερα η ΔΕΠΑ στους αγωγούς
Poseidon, δηλαδή στη σύνδεση µε την Ιταλία IGI και Eastmed και
το διασυνδετήριο αγωγό Ελλάδας - Βουλγαρίας. Έχω κάποια
ανάλογη είδηση, την οποία θα καταθέσω µετά στα Πρακτικά,
µαζί µε τις υπόλοιπες.

Η ιδιωτικοποίηση του οµίλου ΔΕΠΑ είναι στο στόχαστρο των
δανειστών από παλιά. Έχει γίνει ήδη µια απόπειρα για πώλησή
της το 2010, ενώ η ΔΕΣΦΑ πουλήθηκε τελικά το 2018 µετά από
την ακύρωση της προσφοράς της «SOCAR» το 2016 στην Ισπα-
νοβελγοϊταλική κοινοπραξία -µε χρήµατα ελληνικά, χρηµατοδο-
τήθηκε µε χρήµατα από τις ελληνικές τράπεζες κυρίως- που
επίσης συµµετέχει στον ΤΑΠ, στον οποίο αργότερα εισήλθε και
ο όµιλος Κοπελούζου. Η απόσπασή της από τη ΔΕΠΑ, που ήταν
100% θυγατρική της, έγινε χωρίς αντίτιµο -αυτό µας έχει κάνει
ιδιαίτερη εντύπωση- αλλά µε τη µείωση του µετοχικού κεφαλαίου
της και µε ζηµία 130,9 εκατοµµύρια ευρώ σε επίπεδο οµίλου.

Αµέσως µετά την ψήφιση του νόµου σας και χωρίς να έχουν
εκδοθεί οι ισολογισµοί των νέων εταιρειών -τουλάχιστον εµείς
δεν τους βρήκαµε- προκηρύχθηκε διαγωνισµός για τη «ΔΕΠΑ
Υποδοµών» στις 12-9-2019 και για τη «ΔΕΠΑ Εµπορίας» στις 23-
1-2020. Εδώ αφορά το 100% των µετοχών, δηλαδή 65% του ΤΑΙ-
ΠΕΔ και 35% των µετοχών που ανήκουν στα ΕΛΠΕ.

Εν προκειµένω, έχουµε τα εξής. Πρώτον, για τη «ΔΕΠΑ Υπο-
δοµών» σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα έχει εκφραστεί ενδιαφέρον
από την ιταλική «ITALGAS», από τη γερµανική E.on, από τη
ΔΕΣΦΑ που είναι πλέον «SENFLUGA» και Κοπελούζος και από τη
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ. Θα το καταθέσω και αυτό στο Πρακτικά.

Δεύτερον, για τη «ΔΕΠΑ Εµπορίας» εκδηλωµένο ενδιαφέρον
φαίνεται να υπάρχει σχεδόν από όλους τους ελληνικούς οµίλους,
δηλαδή από τους: Μυτιληναίος, Κοπελούζος, ΕΛΠΕ, «MOTOR
OIL» και ΔΕΗ. Οι απορίες που µας έχουν δηµιουργηθεί εδώ είναι
οι εξής: Τι σκοπό εξυπηρετεί ο διαχωρισµός και η πώληση της
ΔΕΠΑ σε κοµµάτια; 

Επίσης, δεν έχει βγει ακόµη ισολογισµός διαχωρισµού της
«ΔΕΠΑ Εµπορίας» και της «ΔΕΠΑ Υποδοµών», οπότε δεν ξέ-
ρουµε τι πουλάµε και για πόσο. Πώς θα προβούν σε εκτίµηση
της αξίας της οι ενδιαφερόµενοι, πώς θα την γνωρίζουµε εµείς;

Έχει γίνει αποτίµηση της «ΔΕΠΑ Εµπορίας» και της «ΔΕΠΑ
Υποδοµών» πριν την πώληση και από ποιον; Εάν ναι, θα θέλαµε
να το βλέπαµε, να προσκοµιστεί εάν µπορείτε.

Γιατί προωθείται η αγορά ποσοστού 20% στην FSRU του οµί-
λου Κοπελούζου αυτή τη στιγµή; Σε τι τιµή θα γίνει η αγορά;
Υπάρχει αποτίµηση; Το κόστος της επένδυσης, εξ όσων γνωρί-
ζουµε, είναι 400 εκατοµµύρια ευρώ.

Γιατί θα αποχωρήσουν τα ΕΛΠΕ τουλάχιστον από τις «ΔΕΠΑ
Υποδοµές»; Έχουν συµφωνήσει να αποχωρήσουν; Σε τι τιµή θα
πουλήσουν τις µετοχές τους;

Τέλος, προβλέπεται να πουληθεί και η ΔΕΠΑ µε δάνεια από
συστηµικές τράπεζες, όπως η ΔΕΣΦΑ, τα δεκατέσσερα αεροδρό-
µια και το Ελληνικό, στερώντας κεφάλαια από την πραγµατική
οικονοµία; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Είναι µια σειρά ερωτηµάτων. Νοµίζω πως απάντησα σε
µερικά, αλλά θα επαναλάβω.

Τα γεωπολιτικά έργα διεθνούς σηµασίας, όπως τον TAP, τον
Eastmed, το IGB, το IGI Poseidon µεταφέρονται σε χωριστή εται-
ρεία, η οποία θα µείνει στο δηµόσιο. Είναι αυτή τη στιγµή κάτω
από τη «ΔΕΠΑ Εµπορίας». Στον νόµο που κάναµε τον Νοέµβριο
του 2019, προβλέπεται ότι πριν την πώληση, δηλαδή στους επό-
µενους µήνες, θα µεταφερθούν στο δηµόσιο, ούτως ώστε οι γε-
ωπολιτικές συνεργασίες και τα µνηµόνια συνεργασίας της χώρας
θα ελέγχονται από το δηµόσιο. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, θα αναφερθώ στα δίκτυα της ΔΕΔΑ και στην ενερ-
γειακή ασφάλεια της χώρας. Η ενεργειακή ασφάλεια της χώρας
εξασφαλίζεται από τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας. Αυτή είναι
υπεύθυνη για να αξιολογεί και να εγκρίνει τα επενδυτικά πλάνα
των εταιρειών δικτύων αερίου της χώρας, όπως κάνει και τώρα.
Είναι υπεύθυνη να αποφασίζει για την επιτρεπόµενη απόδοση
από τις επενδύσεις αυτές και τρίτον, είναι υπεύθυνη να επιβάλει
κυρώσεις στους διαχειριστές, σε περίπτωση που δεν συµµορφώ-
νονται µε το κανονιστικό πλαίσιο ή δεν υλοποιούν τα πλάνα ανά-
πτυξης των δικτύων, τα οποία προβλέπονται. Εποµένως, η καλή
λειτουργία της χώρας για τα δίκτυα διανοµής εξασφαλίζεται από
το ρυθµιστή. 

Παράλληλα σηµαντικό ρόλο για την ενεργειακή ασφάλεια της
χώρας έχει και ο ΔΕΣΦΑ, ο οποίος και αυτός ελέγχεται, είναι δια-
χειριστής του εθνικού συστήµατος µεταφοράς το οποίο εξασφα-
λίζει τη λειτουργία, συντήρηση, την εκπόνηση των διαφόρων
επενδύσεων µε βάση τους κανόνες που θέτει το κράτος και έχει
και αυτό, αν χρειαστεί, τον αντίστοιχο έλεγχο και τις αντίστοιχες
κυρώσεις εάν δεν προχωρήσει.

Τρίτον, το FSRU είναι µια σηµαντική επένδυση για τη χώρα, η
οποία θα επιτρέψει την αξιοποίηση του νότιου-βόρειου άξονα φυ-
σικού αερίου. Το φυσικό αέριο από το FSRU µέσω του IGB θα
προχωρήσει µέχρι τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία. Στο FSRU
έχουν επενδύσει στο µετοχικό κεφάλαιο και η βουλγάρικη εται-
ρεία φυσικού αερίου και η ρουµάνικη εταιρεία φυσικού αερίου
και µέσα στις επόµενες µέρες θα βγουν οι δεσµεύσεις αερίου
που θα αγοράσουν αυτές οι χώρες και όλοι οι µελλοντικοί πελά-
τες του FSRU από αυτό το έργο.

Εποµένως, µέσω της δέσµευσης και στο µετοχικό κεφάλαιο
και σαν συµβάσεις αγοράς φυσικού αερίου, θα γίνει ξεκάθαρη η
υλοποίηση αυτού του έργου, ο ρόλος που θα έχει στο βόρειο-
νότιο άξονα και η δέσµευση που υπάρχει από τις εταιρείες αυτών
των χωρών για να αγοράσουν αέριο από το FSRU και θα προχω-
ρήσει το έργο το οποίο είναι ένα έργο εµπορικό, µε συνδροµή
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε χρήµατα από το connecting
Europe facility.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Επίσης, τα δίκτυα ΔΕΔΑ, όπως και τα υπόλοιπα δίκτυα ΕΔΑ
ΘΕΣΣ και ΕΔΑ Αττικής έχουν κάνει καινούργια business plan, και-
νούργια επενδυτικά σχέδια τα οποία έχουν αυξήσει σηµαντικά
τα χιλιόµετρα δικτύου, τα οποία θα γίνουν ιδιαίτερα από την
ΔΕΔΑ Αττικής, δεδοµένης της απολιγνιτοποίησης και της ανάγ-
κης που θα παρουσιαστεί σε νοικοκυριά και σε τηλεθερµάνσεις
στη βόρεια Ελλάδα. 

Αυτά τα επενδυτικά σχέδια έχουν κατατεθεί στη ΡΑΕ. Εκκρεµεί
άµεσα να βγει η απόφαση της ΡΑΕ για την έγκριση και τη δέ-
σµευση για αυτά τα τετραετή δίκτυα, τα οποία αν δεν υλοποι-
ηθούν θα υπάρχουν κυρώσεις ανεξάρτητα από το ιδιοκτησιακό
καθεστώς.

Δίνω σαν παράδειγµα ότι την προηγούµενη περίοδο, στην
οποία το κράτος ήταν 100% µέτοχος της ΔΕΔΑ, είχαµε έναν προ-
ϋπολογισµό έργων 380 εκατοµµυρίων, τα οποία έπρεπε να γί-
νουν από όλες τις «ΔΕΠΑ Υποδοµών», αυτές τις θυγατρικές
ΔΕΔΑ και είχαν γίνει µόνο 41 εκατοµµύρια. Εποµένως, δεν υπήρ-
χαν κεφάλαια σε αυτές τις εταιρείες για να ανταποκριθούν σε
αυτές τις επενδύσεις. Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίον οι και-
νούργιοι επενδυτές θα αξιολογηθούν και για την τεχνική τους κα-
τάρτιση αλλά και τη δυνατότητα να προσφέρουν νέα καθαρά
κεφάλαια για να γίνουν αυτές οι επενδύσεις, τις οποίες θα ελέγ-
χει η ΡΑΕ και το κράτος.

Η πώληση των ΕΛΠΕ από τη «ΔΕΠΑ Υποδοµών» έχει αποφα-
σιστεί από τα ΕΛΠΕ, θα γίνει παράλληλα µε την πώληση του δη-
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µοσίου, δηλαδή το ΕΛΠΕ ως µέτοχος και το δηµόσιο ως µέτοχος
θα πουλήσουν συγχρόνως στην ίδια τιµή. Εποµένως, δεν υπάρχει
κάτι το οποίο δεν θα είναι διαφανές για την πώληση των ΕΛΠΕ.
Το καθεστώς του ιδιοκτησιακού διαχωρισµού επιβάλλει ότι
όποιος έχει υποδοµές, όποιος έχει δίκτυα διανοµής, δεν µπορεί
να έχει παραγωγή και εµπορία και αντίστροφα. Εποµένως, τα
ΕΛΠΕ διάλεξαν από µόνα τους να αφήσουν τις υποδοµές και να
επικεντρωθούν στην εµπορία.

Μιλήσατε επίσης για την ενεργειακή ασφάλεια. Όπως ξέρετε,
παρά το πολύ καλά διαφοροποιηµένο χαρτοφυλάκιο προµήθειας
φυσικού αερίου της ΔΕΠΑ, που είναι ένα σηµαντικό asset…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

Εδώ η ερώτηση έχει µετατραπεί σε επερώτηση. Η επίκαιρη
ερώτηση έχει συγκεκριµένα ερωτήµατα και απαντήσεις. Έχουµε
φτάσει στα εξίµισι λεπτά από τα τρία λεπτά. Σας παρακαλώ, να
ολοκληρώσετε.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Απάντησα σε όλες τις ερωτήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 549/25-2-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτού Β3’Νοτίου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25, κ. Σοφίας Σα-
κοράφα, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Νέο κρούσµα αστυνοµικής ασυδοσίας µε χρήση όπλου».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη, ο κ. Λευτέρης Οικονόµου.

Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για να είµαι ειλικρινής, περίµενα να δω τον κ.

Χρυσοχοΐδη αν θα είχε το προσωπικό σθένος και τη στοιχειώδη
πολιτική υπευθυνότητα ,να έρθει ο ίδιος να απαντήσει στην ερώ-
τησή µου, µια και αφορά αποκλειστικά και µόνο την ατοµική του
πολιτική ρητορεία και συµπεριφορά. Γι’ αυτό και ξαφνιάστηκα
από τη δική σας παρουσία σήµερα. Και µε αυτή την έννοια, πραγ-
µατικά, συµµερίζοµαι µάλλον την άχαρη θέση σας να απαντή-
σετε αντ’ αυτού. 

Εν πάση περιπτώσει, ας έρθουµε στο περιστατικό που αποτέ-
λεσε τη βάση της ερώτησής µας. Το µεσηµέρι της 24ης Φεβρουα-
ρίου του 2020 εµφανίστηκε µπροστά στην έκπληκτη ελληνική
κοινωνία ένας αστυνοµικός στο προαύλιο του Οικονοµικού Πα-
νεπιστηµίου Αθηνών να προτάσσει το όπλο του σε ευθεία γραµ-
µή σκόπευσης, απειλώντας τους παρευρισκόµενους φοιτητές. 

Εδώ θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν ήταν το µοναδικό περι-
στατικό. Διαβάζοντας στον Τύπο παρακολουθούµε αστυνοµικούς
να πηγαίνουν µε τα όπλα σε νυχτερινό µαγαζί, να γίνεται συµ-
πλοκή µε υπαλλήλους, να πέφτουν πυροβολισµοί. Βλέπουµε
αστυνοµικό να έχει τρακάρισµα στον δρόµο και να πυροβολεί
δύο φορές στο πορτ-µπαγκάζ του άλλου οχήµατος. Και, βέβαια,
δεν µπορώ να φανταστώ ότι όλοι αυτοί ίσως να πήγαιναν να πά-
ρουν τις κοπέλες τους από τις δουλειές τους. 

Εν πάση περιπτώσει, φαίνεται πως για την Κυβέρνηση η κα-
τάργηση του ασύλου εµπεριέχει και το δικαίωµα των αστυνοµι-
κών να εισέρχονται ανά πάσα στιγµή και µάλιστα ένοπλοι στα
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. 

Ανεξάρτητα από οποιαδήποτε άλλη δικαιολογία ή ιστορικό θέ-
λουν να παρουσιάσουν οι κυβερνητικοί επικοινωνιολόγοι, το γε-
γονός αυτό καθαυτό, ακόµη και αν δεν υπήρχαν όλα τα
προηγούµενα, δείχνει µία πραγµατικότητα, ότι η ελλιπής και σε
πολλές περιπτώσεις στοχευµένα εσφαλµένη εκπαίδευση των
αστυνοµικών δεν προκύπτει τυχαία, κύριε Υπουργέ. Αποτελεί συ-
νειδητή πολιτική επιλογή, ενταγµένη στην εξυπηρέτηση του δόγ-
µατος «νόµος και τάξη», όπως το αντιλαµβάνεται ο κ. Χρυσοχοΐ-
δης. 

Ο συνδυασµός αυτός, όµως, κατά την άποψή µας, θα οδηγή-
σει αναπόφευκτα σε τραγικά γεγονότα. Σε αυτό συµβάλλει κα-
ταλυτικά η δηµόσια ρητορεία και παρουσία του κ. Χρυσοχοΐδη
που αφήνει περιθώρια και εµµέσως ενθαρρύνει τέτοιου είδους
παρεκτροπές, επιδεινώνοντας τους κινδύνους. Δυστυχώς, απο-
δεικνύεται ότι δεν υπάρχει συναίσθηση της σοβαρότητας του θέ-

µατος, αφού η Κυβέρνηση προσπαθεί να καλύψει τον Υπουργό
της µε επικοινωνιακά ευρήµατα. 

Γι’ αυτό ρωτήσαµε και ρωτάµε προσωπικά τον κ. Χρυσοχοΐδη:
Έχει συνειδητοποιήσει ο κύριος Υπουργός την πολιτική ευθύνη
της θέσης του; Έχει συναίσθηση ότι η δηµόσια ρητορεία και πα-
ρουσία του συµβάλλει στην επανάληψη απαράδεκτων γεγονότων
αστυνοµικών παρεκτροπών; Έχει συναίσθηση ότι υπάρχει άµε-
σος κίνδυνος να καταλήξουµε σε απευκταία περιστατικά, στα
οποία θα είναι ο ίδιος ο Υπουργός τουλάχιστον ηθικός αυτουρ-
γός; 

Οι ερωτήσεις µας, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ συγκεκριµένες
και γι’ αυτό περιµένουµε συγκεκριµένες απαντήσεις από τον ίδιο
τον κύριο Υπουργό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Λευτέρης Οικονόµου για την πρωτολογία του. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σχετικά
µε το περιστατικό στο οποίο αναφέρεται µε την ερώτησή της η
Βουλευτής, κ. Σακοράφα, παραβλέποντας την οξύτητα του ύ-
φους που προβάλλετε, σας ενηµερώνω ότι, πράγµατι, στις 24
Φεβρουαρίου και κατά τις τρεις το µεσηµέρι ειδικός φρουρός
που υπηρετεί στην οµάδα δίκυκλης αστυνόµευσης, χωρίς τη
στιγµή εκείνη να είναι σε υπηρεσία, φορώντας, όµως, το υπηρε-
σιακό του παντελόνι και κρατώντας το κράνος που χρησιµοποιεί
στην υπηρεσία, στάθµευσε τη µοτοσικλέτα του στην οδό Πατη-
σίων έξω από το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο για να παραλάβει φι-
λικό του πρόσωπο. 

Με την εµφάνισή του και χωρίς καµµία αφορµή τριάντα περί-
που άτοµα, κάποια από αυτά µε καλυµµένα τα πρόσωπά τους,
βγήκαν από την κύρια είσοδο του πανεπιστηµίου, του επιτέθηκαν
µε καδρόνια και άλλα αντικείµενα, του αφαίρεσαν το κράνος,
προκάλεσαν ζηµιές στη µοτοσικλέτα του και στη συνέχεια τον
έσυραν βιαίως στο προαύλιο του πανεπιστηµίου. 

Κάτω από τις συνθήκες αυτές και υπό την ασφυκτική πίεση και
τον άµεσο κίνδυνο της ζωής του, ο ειδικός φρουρός πρόταξε του
υπηρεσιακό του όπλο, χωρίς, όµως, να κάνει χρήση αυτού, σε
µία προσπάθεια προφανώς να αποτρέψει τις επιθέσεις της οµά-
δας εξτρεµιστών που τον κακοποιούσε βίαια. 

Ευτυχώς, διµοιρία της Υποδιεύθυνσης Αποκατάστασης Τάξης
που εκτελούσε διατεταγµένη υπηρεσία στην περιοχή, µετέβη στο
Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών και επιχείρησε την αποκατά-
σταση της τάξης. Αποµάκρυνε τον ειδικό φρουρό και τη µοτοσι-
κλέτα του σε ασφαλές σηµείο. Την ίδια στιγµή, η οµάδα των
τριάντα ατόµων επιτέθηκε αυτή τη φορά, εν µέσω κραυγών και
ύβρεων, προς τη διµοιρία, ρίχνοντας πέτρες, καρέκλες, πυρο-
σβεστήρες και διάφορα άλλα αντικείµενα. 

Για την ιστορία και την έκταση της βιαιότητας που εξελίχθηκε,
σας ενηµερώνω ότι ο ειδικός φρουρός, αφού έλαβε τις πρώτες
βοήθειες από το ΕΚΑΒ, διακοµίστηκε στη συνέχεια στο 401, νο-
σηλεύτηκε για ένα σαρανταοκτάωρο, φέροντας πολύ σοβαρά
τραύµατα και µώλωπες σε όλο του το σώµα. 

Σχετικά µε τις συνθήκες που βρέθηκε ο ειδικός φρουρός στο
προαύλιο του πανεπιστηµίου, αλλά και για την προβολή του
όπλου του, έχει διαταχθεί από τη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση
Αττικής διενέργεια ένορκης διοικητικής εξέτασης η οποία βρί-
σκεται σε εξέλιξη, ενώ παράλληλα έχει ενηµερωθεί, όπως προ-
βλέπεται, και η Ανεξάρτητη Διοικητική Αρχή, ο Συνήγορος του
Πολίτη. Αυτά είναι όσα συνέβησαν στις 24 Φεβρουαρίου στο Οι-
κονοµικό Πανεπιστήµιο. 

Στην ερώτησή σας, όµως, θίγετε και το επίπεδο της εκπαίδευ-
σης των αστυνοµικών. Είναι σε όλους γνωστό ότι η εκπαίδευση
των αστυνοµικών γίνεται σε βασικό, µετεκπαιδευτικό και µετα-
πτυχιακό επίπεδο σπουδών, µε γνώµονα τις προβλεπόµενες από
τη νοµοθεσία αστυνοµικές πρακτικές και το σύγχρονο αστυνο-
µικό επιχειρησιακό περιβάλλον.  

Βασικό θεµέλιο, όµως, στην εκπαίδευση αποτελεί το θέµα της
προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Συγκεκριµένα προ-
εδρικά διατάγµατα και κοινές υπουργικές αποφάσεις ορίζουν τον
τρόπο και τη µέθοδο της εκπαίδευσης, για να επιτευχθούν και
να υπηρετηθούν όλα τα ανωτέρω. Πιστεύω ότι το γνωρίζετε. 
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Καταθέτω, όµως, στα Πρακτικά, για την οικονοµία του χρόνου,
τα σχετικά προεδρικά διατάγµατα κάτω από τα οποία διέπεται
το πλαίσιο της εκπαίδευσης των αστυνοµικών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.

Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ. Σα-
κοράφα για τη δευτερολογία της. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ελπίζω να µου δώσετε λίγο περισσότερο χρόνο από τα τρία
λεπτά που έχω. 

Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, δεν σας µίλησα σε οξύ ύφος. Ελ-
πίζω ότι αντιλαµβάνεστε ότι κάνουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο και
άρα είµαστε υποχρεωµένοι να θέτουµε τα ζητήµατα και εσείς οι
Υπουργοί να απαντάτε, έστω και αν ο τόνος της φωνής µας είναι
λίγο παραπάνω από όσο πρέπει. Το θέµα δεν είναι τόσο απλό,
είναι αρκετά σοβαρό, γιατί αφορά τη νεολαία και αφορά ανθρώ-
πους οι οποίοι κρατάνε όπλα, άσχετα αν αυτοί είναι ένστολοι ή
όχι. 

Αναφερθήκατε σε εξτρεµιστικά στοιχεία και αναφέρεστε σε
φοιτητές. Θα σας θυµίσω ένα γεγονός το οποίο έγινε µόλις προχ-
θές. Σε αυτά τα «εξτρεµιστικά» στοιχεία όρµησαν -θα πω αυτή
τη φράση και τολµώ να την πω µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο- δι-
µοιρίες ΜΑΤ την ηµέρα που έκαναν αποκριάτικο πάρτι στη σχολή
τους. Εξτρεµιστικά στοιχεία ήταν όλα αυτά και έληξε αυτό το γε-
γονός τόσο ήρεµα και έφυγαν τόσο ήρεµα οι φοιτητές; 

Μου µιλάτε για εκπαίδευση των αστυνοµικών. Θα ήθελα πάρα
πολύ κάποια στιγµή να κάνουµε µία συζήτηση επ’ αυτού. Όµως
να σας θυµίσω κάτι, ότι έχει γίνει ένας διαγωνισµός ΑΣΕΠ όπου
προσλήφθηκαν χίλιοι πεντακόσιοι νέοι ειδικοί φρουροί και έχει
ειπωθεί ότι είναι ανέτοιµοι και ανεκπαίδευτοι και µπήκαν κάποιοι
που έχουν ποινικό µητρώο και τώρα γίνονται διορθώσεις. Θέλετε
να µου απαντήσετε επ’ αυτού; 

Πίστευα ότι δεν θα µπορούσατε -και έτσι έγινε- να µου απαν-
τήσετε όσον αφορά την πολιτική παρουσία του κυρίου Υπουρ-
γού. Επειδή, όµως, προσπαθήσατε να δικαιολογήσετε τα αδι-
καιολόγητα, πρέπει να επισηµάνω ότι και εσείς αλλά και το σύ-
νολο της Κυβέρνησης, καθίστασθε απολύτως συνυπεύθυνοι, εάν
δεν αντιλαµβάνεστε τους άµεσους κινδύνους που συνεπάγεται
η αµετροεπής συµπεριφορά του κ. Χρυσοχοΐδη.

Να θυµηθούµε το περίφηµο υπουργικό τελεσίγραφο για την
παράδοση των καταλήψεων, που η προθεσµία του έληγε στην
επέτειο δολοφονίας του Γρηγορόπουλου. Έβαλε την κοινωνία
απέναντι, κύριε Υπουργέ. Να θυµηθούµε την πλήρη κάλυψη που
παρείχε στη συµπεριφορά της Αστυνοµίας στην ΑΣΟΕΕ, ενώ
σιώπησε όταν αθωώθηκαν πανηγυρικά οι δύο φοιτητές που είχαν
συλληφθεί. Έβαλε τη νεολαία απέναντί του, κύριε Υπουργέ. 

Να θυµηθούµε την υπόθεση Ινδαρέ, που έγραφε προς τον κ.
Αλιβιζάτο πως διαβεβαιώνει κατηγορηµατικά ότι δεν υπήρξαν
πράξεις αστυνοµικής βίας, εµπαίζοντας προκλητικά την ελληνική
κοινωνία που είχε δει τις γνωστές εικόνες της οδού Ματρόζου.
Έβαλε απέναντι το οικογενειακό άσυλο, κύριε Υπουργέ. 

Εκείνες τις ηµέρες, λοιπόν, δήλωνε, επιδιώκοντας κατά την αν-
τίληψή του, επικοινωνιακό θρίαµβο, ότι στις καταλήψεις µετέχουν
τα παιδιά πλουσίων οικογενειών. Δεν δίστασε να συκοφαντήσει
από µικροπολιτική ιδιοτέλεια τους υιούς Ινδαρέ ότι δήθεν µετεί-
χαν της κατάληψης για να δικαιολογήσει τη βία, την ίδια ώρα που
αρνούνταν ότι ασκήθηκε. Βέβαια, τα ευρήµατα των ερευνών διέ-
ψευσαν πανηγυρικά τον κύριο Υπουργό, τον κ. Χρυσοχοΐδη. 

Με όµοιο τρόπο δήλωνε στις 8 Δεκεµβρίου 2019 ότι είναι ψέ-
µατα τα περί ακραίας καταστολής, ότι οι άνδρες των ΜΑΤ δεν
εξευτέλισαν διαδηλωτές στους δρόµους. Ήταν τις ηµέρες που
όλη η κοινωνία απολάµβανε τα πλάνα από το επιχειρησιακό σχέ-
διο της Αστυνοµίας µε τα περίφηµα -θα µου επιτρέψετε να πω,
κύριοι συνάδελφοι, και ζητώ συγγνώµη- «ξεβρακώµατα». Και εδώ
έβαλε την προσωπική αξιοπρέπεια των πολιτών απέναντι, κύριε
Υπουργέ. 

Να θυµηθούµε ότι µία ηµέρα πριν την απόβαση των ΜΑΤ στα
νησιά, δήλωνε ότι «κάθε ηµέρα η Κυβέρνηση γίνεται καλύτερη
και αποτελεσµατικότερη στο προσφυγικό-µεταναστευτικό». Ορ-
γάνωσε εισβολή µε τα τραγικότερα αποτελέσµατα και για την
κοινωνία αλλά και για τους ίδιους τους αστυνοµικούς. Οι πολίτες
είναι απέναντι, κύριε Υπουργέ. Η Κυβέρνηση υποχρεώθηκε να
αποσύρει άρον-άρον τα ΜΑΤ από εκεί για να αποφευχθούν τα
χειρότερα. 

Και µάλιστα, κυβερνητικά στελέχη υποχρεώθηκαν να αυτοε-
κτεθούν ακόµα και στο Κοινοβούλιο, προσπαθώντας να παρου-
σιάσουν ότι ολοκληρώθηκε το έργο που είχε σχεδιάσει ο κύριος
Υπουργός.

Και ερωτώ. Η περίφηµη επιτροπή του κ. Αλιβιζάτου έχει αρµο-
διότητα µόνο για την ηπειρωτική Ελλάδα; Γιατί δεν επελήφθη για
τα ζητήµατα της άθλιας αστυνοµικής πρακτικής στα νησιά του
βόρειου Αιγαίου; Εκεί δόθηκε, µε έµφαση, το στίγµα του Υπουρ-
γού ότι η αστυνοµική δράση στρέφεται ευθέως κατά της κοινω-
νίας. Ακολούθησαν τα γεγονότα του Έβρου. Τώρα θεωρείτε ότι
µάλλον έχετε την ευχέρεια να ξεπλύνετε επικοινωνιακά τις προ-
ηγούµενες παρεκτροπές. Νοµίζω ότι πρόκειται για αυταπάτη,
κύριε Υπουργέ. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι όλη η παρουσία του κυρίου Υ-
πουργού είναι επικίνδυνη για την κοινωνική συνοχή και την ει-
ρήνη. Είναι απαράδεκτο ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη να
εξαντλεί την άσκηση των καθηκόντων του υποδυόµενος έναν
ρόλο δικής του επινοήσεως και παίζοντας, θα µου επιτρέψετε να
πω, τον «σερίφη». Ο Υπουργός αντιµετωπίζει την ελληνική κοι-
νωνία ως εχθρό λαό και οι παρεκτροπές θα είναι αναπόφευκτες.

Προσωπικά, κύριε Υπουργέ, εσείς προσωπικά, κύριε Οικονό-
µου, που διατελέσατε και ανώτατος επιχειρησιακός αξιωµατικός,
δεν πιστεύω πως δεν αντιλαµβάνεστε το βάρος και την κρισιµό-
τητα αυτών που σας αναφέρω, όσον αφορά τον κύριο Υπουργό.
Οι Υπουργοί έρχονται και παρέρχονται. Τα αποτελέσµατα, όµως,
της πολιτικής του κ. Χρυσοχοΐδη δηµιουργούν ανεπούλωτα τραύ-
µατα στην ελληνική κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Λευτέρης Οικονόµου, για
τη δευτερολογία του.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχα την προσδοκία ότι
υπό τις παρούσες συνθήκες στα χερσαία και θαλάσσια σύνορα
της χώρας…

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν έ-
χουν καµµία σχέση όλα αυτά και σας παρακαλώ µην τα µπερ-
δεύετε. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): …µε την Αστυνοµία, το Λιµενικό και τις Ένοπλες Δυνά-
µεις να επιχειρούν απέναντι στις κατευθυνόµενες από την Τουρ-
κία αθρόες εισβολές παράτυπων µεταναστών, αντιµετωπίζοντας
µία µορφή υβριδικού πολέµου, θα επιλέγατε την αναβολή µιας
τέτοιου ύφους και περιεχοµένου ερώτησης.

Επίσης, προκαλεί εντύπωση και η ερώτηση εκτός του σκέλους
περί της εκπαίδευσης και της εµπειρίας των αστυνοµικών και των
ειδικών φρουρών ως προς τον πυρήνα της. Γιατί στην προκει-
µένη περίπτωση έχουµε έναν ειδικό φρουρό. Στα υπόλοιπα που
αναφερθήκατε έχω δώσει απαντήσεις κατά καιρούς σε διάφορες
επίκαιρες ερωτήσεις και νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να επανέρχον-
ται τα ίδια θέµατα συνέχεια, όταν έχουν δοθεί ξεκάθαρες απαν-
τήσεις και βρίσκονται σε εξέλιξη έρευνες σε επίπεδο προανακρι-
τικό. 

Στην προκειµένη περίπτωση, όµως, έχουµε έναν ειδικό φρου-
ρό ο οποίος δέχτηκε βάναυση επίθεση και µαζική βιαιοπραγία,
γιατί τόλµησε να πλησιάσει τον προαύλιο χώρο ελληνικού πανε-
πιστηµίου, για να συναντηθεί και να συνοδεύσει φιλικό του πρό-
σωπο. Κατέληξε δύο µέρες στο νοσοκοµείο σοβαρά τραυµα-
τισµένος και σε κατάσταση σοκ.

Αφού, όµως, κατατέθηκε η ερώτηση και επιλέξατε να την προ-
βάλετε µε αυτόν τον τρόπο, ας πάµε στην ουσία. Η Ελληνική
Αστυνοµία δεν εξευτελίζει ούτε βιαιοπραγεί εναντίον πολιτών και
διαδηλωτών όπως προβάλλεται πολλές φορές στη βάση ιδεολη-
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ψιών, από πολιτικές οµάδες, εντός και εκτός Κοινοβουλίου. Η Ελ-
ληνική Αστυνοµία επιβάλλει τον νόµο σε αυτούς που επιτίθενται
µε τις µολότοφ και τις πέτρες στο χέρι. Τέτοιες επιθέσεις ασφα-
λώς και δεν αποτελούν ατοµικά δικαιώµατα ούτε και εκφράζουν
κάποιο, σεβόµενο τον νόµο και τη δηµοκρατία, κίνηµα νεολαίας.

Η Ελληνική Αστυνοµία συµβάλλει, επίσης, ώστε να διαφυλαχ-
θούν τα δικαιώµατα όλων των πολιτών κι όχι µιας µερίδας που
αρνείται νόµους και κανόνες. Έτσι δεν ισχύει αυτό που κάποιοι
ισχυρίζονται ότι δηλαδή µοναδικός στόχος της Κυβέρνησης είναι
να εκφοβίσει το κίνηµα της νεολαίας που πασχίζει, αντιστέκεται
και διεκδικεί ένα καλύτερο µέλλον, πολύ δε περισσότερο ότι
τάχα υπάρχει αστυνοµική εκπαίδευση στοχευµένα εσφαλµένη.

Από την άλλη πλευρά, όταν και εφόσον υπάρχουν περιστατικά
υπέρβασης από την Αστυνοµία, γνωρίζετε ότι υπάρχουν θεσµο-
ποιηµένες διαδικασίες για να ελεγχθούν οι όποιες υπερβάσεις
και ελέγχονται. Κι όπου υπάρχει ευθύνη, επιβάλλονται και οι προ-
βλεπόµενες διοικητικές και ποινικές ευθύνες. 

Η δηµοκρατική νοµιµότητα στην Ελλάδα δεν αµφισβητείται και
οι διαδικασίες που την διασφαλίζουν επίσης δεν αµφισβητούνται.
Η Αστυνοµία και η Κυβέρνηση σέβεται και πασχίζει διαρκώς για
τη νοµιµότητα, και την εξασφαλίζουν απέναντι σε εκείνες τις µει-
οψηφίες οργανωµένης βίας που επιθυµούν να επιβάλουν το δί-
καιο της ζούγκλας και του όπλου στην ευνοµούµενη κοινωνία
µας. Απαντάµε στους αλληλέγγυους του εξτρεµισµού της βίας
και των µολότοφ. 

Η κοινωνία ζητά να τελειώσει η ανοχή στη βία και στην ανοµία,
και η Κυβέρνηση, πάντα στο πλαίσιο του νόµου, σταθερά και µε-
θοδικά, όπως δεσµεύτηκε από τις προγραµµατικές της δηλώ-
σεις, κάνει πράξη αυτή την απαίτηση της κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς, κύριε Υφυπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 14/8/20-2-2020 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ κ.κ. Σωκράτη Φάµελλου, Νικο-
λάου Παππά, Ιωάννη Δραγασάκη, Καλλιόπης Βέττα, Γεώργιου
Παπαηλιού, Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα, Χαρούλας (Χαράς) Κα-
φαντάρη, Ελευθέριου Αβραµάκη, Αθανάσιου (Νάσου) Αθανα-
σίου, Ιωάννη Αµανατίδη, Ευάγγελου Αποστόλου, Θεοδώρας
(Δώρας) Αυγέρη, Σταύρου Αραχωβίτη, Σωκράτη Βαρδάκη, Γε-
ώργιου Βαρεµένου, Βασίλειου (Βασίλη) Βασιλικού, Δηµήτριου
Βίτσα, Όλγας Γεροβασίλη, Χρήστου Γιαννούλη, Αναστασίας (Να-
τάσας) Γκαρά, Ιωάννη Γκιόλα, Θεόδωρου Δρίτσα, Σουλτάνας
Ελευθεριάδου, Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη, Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, Κων-
σταντίνου Ζουράρη, Νικόλαου Ηγουµενίδη, Εµµανουήλ Θραψα-
νιώτη, Διονύσιου - Χαράλαµπου Καλαµατιανού, Ευφροσύνης
(Φρόσως) Καρασαρλίδου, Γεώργιου Κατρούγκαλου, Μάριου
Κάτση, Βασίλειου Κόκκαλη, Σπυρίδωνα Λάππα, Κυριακής Μά-
λαµα, Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη, Αλέξανδρου Μεϊκόπου-
λου, Ιωάννη Μουζάλα, Ιωάννη Μπαλάφα, Κωνσταντίνου Μπάρκα,
Ιωάννη Μπουρνού, Αθανάσιου (Θάνου) Μωραΐτη, Αικατερίνης
(Κατερίνας) Νοτοπούλου, Μαρίας - Ελίζας (Μαριλίζας) Ξενογιαν-
νακοπούλου, Αικατερίνης Παπανάτσιου, Παναγιού (Γιώτας) Πού-
λου, Ιωάννη Σαρακιώτη, Νεκτάριου Σαντορινιού, Παναγιώτη
(Πάνου) Σκουρλέτη, Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου, Νικό-
λαου Συρµαλένιου, Ολυµπίας Τελιγιορίδου, Θεοδώρας Τζάκρη,
Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη, Γεώργιου Τσίπρα, Αλέ-
ξανδρου Φλαµπουράρη, Δηµήτριου (Τάκη) Χαρίτου, Αλέξανδρου
(Αλέξη) Χαρίτση, Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη, Ραλλίας Χρηστίδου,
Γεώργιου Ψυχογιού, προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Καταστροφική και ανέφικτη η µετάβαση
που προτείνει ο κ. Μητσοτάκης για τις λιγνιτικές περιοχές της
Ελλάδας».

Στην επίκαιρη επερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, ο κ. Χατζηδάκης, ο οποίος από στιγµή σε
στιγµή µπαίνει στην Αίθουσα, λόγω κυκλοφοριακού φόρτου.
Μέχρι να πούµε τα διαδικαστικά, για να υπάρξει µία καλύτερη
ενηµέρωση, φαντάζοµαι θα µπει ο κύριος Υπουργός. Εξάλλου,
παρίσταται εδώ ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο
κ. Θωµάς. 

Να πω για τους χρόνους τα εξής. Ο κ. Φάµελλος, που είναι ο
πρώτος επερωτών, έχει δέκα λεπτά οµιλίας στην πρωτολογία του
και πέντε στη δευτερολογία του. Ο κ. Παππάς, ο κ. Δραγασάκης,
η κ. Πέρκα και η κ. Βέττα έχουν πέντε λεπτά στην πρωτολογία
και τρία στη δευτερολογία. Ο κ. Παπαηλιού και η κ. Καφαντάρη
έχουν τρία λεπτά πρωτολογία και δύο δευτερολογία.

Βεβαίως, εάν χρειαστεί κάποιος εκ των όσων ανέφερα να χρη-
σιµοποιήσει και τη δευτερολογία του, µπορεί κατά τη διαδικασία,
προφανώς, όταν θα ξεπεράσει τον κεκανονισµένο χρόνο κατά
κάτι -αυτό θα το προσδιορίσουµε- να πει ότι θα πάρει και τη δευ-
τερολογία. Κυρίως αυτό το ζητούν, από την εµπειρία τουλάχι-
στον, αυτοί που έχουν λίγο χρόνο. Τώρα τα τρία και δύο λεπτά
είναι καλύτερο να συµπτυχθούν σε πέντε λεπτά, παρά να παρα-
µένουν.  

Ως προς τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, η κ. Μαρι-
λίζα Ξενογιαννακοπούλου από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ έχει πρω-
τολογία δώδεκα λεπτά, δευτερολογία έξι λεπτά και αν χρειαστεί
και τριτολογία, τρία λεπτά. Η κ. Ζωή Ράπτη, ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, έχει χρόνο οµιλίας µία
φορά για έξι λεπτά. Το ίδιο έχει και ο κ. Αρβανιτίδης, ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, όπως και ο
κ. Καραθανασόπουλος, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΚΚΕ. 

Από την Ελληνική Λύση θα µιλήσει ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος Ελληνική
Λύση κ. Βελόπουλος, για οκτώ λεπτά και από το ΜέΡΑ25, ο κ.
Κρίτων Αρσένης έχει δικαίωµα οµιλίας για έξι λεπτά.

Νοµίζω ότι µπορούµε να ξεκινήσουµε τη διαδικασία, µέχρι να
έρθει ο κύριος Υπουργός, γιατί δεν θα ήταν σκόπιµο να υπάρξει

µία διακοπή.
Γι’ αυτό θα καλέσω στο Βήµα των πρώτο επερωτώντα Βου-

λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Σωκράτη Φάµελλο.
Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κατάθεση µιας

επίκαιρης επερώτησης από εξήντα έναν Βουλευτές της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης νοµίζω ότι επιβάλλει να είµαστε όλοι εδώ
και προφανώς, να είναι ο Υπουργός. Εµείς, όµως, είµαστε τυπικοί
προς τον κοινοβουλευτικό κανόνα, σεβόµαστε τις διαδικασίες και
ξεκινάµε χωρίς τον Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υφυπουργέ, η κλιµατική
κρίση θέτει στην παγκόσµια κοινότητα το ερώτηµα της επιβίω-
σης, το ερώτηµα της επόµενης µέρας. Ο ΣΥΡΙΖΑ παρ’ότι είχε ως
προτεραιότητα το 2015-2019 τη σωτηρία της χώρας, την έξοδο
από τα µνηµόνια και από τη χρεοκοπία, δεν υποτίµησε τις περι-
βαλλοντικές υποχρεώσεις, όπως έκαναν οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Αντίθετα, στήριξε τη Συµφωνία των Παρισίων το 2015.
Ήταν µέσα στις δέκα πρώτες χώρες, που ψήφισε εδώ στην ελ-
ληνική Βουλή τη Συµφωνία αυτή. Έκανε τον νόµο της προσαρ-
µογής για την ανθεκτικότητα στις κλιµατικές αλλαγές, το πρώτο
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα. Δέσµευσε τη χώρα µε την
τοποθέτηση του Αλέξη Τσίπρα στο Συµβούλιο Κορυφής τον Ιού-
νιο του 2019 στον στόχο της κλιµατικής ουδετερότητας.

Είναι προγραµµατική µας επιλογή αυτή η µεταρρύθµιση. Είναι
συστατικό στοιχείο της αναπτυξιακής στρατηγικής της χώρας.
Είναι συστατικό στοιχείο της στρατηγικής που έχουµε καταθέσει
και εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο, την οποία όµως καταθέσαµε
και στη Σύνοδο του ΟΗΕ εθελοντικά τον Ιούλιο του 2018. Γιατί
ξέρουµε ότι η µετάβαση είναι ζήτηµα ζωής, αλλά είναι ταυτό-
χρονα και µία επανάσταση, µία ουσιαστική δοµική προοδευτική
µεταρρύθµιση. 

Δυστυχώς, κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, η  Κυβέρνηση επέλεξε αυτή η σηµαντική µεταρρύθ-
µιση να γίνει πρόχειρα, να γίνει χωρίς σχέδιο, να αποτελέσει
µικροκοµµατικό εργαλείο επικοινωνίας, δυστυχώς, και να αποτε-
λέσει -αν θέλετε- και το προσωπείο που δίνει άφεση αµαρτιών
στο σχέδιο, που πραγµατικά έχει το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, δηλαδή στο ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας
στον χώρο της ενέργειας, αλλά και στην προώθηση λίγων επιχει-
ρηµατικών συµφερόντων. Αυτή η επιλογή δηµιουργεί σοβαρό-
τατα προβλήµατα και στη χώρα, αλλά και καταστροφικές συνέ-
πειες στις λιγνιτικές περιοχές. 

Γι’ αυτό και η επίκαιρη επερώτησή µας αναδεικνύει ιδιαίτερα
τα σοβαρά προβλήµατα σε αυτές τις περιοχές, το πόσο κατα-
στροφική είναι η απολιγνιτοποίηση του κ. Μητσοτάκη για τις λι-
γνιτικές περιοχές, γιατί δεν υπάρχει αναπτυξιακό σχέδιο. Δεν
προβλέπεται καµµία διέξοδος επιβίωσης για τις περιοχές αυτές.
Το σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και του ίδιου του κ.
Μητσοτάκη συνοψίζεται σε τρεις άξονες.

Πρώτον, ένα από τα µέτρα που εξήγγειλε η Κυβέρνηση, ο
ίδιος ο Υπουργός Περιβάλλοντος, στη δυτική Μακεδονία, ήταν
οι φοροελαφρύνσεις και οι φοροαπαλλαγές για όσους χάνουν
τη δουλειά τους. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία. Δεν έχει κανένα
σχέδιο για τη νέα οικονοµία, το νέο παραγωγικό µοντέλο, τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη, αλλά επιλέγει να δηµιουργήσει στρατιές ανέρ-
γων και τους δίνει φοροαπαλλαγή, λες και αυτό είναι το πρό-
βληµα!

Δεύτερο ζήτηµα, που αφορά την ηλεκτροπαραγωγή. Επιλέγει
η Κυβέρνηση το φυσικό αέριο να παραµείνει στο µείγµα ηλεκτρο-
παραγωγής της χώρας τουλάχιστον ως το 2050 µε βάση τη µα-
κροπρόθεσµη στρατηγική, την οποία κατέθεσε στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, αλλά δεν έφερε στην ελληνική Βουλή -και την κατα-
θέτουµε εµείς- και η οποία περιγράφει ότι παρ’ότι η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων σταµατά τη χρηµατοδότηση έργων φυσι-
κού αερίου και παρότι το µερίδιο στην ηλεκτροπαραγωγή και του
αερίου πρέπει να µειωθεί, θα έχουµε µέχρι το 2050 φυσικό αέριο
για την ηλεκτροπαραγωγή στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Ο τρίτος άξονας είναι αυτός για τον οποίο καυχήθηκε ο ίδιος
ο κ. Χατζηδάκης στην πρόσφατη επίσκεψη του κ. Μητσοτάκη στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, ότι είναι το Υπουργείο µε τις περισ-
σότερες ιδιωτικοποιήσεις στην Ελλάδα. Αυτός είναι ο ρόλος που
επιφυλάσσει για το Υπουργείο Περιβάλλοντος ο κ. Χατζηδάκης,
να ξεπουλήσει τη δηµόσια περιουσία στα δίκτυα, να µην έχει κα-
νένα εργαλείο ενεργειακού σχεδιασµού. Πέρα από την ΔΕΠΑ,
που ήδη πουλιέται -σε έναν ιδιοκτήτη, παρακαλώ, όλο το δίκτυο
φυσικού αερίου-, πέρα από τον ΑΔΜΗΕ, ΔΕΔΔΗΕ, τι κάνει; Αντι-
καθιστά τον λιγνίτη µε ιδιωτικές µονάδες αερίου, διότι αυτό είναι
το βασικό σχέδιο. Ιδιωτικές µονάδες φυσικού αερίου αντί για
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας! Το σχέδιο του κ. Χατζηδάκη αν-
τιτίθεται στην προσαρµογή της χώρας στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. 

Πώς προκύπτει αυτό; Με νούµερα. Υπάρχει το εθνικό σχέδιο
για την ενέργεια και το κλίµα, προσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ: Το φυσικό
αέριο θα είχε το 2030 18% συντελεστή ηλεκτροπαραγωγής ένα-
ντι 27% του 2016. Ο κ. Χατζηδάκης τι προτείνει; Προτείνει 32%.
Επαναλαµβάνω: 18% θα είχε το φυσικό αέριο στην ηλεκτροπα-
ραγωγή το 2030, µε τον κ. Χατζηδάκη πάµε στο 32%. Άρα επιλέ-
γει να ανθρακοποιεί την ηλεκτροπαραγωγή της χώρας, όχι να
την απανθρακοποιεί.

Η επιλογή αυτή, βέβαια, θα αφήσει τη χώρα εντελώς εκτεθει-
µένη και αθωράκιστη σε µία ενεργειακή κρίση, στην τροποποίηση
της τιµής του φυσικού αερίου, όπως συνέβη τον Δεκέµβριο του
2016 µέχρι τον Φεβρουάριο του 2017.

Επιπλέον, η ανάγκη απόσβεσης των ιδιωτικών επενδύσεων θα
δηµιουργήσει σαφέστατα κόστος στον παραγωγό, κόστος στον
καταναλωτή, κόστος στους Έλληνες και στις Ελληνίδες. Οι πα-
ραγωγοί της χώρας µας και τα νοικοκυριά θα επιβαρυνθούν µε
αύξηση του κόστους ενέργειας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όµως, επειδή είναι ένα πάρα
πολύ σοβαρό θέµα, όλοι οι παγκόσµιοι οργανισµοί εκτιµούν ότι
αυτή η µετάβαση θέλει σχέδιο. Θέλει σχέδιο το οποίο πρέπει να
έχει και τα εθνικά χαρακτηριστικά υπόψη και τα τοπικά χαρακτη-
ριστικά. Αυτό κάνει η παγκόσµια κοινότητα. Η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αυτή τη βδοµάδα συζήτησε για την πρόταση κανονισµού
και περιλαµβάνει την κλιµατική ουδετερότητα σε ένα σχέδιο, το
οποίο έχει κατατεθεί -αν δεν κάνω λάθος- από τον Νοέµβρη του
2018, δύο χρόνια πριν.

Εδώ, λοιπόν, συνέβη το εξής παράδοξο. Ο κ. Μητσοτάκης στη
Σύνοδο του ΟΗΕ ανακοινώνει κάτι το οποίο την επόµενη µέρα ο
κ. Θωµάς δεν γνωρίζει στο Συµβούλιο Υπουργών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Γιατί αναφέρεται σε απόσυρση της πλειοψηφίας
των λιγνιτικών µονάδων έως το 2030 και όχι στην πλήρη έως το
2028.

Μετά από µία απροετοίµαστη, πρόχειρη και επιφανειακή, κού-
φια εξαγγελία, ένα «άδειο πουκάµισο», έρχεται στη συνέχεια να
κάνει εθνικό σχεδιασµό για την ενέργεια και το κλίµα, στη συνέ-
χεια να κάνει σχεδιασµό επάρκειας του ηλεκτρικού φορτίου για
την επόµενη δεκαετία και τώρα να πάει να διαβουλευτεί στη δυ-
τική Μακεδονία, χωρίς να έχει να προτείνει στη δυτική Μακεδονία
σχέδιο. Αυτό, χωρίς χρηµατοδοτήσεις σήµερα, χωρίς παραγω-
γικό σχεδιασµό σήµερα σε περιοχές που τουλάχιστον το 40% µε
45% εξαρτάται από την ηλεκτροπαραγωγή του ΑΕΠ. Φαντα-
στείτε, λοιπόν, ότι καταδικάζει το 45% του ενεργού δυναµικού,
της οικονοµικής παραγωγής, όλη την κοινωνική συνοχή για ένα
«άδειο πουκάµισο»; Όχι, βέβαια. Αλλά για τις ιδιωτικές εταιρείες
φυσικού αερίου, διότι αυτό είναι το σχέδιο. 

Δεν έχει σαφέστατα σχέδιο απολιγνιτοποίησης, δεν έχει απαν-
θρακοποίηση, διότι αυξάνει το φυσικό αέριο. Δεν έχει κανένα
όφελος για τη χώρα, γιατί δεν διαπραγµατεύτηκε να κερδίσει
κάτι η Ελλάδα, κάτι το οποίο έκανε ξανά η κυβέρνηση Σαµαρά-
Βενιζέλου το 2013-2014, όταν δεν πήρε δωρεάν δικαιώµατα και
υποθήκευσε από τότε τις λιγνιτικές µονάδες.

Πληθαίνουν τα δηµοσιεύµατα, κύριε Χατζηδάκη, ότι θα έχετε
και άλλα προβλήµατα µε τους θεσµούς, γιατί µάλλον είχατε κι
άλλους σκοπούς να πετύχετε µε αυτή την πρόωρη απολιγνιτο-
ποίηση. Οι θεσµοί, µάλλον δεν σας ακούν.

Εµείς, όµως, κάνουµε την επίκαιρη επερώτηση για άλλο πράγ-
µα, για τις λιγνιτικές περιοχές, για τις περιοχές που έπρεπε να

είναι δίκαιη η µετάβαση, που πρέπει µε συνέπεια να αποδείξουµε
ως πολιτεία ότι αυτό που ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ, που δηµιούργησε
το πρώτο πανευρωπαϊκά Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, θα συνεχι-
στεί για τις περιοχές αυτές, για να έχουν µέλλον, να έχουν αύριο,
να έχουν εργασία, να έχουν κοινωνική συνοχή, για να περιορί-
σουµε τις συνέπειες της δικής σας πολιτικής, κύριε Χατζηδάκη,
αλλά και να δηµιουργήσουµε το πρόγραµµα της επόµενης δη-
µοκρατικής, προοδευτικής διακυβέρνησης.

Δεν είναι µόνο ότι δεν έχουν σχέδιο απολιγνιτοποίησης. Δεν
είναι µόνο ότι το ΕΣΕΚ και η µελέτη του ΑΔΜΗΕ έγινε µετά την
εξαγγελία. Δεν είναι µόνο ότι δεν διαπραγµατεύτηκαν µε τους
Ευρωπαίους. Αλλά δεν έχουν καν τη διοικητική και τεχνική επάρ-
κεια να µας πουν τι θα γίνει µε την Πτολεµαΐδα V. Τι συµβαίνει
στην Πτολεµαΐδα V; Σήµερα η Ελλάδα επενδύει 1,5 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ στην πιο σύγχρονη και µεγάλη µονάδα ηλεκτροπα-
ραγωγής από λιγνίτη και σύµφωνα µε τις ανακοινώσεις του κ.
Χατζηδάκη, η µονάδα αυτή το 2028 δεν θα χρησιµοποιεί λιγνίτη. 

Εµείς ρωτάµε: Τι καύσιµο θα χρησιµοποιεί µετά το 2028; Πα-
ρακαλώ πολύ, αν έχετε τη στοιχειώδη τεχνική, διοικητική επάρ-
κεια να µας καταθέσετε την τεχνοοικονοµική µελέτη του καυσί-
µου µετά το 2028, για να ξέρουµε πού πάει 1,5 δισεκατοµµύριο.
Διότι αυτό επενδύεται σήµερα στη δυτική Μακεδονία.

Πιστεύω, όµως, ειλικρινά ότι είναι τσάµπα οι αυξήσεις που δί-
νετε στα golden boys της ΔΕΗ που διορίσατε εσείς µε πενταπλα-
σιασµό της αµοιβής του διευθύνοντος συµβούλου. Δεν έχετε
ούτε ευρωπαϊκό ούτε τεχνοκρατικό προφίλ, κύριε Χατζηδάκη.
Είναι ψεύτικο αυτό που βγάζετε προς τα έξω. Γιατί δεν έχετε σχέ-
διο ούτε για την Πτολεµαΐδα V.

Το ότι οδηγηθήκατε σε αυτές τις επιλογές, πάτε τώρα να το
φορτώσετε στον ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε, είναι εκπληκτικό. Έχουµε µία
Κυβέρνηση, η οποία κάνει αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση,
γιατί πολύ απλά δεν έχει πολιτική. Δεν µπορείτε, δηλαδή, να κά-
νετε τίποτα καλύτερο και θέλετε να χρεώσετε σε µας προσή-
λωση στον λιγνίτη.

Υποπτεύοµαι -και το λέω δηµόσια- ότι αυτό το κάνετε για να
κρύψετε τη συνεννόηση που έχετε κάνει µε τους ιδιώτες που θα
µπουν στο φυσικό αέριο. Θέλω, όµως, να σας πω κάτι πάρα πολύ
απλό. Αν εµείς είχαµε σκοπό να κρατήσουµε τον λιγνίτη ή αν
έχουµε προσήλωση στον λιγνίτη, για ποιο λόγο ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν
το πρώτο κόµµα, η πρώτη κυβέρνηση που δηµιούργησε ταµείο
δίκαιης µετάβασης στη δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη;
Για ποιο λόγο πήγαµε δηµόσια εµείς, σε δηµόσιο χώρο και όχι
σε ιδιωτικό χώρο κρυφά µε περιορισµένες προσκλήσεις και µε
τα ΜΑΤ απ’ έξω, να ανακοινώσουµε την απολιγνιτοποίηση, την
απανθρακοποίηση και τη δίκαιη µετάβαση και να δώσουµε πραγ-
µατικούς πόρους στην περιοχή, που σας τους παραδώσαµε στο
ταµείο και τους «παγώσατε»; 

Διότι εδώ, φαίνεται ποιος είναι κατά της περιοχής και υπέρ της
καθυστέρησης της χώρας. Εµείς και απολιγνιτοποίηση και απαν-
θρακοποίηση και κλιµατική ουδετερότητα ξεκινήσαµε µε πόρους
στο ταµείο και εσείς τους «παγώσατε».  

Άρα ποιο είναι το σχέδιό σας; Να παγώσετε και τους ανθρώ-
πους στη δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη;

Εµείς είχαµε σχέδιο µε ενεργειακή ασφάλεια της χώρας, ανε-
ξαρτησία χωρίς εξαρτήσεις, µε χαµηλό κόστος, για να καταπο-
λεµήσει και την ενεργειακή φτώχεια, αλλά και το κόστος παρα-
γωγής, µε δίκαιη µετάβαση, αποκατάσταση των περιοχών, τή-
ρηση των περιβαλλοντικών όρων. 

Γι’ αυτό και κάναµε οδικό χάρτη, γι’ αυτό και ξεκινήσαµε τη µε-
λέτη µας µε την Παγκόσµια Τράπεζα, γι’ αυτό και πετύχαµε να
υπάρχουν έσοδα από τα δικαιώµατα των αερίων του θερµοκη-
πίου για την περιοχή µε τα πρώτα 31,5 εκατοµµύρια στο ταµείο,
όταν παραλάβατε εσείς. Κάναµε δηµόσια διαβούλευση. Βγάλαµε
δύο νοµοθετικές ρυθµίσεις για να ιδρυθεί το ταµείο, κοινή
υπουργική απόφαση στην οποία περιλαµβάνεται η εκπόνηση
master plan για τη Μεγαλόπολη η οποία δεν έχει και κανένα σχέ-
διο ακόµα και τώρα. Σε δύο χρόνια όλοι οι εργαζόµενοι θα είναι
εκτός εργασίας και ακόµα δεν υπάρχει ούτε η έναρξη του σχε-
δίου για τη Μεγαλόπολη. Δροµολογήσαµε και τα έργα της τηλε-
θέρµανσης.

Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό ακόµα από την δευτεροµιλία
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µου, ήρθαµε στη συνέχεια µε µία ερώτηση στις 27 Σεπτεµβρίου
να ρωτήσουµε τι γίνεται, γιατί ανησυχούσαµε και δεν απαντή-
σατε γραπτά.

Ήρθαµε µε επίκαιρη ερώτηση και µας είπε ο Υφυπουργός σας,
γιατί δεν ήρθατε εσείς, ότι ακόµα δεν υπάρχει σχέδιο, θα το κάνει
η Παγκόσµια Τράπεζα, ενώ εσείς αλλάξατε τα χρονοδιαγράµ-
µατα και βάλατε το επίκαιρο ζήτηµα πού θα δουλεύει όλος αυτός
ο κόσµος το 2023. 

Και ήρθαµε και σας καταθέσαµε και τροπολογία στο αναπτυ-
ξιακό νοµοσχέδιο –το τάχατις αναπτυξιακό νοµοσχέδιο- για να
υπάρχει ειδικό αναπτυξιακό καθεστώς στις περιοχές και το απορ-
ρίψατε. Αυτή είναι η έννοια σας για τις περιοχές; Απορρίψατε
ακόµα και το να ενταχθούν σε ειδικό αναπτυξιακό καθεστώς και
ήρθατε να ανακοινώσετε µια οικονοµική ζώνη που δεν έχει έγ-
κριση; Ή για να ανακοινώσετε φωτοβολταϊκά σε εδάφη που δεν
υπάρχουν; Ή -αναρωτιόµαστε- ποιο είναι τελικά το σχέδιό σας;

Θυµόµαστε: είναι οι φοροαπαλλαγές στους ανέργους, γιατί
θέλετε και καταδικάζετε όλους αυτούς τους ανθρώπους να είναι
άνεργοι.

Όµως, εµείς κάναµε µέχρι και ηµερίδα στο Ευρωκοινοβούλιο
µαζί µε την GUE, την Κοινοβουλευτική Οµάδας Ενωµένης Αρι-
στεράς στις 29 Ιανουαρίου του 2020, όπου σηµειώνω ότι ο Έρικ
Φον Μπρέσκα, ο Διευθυντής της Γενικής Διεύθυνσης Περιφερει-
ακή Ανάπτυξης, δήλωσε ότι η δίκαιη µετάβαση απαιτεί δεκαετίες.
Εσείς θέλετε να την πετύχετε σε τρία χρόνια, χωρίς σχέδιο και
χωρίς πόρους.

Άρα τα ερωτήµατα είναι απλά: Σε ποιες µελέτες ανάπτυξης
στηριχθήκατε; Τι ανταλλάγµατα κερδίσατε από τη διαπραγµά-
τευση για την επιτάχυνση της απολιγνιτοποίησης; Ποιες είναι οι
επιπτώσεις στο business plan της ΔΕΗ και πότε θα το δούµε;
Πότε θα έχετε σχέδιο γι’ αυτές τις περιοχές και µε ποιους ανα-
πτυξιακούς άξονες; Τι θα γίνει στο Δήµο Μεγαλόπολης; Ποιο
είναι το παραγωγικό πρότυπο; 

Εµείς είχαµε προβλέψει ήδη, γιατί είχαµε επιδοτήσεις έτοιµες,
για επιχειρηµατικά σχέδια στις ενεργειακές κοινότητες που εσείς
υποβαθµίζετε, στην εξοικονόµηση ενέργειας στα κτήρια που δεν
προκηρύσσετε το πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ», στον πρωτογενή
τοµέα, στα θερµοκηπιακά πάρκα, στην κυκλική οικονοµία, στη
βιοµηχανική κληρονοµιά. 

Επίσης, ένα µεγάλο ερώτηµα είναι, κύριε Χατζηδάκη, τι θα κά-
νετε µε την Πτολεµαΐδα V επιτέλους για ενάµισι δισεκατοµµύριο
που επενδύει η χώρα; Και τι θα γίνει µε τον σχεδιασµό αποκατά-
στασης των εδαφών για όλα αυτά τα φωτοβολταϊκά που έχετε
ανακοινώσει, για τα οποία διαπιστώνουµε ότι δεν έχετε υποβάλει
το παραµικρό σχέδιο για το πού θα εγκατασταθούν.

Σε κάθε περίπτωση, ο ΣΥΡΙΖΑ είναι εδώ διότι ξεκίνησε τον σχε-
διασµό δίκαιης µετάβασης. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα τον ολοκληρώσει και
θα υπερασπιστεί τα δικαιώµατα και της χώρας και των κατοίκων.
Γιατί αυτό κάνει πάντα ο ΣΥΡΙΖΑ. Είναι µε την κοινωνία και θα συ-
νεχίσει να είναι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής Β3 Νοτίου Τοµέα Αθηνών κ. Νίκος Παππάς, για πέντε
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να σταθώ στις οικονοµικές επιπτώσεις της εξαγγε-

λίας της Νέας Δηµοκρατίας και στις επιπτώσεις που έχει η συ-
νολικότερη πολιτική της διότι φαίνεται εδώ αρνείστε συστηµα-
τικά να βγάλετε συµπεράσµατα.

Πώς ξεκινήσατε; Ξεκινήσατε ακυρώνοντας τη δική µας δέ-
σµευση για χαµηλότερα πλεονάσµατα. Κόψατε τη δέκατη τρίτη
σύνταξη, δεν δώσατε µέρισµα σε τρία εκατοµµύρια συµπολίτες
µας, παγώσατε τα µεγάλα έργα, και τον ΒΟΑΚ, και τον Ε65, και
το µετρό της Θεσσαλονίκης, και τη γραµµή 4 του µετρό της Αθή-
νας και για τη δυτική Μακεδονία και τη Μεγαλόπολη πάτε σε ένα
σχέδιο, λέει, απολιγνιτοποίησης µέχρι το 2023. Με δεδοµένη την
ταχύτητα που αποδίδετε στις επενδύσεις, µέχρι το 2023, το µόνο
που θα έχετε καταφέρει θα είναι να κατεβάσετε τον διακόπτη.

Εδώ θα διαφωνήσω µε τον κ. Σωκράτη Φάµελλο, που είπε για
τον αναπτυξιακό νόµο. Δεν υπάρχει αναπτυξιακός νόµος, κύριε

συνάδελφε. Κανένας αναπτυξιακός νόµος, κανένα έργο δεν έχει
ενταχθεί.

Το µόνο πράγµα που έχει καταφέρει ο αναπτυξιακός νόµος
είναι η βίαιη αλλαγή των όρων εργασίας εις βάρος των µισθωτών
µε τις εµβόλιµες διατάξεις του κ. Βρούτση. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. 

Έχετε σχέδιο; Όχι. Έχετε κάποια µελέτη; Όχι. Δεν είναι δικαιο-
λογηµένη η ανησυχία, λοιπόν, των κατοίκων αυτών των περιοχών
ότι το µόνο πράγµα που θα τους µένει είναι οι κατεβασµένοι δια-
κόπτες και µη αποκατεστηµένα λιγνιτικά πεδία;

Νοµίζω ότι είναι µία παρά πολύ λογική αντίδραση των κατοί-
κων διότι δεν λαµβάνετε υπόψη και τις συνολικότερες επιπτώσεις
που θα έχει η κίνησή σας στην ευρύτερη περιοχή. Για κάθε θέση
εργασίας στη ΔΕΗ και στις εργολαβίες υποστηρίζονται άλλες
τρεις. Και για κάθε ευρώ που πληρώνεται δηµιουργούνται άλλα
τρία ευρώ εισοδήµατος. Αν είναι 400 εκατοµµύρια, λοιπόν, οι
αµοιβές, µιλάµε για 1,2 δισεκατοµµύριο απώλειες από τη βίαιη
απολιγνιτοποίηση, από το απλό κατέβασµα του διακόπτη, το ο-
ποίο εσείς έχετε επιλέξει. Μιλάµε, δηλαδή, για απώλεια είκοσι µε
είκοσι πέντε χιλιάδων θέσεων εργασίας. 

Προσέξτε, συνεχίζετε στην ίδια πορεία σαν να µην ακούτε τι
γίνεται τριγύρω και σαν να µην καταλαβαίνετε ποιες είναι ήδη οι
επιπτώσεις του µίγµατος ανικανότητας και νεοφιλελεύθερων εµ-
µονών της πολιτικής σας. 

Τα µάθατε τα νέα; Το τέταρτο τρίµηνο του 2019 έχουµε 0,7%
ύφεση. Εµάς δεν µας εκπλήσσει. Όταν παγώνεις τα µεγάλα έργα
και έχεις ένα τεράστιο µηδενικό στον υποτιθέµενο αναπτυξιακό
νόµο και το µόνο που κάνεις είναι να αντιπολιτεύεσαι την Αντι-
πολίτευση αυτά τα θα έρθεις να αντιµετωπίσεις. 

Το όραµά σας για τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου το κατα-
λάβαµε µια χαρά. Σήµερα, καταλαβαίνουµε ακόµα περισσότερο
την προοπτική για τη δυτική Μακεδονία και τη Μεγαλόπολη.

Εµείς, για τα ζητήµατα αυτά ήδη από τον Νοέµβρη του περα-
σµένου έτους έχουµε βάλει τους όρους µε τους οποίους θα
έπρεπε να γίνει η οµαλή µετάβαση. Η οµαλή µετάβαση θα έπρε-
πε να εγγυάται και την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας, και το
χαµηλό κόστος ενέργειας για τους κατοίκους, και έναν σχεδια-
σµό για την υλοποίηση της δίκαιης µετάβασης και την εγγύηση
ενός σηµαντικού ρόλου της ΔΕΗ για την επόµενη ηµέρα, την εξα-
σφάλιση της τηλεθέρµανσης για τις περιοχές για τις οποίες µι-
λάµε, και βεβαίως την αποκατάσταση των λιγνιτικών πεδίων.

Ολοκληρώνω µε το εξής: Πρέπει να αλλάξετε ρότα άµεσα. Τα
αποτελέσµατα για την οικονοµία, τα οποία µόλις σας ανέφερα,
δηλαδή ύφεση 0,7%, είναι δικό σας έργο. Μην προσπαθήσετε να
τα ρίξετε ούτε στον κορωνοϊό ούτε στον εµπορικό πόλεµο Ηνω-
µένων Πολιτειών-Κίνας ούτε στην αποχώρηση της Βρετανίας από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αλλάξτε ρότα τώρα. 

Ενεργοποιήστε τον σχεδιασµό που είχαµε για τα µεγάλα έργα
τα οποία προέβλεπαν φέτος και του χρόνου δηµόσιες δαπάνες
4 δισεκατοµµύρια, οι οποίες έχουν πολλαπλασιαστή 2. 

Δεύτερον, αξιοποιήστε το απόθεµα για να δηµιουργηθεί δη-
µοσιονοµικός χώρος. Μην µας πείτε, διότι θα σας φέρουµε στη
Βουλή να απαντήσετε -δεν είστε ο αρµόδιος- ότι το µαξιλάρι δεν
δύναται να χρησιµοποιηθεί. Διότι όταν συζητήσαµε το σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ» τα επιχειρήµατά σας ήταν ότι δεν θα µπει χέρι στον
δηµόσιο κορβανά και ότι θα είναι µόνο εγγυήσεις. Διαβάζουµε
προχθές σε µία ιστοσελίδα, και θα θέλαµε να διαψευστεί το δη-
µοσίευµα, ότι υπάρχει πρόταση της Ελλάδας για να µπει cash
collateral για τις εγγυήσεις. 

Μάλιστα! Δηλαδή είστε έτοιµοι να δώσετε ρευστό ως εγγύηση
πάνω στην εγγύηση για να προχωρήσει το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ»
και αρνείστε να εξετάσετε την εφαρµογή του δικού µας συνεκτι-
κού σχεδίου αξιοποίησης του αποθέµατος για να διαµορφωθεί
δηµοσιονοµικός χώρος και να φτιάξουµε τα αναγκαία αναχώ-
µατα απέναντι σε εγγενείς λόγους, αλλά και εξωγενείς παράγον-
τες, οι οποίοι θα επηρεάσουν αρνητικά την ελληνική οικονοµία.

Χρειάζεται γενναιότητα και αλλαγή πορείας τώρα όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών κ. Γιάν-

νης Δραγασάκης για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIΓ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 11065



θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας.
Όπως σωστά είπε και ο κ. Παππάς πριν, τα στοιχεία που ανα-

κοίνωσε σήµερα η ΕΛΣΤΑΤ πρέπει να προβληµατίσουν. Με βάση
αυτά, το 2019 κλείνει στο 1,9% του ΑΕΠ. Υπενθυµίζω ότι το δεύ-
τερο τρίµηνο παραδώσαµε την οικονοµία να «τρέχει» µε 2,8%.
Αυτή η εξέλιξη είναι πριν τις επιπτώσεις του κορωνοϊού, που είναι
ακόµα απροσδιόριστες. Εποµένως, η ανάγκη ενός συνολικού
επανασχεδιασµού της πολιτικής, στο µέτρο που µπορεί να το
κάνει αυτή η Κυβέρνηση, προκύπτει ως µια αδήριτη ανάγκη.

Δεν θα ήθελα όµως να συνεχίσω άλλο σ’ αυτό το σοβαρό
θέµα, διότι και το θέµα που συζητούµε σήµερα είναι κρίσιµο. Και
είναι κρίσιµο διότι η κλιµατική αλλαγή, που µετατρέπεται σε κλι-
µατική κρίση εφόσον δεν παίρνουµε µέτρα, η τέταρτη βιοµηχα-
νική επανάσταση και οι διευρυνόµενες κοινωνικές και περιφε-
ρειακές ανισότητες αποτελούν, κατά την άποψη τη δική µας, τις
τρεις µεγάλες προκλήσεις της εποχής µας και το νέο πρόγραµµα
του ΣΥΡΙΖΑ, ακριβώς αναµένουµε να δώσει προτεραιότητα σ’
αυτές τις τρεις προκλήσεις, µαζί και µε άλλες φυσικά.

Το θέµα που συζητάµε είναι µια πτυχή, θα έλεγα, αυτού του
γενικότερου θέµατος και γι’ αυτό είναι τόσο σηµαντικό.

Νοµίζω ότι υπάρχει ανάγκη να αποσαφηνίσουµε ποιο είναι
ακριβώς το πρόβληµα το οποίο συζητάµε, σε σχέση µε τις πε-
ριοχές, που πλήττονται από την απολιγνιτοποίηση.

Το πρόβληµα είναι καινούργιο, είναι ασυνήθιστο, είναι πρωτό-
τυπο και για εµάς και για όλες τις χώρες. Δεν πρόκειται απλώς
για το κλείσιµο κάποιων ορυχείων όπου και εκεί πρέπει να δεις
θέµατα απασχόλησης των εργαζοµένων και αποκατάστασης της
περιοχής. 

Δεν πρόκειται για τη διαχείριση µιας συνήθους περίπτωσης
αποβιοµηχάνισης. Η Ευρώπη έχει µεγάλη εµπειρία σε τέτοιες πε-
ριπτώσεις και εµείς έχουµε κάποιες εµπειρίες στο παρελθόν,
όπως στο Λαύριο, στον Βόλο κ.λπ.. 

Ούτε πρόκειται απλώς για απολιγνιτοποίηση. Πρόκειται για την
ανάγκη να αλλάξουν ριζικά το µοντέλο ανάπτυξης της περιοχής,
οι οικονοµικές δραστηριότητες, οι όροι ζωής σε ολόκληρες πε-
ριοχές. Στην προκειµένη περίπτωση µιλάµε για τη δυτική Μακε-
δονία και τη Μεγαλόπολη. Πρέπει να γίνουν, δηλαδή, σύνθετες
αλλαγές και µετασχηµατισµοί, προκειµένου να δηµιουργηθεί µια
νέα οικονοµία κλιµατικά ουδέτερη, περιβαλλοντικά καθαρή, βιώ-
σιµη και κοινωνικά δίκαιη. Μέρος αυτού του προβλήµατος είναι
η απολιγνιτοποίηση.

Ποιες είναι οι προϋποθέσεις για την αντιµετώπιση αυτού του
νέου πρωτότυπου και σύνθετου προβλήµατος; Διεθνείς οργανι-
σµοί, αλλά και έγκριτοι επιστήµονες, προειδοποιούν ότι τα προ-
βλήµατα αυτά δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µε όρους
αγορών ή µε όρους συµφερόντων. Έχουν συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις.

Πρώτη προϋπόθεση είναι η ύπαρξη µιας ολιστικής στρατηγι-
κής για τη µετάβαση, στην οποία αναφέρθηκα, που να διασφαλί-
ζει εγγυηµένη απασχόληση, εισόδηµα και προοπτικές ευηµερίας
για τις εν λόγω περιοχές.

Δεύτερη προϋπόθεση είναι η εξασφάλιση διευρυµένης, ουσια-
στικής κοινωνικής συµµετοχής και υποστήριξης. Δεδοµένου ότι
αντικείµενο της µετάβασης είναι η κοινωνία, δεν µπορεί να υπάρ-
ξει µετάβαση χωρίς την κοινωνία. Λογικές πυγµής που διαβά-
ζουµε σε δεξιές εφηµερίδες, πρακτικές πυγµής, που βλέπουµε
από την Κυβέρνηση, θα είναι καταστροφικές, αν επιχειρηθεί να
προσεγγιστεί το πρόβληµα µε τέτοιες λογικές. Ο δίκαιος χαρα-
κτήρας της µετάβασης και η κοινωνική συναίνεση αποτελούν, συ-
νεπώς, σηµείο εκκίνησης και όχι ζητούµενο στην πορεία.

Η τρίτη προϋπόθεση είναι η ύπαρξη των κατάλληλων αναπτυ-
ξιακών θεσµών και εργαλείων σε περιφερειακή και τοπική κλί-
µακα για τον σχεδιασµό, τη διαβούλευση, την υλοποίηση και την
αξιολόγηση πολιτικών.

Τέταρτη προϋπόθεση είναι η διασφαλισµένη χρηµατοδότηση,
καθώς και φορείς κατάλληλοι για τη συγκέντρωση και τον ενιαίο
σχεδιασµό της κατανοµής και την κατανοµή τελικά των πόρων.

Η πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας δεν ικανο-
ποιεί καµµιά από αυτές τις προϋποθέσεις, λες και έβαλε στόχο
να µην τηρήσει τίποτε από αυτά τα οποία υποδεικνύουν, όπως
είπα, η παγκόσµια εµπειρία, η επιστήµη και οι διεθνείς οργανι-

σµοί. Δεν διαθέτει στρατηγικό σχέδιο. Πρώτα ανακοινώνει πότε
θα κλείσουν οι µονάδες και µετά συζητάει -που ούτε τώρα συζη-
τάει -τις συνέπειες και τη διαχείρισή τους. Κατάφερε -ό,τι χειρό-
τερο µπορούσε να συµβεί- να δηµιουργήσει µια γενικευµένη δυσ-
πιστία και καχυποψία στους τοπικούς πληθυσµούς αντί της συ-
ναίνεσης. Δεν έχει δηµιουργήσει τους αναγκαίους θεσµούς ούτε
συζητάει σχεδιασµό διαβούλευσης και υλοποίησης πολιτικών.
Περιφέρει διάφορους αριθµούς διαθέσιµων πόρων από την Ευ-
ρώπη χωρίς να εξηγεί ότι δεν θα πάρουµε ούτε ένα ευρώ, αν δεν
έχουµε τα κατάλληλα σχέδια έγκαιρα και δεν δηµιουργεί τις ανα-
γκαίες θεσµικές προϋποθέσεις για τη σωστή διαχείριση αυτών
των πόρων.

Εν όψει αυτών των δεδοµένων, πραγµατικά έχει µεγάλη σηµα-
σία να δούµε και αυτά που έκανε η δική µας Κυβέρνησή µας στο
παρελθόν, τα οποία κακώς η Κυβέρνηση τα παρέκαµψε ή τα «πά-
γωσε», αλλά σηµασία έχει και τι κάνουµε σήµερα.

Η πρόταση η δική µας ήταν και είναι ότι σε όλες τις περιοχές,
που πλήττονται µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο πρέπει να υπάρ-
ξουν προγραµµατικές συµφωνίες δίκαιης µετάβασης. Οι συµφω-
νίες αυτές πρέπει να προβλέπουν όλα τα µέτρα τα οποία είναι
αναγκαία για να διασφαλίσουν απασχόληση, οικονοµική δραστη-
ριότητα, εισόδηµα κ.λπ.. Αναφέρθηκαν και θα αναφερθούν από
οµιλητές αρκετά τέτοια στοιχεία και παραδείγµατα.

Επίσης, οι συµφωνίες αυτές πρέπει να έχουν τη µορφή ενός
σχεδίου, το οποίο θα συσπειρώνει και θα διασφαλίζει τη συνερ-
γασία όλων των εµπλεκοµένων φορέων. Αυτοδιοίκηση, εργαζό-
µενοι, επιχειρήσεις, ερευνητικά ιδρύµατα, εκπαιδευτικά ιδρύµα-
τα, πολιτισµικοί φορείς, όλη η κοινωνία µε τη µορφή -λέµε εµείς,
µπορεί να υπάρξουν πολλές ιδέες εδώ- ενός forum πρέπει να
είναι εκείνες οι δυνάµεις οι οποίες θα διασφαλίσουν τον σχεδια-
σµό, την υλοποίηση, τον έλεγχο, τη διόρθωση των πολιτικών ανά-
λογα µε τα αποτελέσµατα.

Σε ό,τι αφορά το συνολικό σχέδιο, η πρωτοβουλία της προ-
ηγούµενης Κυβέρνησης, της δικής µας, ήταν σηµαντική. Περιµέ-
ναµε ένα σχέδιο από τη World Bank, την Παγκόσµια Τράπεζα.
Αυτό είναι κάτι. Όµως, δεν πρέπει να περιµένετε, κύριε Υπουργέ,
να έλθει το σχέδιο αυτό τον Ιούνιο, διότι ξέρουµε ότι το σχέδιο
αυτό δεν θα καλύπτει αυτές τις εξειδικεύσεις, τις  οποίες πρέπει
να έχει ένα τελικό σχέδιο.

Εποµένως, πρέπει από τώρα να µας πείτε µε ποια διαδικασία,
µε ποιους φορείς, µε ποιους θεσµούς, πότε θα υπάρξει αυτό το
σχέδιο, το οποίο θα εγγυάται απασχόληση, εισόδηµα, προοπτι-
κές.

Σε ό,τι αφορά τους πόρους, η Αναπτυξιακή Τράπεζα που δη-
µιουργήσαµε και που είναι θετικό ότι και η παρούσα Κυβέρνηση
ως Αντιπολίτευση τότε ψήφισε το νοµοσχέδιο, µε κατάλληλη ορ-
γανωτική, διοικητική και χρηµατοοικονοµική αναβάθµιση θα µπο-
ρούσε να παίξει τον φορέα που θα συγκεντρώσει, θα συντονίσει,
θα µοχλεύσει και θα κατανείµει τους πόρους µε διαφάνεια και µε
αποτελεσµατικότητα.

Ιδρύστε, λοιπόν, από τώρα δύο παραρτήµατα -όπως προβλέ-
παµε εµείς- ένα στην Κοζάνη, ένα στην Τρίπολη, σε κάποια πόλη
της Πελοποννήσου, για να αρχίσει αυτή η προεργασία την οποία
περιέγραψα.

Δώστε από τώρα εντολή εσείς, σε συνεργασία µε τους συναρ-
µόδιους Υπουργούς να σχεδιαστούν ειδικά εργαλεία χρηµατο-
δοτικά για την περιοχή, όπως υπάρχει δυνατότητα να γίνουν και
γίνονται ορισµένα από την Αναπτυξιακή Τράπεζα.

Επί τη ευκαιρία, ρωτήστε τον Υπουργό Οικονοµικών τι έγινε
το νοµοσχέδιο, που είχαµε έτοιµο για τις µικροπιστώσεις. Μου
είχαν υποσχεθεί και ο Υπουργός Οικονοµίας και ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, ότι θα έλθει σύντοµα. Είναι Μάρτιος. Ήταν έτοιµο το
νοµοσχέδιο. Καθυστερεί. Θα ήταν αυτό και θα είναι ένα εργα-
λείο, µαζί µε τα άλλα σε αυτήν την υπόθεση που περιγράφουµε.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας,
επιστρέφοντας στο γενικό. Τα θέµατα που συζητάµε έχουν πάρα
πολλές τεχνικές πλευρές και απαιτούν και εξειδικευµένες συζη-
τήσεις. Όµως, το συνολικότερο θέµα από πολιτική άποψη νοµίζω
είναι απλό. Το δίληµµα δεν είναι ναι ή όχι στη λιγνιτοποίηση. Δεν
έχουµε την πολυτέλεια να έχουµε δίληµµα αν πρέπει ή όχι να αν-
τιµετωπίσουµε την κλιµατική αλλαγή, όταν κρίνεται η ίδια η ζωή
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στον πλανήτη. Το πραγµατικό δίληµµα είναι οι πολιτικές, µε ποιον
τρόπο, µε ποια πολιτική. 

Η Δεξιά έχει ταυτότητα. Η πολιτική της στηρίζεται στις αγορές,
υπηρετεί συµφέροντα, αδιαφορεί για τις ανισότητες και γι’ αυτό
τις διευρύνει τις ανισότητες. Απέναντι σε αυτή την πολιτική η Αρι-
στερά αντιπαραθέτει µια πολιτική συµµετοχική, µια πολιτική που
θέλει να αντιµετωπίσει το πρόβληµα µειώνοντας ταυτόχρονα τις
ανισότητες, διότι οι ρίζες των προβληµάτων είναι κοινές. Είναι
µια πολιτική που σέβεται την τοπικότητα και γι’ αυτό θέλουµε να
υπάρξει σχεδιασµός της πολιτικής σε εθνικό και τοπικό επίπεδο. 

Γι’ αυτό καλούµε τους κατοίκους της περιοχής, των περιοχών
που πλήττονται, τον λαό, τους εργαζόµενους, ιδιαίτερα τις προ-
οδευτικές δυνάµεις να συγκροτηθεί ένα ευρύ κοινωνικό µέτωπο.
Αυτό το θέµα δεν µπορεί να λυθεί µόνο µε διατάγµατα και µόνο
µε διαµαρτυρία -να το πω έτσι- θέλει ενεργή συµµετοχή και συ-
σπείρωση γύρω από την ιδέα ενός σχεδίου που πρέπει να παρά-
γεται, το οποίο θα διασφαλίσει τη µετάβαση των περιοχών αυ-
τών, όπως είπα, σε µια οικονοµία βιώσιµη, δίκαιη, κλιµατικά ου-
δέτερη. 

Μπορούµε να µετατρέψουµε µε την κατάλληλη πολιτική δια-
κυβέρνηση της χώρας -η οποία δεν θα αργήσει, πιστεύω να
έρθει- αυτό το µεγάλο πρόβληµα σε µια ευκαιρία για το µέλλον.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής Φλώρινας κ. Θεοπίστη Πέρκα για πέντε λεπτά.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Καλησπέρα και από εµένα! Ως
Βουλευτής Φλώρινας θα ξεκινήσω από τη µεγάλη καταστροφή
που έχει συµβεί στην πατρίδα µου, αλλά και γενικότερα στη δυ-
τική Μακεδονία.

Διότι έρχεται σήµερα εδώ η Νέα Δηµοκρατία ως φιλοπεριβαλ-
λοντικό κόµµα να µας πει ότι λόγω της κλιµατικής αλλαγής περ-
νάµε στην απολιγνιτοποίηση και τα λοιπά, όταν είναι το κόµµα
που σε µεγάλο ποσοστό φταίει για τη µονοκαλλιέργεια στην πε-
ριοχή αυτόν τον χρόνο -γιατί δεν υπήρχε ποτέ ένας άλλος σχε-
διασµός- όταν η ΔΕΗ δεν µπήκε ποτέ στην αγορά του φυσικού
αερίου τη δεκαετία του 1990 και είχε µικρό µερίδιο, όταν δεν
ήταν ποτέ παίκτης στις ΑΠΕ, όταν ήταν κάτω από 2% η συµµε-
τοχή της ΔΕΗ στις ΑΠΕ όταν εµείς παραλάβαµε. Το 2018 πρώτη
φορά η Ελλάδα µε εµάς έπιασε τους στόχους, το ανεβάσαµε. 

Βεβαίως, θα αναφέρω και µερικά νούµερα: Η ανεργία των
νέων ανθρώπων κάτω των είκοσι τεσσάρων ετών στη Φλώρινα
αγγίζει το 75% και η συνολική ανεργία -κατά µέσο όρο- αγγίζει
το 42%. Τρίτη από το τέλος στις ευρωπαϊκές περιφέρειες είναι η
περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας, µε την υψηλότερη ανεργία
στην Ελλάδα και τα λοιπά. Αυτό δείχνει δηλαδή ότι και οι πολιτι-
κές συνοχής δεν έπιασαν, δεν δούλεψαν. Έχουµε µία διαχρονική
υστέρηση, λοιπόν, σε αυτή την περιοχή.

Προφανώς, συµφωνούµε µε τον στόχο της απολιγνιτοποίησης
και µάλιστα, λέµε απανθρακοποίηση. Προφανώς -τα είπε και ο
Σωκράτης Φάµελλος, να µην τα επαναλάβω- ο Πρόεδρός µας
υπέγραψε τη Συµφωνία των Παρισίων. Ακούστε όµως: Ακόµα και
τα ευρωπαϊκά κείµενα µιλούν για δίκαιη µετάβαση, µιλούν για
διαφορετικό σηµείο εκκίνησης, ανάλογα µε την εµπλοκή των
δραστηριοτήτων στη λιγνιτική της περιοχής. Η κλίµακα δεν είναι
ίδια και για έναν πολύ βαθύ οικονοµικό και κοινωνικό µετασχη-
µατισµό σε αυτές τις περιοχές. Τι σηµαίνει αυτό; Μπορεί να βά-
ζουµε φιλόδοξους στόχους, µόνο αν έχουµε τα κατάλληλα
σχέδια και προφανώς τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που δεν φαί-
νεται να υπάρχουν.

Η χώρα µας, λοιπόν, είναι το frontline, ο πιλότος της νέας συµ-
φωνίας, αλλά τα κριτήρια χρηµατοδότησης δεν τα έχετε διεκδι-
κήσει -φαίνεται όπως και σε άλλους τοµείς αυτή η Κυβέρνηση
δεν έχει µάθει να διεκδικεί- τα οποία δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν
ούτε τον βαθµό εξάρτησης των τοπικών οικονοµιών από τη λιγνι-
τική δραστηριότητα ούτε, βέβαια, την ταχύτητα της απολιγνιτο-
ποίησης. 

Αυτά, κύριε Υπουργέ, πρέπει να τα διεκδικήσετε.
Ενδεικτικά από την έκθεση εαρινού εξαµήνου προβλέπονται

εκτιµώµενη απώλεια θέσεων εργασίας είκοσι πέντε µε είκοσι
επτά χιλιάδες, εκατό χιλιάδες συνδέσεις στα δίκτυα τηλεθέρµαν-

σης, την ανεργία την είπαµε. Η αποκατάσταση, αλλά και το re-
purposing, η αποκατάσταση ανάλογα µε τη χρήση, είναι πολύ
σηµαντική πρόκληση. Και φυσικά, η απώλεια θέσεων εργασίας
δεν καλύπτεται µε κάτι προτάσεις τύπου «µεγάλο φωτοβολ-
ταϊκό», το οποίο παρεµπιπτόντως να πούµε ότι χρειάζεται πολλά
στρέµµατα, πολλά από τα οποία χρησιµοποιούνται ήδη από
νέους αγρότες ή θα µπορούσαν να δοθούν σε νέους αγρότες.
Οι οριζόντιες εκτάσεις σε σχέση µε το ανάγλυφο είναι συγκεκρι-
µένες. Κάποιες έχουν αποκατασταθεί ως δάση.

Και σε κάθε περίπτωση, ακόµη και η αποκατάσταση –γιατί πρέ-
πει να µιλήσω και λίγο ως µηχανικός- θέλει τουλάχιστον πέντε
χρόνια πρώτα, για να πάρει τις διαφορικές καθιζήσεις και θέλει,
βεβαίως, µετά συµπυκνώσεις και τα λοιπά. Δεν έχει γίνει τίποτα
από όλα αυτά.

Ανησυχούµε, λοιπόν, και ανησυχούν οι κάτοικοι της περιοχής,
ακριβώς γι’  αυτό, κανένα έργο, καµµία πρόβλεψη, κανένα σχέ-
διο, καµµία στρατηγική εναλλακτική για αυτούς τους νοµούς που
δείχνουν ότι θα ρηµάξουν. Διότι µπορεί να λέµε ότι είναι πρό-
κληση µε κάποιες προϋποθέσεις, αλλά πραγµατικά ο κίνδυνος
να ερηµωθεί η περιοχή είναι ορατός. Υπάρχει ο κίνδυνος να µεί-
νουν οι κάτοικοι στο διηνεκές αγκαλιά µε απαλλοτριωµένες, ρυ-
πασµένες εκτάσεις. 

Σήµερα υπάρχουν χωριά -Αχλάδα, Βαλτόνερα, Ανάργυροι-
που από τις καθιζήσεις πέφτουν. Υπάρχει ήδη το θέµα, εκτός των
κατολισθήσεων, των αυταναφλέξεων. Στην αυλή της Μελίτης,
του ΑΗΣ Μελίτης, έχουµε τις πρώτες αυταναφλέξεις. Όµως γε-
νικώς πρέπει να το πούµε, η αποκατάσταση των εδαφών, αλλά
και αλλαγή, η διαφοροποίηση του προφίλ µιας περιοχής απαιτεί
δεκαετίες.

Έχουµε παραδείγµατα. Παρακολουθούµε λίγο και τη διεθνή
εµπειρία. Είναι το Ρουρ της Γερµανίας, είναι η οικολογική µετά-
βαση της περιοχής του Έµσερ στη Γερµανία. Πολυετής σχεδια-
σµός, κινητοποίηση πολλαπλών χρηµατοδοτικών εργαλείων και
διαβούλευση όχι µόνο σε επίπεδο φορέων, αλλά και µε τους ίδι-
ους τους πολίτες.

Και ερχόµαστε στη συµµετοχική διαδικασία, τα είπε και πολύ
ωραία και ο Γιάννης Δραγασάκης. Για εµάς έχει σηµασία εάν η
ανάπτυξη των ΑΠΕ θα γίνει αποκλειστικά από µεγάλες ιδιωτικές
επιχειρήσεις –business as usual- ή θα υπάρξει συµµετοχή των
πολιτών, που θα παράγουν οι ίδιοι την ενέργεια που καταναλώ-
νουν και οι τοπικές κοινωνίες θα συµµετέχουν και θα ωφελούνται
από αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο ΣΥΡΙΖΑ εισήγαγε τον θεσµό των ενεργειακών κοινοτήτων.
Έχουµε πολλά παραδείγµατα -δεν έχω τον χρόνο- αλλά είχαµε
και µία πρόθεση, ένα ποσοστό των ΑΠΕ, το 30%, να πηγαίνει
αποκλειστικά σε ενεργειακές κοινότητες. Αυτό στη Γερµανία γί-
νεται σε ποσοστό 25% ήδη.

Επιπρόσθετα, ιδιωτικές επενδύσεις πρέπει να δίνουν υποχρε-
ωτικά ένα µέρος των µετοχών τους σε τοπικούς θεσµούς, δή-
µους, περιφέρειες. Στη Γερµανία αυτό το ποσοστό είναι 20%.
Πρέπει να βλέπουµε λίγο και τι γίνεται έξω. 

Όσον αφορά την τηλεθέρµανση -και τελειώνω- η πόλη µε τις
χαµηλότερες θερµοκρασίες, µε τους πιο βαρείς χειµώνες είναι
η Φλώρινα και νοµίζω ότι το ξέρετε όλοι. Δεν έχει τηλεθέρµανση,
δεν είχε ποτέ µε ευθύνες και ενός δηµάρχου που εσείς στηρίζατε
και άλλοι σας τον πήρανε. Δεν έχει, όµως, αυτό σηµασία. Σηµα-
σία έχει ότι τώρα, σήµερα το δίκτυο έχει φτάσει έξω από την
πόλη και ξαφνικά µαθαίνουµε ότι πάει αυτό το σχέδιο, θα βά-
λουµε φυσικό αέριο στη Φλώρινα και στη δυτική Μακεδονία, άλ-
λα δίκτυα. 

Ακούστε, λοιπόν, να δείτε και εδώ διεθνή εµπειρία: Το δίκτυο
της τηλεθέρµανσης πρέπει να ολοκληρωθεί, το τι θερµικό φορτίο
θα χρησιµοποιήσουµε να το δούµε την επόµενη µέρα. Δεν µπο-
ρεί να καταργηθεί η τηλεθέρµανση. Ξέρετε ότι στη Δανία το 1/3
των επενδύσεων αφορά επενδύσεις σε τηλεθέρµανση, ότι η Γαλ-
λία κάνει το ίδιο µε τη γεωθερµία, ότι στην Αγγλία έχει σταµατή-
σει η εγκατάσταση φυσικού αερίου στα νεόδµητα σπίτια και ότι
πρέπει να αντικατασταθεί; Πού βρισκόµαστε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
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ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν τελειώνετε, ό-

µως. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τέλος πάντων, θα πω τα υπό-

λοιπα στη δευτερολογία. Απλώς να πω ότι η συµµετοχή και η
συµφωνία της τοπικής κοινωνίας είναι απαραίτητη. Απαιτείται µια
bottom, µια από τα κάτω προσέγγιση, διαφανής διαδικασία και
όλοι οι εµπλεκόµενοι, οι stakeholders, πρέπει να συµφωνήσουν
σε ένα σχέδιο µετάβασης σε εθνικό και τοπικό επίπεδο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα την
Βουλευτή Κοζάνης κ. Καλλιόπη Βέττα για πέντε λεπτά.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να προσθέσω στον

γενικότερο προβληµατισµό κάποια ζητήµατα και παρακαλώ
πάρα πολύ τον κύριο Υπουργό να απαντήσει σε αυτήν την αγωνία
των κατοίκων της περιοχής µου, της δυτικής Μακεδονίας, της
Κοζάνης ιδιαίτερα.

Μόλις προχθές δηµοσιεύθηκε ένα κείµενο στον ηµερήσιο
Τύπο που περιγράφει τις απόψεις της Κοµισιόν για την απολιγνι-
τοποίηση. Εκεί αναφέρεται ότι περίπου είκοσι επτά χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας κινδυνεύουν άµεσα από το σχέδιο της Κυβέρ-
νησης να σταµατήσει βίαια την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
στη δυτική Μακεδονία, σε µια περιοχή µάλιστα που έχει το µε-
γαλύτερο ποσοστό ανεργίας αυτήν τη στιγµή.

Η Κυβέρνηση επαίρεται για το επιτελικό κράτος. Δεν θα έπ-
ρεπε, λοιπόν, µια τέτοια τεχνοκρατική Κυβέρνηση, όπως θέλετε
να παρουσιάζεστε, να µας καταθέσει µια µελέτη σκοπιµότητας
πριν την ανακοίνωση, µια µελέτη επιπτώσεων που θα τεκµηριώνει
την ανάγκη να υλοποιηθεί µε τέτοιο τρόπο η απολιγνιτοποίηση
σε µια περιοχή η οποία βασίζει το ΑΕΠ της σε ποσοστό 40% έως
45% στη συγκεκριµένη δραστηριότητα; 

Το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας στο Τµήµα Δυτικής Μακε-
δονίας µε ανακοίνωσή του οµοίως στηλιτεύει την έλλειψη master
plan για τον τρόπο και το κόστος της απολιγνιτοποίησης, υιοθε-
τώντας µάλιστα το χρονοδιάγραµµα και τις επιλογές της κυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Επιµένω στο ερώτηµά µου γιατί δεν κρίνατε σκόπιµο να γίνει
master plan και το µεταθέσατε για το καλοκαίρι. Γιατί δεν προ-
ηγήθηκε της εξαγγελίας του Πρωθυπουργού; Πώς ορίστηκαν τα
χρονικά σηµεία, το 2023 και το 2028; Τι απαντάτε στην Επίτροπο
της DG REGIO Ελίζα Φερέιρα που σε επίσηµη τοποθέτησή της
στην Ευρωπαϊκή Ένωση ισχυρίστηκε ότι η δίκαιη µετάβαση µπο-
ρεί να γίνει µόνο µετά από δεκαετίες προετοιµασίας και µέτρων,
όπως εξάλλου έγινε στο Ρουρ και το Έµσερ της Γερµανίας;

Ο κ. Σταθόπουλος, Πρόεδρος του Πράσινου Ταµείου, τον
οποίο εσείς τοποθετήσατε, προχθές στην Ειδική Επιτροπή Προ-
στασίας του Περιβάλλοντος, απάντησε επί λέξει σε µία ερώτηση
που του έκανα για την απολιγνιτοποίηση: «Να δοθεί…» -λέει- «…
µία ευκαιρία για να βάλουµε ένα στοίχηµα σαν χώρα µε τον
εαυτό µας σε κάτι να είµαστε πρωτοπόροι».

Κύριοι, αντιµετωπίζετε την απολιγνιτοποίηση σαν στοίχηµα; Η
πολιτική σας είναι τζόγος; Και αν χαθεί, ποιος είναι ο ζηµιωµένος;
Εσείς, οι κάτοικοι, οι εργαζόµενοι, οι εταιρείες φυσικού αερίου,
οι ελληνικές επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά που θα δουν το κό-
στος του ρεύµατος να εκτινάσσεται; Ποιος από όλους;

Επίσης, σε ποιο σηµείο, άραγε, του προγράµµατος της Νέας
Δηµοκρατίας υπήρχε η εξαγγελία της απολιγνιτοποίησης; Πρό-
κειται για µία ακόµη περίπτωση υφαρπαγής της ψήφου το γεγο-
νός ότι δεν υπάρχει πουθενά κάτι τέτοιο;

Συνεχίζω µε τα ερωτήµατα. Να ενηµερώσω πρώτα ότι σύσ-
σωµη η τοπική κοινωνία είναι αντίθετη σε όλα αυτά. Συγκεκρι-
µένα, επιµελητήρια, δηµοτικά συµβούλια, εκπαιδευτικοί φορείς
βγάζουν καταδικαστικά ψηφίσµατα µε οµόφωνες αποφάσεις
εναντίον αυτής της απόφασης της Κυβέρνησης. Οι µελέτες δεί-
χνουν αύξηση της ανεργίας, πληθυσµιακή γήρανση λόγω της
επικείµενης µετανάστευσης. 

Επιχειρήσατε να κάνετε µία ηµερίδα στην Κοζάνη, η οποία
ήταν ερασιτεχνικά δοµηµένη, µιας και µία ηµέρα πριν κανείς δεν
ήξερε το ακριβές πρόγραµµα ούτε είχαν σταλεί προσκλήσεις.

Την ηµέρα δε του συνεδρίου επιδοθήκατε µε αυταρχικό τρόπο,
µε ΜΑΤ και χηµικά σε αποκλεισµούς, γεγονός που οδήγησε το
σύνολο των τοπικών παραγόντων να αποχωρήσουν από την προ-
σχηµατική εκδήλωση.

Ερήµην της κοινωνίας, λοιπόν, όπως εξάλλου το συνηθίζετε!
Θα πω συγκεκριµένα για τα φωτοβολταϊκά. Θα ξεκινήσουν,

στην καλύτερη περίπτωση, σε δύο µε τρία χρόνια. Ωστόσο δεν
εξασφαλίζουν µόνιµες θέσεις εργασίας, καθώς µετά την κατα-
σκευή τους δεν απαιτείται υψηλός αριθµός προσωπικού. Εµµέ-
νετε στην αστήριχτη άποψη ότι τα έργα για τα φωτοβολταϊκά θα
ισορροπήσουν τις δεκάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας που θα χα-
θούν; Εµµένετε σε αυτήν; Σας έχει απασχολήσει το γεγονός ότι
απαιτούνται πολλές χιλιάδες στρεµµάτων γης, από τριάντα χι-
λιάδες έως σαράντα πέντε χιλιάδες –έτσι εκτιµάται- τα οποία θα
πρέπει να είναι επιπεδοποιηµένα και ασφαλή; Πότε θα προλά-
βετε να τα κάνετε; Γνωρίζετε ότι απαιτείται µία δεκαετία, τουλά-
χιστον, για την οριστική συµπύκνωση και τη συνοχή των εδαφών,
ώστε να µην υπάρχουν καθιζήσεις; Έχετε εξασφαλίσει, άραγε,
τα στρέµµατα για 2 GW φωτοβολταϊκών;

Επίσης, πού είναι τα σχέδια για την εθελούσια αποχώρηση των
εργαζοµένων, όταν µάλιστα σε λίγους µήνες πρέπει να τεθούν
σε εφαρµογή; Πώς θα αντιµετωπίσετε την πραγµατικότητα που
αναφέρει ότι για κάθε µία θέση εργαζόµενου στη ΔΕΗ δηµιουρ-
γούνται ή συντηρούνται σε όλη την περιοχή 2,6 έως τέσσερις θέ-
σεις εργασίας κύριε Υπουργέ; Τι θα κάνετε µε τους πάνω από
τέσσερις χιλιάδες εργολαβικούς εργαζόµενους που δουλεύουν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Είναι πολύ λίγος ο χρόνος για να θέσουµε όλα αυτά τα ερω-
τήµατα. Θα προσπαθήσω πολύ σύντοµα να το κάνω.

Θα ήθελα να πω για τη ΔΕΗ ότι µε δεδοµένο το κλείσιµο των
λιγνιτικών µονάδων και την κατά το ανωτέρω αύξηση της παρα-
γωγής του φυσικού αερίου, ποιο θα είναι το ποσοστό της ΔΕΗ
στην επόµενη δεκαετία; Τι προβλέπει το περιβόητο business plan
της ΔΕΗ; Δεδοµένης της καθοριστικής για τις λιγνιτικές περιοχές
παρουσίας και λειτουργίας της ΔΕΗ -ιδιοκτησία εδαφών, οργά-
νωση, υποδοµές, τεχνογνωσία, στελεχιακό δυναµικό, κ.λπ.- είναι
προφανές ότι ο ρόλος της στη µεταλιγνιτική περίοδο και στην
ανάπτυξη των περιοχών είναι αναντικατάστατος. Αυτό αναγνω-
ρίζεται από όλους τους τοπικούς παράγοντες και φορείς. Ποια
είναι τα σχέδια της Κυβέρνησης και της διοίκησης της ΔΕΗ για
το ζήτηµα; Ποιες παραγωγικές δραστηριότητες της επιχείρησης
σχεδιάζουν για την περιοχή; 

Αναφορικά µε την αποκατάσταση των εδαφών, είναι γνωστό
ότι αυτή γίνεται οµαλά και µε το µικρότερο, κατά το δυνατόν, κό-
στος, µε τη συνέχιση της εξορυκτικής δραστηριότητας και µε την
όσο το δυνατόν οµαλότερη µείωσή της µέχρι τον σχεδιασµένο
τερµατισµό της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο απότοµος τερµατισµός -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- της λει-
τουργίας των ορυχείων, χωρίς την εξόφληση των λιγνιτικών απο-
θεµάτων, συνεπάγεται µείζονα τεχνικά προβλήµατα, όπως αυτα-
νάφλεξη που αναφέρθηκε προηγουµένως και βέβαια σηµαντικό
οικονοµικό κόστος. Τι προβλέπει το σχέδιό σας για τα ανωτέρω;
Δηµιουργούνται πιθανά προβλήµατα στον υδροφόρο ορίζοντα;
Επίσης, δεν έχουµε ακούσει καµµία αναφορά για το ποια θα είναι
η τελική χρήση των εδαφών που θα γίνει η αποκατάσταση. Θα
συµµετέχουν οι τοπικές κοινωνίες στη συζήτηση ή θα τις φέρετε
προ εκπλήξεων και πάλι; Τι θα γίνει µε τα εγκαταλελειµµένα κτή-
ρια, τις αποθήκες; Θα παραµείνουν κουφάρια ή θα αξιοποιηθούν
και µε ποιον τρόπο;

Τέλος, να πω κάτι ιδιαίτερο, ειδικό, που χρήζει όµως απάντη-
σης. Η ΔΕΗ ήταν στις συζητήσεις για τη µετεγκατάσταση οικι-
σµών, όπως αυτός της Ακρινής. Μάλιστα, η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχε δηµιουργήσει το θεσµικό πλαίσιο για τη µετεγκατά-
σταση που µέχρι τότε δεν προβλεπόταν. Τι θα κάνετε εσείς δε-
δοµένου του σχεδίου σας για απολιγνιτοποίηση της περιοχής; 

Σεβαστείτε, παρακαλώ, την αγωνία του τόπου µου και απαν-
τήστε στα ερωτήµατα. Έχω και άλλα να πω, που ίσως τα πω στη
δευτερολογία µου.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
Βουλευτή Αρκαδίας κ. Γεώργιο Παπαηλιού που έχει τρία λεπτά
για την πρωτολογία του. 

Δεν ξέρω, κύριε συνάδελφε, αν θέλετε και τη δευτερολογία
σας. Πρέπει να µας το πείτε όµως τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερο-
λογία µου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Α, ωραία!
Εποµένως, ορίστε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός της εθνικής ενεργειακής πο-
λιτικής πρέπει να είναι η ασφάλεια του ενεργειακού εφοδιασµού,
η εξασφάλιση χαµηλών τιµών για την κατανάλωση, τα νοικοκυριά
και τις επιχειρήσεις και η προστασία του περιβάλλοντος. Αυτά
συνδυαστικά δεν µπορούν να επιτευχθούν µε τους νόµους της
αγοράς που ο νεοφιλελευθερισµός έχει αναγάγει σε «ευαγγέ-
λιο».

Τι κάνει η Κυβέρνηση; Διακόπτει βίαια τη λειτουργία των λιγνι-
τικών µονάδων και αναθέτει την ηλεκτροπαραγωγή σε ιδιωτικές
µονάδες φυσικού αερίου, που και αυτό έχει αρνητικό περιβαλ-
λοντικό αποτύπωµα. Αυτός ο σχεδιασµός πλαισιώνεται µε την
παράλληλη πώληση του συνόλου του δικτύου φυσικού αερίου
της χώρας σε ιδιωτικά συµφέροντα.

Εν προκειµένω, τίθενται θέµατα στα οποία πρέπει να δοθεί
απάντηση, όπως ο χρόνος που θα τεθούν εκτός λειτουργίας οι
λιγνιτικές µονάδες, η ενεργειακή ισορροπία και η εφοδιαστική
επάρκεια του συστήµατος µε προσιτές τιµές για την κατανά-
λωση, η περιβαλλοντική προστασία και, κυρίως, τα οικονοµικά
και κοινωνικά αποτελέσµατα. Οι περιοχές µε αποθέµατα λιγνίτη
οι οποίες φιλοξενούν µονάδες της ΔΕΗ πρέπει να αναζητήσουν
και να σχεδιάσουν διεξόδους για την επιβίωση και την ανάπτυξή
τους κατά τη µεταλιγνιτική περίοδο βάσει των συγκριτικών πλε-
ονεκτηµάτων τους, µε σχέδιο βιώσιµο µακροπρόθεσµα και όχι
βέβαια στη λογική µικρών βραχυπρόθεσµων παρεµβάσεων. 

Η Μεγαλόπολη και η ευρύτερη περιοχή είναι µία από αυτές τις
περιοχές. Ως οικονοµία και ως κοινωνία έχει δοµηθεί πέριξ της
ΔΕΗ. Από πλευράς κυβέρνησης της ΝΔ έχει εξαγγελθεί ο βίαιος
θάνατος των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ Μεγαλόπολης. Για τη
Μονάδα 3 µάλιστα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ενώπιον του ΟΗΕ
είχε εξαγγείλει τη διακοπή λειτουργίας της τους πρώτους µήνες
του 2020. Αργότερα αυτός ο χρόνος µετακινήθηκε. Η τελευταία
εκδοχή -γι’ αυτό λέω ότι δεν υπάρχει σχεδιασµός από κυβερνη-
τικής πλευράς- είναι ότι θα κλείσουν όλες οι λιγνιτικές µονάδες
το 2023. Αυτός ο χρόνος δεν επαρκεί προκειµένου να υπάρξει
ουσιαστική προετοιµασία της µεταλιγνιτικής περιόδου. 

Ο βίαιος θάνατος των λιγνιτικών µονάδων στην Μεγαλόπολη
αποτελεί συντριπτικό πλήγµα για τη Μεγαλόπολη, αλλά και για
ολόκληρη την Αρκαδία. Θα χαθούν αµέσως και άµεσα χίλιες πεν-
τακόσιες θέσεις εργασίας, οκτακόσιες σαράντα έξι θέσεις µονί-
µων, εκατόν σαράντα επτά οκταµηνιτών και τετρακοσίων πενή-
ντα εργολαβικών εργαζοµένων και πολλές άλλες έµµεσες που
θα είναι αποτέλεσµα του µαρασµού της περιοχής. Θα επιφέρει
τον βίαιο θάνατο της Μεγαλόπολης και της ευρύτερης περιοχής.
Ας µη λησµονείται δε, ότι πολύ περισσότερο αν διακοπεί η λει-
τουργία των λιγνιτικών µονάδων, η περιοχή είναι έντονα προβλη-
µατική. 

Με τις συνεχείς εναλλαγές, κύριε Υπουργέ, σε χρόνους, σχε-
διασµούς, πόρους και γενικόλογες υποσχέσεις, δεν πείθετε κα-
νέναν ότι µπορείτε να ανταπεξέλθετε στο σύνθετο έργο της
µεταλιγνιτικής εποχής, ακριβώς διότι δεν έχετε σχέδιο. Αφουγ-
κραστείτε, λοιπόν, και τους κατοίκους. Ακούστε τους ειδικούς.
Σκεφτείτε παραγωγικά και πράξτε υπεύθυνα. 

Από πλευράς µας προτείνεται η ουσιαστική και σοβαρή δια-
βούλευση µε την τοπική κοινωνία για την προετοιµασία της µε-
ταλιγνιτικής περιόδου, ώστε να προσδιοριστεί η κατεύθυνση της
παραγωγικής ανασυγκρότησης της περιοχής και κυρίως η δηµι-
ουργία θέσεων εργασίας, όταν θα παύσει η εξάρτησή της από
τον λιγνίτη και αυτό βάσει των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων που
η περιοχή έχει. Ενδεικτικά η γεωγραφική θέση της, που βρίσκεται

στο κέντρο της Πελοποννήσου, οι υποδοµές σε ορυχείο και σε
ΑΗΣ, µεγάλες εκτάσεις που, όµως, πρέπει να αποκατασταθούν,
ένα πολύ καλά τεχνικά καταρτισµένο προσωπικό που θα χρει-
αστεί επανακατάρτιση. Αν δεν γίνουν αυτά, η Μεγαλόπολη θα
καταστεί κρανίου τόπος.

Η διασφάλιση των πόρων που απαιτούνται είναι καίριας σηµα-
σίας ζήτηµα. Οι πηγές χρηµατοδότησης είναι αυτές τις οποίες η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε ανακοινώσει και βάσει αυτών είχε
προωθήσει έναν αρχικό σχεδιασµό σε συνεργασία µε την τοπική
κοινωνία. Είχε διαµορφωθεί η στρατηγική για τη χρηµατοδότηση
της οµαλής και δίκαιης µετάβασης µε τη δηµιουργία του εθνικού
ταµείου δίκαιης µετάβασης και είχαν προσδιοριστεί χρηµατοδο-
τικοί άξονες για την ανάπτυξη καθαρών µορφών ενέργειας, στή-
ριξη του πρωτογενούς τοµέα, δράσεις κυκλικής οικονοµίας,
στήριξη της εργασίας κ.λπ.. 

Κύριε Υπουργέ, στις δράσεις αυτές περιλαµβανόταν και η εκ-
πόνηση του αναπτυξιακού σχεδίου για τη δίκαιη µετάβαση του
Δήµου Μεγαλόπολης. Αυτό πλέον δεν το χρηµατοδοτείτε, το έχε-
τε παγώσει. 

Εποµένως, αυτό που διαπιστώνεται σήµερα είναι σύγχυση
σχετικά µε το τι µέλλει γενέσθαι. Η ενεργειακή µετάβαση µε το
λιγότερο δυνατό οικονοµικό κόστος και τον παραγωγικό αναπτυ-
ξιακό επαναπροσανατολισµό της περιοχής πρέπει να είναι και
οµαλή και δίκαιη. Η τοπική κοινωνία µέσω της τοπικής αυτοδιοί-
κησης και των τοπικών φορέων, µπορεί να διαδραµατίσει σηµαν-
τικό κοινωνικό και αναπτυξιακό ρόλο. 

Η ανησυχία µας, όµως, για την έλλειψη σχεδίου, για τις επι-
πτώσεις της πρόχειρα και ασυντόνιστα σχεδιασµένης βίαιης απο-
λιγνιτοποίησης είναι κάτι που απασχολεί και τη Μεγαλόπολη και
την ευρύτερη περιοχή. 

Και τελειώνοντας, θέλω να θέσω πέντε επιµέρους ερωτήµατα
που έχουν σηµασία για την περιοχή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε συνάδελφε,
πέντε ερωτήµατα, ενώ έχετε ήδη υπερβεί τον χρόνο. Κλείστε,
σας παρακαλώ, πολύ επιγραµµατικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Θα κλείσω.
Πρώτον, πώς θα εξασφαλιστεί η ολοκληρωµένη λειτουργία

της τηλεθέρµανσης της Μεγαλόπολης η οποία συνδέεται µε τη
Λιγνιτική Μονάδα 3, που έχετε εξαγγείλει ότι θα κλείσετε; Δεύ-
τερον, τι σχεδιάζετε για την αποκατάσταση των εδαφών η οποία
απαιτεί χρόνο; Τρίτον, να γίνει εκκαθάριση της κατανοµής των
πραγµατικών χρηµατικών πόρων που θα δοθούν σε τοπικό επί-
πεδο. Τέταρτον, δεδοµένου ότι η παραγωγή λιγνίτη αποτελεί ένα
πολύ µεγάλο µέρος του ΑΕΠ της περιοχής, µε ποιους τρόπους
θα ληφθεί υπ’ όψιν η δυσανάλογη επίδραση που θα έχει µετά-
βαση σε άλλο παραγωγικό υπόδειγµα στην περιοχή, ώστε να
χρηµατοδοτηθεί κατάλληλα; Πέµπτον, υπάρχει πρόβλεψη για
ένα ειδικό πρόγραµµα ανάπτυξης της περιοχής; Εγώ θα έλεγα
και ολόκληρου του Νοµού Αρκαδίας, δεδοµένου ότι οι επιπτώ-
σεις της απολιγνιτοποίησης εκτείνονται στο σύνολο του νοµού.
Έκτον, προσδιορίστε µας τις φάσεις του συνολικού σχεδίου που
λέτε ότι έχετε -εµείς λέµε ότι δεν έχετε- και των επιµέρους έρ-
γων; Και έβδοµον και τελευταίο, µετά την ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΠΑ-ΔΕΔΑ θα προχωρήσει ο σχεδιασµός της ΔΕΔΑ για επέ-
κταση του δικτύου φυσικού αερίου προς τις πόλεις της Πελοπον-
νήσου µε διατήρηση της χρηµατοδότησης και των εγγυήσεων
που είχε επιτύχει η ΔΕΔΑ, ως δηµόσιος φορέας; 

Συµπερασµατικά, προς αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να κινη-
θούµε, ώστε να προετοιµάσουµε τη µεταλιγνιτική περίοδο. Απαι-
τείται συνεργασία του κράτους, της ΔΕΗ, των εργαζοµένων και
των τοπικών κοινωνιών. Χρειάζεται, όπως είπε προηγουµένως ο
κ. Δραγασάκης, ένα κοινωνικό κίνηµα, αφού η Κυβέρνηση της
ΝΔ αρνείται να συµπλεύσει προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνουµε τον
κατάλογο των επερωτώντων µε την Βουλευτή Β2 Δυτικού Τοµέα
Αθηνών, την κ. Χαρά Καφαντάρη. 

ΧΑΡΑ (ΧΑΡΟΥΛΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Θα πάρω και τον χρόνο της
δευτερολογίας µου. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, «Έτσι χωρίς
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πρόγραµµα» για τους πιο παλιούς από µας, πιο µεγάλους, πρέπει
να θυµόµαστε µια ραδιοφωνική εκποµπή τη δεκαετία του 1990.
Έτσι, λοιπόν, θα έλεγα και εγώ σήµερα χωρίς πρόγραµµα µοιάζει
το σχέδιό σας για τη λεγόµενη απολιγνιτοποίηση. Η Κυβέρνησή
σας έβαλε την απολιγνιτοποίηση σαν έναν φιλόδοξο στόχο. Αντί
της σταδιακής ορίζεται καταληκτική ηµεροµηνία νωρίτερα από
τις ευρωπαϊκές προτάσεις. 

Ωστόσο εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, σαν ιστορική οικολογική δύναµη,
θα έλεγα, δεν θα διαφωνούσα µε αυτό. Η µετάβαση στην κλιµα-
τική ουδετερότητα και την αποανθρακοποίηση της οικονοµίας
όσο το δυνατόν πιο γρήγορα, είναι ένας αναγκαίος και απαραί-
τητος ο στόχος και µε βάση το Σύµφωνο του Παρισιού για το
κλίµα, αλλά βέβαια και µε την πρόσφατη πράσινη συµφωνία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αλλά πώς θα γίνει αυτό; Η πρότασή σας κρίνεται έωλη, αφού
στο ΕΣΕΚ, δεν έχετε βασικό προγραµµατισµό µετάβασης στη µε-
ταλιγνιτική εποχή ή ο προγραµµατισµός τον οποίο έχετε ουσια-
στικά δεν είναι αποανθρακοποιηµένος, να το πω απλά. Δεν έχετε
εξασφαλίσει συγκεκριµένη χρηµατοδότηση, πόρους και τα συγ-
κεκριµένα κονδύλια είναι ανεπαρκή. 

Εγώ εδώ, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι Βουλευτές, θα
έλεγα ότι υπάρχουν συγκεκριµένα στοιχεία, για παράδειγµα στη
Γερµανία όπου η γερµανική απολιγνιτοποίηση µε βάση στοιχεία
της εταιρείας ενέργειας της Γερµανίας θα κοστίσει 1,2 δισεκα-
τοµµύριο για χίλια µεγαβάτ λιγνίτη που αποσύρονται. Έχουν
προγραµµατισµό οι άνθρωποι. Εµείς εδώ τι έχουµε; Αυτό περι-
µένουµε να ακούσουµε από σας.

Εδώ εσείς ουσιαστικά στο νέο ενεργειακό µίγµα που προτεί-
νεται, αντικαθίσταται λιγνιτική ηλεκτροπαραγωγή από φυσικό
αέριο αυτό βέβαια δεν είναι τυχαίο, αν θυµηθούµε και την πα-
ρουσία του κυρίου Πρωθυπουργού στα εγκαίνια µονάδας φυσι-
κού αερίου γνωστής εταιρίας. 

Και εδώ θα ήθελα να βάλω ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ.
Μήπως το φυσικό αέριο που κατά κόρον προτείνεται στην πρό-
τασή σας, µιλάει και για εισαγωγή σχιστολιθικού αερίου που πρό-
σφατα υπονόησε Υπουργός σας στον Έβρο αναφερόµενος στο
γνωστό fracking; Ένα ερώτηµα είναι αυτό. 

Η υπερβολική, λοιπόν, αύξηση παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από φυσικό αέριο συνεχίζει την εξάρτηση της χώρας µας
από τα ορυκτά καύσιµα και µάλιστα εισαγόµενα, επιδοτώντας
χώρες και θέσεις εργασίας στο εξωτερικό, ενώ δεν εξασφαλίζε-
ται η ασφάλεια εφοδιασµού της χώρας µας. Έτσι η εξάρτηση
από τα ορυκτά καύσιµα παραµένει σε υψηλό επίπεδο. Οι διεθνείς
διασυνδέσεις παραµένουν υψηλές, συνεχίζοντας και αυξάνοντας
την εξάρτηση και, επιτρέψτε µου, την έµµεση επιδότηση µονά-
δων καύσης άνθρακα στο εξωτερικό. 

Επίσης, δεν υπάρχει πουθενά µια στρατηγική µείωσης εκποµ-
πών αερίων θερµοκηπίου. Παλιά είχε προταθεί η αντικατάσταση
ατµοηλεκτρικών σταθµών µε άνθρακα ή λιγνίτη, µε µονάδα καύ-
σης φυσικού αερίου. Όµως, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων πρόσφατα, σε έκθεσή τους τον
Σεπτέµβρη, απορρίπτουν τέτοιες λύσεις και ως γνωστόν, η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων από το 2021 δεν θα χρηµατοδοτεί
έργα υποδοµών φυσικού αερίου, θέτοντας έτσι σε κίνδυνο τη
χρηµατοδότηση έργων κοινού ενδιαφέροντος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ) 

Μια προσφιλής τακτική της Κυβέρνησής σας, κύριοι Υπουργοί,
και από τη δεκαετία του 1990 και των κυβερνήσεων που κυβέρ-
νησαν µέχρι το 2015 ήταν: Όταν θέλω κάτι να ξεπουλήσω, το δυ-
σφηµώ, το υποτιµώ, το υποβαθµίζω. Αυτήν την τακτική µας θυ-
µίζετε µε αυτό που κάνατε σε σχέση µε τη ΔΕΗ. Βέβαια, κάποιοι
θυµούνται και την τακτική που ακολουθήθηκε και στην «Ολυµ-
πιακή». 

Εδώ θα ήθελα να πω ότι έχει πρόβληµα η ΔΕΗ και κανείς δεν
το αρνήθηκε. Αλλά η λύση δεν είναι η εκποίηση, δεν είναι η ιδιω-
τικοποίηση των δικτύων και η πολιτική που υλοποιείτε. Εδώ θα
θυµίσω ότι στα δύσκολα χρόνια 2015 µε 2019 η τιµή του ηλεκτρι-
κού επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µειώθηκε 12%, το 2011 µε 2015 αυ-
ξήθηκε 60% και είχαµε εκείνη την τροµερή ενεργειακή φτώχεια. 

Και λυπάµαι που το λέω από το Βήµα της Βουλής, αλλά και
σήµερα υπάρχουν συµπολίτες µας στους οποίους κόβεται το
ρεύµα και είναι ουσιαστικά ευπαθείς κοινωνικά οµάδες. 

Τώρα οι λύσεις ποιες είναι; Συγκεκριµένες προτάσεις, νέες τε-
χνολογίες, άλλη εντελώς λογική, νέες τεχνολογίες και καινοτο-
µία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ λίγο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό είναι και το µέλλον, ακόµα και τεχνολογίες αποθήκευσης

της απορριπτόµενης ανανεώσιµης ενέργειας, γιατί αυτό θα το
αντιµετωπίσουµε και στο µέλλον.

Θα κλείσω µε το εξής, κύριοι Υπουργοί, και αυτό είναι η πρό-
σφατη έκθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έκθεση χώρας «Ελ-
λάδα 2020», στο Ευρωπαϊκό Εξάµηνο 2020, η πέµπτη πρόσφατη
έκθεση, όπου µεταξύ των άλλων αναφέρεται: «Το πρόσφατο
εξαγγελθέν σχέδιο για παροπλισµό λιγνιτικών µονάδων ηλεκτρο-
παραγωγής στην Ελλάδα ως το 2028 θα έχει θετικό περιβαλλον-
τικό αντίκτυπο, θα προκαλέσει όµως σηµαντικά οικονοµικά και
κοινωνικά προβλήµατα στις δύο περιοχές, Μεγαλόπολη και δυ-
τική Μακεδονία. Απαιτείται συγκεκριµένο σχέδιο για τα µέτρα
κοινωνικής και περιφερειακής ανάπτυξης προς όφελος θιγόµε-
νων περιοχών. Η µετάβαση στην κλιµατική ουδετερότητα πρέπει
να είναι δίκαιη, βοηθώντας περιφέρειες που θίγονται περισσό-
τερο να αντιµετωπίσουν κοινωνικές και οικονοµικές συνέπειες.». 

Επίσης, αναφέρει η ΕΕ: Σχεδιασµός πολιτικών για την αγορά
εργασίας, κοινωνική ένταξη, κανένας να µη µείνει στο περιθώριο.
Ο σχεδιασµός ειδικά προσαρµοσµένης στήριξης για τις τοπικές
µικρές επιχειρήσεις που θα θιγούν άµεσα και έµµεσα από την
παύση λειτουργίας του κλάδου λιγνίτη είναι ζωτικής σηµασίας.
Άµβλυνση αρνητικών κοινωνικών επιπτώσεων. Από την άποψη
της ασφάλειας εφοδιασµού, η µείωση παραγωγής λιγνίτη υπο-
δηλώνει την ανάγκη αντικατάστασής της µε επαρκή εναλλακτική
ικανότητα, όπως είναι οι ΑΠΕ. Κοινωνικός διάλογος, κάτι που
είναι πολύ σηµαντικό, και βέβαια βάζει και τη διάσταση του φύ-
λου -και σήµερα είχαµε και µία εκδήλωση εδώ στη Βουλή- για να
µετριαστούν οι προϋπάρχουσες ανισότητες µεταξύ των φύλων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, αυτά ακριβώς
που λέει η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής λέει και ο ΣΥΡΙΖΑ.
Εσείς ως Κυβέρνηση δεν έχετε σχέδιο. Περιµένουµε να το ακού-
σουµε, ένα σχέδιο που θα µας οδηγεί στην απανθρακοποίηση
της οικονοµίας και βέβαια ουσιαστικά θα λαµβάνει τον παρά-
γοντα άνθρωπο σαν κυρίαρχο σε αυτήν τη διαδικασία, αλλά όχι
εις βάρος του, των εργαζοµένων και όλων όσων ζουν στις δύο
συγκεκριµένες περιοχές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα ο κύριος Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι πράγµατι ενδιαφέρουσα η πράσινη ατζέντα του ΣΥΡΙΖΑ. Ο
ΣΥΡΙΖΑ, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά εµένα, όσα έχω παρακολου-
θήσει εγώ, µας εξέπληξε, τον καθένα µε τον δικό του τρόπο, όταν
στα τέλη Σεπτεµβρίου µε αρχές Οκτωβρίου, ενώ συζητάγαµε τις
συµβάσεις για τους υδρογονάνθρακες, που πανηγυρικά υπέ-
γραψε ο κ. Τσίπρας ο ίδιος στις 27 Ιουνίου, δέκα µέρες πριν τις
εκλογές, τον Σεπτέµβριο ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ, ενώ εµείς δεν εί-
χαµε αλλάξει ούτε ένα κόµµα, και είπε ότι αυτές τις συµβάσεις ο
ΣΥΡΙΖΑ δεν τις ψηφίζει. Γιατί δεν τις ψηφίζει; Διότι έχει ευαισθη-
σία για το περιβάλλον ο ΣΥΡΙΖΑ και επειδή τα ΕΛΠΕ πρόκειται
να ιδιωτικοποιηθούν δεν έχει καµµία εµπιστοσύνη ότι δεν θα θιγεί
το περιβάλλον και ως εκ τούτου δεν ψηφίζει τις ίδιες τις δικές
τους συµβάσεις. Ξέχασε µόνο µια µικρή λεπτοµέρεια, ότι εµείς
στα ΕΛΠΕ συνεχίζουµε στη ρότα που χάραξε ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ.
Εν πάση περιπτώσει, ο ΣΥΡΙΖΑ έτσι ξεκίνησε, από υπερβολική
περιβαλλοντική ευαισθησία υποτίθεται. 

Στη συνέχεια προχωρήσαµε και φτάσαµε πριν από κανένα
µήνα στη «ΛΑΡΚΟ». Η «ΛΑΡΚΟ», µεταξύ των άλλων προβληµά-
των που έχει, παραβιάζει κατάφωρα την περιβαλλοντική νοµοθε-
σία, έχει περιβαλλοντικά πρόστιµα, δεν καταβάλλει αυτά που
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πρέπει για τις εκποµπές του διοξειδίου του άνθρακα, µολύνει τον
Ευβοϊκό. Δεν άκουσα ούτε φωνή ούτε ακρόαση από το πράσινο
κόµµα, το ευαίσθητο, την πράσινη Αριστερά -θα αλλάξετε και το
όνοµά σας- για το θέµα της «ΛΑΡΚΟ». Γιατί η «ΛΑΡΚΟ» είναι δη-
µόσια επιχείρηση και στις δηµόσιες επιχειρήσεις περιβαλλοντι-
κές ευαισθησίες δεν υπάρχουν. Οι ευαισθησίες υπάρχουν για
κάποιες ιδιωτικές επιχειρήσεις. Μετά πέρασαν οι µέρες και πρό-
σφατα κάνατε και µια διάσκεψη και ξυπνήσαµε όλοι οι Αθηναίοι
εδώ και είδαµε σε όλη την Αθήνα αφισορύπανση από τον ΣΥΡΙΖΑ,
το «πράσινο» κόµµα του περιβάλλοντος. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γελάτε. Βεβαίως. Διότι προφανώς αυτό δεν αποτελεί θέµα για

το περιβάλλον, για την ευαισθησία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Λίγη σοβαρότητα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, ελπίζω να καταγράφονται στα
Πρακτικά αυτά που λέτε για να βγάλουν οι συµπολίτες µας συµ-
περάσµατα, πώς εννοείτε την ευαισθησία σας για το περιβάλλον.
Θεωρείτε ότι η δική µας ευαισθησία για την αφισορύπανση δεν
είναι ένδειξη σοβαρότητας και είναι σοβαρή και προοδευτική η
δική σας πολιτική. Να τη χαιρόσαστε αυτή σας την πολιτική, την
προοδευτική και φιλοπεριβαλλοντική πολιτική.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Για τους λιγνίτες να πείτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Αυτά κάνατε λοιπόν µε τη «ΛΑΡΚΟ», αυτά κάνατε
µε την αφισορύπανση, εσείς οι πράσινοι, οι οικολόγοι, οι ευαί-
σθητοι και τώρα φτάνουµε στον λιγνίτη. Στον λιγνίτη κυριολε-
κτικά χάνεται η µπάλα. Πρώτο ερώτηµα -και θα µου το απαντή-
σετε στις δευτερολογίες σας- είστε υπέρ ή κατά της απολιγνιτο-
ποίησης; Διότι προσπαθώντας να παρακολουθήσω τον κ. Φά-
µελλο κατάλαβα ότι µάλλον είστε υπέρ. Παρακολουθώντας
τοποθετήσεις άλλων, παραδείγµατος χάριν της κ. Βέττα, κατά-
λαβα ότι µάλλον είστε κατά της απολιγνιτοποίησης, διότι άκουσα
θρήνους και κοπετούς, τους ίδιους θρήνους και κοπετούς τους
οποίους άκουσα και στην Κοζάνη, όταν θεωρούσατε ότι µια διά-
σκεψη που έγινε παρουσία της Κοµισιόν, της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας, της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων κ.λπ. ήταν
προσχηµατική και θελήσατε απλώς να διαµαρτυρηθείτε, να µας
καταγγείλετε, να κλάψετε και να φύγετε. Εποµένως, απαντήστε
µου σε αυτό το ερώτηµα, ίσα ίσα για να ξέρω. Δικαιούστε να
είστε και υπέρ και κατά, απλώς νοµίζω ότι δικαιούται και µαζί µε
εµένα να το ξέρει και ο ελληνικός λαός. 

Δεύτερον, εσείς από τον ΣΥΡΙΖΑ που είστε υπέρ, θέλετε να
προχωρήσετε γρήγορα ή αργά στην απολιγνιτοποίηση; Διότι
πάλι από τον κ. Φάµελλο κατάλαβα ότι θέλετε να το καθυστερή-
σετε το πράγµα. Θεωρείτε ότι η Κυβέρνηση πάει υπερβολικά
γρήγορα, το θέλετε πιο µετά. Δικαίωµά σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το θέµα είναι ότι δεν πάτε σε απολι-
γνιτοποίηση ούτε γρήγορα ούτε αργά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σας δοθεί η
ευκαιρία, κύριε Φάµελλε, να τα πείτε στη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ξέρετε ότι µιλάω µε στοιχεία. Ωστόσο λοιπόν,
ενώ ο κ. Φάµελλος -και κάποιοι άλλοι- θέλει να πάµε πιο αργά, ο
Ευρωβουλευτής σας κ. Κόκκαλης έχει καταθέσει ερώτηση στην
Ευρωβουλή, προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για το θέµα της
ΔΕΗ και του ανταγωνισµού, ένα ζήτηµα που σέρνεται πάρα πολ-
λά χρόνια, την οποία θα µπορούσα να την είχα γράψει και εγώ ο
ίδιος, στο ξεκίνηµα τουλάχιστον των διαπραγµατεύσεών µας µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αναφέρεται στην υπόθεση ανταγωνι-
σµού και τη συσχετίζει µε τον λιγνίτη, λέγοντας στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή ουσιαστικά ότι πρέπει να κλείσουν το ταχύτερο οι λι-
γνιτικές µονάδες και µάλιστα προσθέτει και αριθµούς, τους οποί-
ους εγώ τουλάχιστον δεν έχω επικαλεστεί ποτέ. Λέει ότι το 2019,
µόνο το 2019, λόγω της λειτουργίας των λιγνιτικών µονάδων η
ΔΕΗ µπήκε µέσα 596 εκατοµµύρια ευρώ. Εγώ ξέρω για 300. Ο
κ. Κόκκαλης, ο δικός σας κ. Κόκκαλης, λέει 596 και λέει στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή «Τι; Θα έχουµε ανοιχτές τις λιγνιτικές µονά-
δες;». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι, αποφασίστε τι θέλετε και µετά ερχόσαστε
να κάνετε ερωτήσεις. Αποφασίστε τι θέλετε πρώτα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Παίξτε θέατρο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Τρίτο ερώτηµα: Θέλετε πρώτα να παρουσιά-
ζουµε το σχέδιό µας και µετά να µιλάµε στην κοινωνία, όπως είπε
ο κ. Φάµελλος, ή θέλετε πρώτα να µιλάµε µε την κοινωνία και
µετά να καταλήγουµε στο σχέδιό µας, όπως είπε πριν από λίγο -
εδώ ήµασταν όλοι και τον ακούσαµε- ο κ. Δραγασάκης; Συνεν-
νοηθείτε πρώτα µεταξύ σας, µιλήστε µε τις συνιστώσες σας,
καταλήξτε στον διάλογό σας τον εσωτερικό τι θέλετε και µετά
ευχαρίστως να απαντήσουµε και σε µία και σε δύο και σε δέκα
επερωτήσεις σας. Αυτά για να είµαστε εξηγηµένοι από την αρχή. 

Ξεπερνάω όλες αυτές τις αντιφάσεις και απαντώ σε επιµέρους
ερωτήµατα, τα οποία διατυπώθηκαν υπό την «οµπρέλα» αυτών
των αντιφάσεων.

Πρώτο ερώτηµα: «Η Κυβέρνηση δεν είχε κανέναν σχεδιασµό».
Μάλιστα. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από το Βήµα των Ηνωµένων
Εθνών µίλησε για την απολιγνιτοποίηση και µίλησε προφανώς
για λόγους περιβαλλοντικούς, αυτονόητους, τους οποίους ως
«πράσινο» κόµµα θα έπρεπε να καταλαβαίνατε, αλλά το πράσινο
από τον ΣΥΡΙΖΑ νοµίζω ότι µπορούν να το επικαλούνται µόνο οι
παναθηναϊκοί, κανένας άλλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μίλησε, όµως, και για λόγους οικονοµικούς. Τους οικονοµι-

κούς λόγους τούς ανέφερε ο κ. Κόκκαλης στην ερώτησή του. Η
ΔΕΗ µπαίνει πάρα πολύ µέσα εξαιτίας του λιγνίτη και ακόµα πε-
ρισσότερο στην κατάσταση που µας την παραδώσατε, στο
«παρά πέντε» του γκρεµού. Προφανώς η ΔΕΗ δεν είναι η RWE η
γερµανική για να αντέχει επί χρόνια αυτό το βάρος. Είναι πάρα
πολύ απλό. Αν αφήσουµε αυτή την κατάσταση να συνεχιστεί, θα
πάµε του χρόνου, του παραχρόνου και θα πούµε στους Έλληνες
καταναλωτές «ελάτε να πληρώσετε παραπάνω στη ΔΕΗ, επειδή
αφήνουµε εµείς µόνοι σ’ όλη την Ευρώπη να λειτουργούν οι λι-
γνίτες». 

Μια και είπα «µόνοι σ’ όλη την Ευρώπη», θα σας πω τι συµβαί-
νει στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες, για να το ξέρετε κι εσείς, να
το ξέρουν και οι κάτοικοι της δυτικής Μακεδονίας και της Μεγα-
λόπολης. Στο Βέλγιο έχει ήδη από το 2016 σταµατήσει η παρα-
γωγή ενέργειας από λιγνίτη. Θυµάστε τα ανθρακωρυχεία του
Βελγίου που πήγαιναν οι Έλληνες µετανάστες. Η Αυστρία ολο-
κληρώνει την απολιγνιτοποίηση εντός του 2020, η Γαλλία και η
Σουηδία το προγραµµατίζουν έως το 2022, η Ιρλανδία και η Ιτα-
λία έως το 2025, η Φινλανδία και η Ολλανδία έως το 2029, η Πορ-
τογαλία έως το 2030, ενώ η Ισπανία συζητάει για απολιγνιτο-
ποίηση ακόµα και ως το 2025. Σας θυµίζω ότι εµείς είµαστε το
2028, µε µια ΔΕΗ που είναι στην κατάσταση που τη φέρατε και
την οποία περιέγραψα προηγουµένως. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Η Γερµανία, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Η Γερµανία προς το παρόν είναι στο 2038, µε
µια RWE η οποία πετάει και η οποία δεν έχει στην καµπούρα της
τα βάρη που αφήσατε εσείς στη ΔΕΗ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Άρα δεν είναι «πράσινο» το θέµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Μην τρίβεστε στη γκλίτσα του τσοπάνη. Ξέρετε
πολύ καλά την αγωνία την οποία είχαµε όλο το καλοκαίρι για να
κρατήσουµε τη ΔΕΗ όρθια. 

Από εκεί και πέρα λέτε επίσης: «Και πώς το εννοείτε αυτό το
σχέδιο;». Μα, είναι καταγεγραµµένο το σχέδιο τόσο στο ΕΣΕΚ -
για τον συντονισµό της εκπόνησης αρµόδιος ήταν ο κ. Θωµάς, ο
κύριος Υφυπουργός- όσο και στο business plan της ΔΕΗ, το
οποίο έχει παρουσιαστεί …

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Υπάρχει; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): …τα οποία και το ένα και το άλλο έχουν παρου-
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σιαστεί από τον Δεκέµβριο, κύριε Φάµελλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Nα µας το καταθέσετε τότε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Υποθέτω ότι ήσασταν στην Ελλάδα. Ακούσατε
ότι σε συνέντευξη Τύπου παρουσιάστηκε το business plan της
ΔΕΗ και το ΕΣΕΚ έχει συζητηθεί και εδώ και έχει υποβληθεί επι-
σήµως στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Τι λέει το ΕΣΕΚ; Το ΕΣΕΚ λέει ότι θα έχουµε διπλασιασµό του
µεριδίου των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µέχρι το 2030 στη
χώρα. Οι ανανεώσιµες πηγές θα φτάσουν το 35%. Στην ηλεκτρο-
παραγωγή θα φτάσουµε στο 60%. Είναι ένας φιλόδοξος «πράσι-
νος» στόχος.

Λέτε: Το φυσικό αέριο. Μα, σ’ όλη την Ευρώπη όλοι αυτοί που
ασχολούνται µε την ενέργεια ξέρουν ότι το φυσικό αέριο θα είναι
ένα καύσιµο µετάβασης. Φυσικά και θα είναι ένα καύσιµο µετά-
βασης, αλλά εσείς, που εξεγείρεστε για το φυσικό αέριο, τι προ-
τιµάτε; Προτιµάτε τον λιγνίτη; Τα ερωτήµατα που θέτω δεν είναι
ρητορικά, είναι πραγµατικά. Όταν κάποιος κάνει ότι δεν βλέπει
το άνοιγµα της Κυβέρνησης στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειες,
τις οποίες κι αυτές ενδεχοµένως θα τις ενοχοποιήσετε, γιατί θα
πείτε ότι ιδιώτες κάνουν τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, οπότε
στο πυρ το εξώτερον, όταν δεν βλέπετε ότι το φυσικό αέριο σ’
όλη την Ευρώπη είναι καύσιµο µετάβασης και το κατηγορείτε κι
αυτό, τότε τι αποµένει; Να υπερασπίζεστε τον λιγνίτη. Εάν δεν
το κάνετε, να βγείτε να το πείτε, για να καταλάβουν όλοι οι κα-
κόπιστοι που σας συκοφαντούν ότι είστε εναντίον και ότι είστε
υπέρ της απολιγνιτοποίησης. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να το πείτε και να πείτε: «Είµαστε υπέρ της απολιγνιτοποί-

ησης, αλλά θέλουµε να πάει δυο χρόνια µετά», ας πούµε. Είναι
µια θέση. Να τη συζητήσουµε. Όµως, δεν το λέτε. Λέτε πολλές
και αντιφατικές θέσεις, οι οποίες απλώς υπονοµεύουν τη σοβα-
ρότητα και την αξιοπιστία του κόµµατός σας. Αν δεν το καταλα-
βαίνετε, µην το καταλάβετε. Εµάς καλό µας κάνετε.

Βεβαίως, όλο αυτό το σχέδιο, το ΕΣΕΚ και το business plan
της ΔΕΗ, συνδέεται και µε τις σχετικές µελέτες και αναλύσεις
του ΑΔΜΗΕ για την ευστάθεια του συστήµατος, που επίσης είναι
γνωστές. Δεν σας αποκαλύπτω κανένα άλλο µυστικό. 

Επίσης είναι γνωστό ότι εµείς που δεν έχουµε σχέδιο έχουµε
κάνει Ειδική Συντονιστική Διυπουργική Επιτροπή, η οποία ασχο-
λείται από τον περασµένο Δεκέµβριο µ’ αυτό το θέµα. Υπάρχουν
πέντε διαφορετικοί Υπουργοί, καλούνται άλλοι Υπουργοί συναρ-
µόδιοι όταν υπάρχει ζήτηµα και υπάρχει και δεύτερη επιτροπή,
η οποία ασχολείται µε όλα τα τεχνικά ζητήµατα. Ζητήσαµε από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή την απόσπαση του κ. Μουσουρούλη, ο
οποίος είναι σήµερα µαζί µας εδώ και ο οποίος αναλαµβάνει συν-
τονιστής. Είναι ένας άνθρωπος ο οποίος ξέρει και τα ενεργειακά
και τα κοινοτικά και τα επενδυτικά θέµατα.

Από εκεί και πέρα, η απολιγνιτοποίηση θα προχωρήσει µε
τρόπο συντεταγµένο. Η επιτροπή αυτή θα καταλήξει σ’ ένα σχέ-
διο δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης, το οποίο θα τεθεί σε δη-
µόσια διαβούλευση, προκειµένου να επιτευχθεί η µέγιστη δυνατή
ενσωµάτωση προτάσεων και ιδεών. Ειλικρινά σας καλώ, όχι όπως
κάνατε στην Κοζάνη που ήρθατε, καταγγείλατε και φύγατε, ούτε
όπως κάνετε σήµερα που παρουσιάζεστε µε µια βεντάλια αλλη-
λογρονθοκοπούµενων ιδεών.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε τον κύριο Υπουργό. Όσοι είστε επερωτώντες θα τα
πείτε στη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Όταν καταλήξετε µεταξύ σας, εγώ πολύ ευχα-
ρίστως θα ακούσω τις προτάσεις σας. Θα έρθετε και θα µας
πείτε τις προτάσεις σας. Εµείς δογµατικοί δεν είµαστε. Αν έχετε
µία πρόταση συγκροτηµένη -µία, όµως, όχι πολλές αλληλοσυγ-
κρουόµενες- ευχαρίστως να την κουβεντιάσουµε. 

Εν τω µεταξύ, πριν καταλήξουµε σ’ αυτό το σχέδιο, παρουσιά-
σαµε στην Κοζάνη και ξεκινήσαµε να εφαρµόζουµε ήδη δώδεκα
µέτρα άµεσης δράσης για να µη χάνεται ο καιρός. Τα µέτρα αυτά
είναι ανακοινωµένα. Παριστάνετε ότι δεν τα ακούσατε. Σας βο-
λεύει αυτό, αλλά τα στοιχεία είναι ξεροκέφαλα και εποµένως

όλοι ξέρουν, τουλάχιστον στις περιοχές που τους αφορά, ότι
πρώτα απ’ όλα υπάρχει ένα πακέτο, για το οποίο µίλησε η Επί-
τροπος Περιφερειακής Πολιτικής όταν ήρθε εδώ στη συνε-
δρίαση της Διυπουργικής Επιτροπής, ένα πακέτο από ευρω-
παϊκούς και εθνικούς πόρους, το οποίο η ίδια το υπολογίζει για
τις περιοχές αυτές από 3,7 µέχρι 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για
να υπάρχει µια τάξη µεγέθους, σας λέω ότι το σηµερινό πρό-
γραµµα της δυτικής Μακεδονίας είναι 500 εκατοµµύρια. 

Εκτός αυτού, αντιµετωπίσαµε το ζήτηµα του λιγνιτικού πόρου.
Εκδόθηκε σχετική απόφαση έτσι ώστε να ξεκινήσει η κατανοµή
πόρων 136 εκατοµµυρίων ευρώ από τη ΔΕΗ, που είναι αντιστάθ-
µισµα για την εκεί της παρουσία. 

Σ’ αυτό δεν θυµάστε ότι εσείς επί τεσσεράµισι χρόνια που ήσα-
σταν, δώσατε µόνο 22,5; Δεν το θυµάστε; Πρέπει να το θυµίσω
εγώ στους «εισαγγελείς» του ΣΥΡΙΖΑ; Ερχόσαστε εδώ και κου-
νάτε το δάχτυλο σε αγκύλωση, συνέχεια προς την Κυβέρνηση
και την ίδια στιγµή ξεχνάτε ότι, ενώ εµείς δώσαµε 136, εσείς δώ-
σατε µόνο 22.

Παραπέρα, ανακοινώσαµε την κατασκευή φωτοβολταϊκών
πάρκων ισχύος 2 GW στα λιγνιτικά πεδία της ΔΕΗ στη δυτική Μα-
κεδονία και περίπου 1 GW στη Μεγαλόπολη. Ακόµα πιο πολύ
υπάρχει η δέσµευση της ΔΕΗ, η οποία θα τηρηθεί. 

Επίσης, ήδη τα ΕΛΠΕ, µια εταιρεία στην οποία το κράτος συµ-
µετέχει, εξαγόρασαν ένα φωτοβολταϊκό πάρκο 204 MW στην Κο-
ζάνη, το µεγαλύτερο της Ευρώπης, το οποίο θα ξεκινήσει να
κατασκευάζεται τώρα, µέχρι το τέλος του πρώτου εξαµήνου, και
στο οποίο θα δηµιουργηθούν κατά την κατασκευή τριακόσιες θέ-
σεις εργασίας.

Ενθαρρύναµε τη ΔΕΔΑ να προσαρµόσει το πρόγραµµά της για
την ανάπτυξη των δικτύων φυσικού αερίου στα νέα δεδοµένα
που δηµιουργεί η απολιγνιτοποίηση και να επεκτείνει το δίκτυο
στους Δήµους Κοζάνης, Εορδαίας, Φλώρινας και Αµυνταίου,
ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες τηλεθέρµανσης των εν λόγω
δήµων. Η ΔΕΗ φυσικά θα προχωρήσει στο µεγάλο περιβαλλον-
τικό έργο, αλλά και έργο που θα δηµιουργήσει πάρα πολλές θέ-
σεις εργασίας της αποκατάστασης των ορυχείων. 

Όπως έχω ξαναπεί, αυτοί που σήµερα σκάβουν στα ορυχεία,
αύριο θα σκεπάζουν για να δηµιουργηθούν τεχνητές λίµνες και
για να φυτευτούν χιλιάδες δέντρα, ένα έργο το οποίο θα έχει
βραχυπρόθεσµη απόδοση µε θέσεις εργασίας, οι οποίες θα ανα-
βαθµίσουν ταυτόχρονα το περιβάλλον. Αλλά προφανώς δεν σας
νοιάζει, γι’ αυτό γελάτε. Δικαίωµά σας, αλλά είµαστε εδώ να κρι-
νόµαστε και εµείς και εσείς και βλέπετε πώς κριθήκαµε στις εκλο-
γές. Βλέπετε πώς κρινόµαστε στις δηµοσκοπήσεις. Όσο συνεχί-
ζετε να είστε εκτός τόπου και χρόνου πολιτικά, αυτές θα είναι οι
επιδόσεις σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προχωράµε σε επιπλέον παρεµβάσεις, όπως το αίτηµα στην

Ευρωπαϊκή Επιτροπή για ειδικό φορολογικό καθεστώς για τις λι-
γνιτικές περιοχές. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό, διότι θα δηµιουρ-
γήσει ισχυρά κίνητρα για επενδύσεις σε µια σειρά από τοµείς
στις περιοχές αυτές. Θα δείτε σε λίγους µήνες ότι υπάρχει
ισχυρό επενδυτικό ενδιαφέρον γι’ αυτές τις περιοχές, που το
µέλλον τους δεν είναι µόνο η ενέργεια, αλλά και η εναλλακτική
γεωργία, η βιοµηχανία και οι υπηρεσίες.

Κυρίες και κύριοι, εµείς προχωρούµε έτσι. Θέλουµε να έχουµε
έναν δίαυλο επικοινωνίας ανοιχτό µε όλους τους ενδιαφερόµε-
νους, µε όλα τα κόµµατα της Βουλής, µε τις περιφέρειες -άλλω-
στε οι δύο περιφερειάρχες συµµετέχουν στη συντονιστική επι-
τροπή-, µε τους δήµους. Μιλάµε µαζί τους, είναι υποχρέωσή µας
και θα συνεχίσουµε να µιλάµε µαζί τους. Από την πρώτη στιγµή
πήγε ο Υφυπουργός, ο κ. Θωµάς, και στη δυτική Μακεδονία και
στη Μεγαλόπολη. Έχω πάει εγώ για τη σύσκεψη που έγινε στην
Πτολεµαΐδα. Ο κ. Μουσουρούλης θα είναι συνεχώς εκεί. Η Κυ-
βέρνηση αντιµετωπίζει αυτό το ζήτηµα µε ιδιαίτερη ευαισθησία
και σοβαρότητα, διεκδικώντας ακόµα περισσότερους πόρους
από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Εκείνο το οποίο, όµως, πρέπει να γίνει σαφές, είναι ότι, ενώ η
Κυβέρνηση κάνει αυτή την προσπάθεια, µην υποτιµώντας τις δυ-
σκολίες και µην παραγνωρίζοντας όλα τα ενδεχόµενα εµπόδια
τα οποία µπορεί να υπάρξουν, ο ΣΥΡΙΖΑ έρχεται σήµερα εδώ και
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υποβάλλει αυτή την επερώτηση. Πότε; Πρώτον, όταν το κόµµα
αυτό που λέει «πού πάει η δυτική Μακεδονία, πού πάει η Μεγα-
λόπολη µε την απολιγνιτοποίηση», ξεκίνησε να έχει 24 GWh από
λιγνιτική παραγωγή και έδωσε 10 GWh το 2019. Πού ήσασταν
τότε; Γιατί δεν ανησυχούσατε τότε; Όταν µειώνετε εσείς την πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από λιγνίτη είναι καλό, αλλά όταν
σχεδιάζουµε να το κάνουµε εµείς είναι κακό;

Δεύτερον, είναι το κόµµα το οποίο, ακριβώς επειδή θέλησε να
αντιµετωπίσει –υποτίθεται- το ζήτηµα που ήταν ανοιχτό στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή µε τον λιγνίτη, θέσπισε τις δηµοπρασίες
ΝΟΜΕ, από τις οποίες η ΔΕΗ έχασε 600 εκατοµµύρια ευρώ. Γι’
αυτό τις θεσπίσατε, γιατί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έλεγε ότι η ΔΕΗ
είχε τότε προνόµια για τον λιγνίτη. Εσείς κάνατε τις δηµοπρασίες
ΝΟΜΕ, µε βάση τις οποίες τελικά η ΔΕΗ πουλούσε κάτω του κό-
στους της στους ανταγωνιστές της, στα µεγάλα συµφέροντα.

Τρίτον, είστε το κόµµα που δεν θέλετε σήµερα να ακούσετε
καθόλου τη λέξη ιδιωτικοποίηση, αλλά επιχειρήσατε δύο φορές
-για τον λιγνίτη µιλάµε- να ιδιωτικοποιήσετε δύο λιγνιτικές µονά-
δες της ΔΕΗ. Τη δεύτερη φορά -ή µήπως δεν λέω αλήθεια- ήταν
ένας διαγωνισµός χωρίς κατώφλι. Δηλαδή, µπορούσε κανείς να
το πάρει ακόµα και µε 1 ευρώ. Φυσικά δεν βρέθηκε κανένας,
διότι ακριβώς ο κ. Κόκκαλης, ο Ευρωβουλευτής, έχει δίκιο ότι οι
λιγνίτες βάζουν χοντρά µέσα τη ΔΕΗ.

Τέταρτον, µας λέτε για το Εθνικό Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης,
το οποίο εσείς -δήθεν- στηρίξατε και προχωρήσετε κ.λπ.. Προ-
φανώς είναι ένα πουκάµισο αδειανό. Το ανακοινώσατε, το βγά-
λατε σε διαβούλευση, αλλά δεν έγινε ποτέ η σύστασή του και
δεν υπάρχει, δεν παραδώσατε ποτέ τέτοιον φορέα. Είναι ένας
φορέας της φαντασίας σας.

Πέµπτον, το λιγνιτικό τέλος της ΔΕΗ. Θέλω να µου απαντήσετε
σε αυτό. Κάνετε κριτική στην Κυβέρνηση. Πού ήσασταν πέντε
χρόνια; Ενώ η ΔΕΗ όφειλε 100 και πλέον εκατοµµύρια ευρώ για
λιγνιτικό πόρο στις περιοχές αυτές, έδωσε µόνο 22.

Έκτον, για τα 31,4 εκατοµµύρια ευρώ του Πράσινου Ταµείου,
που κάθε τόσο ακούµε, από το 2018 δεν έγινε απολύτως τίποτα
για να υλοποιηθούν οι δράσεις που περιγράφονται στη σχετική
ΚΥΑ ή µήπως έγινε; Το 2018 βγήκε η ΚΥΑ. Μέχρι το καλοκαίρι
του 2019 ήσασταν κυβέρνηση. Καµµιά πρωτοβουλία για να προ-
χωρήσει το masterplan του Δήµου Μεγαλόπολης, όπως και καµ-
µιά γενικά παρακολούθηση της υλοποίησης των εξαγγελιών σας.
Μόνο προβλέψεις έργων, λόγια παχιά και µελέτες κενές περιε-
χοµένου. Έµεναν τα λεφτά να λιµνάζουν σε έναν λογαριασµό.
Εµείς τα εντάσσουµε στον συνολικό µας σχεδιασµό µαζί µε άλλα
τόσα που προσθέσαµε τώρα από το Πράσινο Ταµείο.

Έβδοµον, για τη µελέτη που εκπονεί η Παγκόσµια Τράπεζα για
τη δυτική Μακεδονία, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε ζητήσει ένα
γενικόλογο κείµενο, το οποίο δεν έθετε στόχους, πράγµα που
µας ανάγκασε να µιλήσουµε στην Παγκόσµια Τράπεζα και να της
πούµε να κάνει γρηγορότερα τη µελέτη της και να είναι πολύ σα-
φέστερη σε αυτά τα οποία θα παρέδιδε. 

Όγδοον, να πάµε και σε τοπικό επίπεδο, ειδικά για τη δυτική
Μακεδονία, γιατί θυµάµαι τον κ. Καρυπίδη να είναι µεταξύ των
διαµαρτυροµένων, τον πρώην περιφερειάρχη σας, που έχασε τις
εκλογές. Ήρθε και αυτός και διαµαρτυρόταν. «Πάµε να κατα-
στρέψουµε τη δυτική Μακεδονία». Μάλιστα, ο κ. Καρυπίδης, ο
οποίος ήταν από τους τελευταίους σε απορρόφηση όσο ήταν πε-
ριφερειάρχης! Δείτε το ΕΣΠΑ για τις απορροφήσεις. Έχεις κ. Κα-
ρυπίδη 500 εκατοµµύρια ευρώ. Απορρόφησέ τα και µετά να
κάνεις τον τιµητή. Ο κ. Καρυπίδης του ΣΥΡΙΖΑ, από αλλού ξεκί-
νησε, σ’ εσάς κατέληξε, τον αγκαλιάσατε, αλλά µαζί σας συµπο-
ρεύεται ο κ. Καρυπίδης. 

Όταν, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, ο περιφερειάρχης σας δεν
απορροφά, δεν αφήνετε κανένα σχέδιο, δεν δίνετε τα λεφτά του
λιγνιτικού πόρου της ΔΕΗ, οι διακηρύξεις σας περί «πράσινης»
δίκαιης µετάβασης είναι ένα πουκάµισο αδειανό, δεν µπορείτε
να συνεννοηθείτε µεταξύ σας, άλλα λέει ο ένας και άλλα λέει ο
άλλος, ερχόσαστε στη συνέχεια και κάνετε επερώτηση. Είναι κοι-
νοβουλευτικό σας δικαίωµα, το σέβοµαι. Είµαι εδώ, απαντώ, θα
απαντήσω και στη συνέχεια, αλλά µας βλέπουν και οι Έλληνες
πολίτες. 

Λυπάµαι να πω ότι δεν διαλέξατε το κατάλληλο πεδίο να κά-

νετε επερώτηση. Ήταν απλώς µια ευκαιρία για την Κυβέρνηση
να δείξει ότι έχει ξεκάθαρη πράσινη ατζέντα, ότι έχει ξεκάθαρη
οικονοµική πολιτική σε σχέση µε το συγκεκριµένο ζήτηµα και µια
ευκαιρία να φανεί ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι γυµνός. Είναι ένα κόµµα που
έχει ακόµα και τώρα το µετατραυµατικό σοκ των εκλογών, που
πάσχει από µια αθεράπευτη αλαζονεία, η οποία δεν του επιτρέπει
να κάνει τη στοιχειώδη αυτοκριτική και να κάνει µια µετρηµένη
κριτική απέναντι στην Κυβέρνηση, που κάθε τέτοια κριτική –προ-
φανώς- είναι χρήσιµη. 

Αυτό που κάνετε σήµερα πάντως για τους πολίτες, είναι παν-
τελώς άχρηστο και εκθέτει εσάς τους ίδιους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουγα µε πολλή προσοχή. Δεν κατάλαβα

τι είπατε. Έχω να σας πω ότι ουδείς τουλάχιστον εξ ηµών αντι-
ληφθήκαµε τι ακριβώς θέλετε να κάνετε. Και αν ασχοληθώ µε τα
πεπραγµένα του παρελθόντος σας, µε την «Ολυµπιακή» π.χ.,
πολύ φοβούµαι ότι θα έχουµε επανάληψη του ίδιου έργου. 

Απορείτε. Να σας πω γιατί; Ήρθε το κράτος που είχε µια εται-
ρεία, την «Ολυµπιακή», η οποία θα µπορούσε να έχει κέρδη, από
την κακοδιαχείριση τη δική σας και του ΠΑΣΟΚ, την ιδιωτικοποί-
ησε και ο ιδιώτης, που είναι φίλος σας από ό,τι µαθαίνω, της Νέ-
ας Δηµοκρατίας, σήµερα έχει εκατοµµύρια κέρδη και κάνει τε-
ράστια επένδυση δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Αντί να ζητάτε συγνώµη, γιατί δεν µπορέσατε να διορθώσετε
την κατάσταση και κάποιος έκανε µονοπώλιο -η «AEGEAN» πα-
ραδείγµατος χάριν και βγάζει εκατοµµύρια ευρώ και γίνεται επεν-
δυτής δισεκατοµµυρίων ευρώ-, έρχεστε σήµερα επειδή είστε
ανίκανοι -επειδή αυτό λέτε, «είµαστε ανίκανοι να διαχειριστούµε
το πρόβληµα»- και κάνετε πανάκεια την ιδιωτικοποίηση, όπως τη
λέτε εσείς. 

Γιατί για εµάς αυτό δεν λέγεται ιδιωτικοποίηση. Πραγµατικά
δεν λέγεται ιδιωτικοποίηση. Λέγεται ανθρακοποίηση. Τα καίτε
όλα. Από όπου περνάτε, τα καίτε όλα, εσείς προσωπικά, λέτε και
είστε εκτελεστής συγκεκριµένων κέντρων, δεν µπορώ να το κα-
ταλάβω, εκτελεστής εντολών. 

Φέρτε µας ένα σχέδιο πώς µπορούµε να κάνουµε τη ΔΕΗ κα-
λύτερη, να έχει έσοδα, αποκόψτε την -σας το είπα και την άλλη
φορά- από τα φορολογικά, εισπρακτικά που παίρνει σε κάθε τι-
µολόγιο της, για να δείτε πώς θα παίρνει κανονικά τις εισπράξεις
από τους καταναλωτές και δεν θα έχει ελλείµµατα. Αλλά δεν κά-
νετε αυτό, γιατί την θέλετε εισπρακτικό µηχανισµό, για να την
βουλιάξετε. Και αφού την βουλιάξετε, θα την πουλήσετε πολύ
χαµηλή τιµή για να τα κερδίσουν οι φίλοι σας, οι Γερµανοί, η εται-
ρεία που λέγατε ότι είναι κολοσσός, γιατί αυτή ορέγεται τη ΔΕΗ,
γιατί ξέρω καλά το θέµα. 

Εµένα µου προκαλεί ιδιαίτερη εντύπωση, που σε ένα τόσο σο-
βαρό θέµα που το έθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, και καλώς το έθεσε, δεν είναι
ο Αρχηγός του εδώ. Μιλάµε για ενέργεια, κύριοι συνάδελφοι. Μι-
λάµε για την ενέργεια της χώρας. Έπρεπε να είναι όλοι οι Αρχη-
γοί των κοµµάτων εδώ, άσχετα αν έρχονται µια φορά το µήνα ή
µια φορά στις δεκαπέντε, είκοσι ηµέρες. Έπρεπε να είναι όλοι
εδώ. Είναι ενέργεια. Χωρίς ενέργεια δεν υπάρχει βιοµηχανία,
ανάπτυξη, παραγωγή. Δεν υπάρχει τίποτα. Και όµως, απουσιά-
ζουν. Δείχνει λοιπόν, την ελαφρότητα µε την οποία αντιµετωπί-
ζουµε πολλά θέµατα εδώ µέσα και τα οποία εγώ ειλικρινά πρέπει
να τα καταθέσω.

Διαβάζω κάτι που είµαι σίγουρος ότι θα γίνει θέµα από εβδο-
µάδα και από τον ΣΥΡΙΖΑ. Άρθρο 44 του νόµου προς διαβού-
λευση, που τροποποιεί το π. δ 59/2008. Είναι για το περιβάλλον.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το πήρανε πίσω µάλλον. Αλλά πείτε
το, παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα το δούµε. Το έχω µέσα, κύριε Φάµελλε. Είναι στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ», Υπουργέ µου. Φωτογραφικό για την «ΕΛΝΤΟΡΑΝΤΟ»,
για την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ». Μπορούν να κάνουν εξορύξεις
σε δάση, σε σπίτια, όπου γουστάρουν. 

Όχι, µην µου κάνετε γκριµάτσες, κύριε Υπουργέ. Αν αυτό δεν
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είναι φωτογραφία του κρανίου τόπου που αφήνει η «ELDO-
RADO» από πίσω που έχουν ρηµάξει τον τόπο, τι είναι; Έχω πάει
πέντε φορές. Εσείς είστε µακριά, δεν πάτε εκεί, η σύζυγός σας
είναι από τη Θεσσαλονίκη αν δεν κάνω λάθος. Πηγαίνετε στην
Χαλκιδική, Λαγκαδά, µετά την Ασπροβάλτα δεξιά και πηγαίνετε
στην «ELDORADO» να δείτε τι κάνει. Το έχει κάνει κρανίου τόπο!
Δεν φαίνεται τίποτα. 

Μιλάµε οι άνθρωποι έχουν το µεγαλύτερο ποσοστό στην Ελ-
λάδα σε νεφροπαθείς από το νερό και καθόµαστε εδώ και νοµο-
θετούµε -ειλικρινά το λέω αυτό- όχι υπέρ των πολιτών, αλλά υπέρ
του όποιου κολλητού φίλου ή συµφερόντων. Αυτό δεν λέγεται
νοµοθέτηση, αυτό λέγεται fast track εξυπηρέτηση του κεφα-
λαίου. Τελεία και παύλα, τίποτε άλλο. 

Και βέβαια, να υπενθυµίσω στον Υπουργό ότι δεν υπάρχουν
στοιχεία ξεροκέφαλα. Υπάρχουν άνθρωποι ξεροκέφαλοι και, δυ-
στυχώς, στην Νέα Δηµοκρατία είστε πολύ ξεροκέφαλοι. Δεν
ακούτε ούτε εµάς ούτε τον κόσµο. 

Ακούστε τη λογική σας. Επικαλεστήκατε τις δηµοσκοπήσεις
σήµερα. Πρέπει όµως, να σκεφτείτε γιατί ο «ΣΚΑΪ» ας πούµε -
πολύ καλό κανάλι, συµπαθές κανάλι για εσάς-, που βγάζει κάθε
τέλος του µήνα δηµοσκόπηση, δεν την έβγαλε τέλη Φεβρουα-
ρίου, αλλά περίµενε να βγουν τα µέτρα και την έβγαλε αρχές
Μαρτίου. 

Αυτές οι κουτοπονηριές της πολιτικής επιβίωσης και του κοµ-
µατικού, αν θέλετε, σωλήνα πρέπει να σταµατήσουν εδώ µέσα.
Τα ξέρουµε τα επικοινωνιακά παιχνίδια. Περιµένει να το κάνει δη-
µοσκόπηση, 40%. Τώρα, πλάκα κάνουµε; Το πιστεύετε κι εσείς
αυτό; Πιστεύετε ακόµα στις δηµοσκοπήσεις; Να σας κάνω µια
νέα δηµοσκόπηση να σας τις κατεδαφίσω όλες; Και µόνο η ερώ-
τηση «είναι σωστά τα µέτρα του Πρωθυπουργού», τι να σου πει
ο άλλος; Δεν είναι σωστά τα µέτρα; Σωστά είναι τα µέτρα. Τι
έπρεπε να πει ο πολίτης, ότι δεν είναι σωστά τα µέτρα; Σωστά
είναι. Δεν έκανε όµως την ερώτηση «ποιος είπε πρώτος τα
µέτρα». Γιατί πρώτοι εµείς σας τα λέγαµε τα µέτρα από τον Ιού-
λιο, αλλά δεν τα εφαρµόζατε. Είστε ξεροκέφαλοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γι’ αυτό είστε ξεροκέφαλοι, γιατί από τον Ιούλιο σας λέγαµε

κάντε τα µέτρα αυτά και πάλι στραβά τα κάνατε. Αλλά δεν πει-
ράζει.

Ακούστε, λοιπόν. Δώσατε στοιχεία για την απολιγνιτοποίηση
πολλών χωρών ευρωπαϊκών, κύριε Υπουργέ. Δεν σας είδα όµως,
να λέτε ότι µεταξύ αυτών των χωρών οι περισσότερες έχουν πυ-
ρηνική ενέργεια. Η Γαλλία έχει πυρηνική ενέργεια. Τι µου συγ-
κρίνετε δηλαδή; Θα τρελαθούµε τελείως εδώ µέσα! Έρχεται και
µας λέει για τη Γαλλία, όταν η Γαλλία έχει πυρηνικά! Θα πάρουµε
πυρηνικά κι εµείς, κύριε Υπουργέ; Θα κάνετε πυρηνικό εργοστά-
σιο, όπως η Τουρκία; Δεν το βλέπω. Λίγο χλωµό το βλέπω. 

Μην έρχεστε εδώ και αλά καρτ χρησιµοποιείτε στοιχεία. Γι’
αυτό λέτε ότι τα στοιχεία είναι ξεροκέφαλα. Ναι, είναι ξεροκέ-
φαλα αυτά τα στοιχεία. Όταν λες η Γαλλία και η Γαλλία έχει πυ-
ρηνικά ή όταν λες για το Βέλγιο. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, επειδή στο Βέλγιο έτυχε να δουλεύει
ο πατέρας µου ανθρακωρύχος, πολλά από τα αποθέµατα του λι-
γνίτη στο Βέλγιο έχουν τελειώσει. Μην έρχεστε και λέτε εδώ
πράγµατα που δεν ισχύουν. Τα λιγνιτικά αποθέµατα της Ελλάδος
δεν έχουν τελειώσει. Υπάρχουν και είναι αξίας εκατοντάδων δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. Συγκρίνεις κάτι που δεν υπάρχει µε κάτι
που υπάρχει. Είναι απαράδεκτο και ανεπίτρεπτο να έρχεται ο
Υπουργός εδώ και να λέει µισές αλήθειες. 

Για να µην πω για τη Γερµανία και την RWE, την εταιρεία που
επικαλείστε. Ψάξτε πόσα σκάνδαλα έχει αυτή η εταιρεία. Γιατί
δεν ψάχνετε τη γερµανική εταιρεία που θέλει να πάρει τη ΔΕΗ
πόσα σκάνδαλα έχει κ. Υπουργέ; Ούτε ικανοί να ψάξετε πού που-
λάτε είστε ή -πού θέλετε να πουλήσετε- ποιοι θέλουν να αγορά-
σουν! 

Εδώ θυµάµαι που ως Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ χαιρόσα-
σταν που οι Καταριανοί έκαναν επενδύσεις στην Ελλάδα. Και σας
έλεγα: Μην παίρνετε κεφάλαια των Καταριανών, γιατί αυτοί οι
τύποι είναι επικίνδυνοι για την εθνική ασφάλεια. Και απεδείχθη
µετά από χρόνια ότι είχα δίκιο. Χαιρόσασταν που το Κατάρ έκανε
επενδύσεις, µαζί µε τον Ντογκιούς και ήταν ο Άδωνις ο φίλος µου

και χαιρόταν που πούλησε λιµάνια της Ελλάδας στο Φάληρο, στη
Λέσβο. Χαιρόταν! 

Το θέµα δεν είναι να τα πουλήσεις και να βγάλεις 5 ευρώ. Το
θέµα είναι να ξέρεις πού τα δίνεις. Ή το µεγαλύτερο θέµα είναι
ο ίδιος να δηµιουργήσεις προϋποθέσεις να βγάλεις περισσότερα
χρήµατα ως Υπουργός. 

Αν δεν µπορείτε, Υπουργέ µου, σηκωθείτε και φύγετε, διότι
από µία ΔΕΗ µπορείς να βγάλεις πολλά χρήµατα, και το λέω και
ως επιχειρηµατίας αν θέλετε. Είναι µονοπώλιο, ρε παιδιά. Όταν
µια µονοπωλιακή εταιρεία δεν µπορεί να βγάλει κέρδος, έχετε
πρόβληµα εσείς, όχι η εταιρεία. Αλλά εσείς έχετε µια άλλη συ-
νήθεια. Επειδή είστε ανίκανοι, θέλετε να κόψετε πρώτα το κεφάλι
σας και µετά όλοι σας να τα βγάλετε. Δεν είναι λογική αυτή, επι-
τρέψτε µου.

Τώρα, όσο για το περιβάλλον και την ενέργεια, γίναµε όλοι οι-
κολόγοι εδώ µέσα. Όλοι γίναµε οικολόγοι. Κατ’ αρχάς, εγώ θυ-
µάµαι πριν δέκα χρόνια λέγαµε για την τρύπα στο όζον. Εξα-
φανίστηκε η τρύπα, Υπουργέ. Πού είναι; Όλοι έλεγαν για την
τρύπα στο όζον. Η τρύπα του όζοντος, η τρύπα του όζοντος.
Ακούστε, αυτά τα παραµυθάκια για να κάνουν µπίζνες κάποιοι,
γιατί είναι καλή µπίζνα η «πράσινη» ανάπτυξη, πρέπει να σταµα-
τήσουν. Είναι µια τεράστια µπίζνα. 

Και να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ, να τελειώνει το παρα-
µύθι; Ψάξτε από πού ξεκινάει αυτή η ιστορία, το φαινόµενο του
θερµοκηπίου. Σύµφωνα µε τον ΟΗΕ, ξεκινάει, πρώτον, από τους
υδρατµούς, δεύτερον, από το µεθάνιο, πετρέλαια, φυσικό αέριο.
Θα τα κόψετε κι αυτά; Για να µην πω και από τη συµβολή, όπως
είπε ένας µεγάλος νοµπελίστας, των αγελάδων στον πλανήτη,
ότι οι αγελάδες δηµιουργούν µεθάνιο και ένα σωρό πράγµατα.
Σκοτώστε και τις αγελάδες! Χαµογελούν κάποιοι αλλά ψάξτε τι
λέει ο ΟΗΕ, τα λέει µέσα και για το διοξείδιο του άνθρακα. Αυτό
είναι το φαινόµενο του θερµοκηπίου. 

Και έρχεται η µικρή Ελλάς, η µικρή πλην τίµια Ελλάδα, να πει
το εξής αµίµητο. Ήµουν ο πρώτος που έλεγα από το 2007 να κά-
νουµε εξορύξεις φυσικού αερίου, πετρέλαιο, κύριε Χατζηδάκη.
Εσείς το 2012 µου απαντήσατε ότι δεν υπάρχουν πετρέλαια, έµ-
µεσα ή άµεσα, ήσασταν Υπουργός. Έλεγα στη Νέα Δηµοκρατία
–αργότερα ήταν το ΠΑΣΟΚ- από το 2009, 2010 κάντε επιτέλους
φιλετοποίηση, οικοπεδοποίηση και µου λέγατε δεν υπάρχουν πε-
τρέλαια, δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα. Αν λοιπόν, τότε µας
λέγατε ότι δεν υπάρχουν και τώρα υπάρχουν, πρέπει να πείτε
συγγνώµη ως Νέα Δηµοκρατία. Το ίδιο και το ΠΑΣΟΚ, που λείπει
ως συνήθως. 

Άρα, λοιπόν κάτι δεν κάνατε καλά. Μην έρχεστε σήµερα ως
κήνσορες της ηθικής, ως κήνσορες της πολιτικής εσείς µε ύφος
του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος βέβαια µε τις ΝΟΜΕ έκανε ένα έγκληµα.
Δεν τα πλήρωσαν βέβαια αυτοί, αλλά ο ελληνικός λαός. Δηλαδή,
κι αυτοί είναι λίγο περίεργοι. Άλλα λένε και κάνουν ως κυβέρνηση
και άλλα ως αντιπολίτευση. Είναι λογικό. Έτσι είναι η πολιτική
σκηνή της Ελλάδος, δυστυχώς, για την παράλογη τη λογική τη
δική σας.

Λοιπόν ακούστε, για να κλείσουµε και να µην σας ταλαιπωρώ.
Εδώ είναι ένα µεγάλο θέµα. Ουσιαστικά, τα λάθη του ΣΥΡΙΖΑ µε
τις ΝΟΜΕ οδήγησαν 600 εκατοµµύρια ευρώ στα σκουπίδια. Το
κάνατε το λάθος. Δεν έχετε διεκδικήσει ούτε εσείς, ούτε εσείς
κύριε Υπουργέ, για το Dieselgate. Γιατί δεν µιλάτε, Υπουργέ µου; 

Γιατί η Κυβέρνησή σας είναι η µοναδική κυβέρνηση που δεν
διεκδικεί από τη Γερµανία αποζηµιώσεις δισεκατοµµυρίων ευρώ
για τα µαϊµού αυτοκίνητα που πουλούσε σε Έλληνες οδηγούς;
Γιατί δεν µιλάτε για τη Γερµανία ποτέ, Υπουργέ µου, κανένας από
εσάς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί, δηλαδή, πήραν οι άλλοι αποζηµιώσεις, όλες οι χώρες;

Εδώ δεν είστε οικολόγοι; Γιατί; Αλλά όταν είναι να πουλήσετε,
είστε γαλαντόµοι, τα δίνετε. Όταν είναι να πάρετε από τη Γερ-
µανία, όµως, κάνατε τους «κινέζους» οι περισσότεροι.

Οι ΗΠΑ αξίωσαν αποζηµίωση 25 δισεκατοµµυρίων δολαρίων
από τη «VOLKSWAGEN», από µία εταιρεία. Έχετε πει το όνοµα
«VOLKSWAGEN», κύριε Υπουργέ, πότε εσείς ή κάποιος Υπουρ-
γός της Νέας Δηµοκρατίας; Τολµήσατε; Όχι.

Αυτή η εξάρτηση λοιπόν και τα συγκοινωνούντα δοχεία της
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Νέας Δηµοκρατίας µε τη Γερµανία πρέπει να εκλείψει. Είναι δι-
σεκατοµµύρια ευρώ που µπορείτε να πάρετε, µπορούµε να πά-
ρουµε για τα ελληνικά ταµεία. Μπορούµε να τα πάρουµε.

Επίσης, όλοι αφήσατε απ’ έξω τη ΔΕΗ στην παραγωγή ηλε-
κτρισµού από φυσικό αέριο. Τυχαίο και αυτό. Ούτε το ΠΑΣΟΚ
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε η Νέα Δηµοκρατία έκαναν το παραµικρό για
να µπει η ΔΕΗ σε ένα άλλο φάσµα λειτουργίας στο φυσικό αέριο.
Τυχαίο, παιδιά. Αν θες να χρεοκοπήσεις µια εταιρεία, κάνεις τυ-
χαία ό,τι πρέπει για να την χρεοκοπήσεις. Εγώ δεν λέω ότι είναι
εκ δόλου, γιατί αν είναι εκ δόλου πρέπει να πάτε φυλακή. Λέω
ότι είναι τυχαία, είναι από ανικανότητα. Αν είναι από ανικανότητα,
είστε ειλικρινά επικίνδυνοι για την Ελλάδα όµως. Αποφασίστε τι
είστε.

Όλα αυτά σας τα λέω για έναν και µόνο λόγο. Εάν θέλετε ειλι-
κρινά να πάµε µπροστά, πρέπει να αλλάξετε εσείς οι ίδιοι, όχι οι
Βουλευτές σας, γιατί δεν φταίνε σε τίποτα, αυτοί απλά ψηφίζουν,
είναι ο µηχανισµός, οι Υπουργοί σας, οι ίδιοι Υπουργοί εικοσι-
πέντε χρόνια είναι οι περισσότεροι οι ίδιοι και οι ίδιοι.

Επίσης, έχετε κάνει εσείς, κύριε Υπουργέ, που µέµφεστε τους
κυρίους του ΣΥΡΙΖΑ δικαστική διερεύνηση για τις ΝΟΜΕ; Το εί-
χατε πει εδώ εσείς. Πριν από µερικούς µήνες σας άκουσα σε
εµένα να µου λέτε ότι θα διεκδικήσετε δικαστικά, θα πάτε στα δι-
καστήρια να ψάξετε τι έγινε µε τις ΝΟΜΕ. Δεν το κάνατε, Υπουρ-
γέ µου. Γιατί; Άφεση αµαρτιών στα καλά παιδιά του ΣΥΡΙΖΑ ή
είναι συµφωνία κυρίων να αντιδικείτε στα επιµέρους, αλλά στα
σοβαρά να συµφωνείτε κάτω από το τραπέζι; Γιατί βλέπω στα
σοβαρά συναποφασίζετε και κάνετε τα ίδια ακριβώς.

Όπως έλεγε και ο Πρωθυπουργός ο σηµερινός για τη Μακε-
δονία που θα άλλαζε την ιστορία, όπως έλεγε το πρώτο εξάµηνο
για τα 100 δισεκατοµµύρια που είναι υπαίτιος ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως
λέγατε εσείς για τα 100 δισεκατοµµύρια που δεν κάνατε το πα-
ραµικρό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ:…(δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι, το έλεγαν αυτοί, κύριε Παππά, δεν το λέγατε εσείς
για τα 100 δισεκατοµµύρια λέω. Έλεγαν ότι θα σας πάνε στα δι-
καστήρια. Έτσι έλεγαν. Αλλά ή έλεγαν ψέµατα για τα 100 δισε-
κατοµµύρια ή σας καλύπτουν τώρα. Δεν υπάρχει κάτι άλλο. Ή
ήταν ψεύτες ή συγκαλύπτουν το έγκληµα που έγινε, ένα από τα
δύο.

Και επίσης, για να κλείσω εδώ, καταθέτω στα Πρακτικά δή-
λωση της κ. Σπυράκη, ανακοίνωση της Νέας Δηµοκρατίας για τις
ΝΟΜΕ ότι θα πάει στα δικαστήρια η Νέα Δηµοκρατία. Ήταν η
Εκπρόσωπός σας, τότε Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.
Αυτοί είστε!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εάν λοιπόν, θέλετε πραγµατικά να µιλήσουµε σοβαρά θα σας
πω κάτι πολύ απλό και κλείνω εδώ τελικά. Δεν θα µιλήσω για τους
λαθροµετανάστες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ συγνώµη. 

Οι Γερµανοί, λοιπόν, θα καίνε λιγνίτη µέχρι το 2038. Εµείς βια-
ζόµαστε να απαλλαγούµε. Ωραία. Ελλάδα, Γερµανία, Πολωνία,
1/3 παγκόσµιας παραγωγής η Γερµανία µαζί µε την Πολωνία, η
Γερµανία λοιπόν κατασκεύασε επτά λιγνιτικές µονάδες µέχρι το
2012, στην Πολωνία µέχρι το 2010 είχανε εννέα λιγνιτικές µονά-
δες, στα δυτικά Βαλκάνια οι Κινέζοι έκαναν επιχειρήσεις στη Σερ-
βία, κύριε Υπουργέ, και παίρνουν λιγνίτες. 

Κοιτάξτε τώρα. Οι αποζηµιώσεις που θα πάρουν οι Γερµανοί
και οι Πολωνοί είναι δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ και η Ελλάδα
είναι τρία δισεκατοµµύρια. Αυτοί είµαστε. Οι Γερµανοί και οι Πο-
λωνοί οι πλούσιοι θα πάρουν δισεκατοµµύρια ευρώ αποζηµιώ-
σεις και η Ελλάδα θα πάρει τρία, τέσσερα δισεκατοµµύρια. Και
δεν ξέρω και αν θα τα πάρει και σε είδος, γιατί σε κάποια φάση
σε είδος µας πληρώνουν εµάς, είµαστε ιθαγενείς, κάτι µπιχλιµ-
πίδια µας δίνουν και µας ξεγελούν.

Ακούστε, κύριε Υπουργέ -και κλείνω- έχω µια ρήση την οποία
την προσκυνώ και την πιστεύω: «Πρώτα σε αγνοούν, µετά σε κο-
ροϊδεύουν, µετά σε πολεµούν και µετά τους νικάς», το έχει πει ο
Γκάντι. Και το λέω αυτό γιατί; 

Ευτυχώς στο θέµα των λαθροµεταναστών µετά από οκτώ
µήνες ανοίξατε λίγο τα αυτάκια σας. Θα κάνετε και φράχτη -βέ-
βαια φράχτη, εγώ λέω τείχος, δεν έχει σηµασία- και θα κάνετε
το αυτονόητο, θα θωρακίσετε τη χώρα. Επιτέλους, κύριε Υπουρ-
γέ, στο θέµα των λαθροµεταναστών ακούτε. Επιτέλους, ακούτε
τη φωνή της λογικής. Επιτέλους, µας ακούτε εµάς, γιατί εάν
ακούγαµε εσάς θα είχε γεµίσει η Ελλάδα µε λαθροµετανάστες.
Ευτυχώς ακούτε τη φωνή της λογικής. 

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δεν θα απαντήσω στον κ. Βελόπουλο, για την
ώρα τουλάχιστον, για την πολιτική του τοποθέτηση.

Θέλω να σηµειώσω ένα πράγµα απλώς και για τα Πρακτικά.
Πριν από µερικές µέρες στην τηλεόραση ο κ. Βελόπουλος βγή-
κε...

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ζήτησα συγνώµη! Το είπα εδώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας):…και είπε ότι συµµετέχω δήθεν σε µη κυβερνη-
τική οργάνωση, η οποία έχει σχέση µε τους µετανάστες, ψευδό-
µενος φυσικά, πράγµα το οποίο το αναγνώρισε και το απέσυρε,
αλλά συνεχίζει να ψεύδεται. 

Δεν µένει στα ψέµατά σε σχέση µε τη δήθεν ΜΚΟ των δήθεν
µεταναστών κ.λπ., για την οποία ακόµα γίνεται ντόρος στο δια-
δίκτυο από κάποιους που δεν είναι υποχρεωµένοι να παρακολου-
θούν τις δικές µου αντιδράσεις ή τις δηλώσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Ο κ. Βελόπουλος ξαναβγαίνει πάλι σήµερα και λέει ότι εγώ ως
Υπουργός το 2012 του απάντησα ότι στην Ελλάδα δεν υπάρχουν
πετρέλαια.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν είπα το 2012!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εγώ δεν ήµουν αρµόδιος Υπουργός το 2012. Το
2012 ήµουν Υπουργός Ανάπτυξης. 

Το 2009 τον Μάιο -και επικαλούµαι τον κ. Μουσουρούλη, γιατί
ήταν Γενικός Γραµµατέας τότε- βγήκαµε και δώσαµε συνέντευξη
Τύπου και επανεκκινήσαµε την προσπάθεια που είχε εγκαταλει-
φθεί για κάµποσα χρόνια για την εξεύρεση υδρογονανθράκων.
Υπάρχει η συνέντευξη Τύπου, υπάρχουν τα στοιχεία, υπάρχει το
πρώτο σχέδιο νόµου το οποίο είχαµε επεξεργαστεί και την προ-
σπάθεια αυτή τη συνέχισε και την ενέτεινε φυσικά προς τιµήν του
κατόπιν ο κ. Μανιάτης.

Δεν καταλαβαίνω τι σας ωθεί, κύριε Βελόπουλε, συνέχεια να
επανερχόσαστε σε αυτό το θέµα. Σας ακούω και στις τηλεορά-
σεις. Δεν ισχυρίζοµαι ότι είµαι αναµάρτητος, δεν ισχυρίζοµαι ότι
όλα τα έχω κάνει σωστά στην πολιτική µου διαδροµή, άλλα πράγ-
µατα τα οποία είναι πασιφανή και για τα οποία υπάρχουν τόσο
ξεκάθαρα στοιχεία δεν καταλαβαίνω για ποιο λόγο τα αµφισβη-
τείτε. 

Εν πάση περιπτώσει, µας ξέρει ο ελληνικός λαός όλους και
βγάζει τα συµπεράσµατα του. Τα καταγράφω απλώς για τα Πρα-
κτικά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βελόπουλε,
τώρα δεν υπάρχει θέµα δευτερολογίας εδώ, δεν είναι και προ-
σωπικό το θέµα, …

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι προσωπικό! Είπε το όνοµά µου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): …αλλά εν πάση
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περιπτώσει έχετε τον λόγο για µια διευκρίνιση για ένα λεπτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, είστε φειδωλός µε την Ελληνική Λύση πολ-
λές φορές και αυτό είναι λίγο περίεργο, αλλά δεν έχει σηµασία
πάµε στην ουσία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε µάθει τι σηµαίνει θάρρος; Βγήκα εκεί
πάνω και είπα συγγνώµη, γιατί η πληροφόρηση ήταν λάθος και
αναφέροµαι στη ΜΚΟ. Εντάξει; Εγώ στη ζωή µου τα λάθη µου
τα αναγνωρίζω, όταν τα κάνω λέω: «Έκανα λάθος». Αν αυτό δεν
τιµάει το πολιτικό πρόσωπο, φαίνεται γιατί στη ζωή σας δεν µά-
θατε να λέτε «έκανα λάθος». Πάλι κάνατε λάθος. 

Εγώ σας είπα γενικά για τη Νέα Δηµοκρατία, δεν είπα εσείς
προσωπικά για το 2012. Είπα από το 2007 έως 2010. Και εγώ την
οµιλία µου δε την γράφω, Υπουργέ µου, µιλάω από στήθους και
από ψυχής και από καρδιάς. Και αν έκανα λάθος την ηµεροµηνία
2007 έως 2010 και εσείς ήσασταν Υπουργός τότε και λέγατε ότι
δεν υπάρχουν πετρέλαια. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Πού το είπα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σε ποιον τα λέτε; Υπουργός κυβερνήσεως ήσασταν, κύριε!
Μια ζωή Υπουργός είστε, από τότε που σας ξέρω είστε Υπουρ-
γός. Το 2007, το 2008, το 2009, το 2010 δεν θα ήσασταν Υπουρ-
γός; Δεν µιλάω Ανάπτυξης ή Τεχνολογίας. Ήσασταν µέσα στη
κυβέρνηση. Ήσασταν µέρος της κυβερνήσεως. Δεν είµαι εγώ
Υπουργός.

Και κλείνω λέγοντας το εξής. Όντως τα στοιχεία είναι ξεροκέ-
φαλα, το λέω ευθέως, γιατί αυτά που είπατε δεν έχουν καµµία
σχέση µε αυτά που είπα εγώ. Ειλικρινά το λέω αυτό και λυπάµαι
γιατί σας έχω για σοβαρό άνθρωπο. Επίσης, δεν απαντήσατε σε
τίποτα από όσα σας έχω πει. Όχι στις λεπτοµέρειες ή στα επου-
σιώδη αν θέλετε που είπα και ζητώ συγγνώµη, είπα ότι έκανα
λάθος. 

Εγώ εσάς δεν σας άκουσα ποτέ να λέτε ότι κάνατε λάθος. Η
«AEGEAN» κονοµάει εκατοµµύρια ευρώ και έκλεισε την «Ολυµ-
πιακή». Εσάς δεν σας άκουσα να λέτε: «Έκανα ένα λάθος». Κά-
νατε ποτέ λάθος; Πείτε έκανα ένα λάθος στη ζωή. Εσείς τα
κάνατε όλα σωστά. Απαντήσεις για τη ΔΕΗ και τους λιγνίτες δεν
µου δώσατε όµως. Αυτά θέλω να µου πείτε, τα υπόλοιπα είναι
επί προσωπικού αν θέλετε και δεν θέλω κουβέντα µεγαλύτερη.
Σταµατώ εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης).
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, για ένα λεπτό σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µια τελευταία τοποθέτηση. Κα-
τέστη σαφές, κύριε Πρόεδρε, ότι είχα δίκιο σε αυτά που είπα. 

Ο κ. Βελόπουλος στην τοποθέτησή του είπε: «Κύριε Χατζη-
δάκη, αρνηθήκατε ότι υπάρχει πετρέλαιο». Εγώ επικαλούµαι δική
µου συνέντευξη Τύπου και πρωτοβουλία που έλαβα για να ξεκι-
νήσει σχετικό σχέδιο νόµου για το συγκεκριµένο θέµα.

Και για τις αεροµεταφορές πάλι κάνετε τεράστιο λάθος, διότι
ενώ η «Ολυµπιακή» έµπαινε το χρόνο µέσα 300 εκατοµµύρια και
παραπάνω, 350 εκατοµµύρια, σήµερα το κράτος από τις αερο-
µεταφορές, κύριε Βελόπουλε, κερδίζει λόγω και της δικής µας
πρωτοβουλίας 250 εκατοµµύρια σε φόρους και ασφαλιστικές ει-
σφορές. Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας).
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ποιος τα λέει αυτά; Από ποιον, από πού τα παίρνει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

έρθει στο Βήµα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, η
κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξήντα ένας Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ καταθέσαµε αυτή την επίκαιρη επερώτηση ακριβώς γιατί
θέλαµε να µεταφέρουµε τη µεγάλη αγωνία των εργαζοµένων,
των κατοίκων, συνολικά της Περιφέρειας της Δυτικής Μακεδο-

νίας, της Αρκαδίας και της Μεγαλόπολης. 
Πρόκειται για µία αγωνία και έναν προβληµατισµό που δεν πε-

ριορίζεται µόνο εκεί. Γιατί όταν µιλάµε για την ενεργειακή και
αναπτυξιακή πολιτική της χώρας µας, είναι και µία συνολική αγω-
νία για την πορεία της χώρας και την προοπτική της, τώρα που,
µετά από τις θυσίες του ελληνικού λαού και την επιτυχηµένη δια-
πραγµάτευση και πολιτική της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, βγήκαµε
από τα µνηµόνια και χαράζουµε µία νέα πορεία. 

Θα περίµενε κανείς, κύριε Υπουργέ, σήµερα που ήρθατε να
απαντήσετε σε αυτή την επίκαιρη επερώτηση να το δείτε ως µία
ευκαιρία, αφού έχετε τόση αυτοπεποίθηση για την πολιτική σας,
να έρθετε να µας πείτε τα µεγάλα σχέδια που έχετε. 

Αντίθετα, τι είδαµε; Είδαµε έναν Υπουργό εκνευρισµένο. Ενώ
περιµέναµε να είναι µία ευκαιρία για εσάς, να έρθετε µε αυτοπε-
ποίθηση, να µας πείτε τα σχέδιά σας, το πρόγραµµά σας, αντί-
θετα είδαµε κάτι που είναι έξω από τον χαρακτήρα σας -γιατί εγώ
σας ξέρω πολλά χρόνια σαν έναν πολύ µετριοπαθή πολιτικό και
άνθρωπο- να µας µιλάτε µε εκνευρισµό. Σχεδόν µας µαλώσατε
που ασκούµε τα δικαιώµατά µας και την υποχρέωσή µας, που ο
ελληνικός λαός µας έταξε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Ταυτό-
χρονα, δώσατε τη µισή και παραπάνω οµιλία σας για να κάνετε
αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ, αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση. 

Αυτό πώς να το εκλάβουµε; Μία ερµηνεία τουλάχιστον, όπως
φαίνεται, είναι ότι υπάρχει µία αµηχανία γύρω από αυτά τα θέ-
µατα. Υπάρχει µία αµηχανία, γιατί υποχρεωθήκατε εκ των ενόν-
των, όπως αποδεικνύεται, να έρθετε να καλύψετε µία επικοινω-
νιακή πολιτική και ένα «πυροτέχνηµα» του Πρωθυπουργού κ. Μη-
τσοτάκη στις 23 Σεπτεµβρίου στη γενική συνέλευση του ΟΗΕ για
το κλίµα. 

Την εποµένη ακριβώς από την ανακοίνωση αυτή έτυχε να εί-
µαστε µε τον Νίκο Παππά εδώ, ως εισηγητής εκείνος, εγώ ως
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, για τις συµβάσεις των ΕΛΠΕ,
όπου εκεί σας είχαµε εκθέσει τη θέση µας και για την ιδιωτικο-
ποίηση των ΕΛΠΕ, τον φόβο, τον προβληµατισµό που δεν είχατε
δεσµευτεί -και ακόµα δεν έχετε δεσµευτεί- για το ποιο θα είναι
το µέλλον των ΕΛΠΕ. Θεωρούµε, όµως -και εδώ είναι και η ευερ-
γετική λειτουργία της Αντιπολίτευσης- ότι λόγω εκείνης της συ-
ζήτησης πάγωσαν και κάποια σχέδια, όπως φάνηκε.

Σας υπενθυµίζω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι όταν σας θέσαµε
τότε το ερώτηµα, έκπληκτοι από αυτή την επικοινωνιακή εξαγγε-
λία του Πρωθυπουργού στη Νέα Υόρκη την προηγούµενη µέρα,
σας ζητήσαµε να µας πείτε σε ποια µελέτη έχει βασιστεί. 

Στις προγραµµατικές δηλώσεις δεν είχαµε ακούσει κάτι, που
ήταν πάρα πολύ πρόσφατες, όπως ξέρετε, είχε µεσολαβήσει
ένας µήνας. Και σας είπαµε: «Ποιο είναι το σχέδιό σας; Πού βα-
σίζεστε εσείς ως αρµόδιος Υπουργός; Πότε θα τα παρουσιάσετε
στη Βουλή;».

Επί λέξει µας είχατε απαντήσει και µε ειλικρίνεια ότι «δεν
έχουµε ακόµα επεξεργαστεί το σχέδιο, έχουµε παραλάβει από
τον ΣΥΡΙΖΑ ένα προσχέδιο, όπως έχει κατατεθεί, του εθνικού
σχεδίου για την ενέργεια και το κλίµα». Επίσης, µας είπατε επί
λέξει, κύριε Υπουργέ, από αυτό το Βήµα, γιατί ήµασταν εµείς
εδώ, ότι «µέχρι τον Δεκέµβρη θα το παρουσιάσουµε». Όντως,
ήσασταν συνεπής. Μέχρι τον Δεκέµβρη το παρουσιάσατε. Όµως,
την εποµένη της εξαγγελίας από τον Πρωθυπουργό στη Νέα
Υόρκη δεν είχατε να πείτε κάτι, γιατί δεν είχε µεσολαβήσει καµ-
µία µελέτη, καµµία στρατηγική πρόβλεψη και κανένα σχέδιο. 

Μας θέσατε, λοιπόν, συγκεκριµένα ερωτήµατα και φυσικά θα
απαντήσουµε σε όλα. Μας λέτε: «Τελικά ο ΣΥΡΙΖΑ είναι υπέρ της
απολιγνιτοποίησης; Μα, είναι σαφές. Το είπαν όλοι οι συνάδελ-
φοι που µίλησαν, αλλά, πάνω απ’ όλα, ήταν η σαφής δήλωση του
τότε Πρωθυπουργού, του Αλέξη Τσίπρα, στο Ευρωπαϊκό Συµ-
βούλιο, όπου µάλιστα ευθαρσώς δήλωσε ότι η Ελλάδα επιλέγει
την κλιµατική ουδετερότητα µέχρι το 2050. Εξάλλου, αυτή ήταν
όλη η λογική µας. 

Όπως είπε και ο κ. Φάµελλος ως πρώτος οµιλών, γι’ αυτόν τον
λόγο ήµασταν από τις πρώτες δέκα χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που φέραµε την κύρωση της Συµφωνίας των Παρισίων. 

Το δεύτερο ερώτηµά σας ήταν: «Τελικά εσείς εδώ έρχεστε µε
τον θρήνο και κοπετό» -αυτελεξεί, όπως είπατε- «που εκφρά-
στηκε στην Κοζάνη;». Κύριε Υπουργέ, έτσι χαρακτηρίζετε ως

11076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θρήνο και κοπετό την αγωνία των εργαζοµένων, των ανθρώπων;
Αυτή είναι η αντίληψή σας; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Για εσάς είπα!

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μπορεί ενδεχοµένως
να θεωρείτε ότι κάνουν λάθος. Μπορεί να πρέπει εσείς να έρθετε
ως αρµόδια Κυβέρνηση υπεύθυνα να τους εξηγήσετε, να τους
καθησυχάσετε. Δεν µπορεί να µιλάτε εσείς για «θρήνο και κο-
πετό». 

Τρίτο ερώτηµα που µας απευθύνατε και µε πάρα πολύ επιτα-
κτικό και έντονο τρόπο: «Τελικά τι θέλετε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ; Πιο
αργά; Πιο γρήγορα;». Μα, είναι σαφές. Όταν λέµε ότι είµαστε
υπέρ της απολιγνιτοποίησης, είναι σαφές ότι θέλουµε το πιο γρή-
γορο δυνατό, µε βάση, όµως, µία συγκεκριµένη προοπτική βιω-
σιµότητας. Για την απολιγνιτοποίηση είµαστε πεπεισµένοι. Το
θέλουµε. Είναι κοµµάτι της φυσιογνωµίας µας. 

Εγώ µαζί µε άλλους συναδέλφους, µε τον κ. Παππά, µε την κ.
Βέττα και µε την κ. Πέρκα, που είναι και οι τοπικοί Βουλευτές, εί-
χαµε κάνει επισκέψεις. Οι ίδιοι οι εργαζόµενοι ξέρουν ότι υπάρχει
προοπτική απολιγνιτοποίησης. Δεν το αρνείται κανείς αυτό. Αυτό
θέλουν και η αγωνία τους είναι βάσει ποιου σχεδίου. Τι είναι αυτό
που θα δώσει προοπτική και βιωσιµότητα; Άρα είναι άκαιρο το
ερώτηµα. 

Επίσης, έρχεστε και κάνετε µία τελευταία κριτική -και αυτό
ήταν το τέταρτο σηµείο- προσπαθώντας τώρα να βρείτε αν
έχουµε εµείς εσωτερικό θέµα ανάµεσα στις τοποθετήσεις µας.
Μας είπατε: «Δηλαδή, τι θέλετε; Να υπάρχει ένα σχέδιο πρώτα,
όπως είπε ο κ. Φάµελλος, ή το κοινωνικό µέτωπο και ο διάλογος
µε την κοινωνία, που είπε ο κ. Δραγασάκης;». Μα, και τα δύο. Εί-
ναι δυνατόν; Έτσι εµείς λειτουργούµε. Έτσι λειτουργεί η αντί-
ληψη ενός προοδευτικού αριστερού χώρου, όταν θέλει να φέρει
µεγάλες προτάσεις µετασχηµατισµού. 

Σίγουρα, δεν λειτουργούµε µε τον τρόπο που λειτουργείτε
εσείς: αιφνιδιασµός, χωρίς σχέδιο, αυταρχισµός και καµµία δια-
βούλευση και διάλογος. Αυτή είναι και η διάφορά µας, εξάλλου.
Γιατί τα ίδια που βλέπουµε στη δυτική Μακεδονία, τηρουµένων
των αναλογιών, βλέπουµε και στα νησιά µας. Τι βλέπουµε; Ακρι-
βώς τον κυνισµό απέναντι στις τοπικές κοινωνίες για το µέλλον
τους και βλέπουµε να µη γίνεται καµία προσπάθεια διαβούλευ-
σης και διαλόγου. 

Εγώ δεν λέω ότι είστε υποχρεωµένοι να πάρετε κάθε δεδοµένο
του διαλόγου και να το υιοθετήσετε. Αυτό, όµως, που µια δηµο-
κρατική φιλελεύθερη παράταξη, όπως η δική σας, οφείλει να
κάνει είναι ακριβώς να παρουσιάζει σχέδιο και, µάλιστα, όταν µας
λέτε ότι είστε µία Κυβέρνηση επιτελικού κράτους µε έντονο τε-
χνοκρατικό χρώµα. Φυσικά, θα πρέπει να κάνετε και τον αναγκαίο
κοινωνικό διάλογο. 

Αυτά, λοιπόν, όσον αφορά τα ερωτήµατα που µας θέσατε. 
Έρχοµαι επιγραµµατικά, για να µην κάνω κατάχρηση του χρό-

νου, στις παρατηρήσεις που µας κάνατε. 
Όσον αφορά το ζήτηµα του αν η Κυβέρνηση έχει σχέδιο, µε

βάση όσα ακούσαµε από τον κ. Μητσοτάκη, αλλά και µέχρι σή-
µερα τουλάχιστον, δεν µας έχετε πείσει ότι υπάρχει ένα συντε-
ταγµένο ολοκληρωµένο σχέδιο, κυρίως και για τη µεταβατική
φάση, τη δίκαιη αυτή µετάβαση, αλλά και τη συνολική αναπτυ-
ξιακή κοινωνική προοπτική αυτών των περιοχών και συνολικά -
εγώ θα έλεγα- για τις επιπτώσεις που θα έχει στην ελληνική
οικονοµία και στο ενεργειακό ισοζύγιο και στην αναπτυξιακή
προοπτική. 

Σε αυτό, όµως, που σίγουρα, κύριε Υπουργέ, έχει φανεί ότι η
Νέα Δηµοκρατία έχει σχέδιο πάντα είναι η προοπτική των ιδιωτι-
κοποιήσεων και συγκεκριµένων συµφερόντων που έρχονται να
αξιοποιήσουν τη δική σας λογική, που είναι συνεπής για εσάς.
Εκεί δεν µπορώ να σας κατηγορήσω. Νεοφιλελεύθερη Κυβέρ-
νηση είστε, νεοφιλελεύθερες είναι και οι συνέπειες που εξυπη-
ρετείτε και υπάρχουν στην κοινωνία. 

Υπό τύπου παρατήρηση µας είπατε τι ΔΕΗ παραλάβατε λόγω
του κόστους του λιγνίτη επειδή δεν έγινε απολιγνιτοποίηση. Μα,
κύριε Υπουργέ, να τα λέµε όλα εδώ πέρα, γιατί πρέπει να µιλάµε
µε ειλικρίνεια. Η κυβέρνηση Σαµαρά, στην οποία συµµετείχατε
και εσείς, δεν έχει ευθύνη; Δεν έχει ευθύνη, όταν την περίοδο

2013 - 2014 τόσες άλλες χώρες µε χαµηλό ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση πήγαν και διαπραγµατεύτηκαν, για να µπορούν ακριβώς
να έχουν ειδικές µέριµνες, όσον αφορά αυτό και να µην υπάρχει
αυτή η επιβάρυνση σε δηµόσια επιχείρηση ηλεκτρισµού; 

Εσείς επιλέξατε να µην το κάνετε, γιατί αυτή ήταν και η λογική
σας απέναντι συνολικά στη µνηµονιακή πολιτική: Όχι διαπραγ-
µάτευση! Και το ίδιο κάνετε και τώρα µέσα από αυτό το «πυρο-
τέχνηµα». Η λογική σας είναι: Προχωράµε, βάζουµε έναν στόχο,
χωρίς σχέδιο, αφήνουµε την αγορά και τα ιδιωτικά συµφέροντα
να προχωρήσουν. 

Από την άλλη, έρχεστε και µας κάνετε κριτική για τη ΔΕΗ όταν
ξέρετε πολύ καλά ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ σε σκληρές πε-
ριόδους µνηµονίων την κράτησε όρθια, κράτησε τον δηµόσιο χα-
ρακτήρα, µπόρεσε να µειώσει τα τιµολόγια, µείωσε εν τέλει και
σας παρέδωσε µία ΔΕΗ µε µειωµένο τον δανεισµό της κατά 1,25
δισεκατοµµύριο, αν θυµάµαι καλά. 

Και όσον αφορά τις ΝΟΜΕ που είπατε, υπάρχουν βέβαια και
οι πλευρές που ήταν δύσκολες, ήµασταν σε µνηµονιακή περίοδο.
Μην ξεχνάτε, όµως –για να λέµε την όλη αλήθεια και την πραγ-
µατικότητα- ότι αυτό ήταν µία υποχρέωση του δεύτερου µνηµο-
νίου. Από εκεί και πέρα, εσείς εγκαίρως δεν είχατε προχωρήσει
στις απαιτούµενες ενέργειες και µέσα από αυτή τη δύσκολη δια-
δικασία της διαπραγµάτευσης του 2015 και του συµβιβασµού
που έγινε, που τελικά µας έβγαλε από τα µνηµόνια, υπήρχαν κι
αυτές, δυστυχώς, οι ουρές που είχατε κι εσείς αφήσει.

Αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ, στην υπόλοιπη Ευρώπη και εί-
πατε παραδείγµατα χωρών. Έτσι είναι τα στοιχεία, όπως τα λέτε.
Δεν τα αµφισβητεί κανείς. Ξέρετε, όµως, πολύ καλά, όταν µιλάτε
για το Βέλγιο και άλλες χώρες, ότι έχουν πυρηνική ενέργεια.
Όπως επίσης, ξέρετε ότι οι άλλες χώρες δεν έχουν περάσει από
την κρίση και τη δυσκολία να σταθούν, όπως η δική µας χώρα
που τώρα προχωράει.

Μιλήσατε για τη µελέτη του ΑΔΜΗΕ, θέλοντας να πείτε ότι εδώ
πέρα υπάρχει ένα σχέδιο και µία πρόβλεψη. Ξέρετε, όµως, πολύ
καλά ότι αυτή η µελέτη είναι µία µελέτη η οποία έρχεται να βάλει
πιθανότητες και εκτιµήσεις για την οικονοµία. Κι επειδή εσείς
εδώ µας κάνατε πολλές εκτιµήσεις, και εσείς στις προγραµµατι-
κές δηλώσεις και ο κ. Σταϊκούρας όταν µας παρουσίασε τον προ-
ϋπολογισµό, βγήκαν σήµερα τα αποτελέσµατα της ΕΛΣΤΑΤ. 

Αυτό αποδεικνύει, κύριε Υπουργέ -και δεν θέλω να κάνω µι-
κροπολιτική- ότι δεν µπορούµε να βασιζόµαστε για τόσο στρα-
τηγικής σηµασίας σχέδια απλώς σε εκτιµήσεις και ευσεβείς
πόθους. Γιατί τα αποτελέσµατα της ΕΛΣΤΑΤ -νοµίζω έγινε ήδη
ένα σχόλιο από τον κ. Τσακαλώτο- δείχνουν ότι είναι αυτή τη
στιγµή στο 1% η ανάπτυξη στο τέταρτο τρίµηνο, όταν παραλά-
βατε το 2,8% και τότε ο κ. Σταϊκούρας το θεωρούσε αναιµικό. 

Και δεν έχουµε λόγο εµείς να χαιρόµαστε. Εµείς θέλουµε να
υπάρχει ανάπτυξη και πρόοδος στη χώρας µας. Αυτό που σας
λέµε είναι ότι τα εργαλεία που έχετε επιλέξει δεν είναι αυτά τα
οποία θα οδηγήσουν εκεί.

Και θα κλείσω µε µία φράση. Εµείς πιστεύουµε βαθιά ότι πρέ-
πει να υπάρχει ένα σχέδιο δίκαιης κοινωνικής, οικονοµικής και
ενεργειακής µετάβασης. Κι εδώ έγκειται και η βαθιά φιλοσοφική
και ιδεολογική µας διαφορά. Εµείς πιστεύουµε ότι µέσα από δη-
µοκρατικό προγραµµατισµό, µε διάλογο, µε σχέδιο, µαζί µε την
κοινωνία, µπορούµε να προχωρήσουµε σε ένα τέτοιο σχέδιο µε-
τάβασης. Γιατί, για εµάς, ο παραγωγικός µετασχηµατισµός πη-
γαίνει µαζί µε την αντιµετώπιση της κοινωνικής κρίσης, µαζί µε
το κοινωνικό κράτος. Είναι µία κοινή µάχη για την κοινωνική και
για την κλιµατική κρίση.

Εσείς, δυστυχώς, πηγαίνετε µε τη νεοφιλελεύθερη αντίληψη,
για την οποία είστε ειλικρινείς, η οποία λέει θα τα λύσει όλα η
αγορά και αν µείνει και η µισή κοινωνία πίσω, τι να κάνουµε, είναι
µία παράπλευρη απώλεια.

Κύριε Υπουργέ, εµείς διαφωνούµε µε αυτό. Είµαστε εδώ για
να εκφράσουµε την αγωνία αυτού του κόσµου και πιστεύουµε
ότι αυτή η αγωνία είναι αυτή που θα δώσει και τη θετική δική µας
πρόταση στο µέλλον για µία νέα προοδευτική πρόταση διακυ-
βέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής,
ο κ. Αρβανιτίδης Γεώργιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, οφείλω να οµολογήσω ότι σας χαρακτηρίζει
ειλικρίνεια στις διαπιστώσεις σας για τη βιωσιµότητα της ΔΕΗ.
Και βέβαια, κατανοώ την αγωνία σας, αλλά το ερώτηµα είναι το
εξής: Ή τη ΔΕΗ σώζουµε ή υπηρετούµε το αύριο, την πράσινη
οικονοµία. Και τα δύο δεν µπορείτε να τα υπηρετήσετε. Και ήσα-
σταν ιδιαίτερα ειλικρινής στην τοποθέτησή σας. 

Και βέβαια, τη βιωσιµότητα της ΔΕΗ δεν µπορούν να την πλη-
ρώσουν οι ίδιοι οι κάτοικοι των περιοχών που πλήρωσαν για χρό-
νια την ανάγκη για ενέργεια στη χώρα. Είµαι από αυτούς,
κατάγοµαι από τη βόρεια Ελλάδα, όπου αυτά τα φουγάρα τα
οποία βρίσκονταν στην περιοχή εκείνη, καθόρισαν τη ζωή χιλιά-
δων ανθρώπων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν µπορούν µόνο
αυτοί οι κάτοικοι να πληρώσουν τη µετάβαση στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω να θυµίσω σε
όλες και όλους τρία στοιχεία για τα οποία η προοδευτική παρά-
ταξη που εκπροσωπώ µίλησε πρώτη µε τόλµη και θάρρος για το
θέµα που συζητάµε σήµερα, την απολιγνιτοποίηση. Πολλοί τότε
µας λοιδόρησαν, αλλά και στη συνέχεια µας αντέγραψαν και
τώρα πλασάρονται ως πράσινοι πρωτοπόροι, τόσο από τα αρι-
στερά όσο και από τα δεξιά. Σας καλωσορίζουµε, λοιπόν, όλους
και σας καλούµε και σήµερα να ακούσετε τις προτάσεις µας.   

Κυρίως, όµως, απευθύνοµαι και θέλω να µας ακούσουν οι κά-
τοικοι της δυτικής Μακεδονίας, της Κοζάνης, της Πτολεµαΐδας,
της Φλώρινας και της Μεγαλόπολης, οι περιοχές που, όπως είπα,
στήριξαν επί δεκαετίες τις ανάγκες για ενέργεια στη χώρα µας.
Να µας ακούσουν προσεκτικά και να καταλάβουν ότι δεν είναι
όλα άσπρα-µαύρα, όπως θέλουν να τα παρουσιάζουν η Νέα Δη-
µοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και ότι υπάρχουν εναλλακτικά σενάρια και
προτάσεις.

Στοιχείο πρώτο. Θυµίζω ότι το ΠΑΣΟΚ, δέκα χρόνια πριν, ήταν
το πρώτο κόµµα που µίλησε µε τόλµη και θάρρος για πράσινη
ανάπτυξη και θέλησε να συνδέσει αυτή την προοπτική µε την
ενεργειακή µετάβαση της χώρας σε πιο καθαρές πηγές ενέρ-
γειας µε το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ» τότε. Λέγαµε και λέµε ότι πρέπει
να αλλάξουµε το ενεργειακό µοντέλο στη χώρα µας, να καταστεί
η χώρα εξαγωγική χώρα ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ.

Στοιχείο δεύτερο. Δυο φορές, κύριε Υπουργέ, τους τελευταί-
ους έξι µήνες σας έχουµε καταθέσει τροπολογία για την ενί-
σχυση των λιγνιτικών περιοχών, µε 3,5% από έσοδα των εξο-
ρύξεων υδρογονανθράκων, καθώς και τη χρηµατοδότηση περι-
βαλλοντικών µεταπτυχιακών και ερευνητικών προγραµµάτων στη
νέα ενεργειακή οικονοµία. Δύο φορές την απορρίψατε, µε την
αιτιολογία ότι θα φέρετε κάτι άλλο πιο ολοκληρωµένο, το οποίο
βέβαια ακόµα περιµένουµε. 

Σηµείο τρίτο. Στο Κίνηµα Αλλαγής ήµασταν οι πρώτοι που πριν
από ενάµισι χρόνο προσδιορίσαµε τη µετάβαση µε περισσότερο
ήπιο και σταδιακό τρόπο. Όσα λέγαµε τότε ισχύουν και σήµερα.
Εµείς δεν βλέπουµε για ποιο λόγο θα πρέπει να κλείσουν όλοι οι
σταθµοί µέχρι το 2023. 

Ήµασταν οι πρώτοι και οι µόνοι που από το 2018 «στο ενερ-
γειακό διαβατήριο για το µέλλον», όπως είχαµε ονοµάσει το σχέ-
διό µας, µιλήσαµε µε αριθµούς, εκτιµώντας ότι θα χρειαστούν
περίπου 200 µε 300 εκατοµµύρια ευρώ σε ετήσια βάση για τα
επόµενα δεκαπέντε χρόνια, µε έµφαση την Πτολεµαΐδα, την Κο-
ζάνη και τη Μεγαλόπολη. Τα χρήµατα αυτά χρειάζονται ώστε να
είναι δυνατή η αλλαγή της οικονοµικής δραστηριότητας µε δια-
τήρηση του ενεργειακού χαρακτήρα των περιοχών αυτών, η δια-
φύλαξη βέβαια της κοινωνικής συνοχής και οι περιβαλλοντική
αποκατάσταση των τοπίων και των ορυχείων.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτούς τους τρεις πυ-
λώνες, οικονοµία, κοινωνία και περιβάλλον, στους οποίους στη-
ρίζεται ισόρροπα η βιώσιµη ανάπτυξη, βρίσκεται η βάση της
σηµερινής πρότασης. Πιστοί στο πλαίσιο της πρωτοπορίας του
κινήµατός µας, καταθέτουµε την ιδέα της ρήτρας βιώσιµης µε-
τάβασης για τις περιοχές της δυτικής Μακεδονίας και της Μεγα-
λόπολης.

Τι σηµαίνει ρήτρα βιώσιµης µετάβασης; Σηµαίνει, κυρίες και
κύριοι της Κυβέρνησης, ότι για κάθε λιγνιτική µονάδα και σταθµό
που θα αποσύρεται θα πρέπει πρώτα να υπολογίζεται και να αν-
τισταθµίζεται η οικονοµική, κοινωνική και περιβαλλοντική επί-
πτωση αυτής της κίνησης στην περιοχή. Προτείνουµε, δηλαδή,
την αξιολόγηση κάθε απόσυρσης µε βάση το συνολικό όφελος
και κόστος για την οικονοµία, την τοπική οικονοµία και το περι-
βάλλον, γιατί µόνο έτσι µπορούµε να µιλάµε για βιώσιµη ανά-
πτυξη.

Με βάση, λοιπόν, αυτή τη ρήτρα και µε την εξασφάλιση των
απαραίτητων πόρων για τη γρήγορη ανάπτυξη και κατά κύριο
λόγο των ΑΠΕ, µπορεί να σχεδιαστεί ένα ρεαλιστικό χρονοδιά-
γραµµα σταδιακής απόσυρσης των λιγνιτικών µονάδων, χωρίς
κραδασµούς, χωρίς προχειρότητες, χωρίς βιασύνες και µε ου-
σιαστική περιβαλλοντολογική αναβάθµιση των περιοχών αυτών,
µε την κοινωνία και τους τοπικούς φορείς να συνδιαµορφώνουν
αυτό το χρονοδιάγραµµα στην οµαλή µετάβαση κι όχι µε λύσεις
που έρχονται είτε απ’ έξω είτε από πάνω.

Επιτρέψτε µου, επίσης, να αναφερθώ σε πέντε ακόµα σηµεία.
Σηµείο πρώτο, τη διατήρηση του ενεργειακού brand name των
λιγνιτικών περιοχών. Οι περιοχές αυτές πρέπει να παραµείνουν
στον ενεργειακό χάρτη της χώρας µε διαφορετικό αντικείµενο,
ως ενεργειακό hub µε φωτοβολταϊκές εγκαταστάσεις και µονά-
δες παραγωγής σχετικών υλικών, µε παραγωγή πράσινου υδρο-
γόνου που θα παράγεται από έργα ΑΠΕ και αποθήκευσης ενέρ-
γειας.  

Σηµείο δεύτερο, η εξασφάλιση της τηλεθέρµανσης των πό-
λεων. Ποιος είναι ο σχεδιασµός ο οποίος θα καλύψει τις ανάγκες
όλων των περιοχών σε τηλεθέρµανση; Ποια είναι η τιµή; Τα θέ-
µατα αυτά οφείλουν απαντήσεις. 

Το τρίτο αφορά την ανάπλαση των εδαφών και την αποκατά-
σταση των τοπίων. Υπάρχει ένα θέµα µε την ιδιοκτησία των εκτά-
σεων αυτών και πρέπει να διευκρινιστεί, κύριε Υπουργέ, προκει-
µένου να µην υπάρξουν εµπλοκές αύριο. Η αποκατάσταση δεν
αποτελεί χάρη, αλλά περιβαλλοντολογική υποχρέωση που πρέ-
πει να εκτελεστεί σύµφωνα µε συγκεκριµένους περιβαλλοντολο-
γικούς όρους.

Το τέταρτο σηµείο έχει να κάνει µε το ανθρώπινο δυναµικό. Τι
δουλειά θα κάνουν οι άνθρωποι αυτοί που θα βρεθούν εκτός οι-
κονοµικής δραστηριότητας; Το ανθρώπινο κεφάλαιο έχει απο-
κτήσει δεξιότητες και πρέπει να αξιοποιηθούν. Πρέπει να µετεκ-
παιδευτεί και να προσαρµοστεί. Λέµε ναι στη σταδιακή από-
συρση των λιγνιτικών µονάδων και όχι στη βίαιη απόσυρση αν-
θρώπων στο περιθώριο της ανεργίας. 

Οι εργαζόµενοι θα µπορούσαν να οργανωθούν µε τα κατάλ-
ληλα κίνητρα ακόµα και σε ενεργειακές κοινότητες, εκµεταλ-
λευόµενοι τη γνώση και την εµπειρία τους, κάνοντας έτσι πράξη
τη µετάβαση στην ενεργειακή δηµοκρατία. Στη Γερµανία, για πα-
ράδειγµα, το 42% της εγκατεστηµένης ισχύος ΑΠΕ ανήκει σε νοι-
κοκυριά και αγρότες. 

Πέµπτο σηµείο είναι η Πτολεµαΐδα V, η µεγαλύτερη πληγή της
ιστορίας και ξέρω ότι νοιάζεστε γι’ αυτό. Έχουν ακουστεί πολλά
για τη σκοπιµότητα, για το κόστος, για το τι µπορεί να γίνει µετά
από 2028. Αυτό που έχει σηµασία είναι να µελετηθούν και να πα-
ρουσιαστούν δηµόσια όλα τα σενάρια στη βάση κόστους - ωφέ-
λειας για κάθε επιλογή. Γι’ αυτό ρωτάω, κύριε Υπουργέ, είστε
έτοιµος να το παρουσιάσετε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ µε την
πώληση των λιγνιτικών θυγατρικών της ΔΕΗ σε Μελίτη και Με-
γαλόπολη απέτυχε. Δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία αντιµετωπίζει
τις λιγνιτοφόρες περιοχές περίπου ως παράπλευρες απώλειες.
Αναρωτιέται κάποιος, πού θα βρεθούν οι πόροι για την αποκα-
τάσταση; Μόλις χθες στην Επιτροπή Περιβάλλοντος δήλωσε ο
Πρόεδρος ότι το Πράσινο Ταµείο µε τον κόφτη του 2,5% που
έχει, µπορεί να διαθέσει από 50 έως 60 εκατοµµύρια. Και βέβαια
δήλωσε ότι είναι αδύνατον αυτά τα κόστη να τα επωµιστεί το
Πράσινο Ταµείο. Πώς θα γίνει αυτή η απολιγνιτοποίηση, στην
οποία όλοι οι συνάδελφοι αναφέρθηκαν; 

Στη Γερµανία το κόστος εκτιµάται στο 1,2 ανά 1000MW. Είναι
µεγάλο το ερώτηµα και είναι και το κρίσιµο. Γιατί ξέρετε ότι η
αξιοπιστία στην πολιτική είναι το σηµαντικότερο. Γιατί κρίση εµ-
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πιστοσύνης των πολιτών απέναντι σε αυτά που τους προτείνουµε
είναι γιατί ποτέ δεν τα τηρήσαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι η ενεργει-
ακή µετάβαση και η απολιγνιτοποίηση χρειάζεται ρήτρα βιώσιµης
µετάβασης για οµαλή και σταδιακή απόσυρση των λιγνιτικών µο-
νάδων σε σχέση µε την ανάπτυξη που πετυχαίνουµε στις περιο-
χές κάθε φορά, διατήρηση του ενεργειακού brand name των
περιοχών µε νέο περιεχόµενο, διασφάλιση τηλεθέρµανσης στις
πόλεις, πλήρη ανάπλαση των εδαφών και περιβαλλοντική απο-
κατάσταση των τοπίων, µετεκπαίδευση και αξιοποίηση του αν-
θρώπινου δυναµικού, ολοκληρωµένο αναπτυξιακό σχέδιο και
εξειδικευµένο σχετικά µε την κλιµατική αλλαγή. 

Πρόσφατα στη µελέτη της Τράπεζας της Ελλάδος για την κλι-
µατική αλλαγή αναφέρθηκε ότι η Κοζάνη και η περιοχή της δυτι-
κής Μακεδονίας είναι από τις πιο κρίσιµες περιοχές. Μόνο έτσι
οι περιοχές αυτές θα µπορέσουν να παραµείνουν κοινωνικά δυ-
ναµικές, οικονοµικά ενεργές, πληθυσµιακά ανθηρές σε ένα κα-
λύτερο και βιώσιµο περιβάλλον. 

Σας καλούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, για ακόµη µία φορά χω-
ρίς δογµατισµούς, να υιοθετήσετε τις προτάσεις µας προς όφε-
λος της δυτικής Μακεδονίας, της Μεγαλόπολης και των κατοίκων
των περιοχών αυτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζωή
Ράπτη.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Σύνοδο του

ΟΗΕ για την κλιµατική αλλαγή τον Σεπτέµβριο του 2019 ο Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µίλησε για το σχέδιο που η
Κυβέρνηση εκπονεί για την απολιγνιτοποίηση, η οποία θα έχει
ολοκληρωθεί σταδιακά µέχρι το 2023, ένα σχέδιο το οποίο εν-
τάσσεται στο πλαίσιο της πολιτικής µας για την προστασία του
περιβάλλοντος και την κλιµατική αλλαγή, ένα σχέδιο το οποίο -
επιτρέψτε µου να πω- εσείς θα έπρεπε να έχετε ετοιµάσει επί
δική σας κυβέρνησης, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πλην όµως ου-
δέποτε το πράξατε.

Όλοι γνωρίζουµε -και πολλώ δε µάλλον εσείς που κυβερνή-
σατε- ότι οι λόγοι για τη µετάβαση αυτή είναι πρωτίστως περι-
βαλλοντικοί. Άλλωστε το είπε εδώ προηγουµένως και ο κ. Φάµελ-
λος, ο εισηγητής σας. Είναι όµως και οικονοµικοί, καθώς η συνε-
χής αύξηση των τιµών για τα δικαιώµατα εκποµπών αερίων του
θερµοκηπίου κατέστησε τον λιγνίτη από διαµάντι της ΔΕΗ σε βα-
ρίδι, που της κόστισε 0,5 δισεκατοµµύριο µόνο τη διετία 2018-
2019. Το δε 2020 εκτιµάται ότι µπορεί να πληρώσει η ΔΕΗ
παραπάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ.

Περαιτέρω η ίδια η δραµατική οικονοµική κατάσταση στην
οποία φέρατε τη ΔΕΗ, αλλά και η συνεχιζόµενη από εµάς προ-
σπάθεια εξυγίανσης και εκσυγχρονισµού της, επιτάσσουν -το
γνωρίζετε- αυτή την προώθηση της απολιγνιτοποίησης. 

Η πολιτική ηγεσία του ΥΠΕΝ βρέθηκε από τον Σεπτέµβριο ήδη
σε στενή και συνεχή επαφή µε τις τοπικές κοινωνίες, καθώς είναι
κατανοητή η ανησυχία που εκφράζουν οι κάτοικοι, οι εργαζόµε-
νοι, αλλά και οι φορείς στην περιοχή. Και δουλεύει άοκνα, ούτως
ώστε να εκπονήσει το σχέδιο δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης
στη µεταλιγνιτική εποχή, στο οποίο και θα αναφερθώ παρακάτω.

Τόσο ο Υπουργός όσο και ο Υφυπουργός, ο κ. Γεράσιµος
Θωµάς, περιόδευσαν στις περιοχές των ορυχείων, στο Αµύνταιο,
στην Κοζάνη, στην Πτολεµαΐδα. Συνάντησαν υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες. Συνάντησαν διευθυντικά στελέχη. Συνοµίλησαν µε το
σύνολο των συνδικαλιστικών οργανώσεων, των εργαζοµένων και
συζήτησαν για την προοπτική της εργασίας τους στο επόµενο
διάστηµα και µέσα στο νέο τοπίο. 

Η Κυβέρνηση στη συνέχεια αρχικά ανακοίνωσε το εθνικό σχέ-
διο για την ενέργεια και το κλίµα, το οποίο προβλέπει αφενός την
απόσυρση όλων των εγκατεστηµένων λιγνιτικών µονάδων πλην
µιας -που θα γίνει µέχρι το 2023- την υλοποίηση «πράσινων»
επενδύσεων της τάξης των 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε µία δε-
καετία και την αύξηση του ποσοστού των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας στην τελική κατανάλωση ενέργειας στο 35% από µόλις
18% που είναι σήµερα.

Στις επενδύσεις αυτές οι λιγνιτικές περιοχές θα διαδραµατί-

σουν πρωταγωνιστικό ρόλο. Η µονάδα «Πτολεµαΐδα V» θα λει-
τουργεί µε λιγνίτη το αργότερο ως το 2028, ούτως ώστε η από-
συρση των µονάδων -όπως προγραµµατίζεται και σχεδιάζεται-
να γίνει κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να διασφαλιστεί η ευστάθεια
του ηλεκτρικού συστήµατος και η ασφάλεια του ενεργειακού
εφοδιασµού της χώρας. 

Για τον συντονισµό αυτής της µετάβασης στη µεταλιγνιτική
εποχή η Κυβέρνηση -όπως ανέφερε αναλυτικά ο Υπουργός- προ-
χώρησε και άµεσα στη συγκρότηση της διυπουργικής επιτροπής,
της οποίας επικεφαλής ορίστηκε ο κ. Μουσουρούλης, ανώτερο
στέλεχος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ως συντονιστής αυτού του
σχεδίου. Η επιτροπή ακριβώς επιφορτίστηκε µε την κατάρτιση
του νέου πλαισίου βιώσιµης ανάπτυξης στην περιοχή, αυτού του
πλαισίου το οποίο εσείς –ξαναλέω- δεν φροντίσατε να εκπονή-
σετε.

Το σχέδιο αυτό θα αξιοποιήσει πόρους ύψους -όπως είπε ο
Υπουργός- 3,7 έως 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το ΕΣΠΑ, από
το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και εργαλεία όπως το InvestEU, αλλά και εθνικούς
και ιδιωτικούς πόρους για τη χρηµατοδότηση των αναπτυξιακών
παρεµβάσεων στις λιγνιτικές περιοχές της χώρας.

Σήµερα τα χρήµατα από το ΕΣΠΑ -όπως ειπώθηκε- για τη Δυ-
τική Μακεδονία δεν ξεπερνούν τα 500 εκατοµµύρια ευρώ. Γιατί
εµείς, ακριβώς, θέλουµε οι περιοχές όπου σήµερα λειτουργούν
τα λιγνιτικά εργοστάσια, να αποτελέσουν τα πρότυπα µιας άλλης
ανάπτυξης. Το σχέδιο, το οποίο καταρτίζεται, θα καλύψει επιλέ-
ξιµες δαπάνες για να στηριχθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
σε όλους τους τοµείς και αγροτικό, µεταποιητικό αλλά και υπη-
ρεσίες, θα ενισχύσει δράσεις έρευνας και τεχνολογίας, αλλά και
επανεκπαίδευσης των εργαζοµένων και θα στηρίξει πρόγραµµα
ενεργειακής αναβάθµισης και ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Στο σχέδιο αυτό περιλαµβάνονται, επίσης, και µελετώνται µε-
ταξύ άλλων η κατασκευή φωτοβολταϊκών πάρκων τόσο στη Δυ-
τική Μακεδονία όσο και στη Μεγαλόπολη, η δηµιουργία µονάδας
ηλεκτροπαραγωγής µε καύση απορριµµάτων, η εφαρµογή επί-
σης προγράµµατος εθελουσίας εξόδου για τους εργαζόµενους
και πολλά άλλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Είναι, όµως, απορίας άξιο η αντιφατική και υποκριτική και αλ-

λοπρόσαλλη πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, εδώ σε αυτήν την Αίθουσα,
που δήθεν ενδιαφέρεται για το περιβάλλον, αλλά παράλληλα
διαρρηγνύει τα ιµάτιά της για ένα περιβαλλοντικά επιβλαβές και
πανάκριβο για τη ΔΕΗ καύσιµο όπως ο λιγνίτης.

Τον περασµένο Σεπτέµβριο ξεχνά ο ΣΥΡΙΖΑ ότι καταψήφισε
τις δικές του συµβάσεις για τους υδρογονάνθρακες, υποστηρί-
ζοντας ότι οι εξορύξεις µπορεί να είναι επιβαρυντικές για το πε-
ριβάλλον. Ξεχνά ότι την τελευταία δεκαετία η παραγωγή ενέρ-
γειας από λιγνιτικές µονάδες µειώθηκε από τις 30.000 GW στις
10.000 GW και αυτή η µισή µείωση έγινε επί των δικών του ηµε-
ρών.

Ισχυρίζεται ότι βιαζόµαστε σε σχέση µε άλλες χώρες. Ξεχνά,
όµως, ότι δεκατέσσερις ευρωπαϊκές χώρες έχουν ήδη σταµατή-
σει τελείως τέτοιου είδους λειτουργίες. Επίσης, δείχνει να µην
αντιλαµβάνεται ότι η ΔΕΗ, όπως την κατάντησε, δεν αντέχει να
επιβαρύνεται µε 200 έως 300 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο, εξαι-
τίας της ρύπανσης που προκαλεί ο λιγνίτης. Τέλος, ζητά να πα-
ραµείνουν στη ΔΕΗ οι λιγνιτικές µονάδες, ενώ ξέχασε ότι προ-
σπάθησε δύο φορές να τις πουλήσει και δεν βρήκε αγοραστή
ούτε µε ένα ευρώ.

Αποφασίστε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θα είστε
µε τον λιγνίτη ή µε τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Αποφασί-
στε αν θα είστε µε ό,τι καταστρέφει τον πλανήτη ή µε ό,τι εξα-
σφαλίζει τη βιωσιµότητά του. Δεν είναι ποτέ αργά να επιλέξετε
και να κάνετε δηµιουργικές προτάσεις εκτός από άγονη και πρό-
ωρη κριτική για όσα δεν κάνατε εσείς τα τελευταία τεσσεράµισι
χρόνια, που ήσασταν στην κυβέρνηση. Γιατί έστω και την ύστατη
στιγµή θα µπορούσατε να προτείνετε όλα αυτά τα οποία θα γί-
νουν εφεξής, αντί να προχωράτε και να κατηγορείτε ακόµα και
την κυβέρνηση Σαµαρά, µια κυβέρνηση η οποία ήταν πέντε χρό-
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νια πριν τη δική σας διακυβέρνηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός

στην 74η Γενική Συνέλευση των Ηνωµένων Εθνών, η Ελλάδα πρέ-
πει να µείνει αφοσιωµένη στην εφαρµογή της ατζέντας 2030 για
τη βιώσιµη ανάπτυξη και στο µακροπρόθεσµο όραµα για µία Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση που θα είναι ουδέτερη για το κλίµα έως το 2050
σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία.

Για να πετύχει αυτούς τους στόχους η ελληνική κυβέρνηση
έχει θέσει την κλιµατική αλλαγή ως βασικό στοιχείο της ατζέντας
της. Για τον σκοπό αυτό εµείς υιοθετούµε µια φιλόδοξη εθνική
στρατηγική για την ενέργεια, το περιβάλλον και το κλίµα. 

Μέσα στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής θα κλείσουµε στα-
διακά και µετά από διαβούλευση, όπως προανέφερα, αυτούς
τους λιγνιτικούς σταθµούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, θα
ενσωµατώσουµε την ευρωπαϊκή οδηγία για την απόσυρση των
πλαστικών µιας χρήσης σε ολόκληρη τη χώρα ως το τέλος του
2021 και θα προωθήσουµε πρωτοβουλίες για την προστασία της
πολιτιστικής µας κληρονοµιάς από τις επιπτώσεις των δυσµενών
κλιµατικών συνθηκών, µια περιβαλλοντική υποβάθµιση που έχει
µέχρι σήµερα υποτιµηθεί στη χώρα µας.

Έχουµε, λοιπόν, όχι µόνο πολιτική, αλλά και ηθική υποχρέωση
να εφαρµόσουµε ουσιαστικές πολιτικές, φιλικές προς το περι-
βάλλον, πολιτικές που θα έχουν άµεσο αποτέλεσµα στη βιώσιµη
ανάπτυξη της χώρας µας και των παιδιών µας. Όπως έχει πει
πολλές φορές ο Πρωθυπουργός, η ανάπτυξη είτε θα είναι βιώ-
σιµη είτε δεν θα υπάρχει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα τον λόγο θα
δώσω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Νίκο Καραθανασόπουλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Και η Κυβέρνηση, αλλά και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, πατάει
στο χιλιοπαιγµένο παραµύθι της καµένης γης. Η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ έλεγε ότι παρέλαβε συγκεκριµένες δεσµεύσεις από την
κυβέρνηση Σαµαρά, ο δε σήµερα Υπουργός είπε ότι για την κα-
τάσταση και την κατάντια της ΔΕΗ φταίει η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Όµως, και οι δυο µαζί, παίρνοντας ο ένας τη σκυτάλη της
διακυβέρνησης από τον άλλο, αξιοποιείτε αυτές τις συνθήκες τις
οποίες βρήκατε για να πάτε ένα βήµα παραπέρα και να υλοποι-
ήσετε την αντιλαϊκή πολιτική. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, είστε συνένοχοι Νέα Δηµοκρα-
τία, Κίνηµα Αλλαγής, ΣΥΡΙΖΑ στην αντιλαϊκή πολιτική στον τοµέα
της ενέργειας. Και µάλιστα είναι από τους πιο αποκαλυπτικούς
τοµείς αυτής της συνενοχής.

Γιατί ποιος είναι ο βασικός υπεύθυνος για τα ενεργειακά ζη-
τήµατα; Βασικός υπεύθυνος, εµείς το λέµε καθαρά, είναι η πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για απελευθέρωση της αγοράς
ενέργειας, που και οι τρεις από κοινού υπερασπίζεστε και υλο-
ποιείτε µε κάθε τρόπο.

Έτσι, λοιπόν, οι συνέπειες της απελευθέρωσης είναι δεδοµέ-
νες. Έχουµε δραµατική επιβάρυνση της λαϊκής κατανάλωσης και
πολύ µεγάλο ποσοστό ενεργειακής φτώχειας στη χώρα µας. Και
µάλιστα αυτό ας το πάρουµε και ας το συσχετίσουµε µε το γε-
γονός που κάνει πολύ πιο δραµατικές τις επιπτώσεις της ενερ-
γειακής φτώχειας, µε τη συνάρτηση την οποία µπορούµε να
δούµε σε σχέση µε τον πλούτο των ενεργειακών πηγών που
υπάρχει στη χώρα µας, αλλά και τις δυνατότητες της τεχνολο-
γίας για να ικανοποιούνται οι σύγχρονες λαϊκές ανάγκες. Και,
όµως, το ένα τρίτο των λαϊκών νοικοκυριών ζει σε συνθήκες ενερ-
γειακής φτώχειας.

Δεύτερο στοιχείο, δεύτερη σοβαρή επίπτωση, η δραµατική
επιδείνωση της θέσης των εργαζόµενων. Και εδώ είναι φανερή
η εντατικοποίηση, η απώλεια χιλιάδων θέσεων εργασίας σταθε-
ρής απασχόλησης, αλλά και οι εργολαβικοί εργαζόµενοι που
αποτελούσαν καθεστώς στον υπό το δηµόσιο έλεγχο τόσο της
ΔΕΗ όσο των ΕΛΠΕ, αλλά και µιας σειράς άλλων επιχειρήσεων
στον τοµέα των δικτύων.

Τρίτο στοιχείο της πολιτικής απελευθέρωσης είναι η ενεργει-
ακή εξάρτηση, µε όλο και σηµαντικότερο ρόλο αυτόν του εισα-

γόµενου καυσίµου, του φυσικού αερίου. Όµως, δεν είναι µόνο
αρνητικές αυτές οι επιπτώσεις. Υπάρχουν και ωφεληµένοι από
αυτή την πολιτική που ακολούθησαν πιστά όλες οι κυβερνήσεις
µέχρι τώρα. Και ωφεληµένοι, βεβαίως, είναι οι ιδιωτικοί όµιλοι
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα παραγωγής ή εµπορίας
ενέργειας και που µε τις πολιτικές που ακολουθήσατε είχαν δια-
σφαλισµένη τη θεµατική κερδοφορία την οποία παρουσιάζουν.

Από αυτήν την άποψη εµείς, ως ΚΚΕ, θεωρούµε υποκριτική την
επίκληση της προστασίας του περιβάλλοντος ιδιαίτερα από τους
πολιτικούς εκπροσώπους του καπιταλιστικού συστήµατος, το
οποίο πρώτα καταστρέφει το περιβάλλον και µετά εµπορεύεται
την προστασία του. Το έπιασε ο πόνος για το περιβάλλον τη
στιγµή που κάνει πολέµους.

Όµως, η πράσινη ατζέντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει πολ-
λαπλές στοχεύσεις. Πρώτον, να βρεθεί διέξοδος στα υπερσυσ-
σωρευµένα κεφάλαια. Δεύτερον, να επιταχυνθεί η πολιτική της
απελευθέρωσης προς όφελος των ιδιωτικών επιχειρηµατικών
οµίλων. Τρίτον, να περιοριστεί ο βαθµός εξάρτησης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης από εισαγόµενα καύσιµα και τέταρτον, να προ-
ωθηθεί η σχετική ευρωενωσιακή τεχνολογία.

Από αυτήν την άποψη η επιλογή της απολιγνιτοποίησης είναι
επιλογή όλων σας. Και εµείς τονίζουµε ότι θα έχει δραµατικές
επιπτώσεις. Είµαστε, δηλαδή, αντίθετοι µε το κυβερνητικό σχέδιο
για απολιγνιτοποίηση από όλες τις πτυχές. 

Γιατί, προσέξτε, λέτε τώρα ότι η παραγωγή ενέργειας από λι-
γνίτη είναι πολύ ακριβή. Αλήθεια, είναι πολύ ακριβή η παραγωγή
ενέργειας από λιγνίτη; Μα, αυτήν την ακρίβεια την καθιστούν οι
διάφοροι φόροι και το «εµπόριο» των ρύπων. Γι’ αυτό έχει γίνει
πολύ ακριβή η τιµή της KWh από τον λιγνίτη. Δεν σχετίζεται µε
το κόστος παραγωγής, είναι άλλο πράγµα. Άρα τεχνητά έγινε πιο
ακριβή η τιµή της KWh.

Δεύτερον, εφόσον είστε µε το περιβάλλον και εφόσον θέλετε
και φθηνό, γιατί δεν βάζετε µέσα στον σχεδιασµό σας τα µεγάλα
υδροηλεκτρικά έργα; Εδώ µελέτες και από το Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο λένε ότι το 80% των υδάτινων πόρων χάνεται, το
οποίο είναι ανανεώσιµη πηγή, βοηθάει στον εµπλουτισµό του
υδροφόρου ορίζοντα και µπορεί να αξιοποιηθεί και για ύδρευση
και για άρδευση και όχι µόνο για παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Έχει πολλαπλές χρήσεις.

Τρίτο στοιχείο, εφόσον λέτε όλα αυτά, σας προκαλέσαµε να
µας φέρετε απολογιστικά στοιχεία, πόσα δισεκατοµµύρια έχουν
δοθεί µε διάφορους τρόπους στα αρπακτικά της πράσινης ενέρ-
γειας για όλα τα επενδυτικά σχέδια που υπήρξαν. Πόσα είναι
αυτά τα δισεκατοµµύρια; Για να δούµε, θα µπορούσαν να είχαν
αξιοποιηθεί αυτά σε µονάδες οι οποίες θα χρησιµοποιούν λι-
γνίτη, αλλά µε σύγχρονες προδιαγραφές, µε σύγχρονη τεχνολο-
γία πιο φιλική στο περιβάλλον; Βεβαίως θα µπορούσε να γίνει
αυτό. Όµως δεν είναι αυτή η επιλογή σας γιατί θέλετε να διευ-
κολύνετε τους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Το ίδιο σχέδιο έχει και ο ΣΥΡΙΖΑ και µου κάνει εντύπωση. Τι
έλεγε το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ τον Γενάρη του 2019 του
Υπουργείου Ενέργειας και Περιβάλλοντος; Στη σελίδα δεκατέσ-
σερα διαβάζω: «Βασικές προτεραιότητες σχεδιασµού. Προ-
ώθηση του φυσικού αερίου», έλεγε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
«ως ενδιάµεσου καυσίµου για την απανθρακοποίηση του ενερ-
γειακού συστήµατος». Αυτό λέει και η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Το εξαρτώµενο καύσιµο και εσείς είχατε ως µετα-
βατικό στάδιο. Το ίδιο κάνει και η Νέα Δηµοκρατία. 

Και µάλιστα το πηγαίνετε και ένα βήµα παραπέρα. Στη σελίδα
δεκαεπτά του σχεδίου του ΣΥΡΙΖΑ, τι λέει; Λέει ότι «η προώθηση
του φυσικού αερίου πραγµατοποιείται µε την εφαρµογή µέτρων
πολιτικού χαρακτήρα, όπως ενδεικτικά είναι η απελευθέρωση
της αγοράς ενέργειας, η θέσπιση φορολογικών κινήτρων, η έκ-
πτωση των τελών διασύνδεσης και η ανταγωνιστική τιµή σε
σχέση µε άλλα καύσιµα». Για ποιους δουλεύετε; Για τους εισα-
γωγείς φυσικού αεριού και εσείς; Για τους µεγάλους επιχειρη-
µατικούς οµίλους; Βεβαίως, γι’ αυτούς δουλεύετε. 

Άρα, λοιπόν, θα έχουµε πρόβληµα στην ενεργειακή ασφάλεια
από την αύξηση της ενεργειακής εξάρτησης. Δεύτερον, πολύ
ακριβότερο ρεύµα για τον λαό. Τρίτον, επιδείνωση των συνθηκών
εργασίας και χάσιµο χιλιάδων θέσεων εργασίας. 
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Όµως, προσέξτε. Έχετε και κοινό σχέδιο. Το αναθέσατε στην
Παγκόσµια Τράπεζα και οι δυο για το πώς θα έχει η µεταλιγνιτική
περίοδος. Γιατί τσακώνεστε; Θα πρέπει µάλλον, κύριε Υπουργέ,
να κάνετε αποδεκτή την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για τη δηµιουργία
ειδικών οικονοµικών ζωνών στις απολιγνιτοποιηµένες περιοχές,
για να δοθούν τεράστια και σκανδαλώδη κίνητρα στους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους. Γιατί αυτό προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί γι’ αυτό
ενδιαφέρεται. 

Και εδώ θα κάνω µια παρένθεση, κύριε Πρόεδρε, και θα χρει-
αστώ ακόµη ένα λεπτό και θα ολοκληρώσω.

Η τεράστια υπεροχή του σοσιαλισµού. Διάβαζα πολύ πρό-
σφατα για το πραγµατικό έπος -αποτέλεσµα του κεντρικού σχε-
διασµού- της µαζικής µεταφοράς, αλλά και της µετατροπής της
ειρηνικής βιοµηχανίας σε πολεµική βιοµηχανία στη Σοβιετική
Ένωση πριν, αλλά και κατά τη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πο-
λέµου. Αυτό ο καπιταλισµός δεν µπορεί να το κάνει ποτέ, επειδή
µιλάµε για ένα τέτοιο µεγάλο µέγεθος αλλαγής.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς το λέµε καθαρά. Η διέξο-
δος δεν βρίσκεται σε κανένα κοινωνικό µέτωπο, που πρότεινε ο
κ. Δραγασάκης, υπό ξένη σηµαία. Η ξένη σηµαία είναι η πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση της ενέργειας
και τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων που από κοινού
εφαρµόζετε και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Η διέξοδος βρίσκεται πραγµατικά στην πάλη του λαού για να
ανοίξει ο δρόµος της πραγµατικής ανατροπής. Δίνουµε τη µάχη
ενάντια στην κυβερνητική πολιτική και στον τοµέα της ενέργειας,
µε τη σηµαία του αύριο, δηλαδή του σοσιαλισµού, και όχι µε τη
σηµαία του χθες, την επιστροφή στο παλιό κρατικό µονοπώλιο. 

Παλεύουµε ενάντια στο κυβερνητικό σχέδιο για την απολιγνι-
τοποίηση και λέµε ότι πραγµατικά υπάρχει διέξοδος ελπιδοφό-
ρος και ρεαλιστική, να µπορούν συνδυαστικά να ικανοποιούνται
ταυτόχρονα τόσο η κάλυψη των ενεργειακών αναγκών της οικο-
γένειας και της χώρας µας, όσο κι η προστασία του περιβάλλον-
τος και η υγεία των κατοίκων, αλλά και η µείωση της ενεργειακής
εξάρτησης της χώρας, µε σταθερές σχέσεις εργασίας για τους
εργαζόµενους του κλάδου και µε ισόµετρη ανάπτυξη όλων των
περιοχών και των κλάδων.

Αλλά αυτό χρειάζεται αλλαγή εξουσίας. Χρειάζεται η εργατική
τάξη να πάρει την εξουσία οικοδόµησης του σοσιαλισµού, για να
µπορέσει πραγµατικά να υπάρξει µια ανάπτυξη προς όφελος του
λαού και όχι προς όφελος των συµφερόντων των επιχειρηµατι-
κών οµίλων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης έχει
τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το ΜέΡΑ25 η καρδιά του ζη-

τήµατος που συζητάµε εδώ πέρα είναι η δίκαιη µετάβαση. Δίκαιη
µετάβαση δεν σηµαίνει φοροαπαλλαγές και φοροελαφρύνσεις
ανέργων, αλλά ένα νέο αναπτυξιακό παράδειγµα. Συµφωνούµε
µε τις αποκαταστάσεις των ορυχείων. Συµφωνούµε µε τα έργα
ΑΠΕ µε κάποιες θέσεις που θα αναλύσω αργότερα. Όµως, για
µας η καρδιά πρέπει να είναι η αντικατάσταση της παραγωγής
ενέργειας µε λιγνίτη, µε άλλες παραγωγικές δραστηριότητες
στην ίδια περιοχή. Η δικιά µας πρόταση είναι αυτές οι δύο πε-
ριοχές, Πτολεµαΐδα και Μεγαλόπολη, να φιλοξενήσουν δύο HUB,
δύο κόµβους έρευνας, τεχνολογίας και παραγωγής για τη µετά-
βαση στο 100% σε πράσινη ενέργεια.

Χαιρόµαστε που η Κυβέρνηση ανακοινώνει ότι υπάρχει κάποια
δέσµευση για κονδύλι περίπου 4 δισεκατοµµυρίων για την πρά-
σινη µετάβαση. Σίγουρα είναι καλύτερο από τα 15 περίπου εκα-
τοµµύρια που υπήρχαν προηγουµένως. Όµως αναρωτιόµαστε,
πρώτον, πώς θα χρησιµοποιηθούν, αν θα πάνε σε παραγωγικές
δραστηριότητες ή απλά µόνο σε κλείσιµο των πηγών του παρελ-
θόντος, όπως είναι η αποκατάσταση, και αν όντως θα έρθουν και
αν θα επαρκούν. 

Γιατί ανησυχούµε, κύριε Υπουργέ; Γιατί έχουµε δει ότι η Κυ-
βέρνησή σας έχει αλλεργία στη διαπραγµάτευση. Έχει αλλεργία
στη διαπραγµάτευση είτε αυτό αφορά στο προσφυγικό, που
αυτό που θα πρέπει να κάνει αυτή τη στιγµή είναι να πάει και να
βάλει βέτο σε κάθε ευρωπαϊκή απόφαση µέχρι να γίνει ο δίκαιος

διαµοιρασµός. Αντί γι’ αυτό ακούµε αστεία πράγµατα, το Λου-
ξεµβούργο να προτείνει δέκα ασυνόδευτους πρόσφυγες, το Ίν-
σµπρουκ διακόσιους, τους οποίους απορρίπτει ο Καγκελάριος
Κουρτς και στη Γερµανία να µην περνάνε καν οι πέντε χιλιάδες
από το Κοινοβούλιο. 

Δεν βλέπουµε τη διαπραγµάτευση σ’ αυτό που είχατε ανακοι-
νώσει ως βασικό σας στόχο, τη µείωση των πρωτογενών πλεο-
νασµάτων. Χθες ο Υπουργός Ανάπτυξης δήλωσε αρµόδιος µεν
για τις αποζηµιώσεις που ζητάει η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.»
για την υπαιτιότητα του ελληνικού δηµοσίου για την καθυστέ-
ρηση της εξόρυξης στις Σκουριές, αλλά αναρµόδιος για τις απο-
ζηµιώσεις που οφείλει να διεκδικήσει η ελληνική κυβέρνηση από
την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.», επειδή είναι δικιά της υπαιτιό-
τητα το ότι είναι ανέφικτη η µέθοδος flash-smelting και µας πα-
ρέπεµψε σε εσάς για τη διαπραγµάτευση για τις αποζηµιώσεις.
Αλλά για να δώσει αποζηµιώσεις στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ
Α.Ε.» ήταν αρµόδιος ο ίδιος. Δεν χρειαζόταν να πάµε σε εσάς. 

Επίσης, για το σκάνδαλο του diesel, αν ήταν εµείς να αποζη-
µιώναµε την αυτοκινητοβιοµηχανία της Γερµανίας θα το είχαµε
κάνει. Όταν χρειάζεται να ζητήσουµε αποζηµίωση δεν το κά-
νουµε.

Η δεύτερή µας ανησυχία είναι ότι δεν βλέπουµε ότι πιστεύετε
στις παραγωγικές επενδύσεις. Βλέπουµε ότι εξυπηρετείτε µε-
γάλα επιχειρηµατικά και οικονοµικά συµφέροντα µέσα από την
πώληση έτοιµων επιχειρήσεων και δηµόσιας γης. Δεν βλέπουµε
ότι για εσάς επενδύσεις είναι οι παραγωγικές επενδύσεις. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει δίκιο ότι προχωράτε σε 100% ιδιωτική παρα-
γωγή ηλεκτρισµού µέσω φυσικού αερίου. Βέβαια είναι άστοχο
το σχόλιό του, γιατί και να µένατε στον λιγνίτη, πάλι στο 100%
ιδιωτική παραγωγή θα κάνατε, αφού θα ιδιωτικοποιούσατε τη
ΔΕΗ. 

Η έλλειψη σχεδίου είναι πασιφανής. Προφανώς και πρέπει να
πάµε στην απολιγνιτοποίηση και θα είµαστε µαζί σας σ’ αυτόν
τον αγώνα, αλλά χωρίς να ρίξουµε τους εργαζόµενους στον
Καιάδα, όχι µε βραχύβιες θέσεις απασχόλησης.

Λέτε για τις ΑΠΕ. Εµείς προφανώς και συµφωνούµε να ανα-
πτυχθούν ΑΠΕ, εφόσον η γεωργική γη δεν είναι πλέον παραγω-
γική, δεν µπορεί να αποκατασταθεί περιβαλλοντικά. Το ερώτηµά
µας, όµως, είναι επίσης τι θα µείνει στην τοπική κοινωνία.  Θα
συµµετέχουν οι συνεταιρισµοί; Θα ενισχυθούν οι δήµοι πέρα από
το ποσό του 3%, το οποίο προφανώς είναι «ψίχουλα»; Αν δεν
ισχύουν αυτές οι προϋποθέσεις, είναι προφανές ότι η πρόταση
για τις ΑΠΕ δεν έχει σχέση µε τη δίκαιη µετάβαση.

Όσον αφορά στο φυσικό αέριο, βρίσκεται πανευρωπαϊκά σε
απόσυρση η χρήση του φυσικού αερίου για θέρµανση λόγω της
κλιµατικής αλλαγής. Έχει ξεκινήσει η απαγόρευση σε κτήρια
στην Αγγλία, υπάρχουν πολλές πόλεις στις ΗΠΑ και αυτό επε-
κτείνεται. Εσείς κοιτάτε πάλι το παρελθόν. Εξορύξεις έκαναν οι
άλλοι το ’50, εξορύξεις θα κάνουµε και εµείς το ’50. Μόνο που οι
άλλοι τις έκαναν το 1950 και εµείς θα τις κάνουµε το 2050, όταν
έχουν πλέον ξεπεραστεί! Φυσικό αέριο στην Ευρώπη το ’70, φυ-
σικό αέριο στην Ελλάδα το ’30, µόνο που ήταν το 1970 και για
µας θα είναι το 2030, όταν η κλιµατική αλλαγή µάς βάζει σε άλλη
σελίδα. 

Όσον αφορά, όµως, και στον ΣΥΡΙΖΑ, χαιρόµαστε να βλέ-
πουµε να αυτοπροσδιορίζεται ως «πράσινο κόµµα». Είναι µια δή-
λωση όµως ενός ΣΥΡΙΖΑ που ακόµα στηρίζει τις εξορύξεις
υδρογονανθράκων, ενός ΣΥΡΙΖΑ που ακόµα συναγωνίζεται τη
Νέα Δηµοκρατία για το ποιος προωθεί και ποιος προώθησε κα-
λύτερα και αποτελεσµατικότερα την επένδυση στο Ελληνικό,
ενός ΣΥΡΙΖΑ που υπέγραψε ως κυβέρνηση την επέκταση καύσης
απορριµµάτων στον Βόλο, ενός ΣΥΡΙΖΑ που προώθησε το καλο-
καίρι αυτό την παράνοµη επέκταση του ΧΥΤΑ Φυλής καθ’ ύψος
και εκτατικά και τη στηρίζει στο περιφερειακό συµβούλιο, ενός
ΣΥΡΙΖΑ που όταν ήταν κυβέρνηση δεν στήριξε τα αιτήµατα των
τοπικών περιβαλλοντικών κινηµάτων που τον έφεραν στην εξου-
σία και απογοήτευσε και διέλυσε µε τη στάση του τα κινήµατα.

Θα ήταν ευπρόσδεκτη πραγµατικά η συστράτευση του ΣΥΡΙΖΑ
στον περιβαλλοντικό αγώνα και η ριζική αλλαγή πορείας µε έµ-
πρακτη συγγνώµη προς τα κινήµατα. Όµως η αλλαγή αυτή δεν
διαφαίνεται ακόµη στον ορίζοντα. 
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Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι είµαστε υπέρ της απολιγνιτο-
ποίησης µε δίκαιη µετάβαση. Αυτό δεν µπορεί να σηµαίνει ανερ-
γία και µετανάστευση. Θέλουµε να αντικατασταθεί η καύση του
λιγνίτη για παραγωγή ενέργειας µε παραγωγικές δραστηριότη-
τες, οικονοµικές δραστηριότητες, που θα δηµιουργήσουν πραγ-
µατικές θέσεις απασχόλησης και πραγµατική παραγωγή,
πραγµατικό προϊόν στην περιοχή. Δυστυχώς, δεν βλέπουµε κάτι
τέτοιο στον όποιο σχεδιασµό σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε

τώρα στις δευτερολογίες. Θα ξεκινήσουµε µε τους επερωτώντες
Βουλευτές που δεν έχουν εξαντλήσει τον χρόνο τους.

Παρακαλώ να είστε µέσα στον χρόνο και ξεκινάµε µε τον κ.
Φάµελλο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλέσαµε σήµερα την Κυβέρ-

νηση να µας απαντήσει για το σχέδιο που έχει για τις λιγνιτικές
περιοχές της Ελλάδας.

Κύριε Χατζηδάκη, δεν µας απαντήσατε για το σχέδιό σας. Μας
µιλήσατε, τουλάχιστον τα πρώτα δέκα λεπτά, για τον ΣΥΡΙΖΑ, µε
πάρα πολλά νεύρα, µάλλον γιατί δεν έρχεστε να απαντήσετε στις
ερωτήσεις που σας κάνουµε -έχετε τουλάχιστον δεκαπέντε ανα-
πάντητες, που γίνονται όλες επίκαιρες- και µάλλον γιατί αποκα-
λύφθηκε, πρώτον, ότι είναι ψεύτικη η εξαγγελία του κ. Μητσοτά-
κη για την απολιγνιτοποίηση -δεν έχουν κανένα σχέδιο- και δεύ-
τερον, γιατί έχουν κάνει µια συγκεκριµένη συµφωνία µε ιδιωτικές
επιχειρήσεις για να γίνουν ιδιωτικά έργα φυσικού αερίου για την
ηλεκτροπαραγωγή. Αυτό σας στενοχωρεί. 

Όµως, τα νούµερα είναι συγκεκριµένα. Αυτό το λέω και για τον
κ. Καραθανασόπουλο. 

Στο σχέδιο «Ενέργεια και Κλίµα για το 2030» του ΣΥΡΙΖΑ το
φυσικό αέριο είχε µόνο 18% συµµετοχή στην ηλεκτροπαραγωγή
και µε τον κ. Χατζηδάκη έχει 32%. Να το χαίρεστε, αλλά αυτό επι-
διώκετε.

Προσπαθήσατε να µας ρίξετε σκιές για την ψήφο µας στους
υδρογονάνθρακες, η οποία σταµάτησε το σχέδιό σας που είχατε
για τα ΕΛΠΕ να δώσετε και κάτω από το premium του Χρηµατι-
στηρίου τις µετοχές.

Μας είπατε για τη «ΛΑΡΚΟ». Σας είπαµε ότι σας περιµένουµε,
γιατί έχετε κάνει ένα σχέδιο ενός έτους, που δεν θα σας βγει και
θέλετε να το πάτε σε πτώχευση, ενώ εµείς είπαµε ότι θέλουµε
βιώσιµη, µακροπρόθεσµη επένδυση και στα περιβαλλοντικά. Αν
θέλετε, πάµε και στοίχηµα.

Μετά µας είπατε για την απολιγνιτοποίηση. Μας θέσατε και
ερώτηµα.

Εµείς έχουµε δεσµευθεί, κύριε Χατζηδάκη, για το µείζον, που
είναι η κλιµατική ουδετερότητα. Εµείς κάναµε το πρώτο πανευ-
ρωπαϊκό Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, που είχε λεφτά από το 2018
και δεν τα χρησιµοποιήσατε. Εµείς µιλήσαµε και για ουδετερό-
τητα και για απανθρακοποίηση µε µείωση και του φυσικού αε-
ρίου. Το πρόβληµα είναι µε εσάς, ότι δεν πάτε ούτε σε αργή ούτε
σε γρήγορη απολιγνιτοποίηση. Πάτε στα βράχια. Πάτε χωρίς
σχέδιο, για να µην έχει η Ελλάδα απολιγνιτοποίηση. Και δεν έχετε
σχέδιο ούτε για τη χώρα ούτε για τις λιγνιτικές περιοχές. Εµείς
θέλουµε γρήγορη απανθρακοποίηση και δεν θέλουµε να δεσµεύ-
σετε τη χώρα σε ιδιωτικές  µονάδες φυσικού αερίου.

Βέβαια, αµφισβητήσατε και τον οικολογικό χαρακτήρα της πο-
λιτικής µας, γιατί κάθε µέρα, αν θέλετε, ξεγυµνώνεται το δικό
σας περιβαλλοντικό προφίλ µε την εκτροπή του Αχελώου, µε το
ότι εκτός από γραφείο Τύπου της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.»,
τώρα έχετε γίνει και εταιρεία νοµικών συµβουλών και τεχνικών
συµβουλών, γιατί πήρε µόνο µια µέρα να αξιολογήσετε το busi-
ness plan της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.», που δεν µας καταθέ-
σατε, αλλά έχουν περάσει δώδεκα µήνες και δεν έχετε σχέδιο
για τις λιγνιτικές περιοχές. Μία µέρα για την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ Α.Ε.», δώδεκα µήνες για τους ανθρώπους των λιγνιτικών πε-
ριοχών! Καταργείτε τους φορείς «NATURA 2000». Καταργείτε
σχεδόν την περιβαλλοντική αδειοδότηση. Καταργήσατε την πε-
ριβαλλοντική επιθεώρηση. Τέλος, κάνατε, πράγµατι, για µια
ηµέρα ανάρτηση ενός νοµοσχεδίου, που έλεγε ότι σε ζώνες απο-

λύτου προστασίας επιτρέπονται οι εξορύξεις υδρογονανθράκων,
τα λατοµεία και τα µεταλλεία.

Για όλα αυτά πρέπει να ντρέπεστε, κύριε Χατζηδάκη, γιατί το
µόνο που πρέπει να κάνετε εσείς είναι µάλλον να κλείσετε την
πόρτα του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Όµως, περιµένω να δω
ποιος θα πάρει την πολιτική ευθύνη γι’ αυτό που αναρτήσατε, για
το ότι επιτρέπεται στη ζώνη απολύτου προστασίας να επιτρέπον-
ται εξορύξεις υδρογονανθράκων και µεταλλεία και λατοµεία. 

Και το πήρατε νύχτα και αυτό είναι πολιτική σας ήττα, κύριε
Χατζηδάκη. Περιµένω να δω ποιος θα απολογηθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ας πάµε όµως λίγο στα θέµατα της ΔΕΗ. Πρώτα απ’ όλα τα

βάλατε µε τον κ. Κόκκαλη, ο οποίος ρωτούσε την Κοµισιόν για
ποιο λόγο ζητάει έκθεση, η οποία σας βαραίνει, να συνεχίσει η
αποεπένδυση των λιγνιτικών του µονάδων, αφού φαίνεται να
προκύπτει βάρος από τον φόρο άνθρακα. Και η Κοµισιόν απαν-
τάει ότι περιµένει ακόµα την πρόταση της Κυβέρνησης για το
πώς θα αποκαταστήσει το σχέδιο αποεπένδυσης, τον ελέφαντα
στο δωµάτιο που δεν αποκαλύπτετε.

Μας είπατε ότι «µπαίνει µέσα» η ΔΕΗ. Εµείς δεν θα πούµε
πάρα πολλά για τη ΔΕΗ. Τα είπε η Κοινοβουλευτική µας Εκπρό-
σωπος. Θέλω να πω το εξής: Ή εσείς λέτε την αλήθεια ή ο Διευ-
θύνων Σύµβουλος της ΔΕΗ.

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά τη δήλωση του κ. Στάσση που
λέει ότι το 2020 ο επιχειρηµατικός σχεδιασµός προβλέπει πωλή-
σεις 4,6 δισεκατοµµυρίων και κερδοφορία προ φόρων, τόκων,
αποσβέσεων -το EBITDA, δηλαδή- 700 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελικά, «µπαίνει µέσα» 300 εκατοµµύρια η ΔΕΗ ή έχει κέρδη
700 εκατοµµύρια ευρώ; Ένας από τους δύο είναι ψεύτης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εσείς είστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Διαλέξτε, κύριε Χατζηδάκη, αν θα
είστε ψεύτης εσείς ή αν θα είναι ψεύτης ο κ. Στάσσης, διότι δεν
µπορείτε να κινδυνολογείτε ότι κλείνετε τις µονάδες λόγω του
ότι «µπαίνει µέσα» η ΔΕΗ και εδώ ο κ. Στάσσης να µας λέει ότι
έχει 700 εκατοµµύρια κέρδη. 

Αν έχετε δε πράγµατι business plan, κύριε Πρόεδρε, σας ενη-
µερώνω ότι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που είµαστε παρόντες εδώ,
καταθέτουµε αίτηση κατάθεσης εγγράφων, ώστε να µας φέρετε
το business plan της ΔΕΗ, που να έχει µέσα και τα φωτοβολ-
ταϊκά, τις αποκαταστάσεις, την «Πτολεµαΐδα V», που δεν έχετε
κανένα σχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής ο κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πείτε µας σας παρακαλώ -σας προκαλώ προσωπικά-, αν έχετε
την απαραίτητη ευθιξία ως Υπουργός, µε τι καύσιµο, µε τι κό-
στος, µε τι επενδύσεις θα λειτουργεί η «Πτολεµαΐδα V», ένα έργο
1,5 δισεκατοµµυρίου το 2028. Αλλιώς, δεν µπορεί και εσείς και ο
κ. Στάσσης να λέτε ότι κάνετε σωστά τη δουλειά σας απέναντι
στην ελληνική κοινωνία, η οποία περιµένει 1,5 δισεκατοµµύριο
επένδυση.

Βέβαια, ο κ. Χατζηδάκης προσπαθεί να πει πάρα πολλά ψέ-
µατα για τη ΔΕΗ. Εµείς αποκαλύψαµε ότι µε τις δικές τους κυ-
βερνήσεις χρεώθηκε ενώ µε τις δικές µας κυβερνήσεις και µειώ-
θηκε το χρέος και µειώθηκε το κόστος ενέργειας και υπήρχαν ει-
δικά εργαλεία για τις κοινωνικές οµάδες.

Ο κ. Χατζηδάκης τι έκανε; Πρώτον, µας έλεγε ότι δεν θέλει να
πανικοβάλλει τον κόσµο, αλλά να ετοιµαζόµαστε για διακοπές
ηλεκτροδότησης. Μετά µας είπε ότι φοβάται τα µπλακ άουτ.
Μετά µας είπε ότι αν καταρρεύσει η ΔΕΗ, θα καταρρεύσει η
χώρα. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι 500 εκατοµ-
µύρια στην πλάτη των Ελλήνων πολιτών και παραγωγών, για
όλους τους επαγγελµατίες, για όλους τους πολίτες, 500 εκατοµ-
µύρια αχρείαστα διότι -προσέξτε- το πρόγραµµα για την εκκα-
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θάριση των τελικών οφειλετών δεν το προχωράνε, το πρόγραµµα
για την τιτλοποίηση των οφειλών δεν το προχωράνε, το πρό-
γραµµα του φυσικού αερίου για τη ΔΕΗ  δεν το προχωράνε και,
κατά τ’ άλλα, βγαίνουν και λένε ότι θα έχουν 700 εκατοµµύρια
κέρδη για να µας πείσουν µετά ότι έχει 300 εκατοµµύρια ζηµία.

Τελικά, είναι µαθητευόµενοι µάγοι ή  απλά προσπαθούν να µην
υπάρχει ούτε ΔΕΗ στη χώρα για να υπάρχουν µόνο τα ιδιωτικά
φυσικά αέρια, των οποίων προφανώς εκτός από την «ΕΛΛΗΝΙ-
ΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.» είναι ντίλερ και των δικών τους συµφερόντων
το Υπουργείο Περιβάλλοντος;

Διότι όλα αυτά έγιναν στη χώρα µας και οι θεσµοί τα γνωρί-
ζουν και τα γράφουν, όπως γράφουν και το σύνολο των ανέργων
που θα υπάρξουν στη Δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη,
γιατί εµείς γι’ αυτό αγωνιούµε. 

Περιµένουµε να µας δώσετε µια πρόταση, η οποία δεν θα είναι
όπως αυτό που κάνατε στη ΔΕΗ, να καταργηθεί ο ΑΣΕΠ, να απο-
λυθούν σχεδόν όλοι οι διευθυντές, να πάρουν λιµουζίνες τα gol-
den boys, να πενταπλασιαστεί ο µισθός του κ. Στάσση, να έχετε
τους δικούς σας ανθρώπους από την αγορά, αλλά τα παιδιά να
µην έχουν συλλογική σύµβαση ή οι νέοι επιστήµονες που µπαί-
νουν. Αυτό είναι το δικό σας εκσυγχρονιστικό σχέδιο ή να υπάρ-
χει ένας ιδιοκτήτης για όλο το φυσικό αέριο στη χώρα, έτσι ώστε
να καθορίζονται και οι τιµές του δικτύου, αλλά και οι τιµές της
ηλεκτροπαραγωγής µε το νέο σχέδιο που υλοποιείτε τώρα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε µιλήσει πολλή ώρα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χατζηδάκη, κλείνοντας εµείς θα σας πούµε ότι χρειάζε-

ται ένα σχέδιο µε κινητοποίηση των κοινωνικών εταίρων, όπως
σας προτείναµε και το κάναµε εµείς. Εµείς πήγαµε τον Ιούνιο του
2018 εκεί έχοντας εισήγηση, που δεν έχετε, πόρους, που έχετε
«παγώσει», και τους κοινωνικούς εταίρους εκεί.

Εσείς κλείσατε σ’ ένα ξενοδοχείο λίγους, αλλά έφυγε η αυτο-
διοίκηση. Γιατί έφυγε η αυτοδιοίκηση; Έφυγαν οι εργαζόµενοι.
Δεν ήταν όλοι αυτοί ΣΥΡΙΖΑ. Μόνος σας µείνατε να συζητάτε µε
τον κ. Γεωργιάδη για να εξαγγείλετε τις µπουλντόζες του Ελλη-
νικού, που ούτε εσείς καταφέρατε να τις βάλετε ούτε ο κ. Γεωρ-
γιάδης. Και γι’ αυτό κρίνεστε.

Οι επενδύσεις πέφτουν, η ανάπτυξη πέφτει και εσείς τι θέλετε
να κάνετε; Ιδιωτικό φυσικό αέριο. Όµως, γράφετε στα παλιά σας
τα παπούτσια τους ανθρώπους, την Ελλάδα, το περιβάλλον.

Το κριτήριο που έχουµε εµείς -και το λέµε ξεκάθαρα- είτε
άµυνα κάνουµε στις δικές σας επιθέσεις εις βάρος της χώρας
είτε τη δικιά µας προοδευτική πολιτική υλοποιούµε, είναι το εξής:
Κανείς να µη µείνει πίσω. Διότι µε τη δική σας πολιτική και η χώρα
και οι λιγνιτικές περιοχές µένουν πίσω. 

Εµείς θέλουµε δίκαιη µετάβαση και για την Ελλάδα, δίκαιη µε-
τάβαση και για τη ΔΕΗ, δίκαιη µετάβαση και για τις λιγνιτικές πε-
ριοχές. Γι’ αυτό πρέπει να σας επισηµάνουµε ότι έχετε υποτιµή-
σει και τη διαπραγµάτευση στην Ευρώπη, διότι δεν εξασφαλίζετε
µε το νέο Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης τα συµφέροντα της χώρας,
γιατί παίρνουµε πολύ λιγότερα λεφτά από ό,τι χρειάζεται η πε-
ριοχή µας, διότι επιπλέον δεν έχετε και κανένα σχέδιο για να προ-
τείνετε κάτι το συγκεκριµένο.

Είναι κρίµα, κύριε Χατζηδάκη, πολύ κρίµα για το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας της Ελλάδας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουρ-
γοί Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Οικονοµικών, Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων και Δικαιοσύνης κατέθεσαν σήµερα, 6
Μαρτίου του 2020, σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική
νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Δεκεµβρίου 2016 για τις
δραστηριότητες και την εποπτεία των Ιδρυµάτων Επαγγελµατι-
κών Συνταξιοδοτικών Παροχών (Ι.Ε.Σ.Π)».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Θεοπίστη Πέρκα για τρία λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υπουργέ, σήµερα µας

απαντήσατε µε εκείνον τον ωραίο τρόπο που απαντάει κάποιος
που προσποιείται ότι δεν κατάλαβε τι τον ρωτήσανε και ποιο ήταν
το θέµα. Μακάρι να µαλώναµε για το ποιος είναι πιο «πράσινος».
Δεν µαλώνουµε γι’ αυτό. Δεν υπάρχει δίληµµα «είστε υπέρ ή
είστε κατά;». Το έχουµε δηλώσει µε σαφήνεια. Και πότε; Πιο
αργά, πιο γρήγορα; Δεν υπάρχουν αυτά τα ερωτήµατα. Χθες. Θα
µπορούσε να είχε γίνει χθες;

Αλλού είναι το πρόβληµα. Δεν µπορούµε να αφήσουµε να ερη-
µώσουν περιοχές, γιατί η πολιτική που ασκείτε γενικά, αυτό που
έγινε στα νησιά, εγώ µπορώ να το δω αύριο να γίνεται στην πε-
ριοχή µου, ότι δηλαδή ένας νοµός είναι, άστον να πάει.

Υπάρχουν κάποια δηµοσιεύµατα ότι η γερµανική εταιρεία
«RWE» θα αναλάβει την απολιγνιτοποίηση. Εγώ θα ήθελα να τα
διαψεύσετε.

Ακούστε τώρα, γιατί µας είπατε ότι είµαστε κατά των ιδιωτικο-
ποιήσεων. Να το πούµε ξανά. Βεβαίως, και θέλουµε ιδιωτικές
επενδύσεις µέσα σε ένα πλαίσιο που θα το σέβονται είτε αφορά
το περιβάλλον είτε αφορά το δηµόσιο συµφέρον. Όµως, αν κα-
ταλήγουµε για καθετί που δεν µπορούµε να διαχειριστούµε –και
είναι σαφές ότι δεν µπορείτε να διαχειριστείτε ούτε αυτό το
θέµα- να µας το κάνει µια ανώνυµη εταιρεία, φοβάµαι ότι θα δώ-
σετε τη διακυβέρνηση της χώρας σε καµµιά ανώνυµη εταιρεία
στο τέλος.

Όχι, δεν προτιµάµε τον λιγνίτη. Εγώ σας απαντώ ειλικρινά.
Και επίσης, ακούµε κάτι µεγαλεπήβολα, είναι αυτά που εξαγ-

γείλατε στην Κοζάνη, στην οποία παρεµπιπτόντως πριν φύγουµε
εµείς, είχαν φύγει οι δήµαρχοι που είναι κιόλας από τον δικό σας
πολιτικό χώρο.

Φωτοβολταϊκά: Το είπα και στην πρωτολογία µου, αλλά µάλλον
δεν µε ακούσατε. Αυτά θέλουν πολύ σοβαρές µελέτες, θέλουν
σταδιακή υλοποίηση.

Υπάρχει το βιοµηχανικό λιµάνι στη Ρηνανία που έγινε ζώνη και-
νοτοµίας. Με τι υλικό θα γεµίζουν για να σταθούν τα φωτοβολ-
ταϊκά; Σε ποια εδάφη οριζόντια; Σε ποιο ανάγλυφο; Με τι χωρο-
ταξικό;

Ξαναφέρνω το θέµα των διαφορικών καθιζήσεων, των συµπυ-
κνώσεων. Αυτά θέλουν χρόνο, αλλά κυρίως θέλουν σοβαρές µε-
λέτες που αυτήν τη στιγµή είναι µόνο εξαγγελίες. Αυτό είναι το
πρόβληµα το οποίο είναι, όµως, πάρα πολύ µεγάλο. Όλα είναι
σε επίπεδο εξαγγελιών. Δεν έχουµε δει τίποτα, δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να δούµε κάτι. 

Καύση απορριµµάτων: Ακούσαµε πολύ ωραία εξαγγελία. Ξέ-
ρετε γιατί µιλάτε; Ξέρετε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν επιλέγει
τα σχέδια καύσης σύµµεικτων απορριµµάτων; Μα, δεν ξέρετε και
για τα σύµµεικτα απορρίµµατα. Και πού θα βρείτε τα δευτερο-
γενή που θα τα επιτρέψουν; Και τι λέει ο ΕΔΣΝΑ της περιφέ-
ρειας; Ακούστε λίγο, η πολιτική έχει και τεχνικό κοµµάτι, έχει και
την επιστήµη και έχει και τη διεθνή εµπειρία. Δεν µπορούµε να
πετάµε λέξεις και εξαγγελίες και να χειροκροτούν οι ιθαγενείς.
Και όµως, ο κόσµος της δυτικής Μακεδονίας το είδε αυτό, θα
γίνει και σχολιασµός. Για τι πράγµα µιλάτε ακριβώς; Τι είναι αυτό;
Πώς το έχετε φανταστεί δηλαδή;

Και αντί να πάτε σε δράσεις και να στηρίξετε την περιοχή, να
ικανοποιηθεί, σήµερα είναι ο κ. Καράογλου –µε πληροφόρησαν-
στην περιοχή µου, έχει πάει στον ΑΗΣ Μελίτης, ο οποίος ήδη
είναι κλειστός δύο µήνες -είχαµε τις αυταναφλέξεις- και έχει
δώσει υποσχέσεις ότι θα πιέσει την Κυβέρνηση να δει τα προ-
βλήµατα του κόσµου. Μακάρι, καλοδεχούµενο, αν έρθει να σας
πιέσει ο κ. Καράογλου.

Κλείνετε τις σχολές, µεταξύ των οποίων θα αναφέρω ειδικό-
τερα τη Β’ σχολή του Γεωπονικού, που σύµφωνα και µε τη µελέτη
του ΓΕΩΤΕΕ θα µπορούσε να συνεισφέρει πάρα πολύ στο ανα-
πτυξιακό µοντέλο στρατηγικά για πιστοποιηµένα προϊόντα, για
τυποποίηση, µεταποίηση. Αυτά εσείς τα θεωρείτε τίποτα. Αυτά
είναι ανάπτυξη για έναν τόπο. Δεν είναι ένα φωτοβολταϊκό µε-
γάλο, νοµίζω ότι θα είναι το µεγαλύτερο στον πλανήτη, το οποίο
δεν ξέρω ακόµα σε τι εδάφη…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIΓ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 11083



ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, τελειώνω. 
Και επαναφέρω το θέµα των τηλεθερµάνσεων. Εάν δεν σας

πείθει το γεγονός ότι όλη η Ευρώπη ποντάρει και επενδύει χρήµα
για τις τηλεθερµάνσεις και εάν εσείς στη Φλώρινα -τόσα χρόνια
είχατε µεγάλη ευθύνη, τα είπαµε και πριν- τώρα που είναι έτοιµο
το δίκτυο, ξαφνικά λέτε πάµε πίσω, θα πάρουν τα σπίτια φυσικό
αέριο να θερµανθούν, κάνετε πολύ µεγάλο λάθος. Σε αυτό θα
βρείτε απέναντί σας όλη την κοινωνία, γιατί υπάρχουν τρόποι µε
διαφορετικό θερµικό φορτίο. Όµως, η τηλεθέρµανση θα λειτουρ-
γήσει. Δηλαδή έξω γίνονται πράγµατα απίστευτα, θερµότητα
από το µετρό µετατρέπεται σε ενεργειακή, µεγάλες λίµνες χρη-
σιµοποιούνται, αλλά µε µελέτες, µε σοβαρότητα, όχι µε εξαγγε-
λίες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ τώρα
την κ. Καλλιόπη Βέττα να λάβει τον λόγο για τη δευτερολογία
της. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Χατζηδάκη, οµολογώ ότι σήµερα χάσατε την ψυχραιµία

σας, δεν πήραµε καθόλου -µα καθόλου- απαντήσεις στα συγκε-
κριµένα ζητήµατα που θέσαµε ούτε για την «Πτολεµαΐδα V» ούτε
για τις αποκαταστάσεις. Δεν πήραµε απαντήσεις για το µη σχέ-
διο -που δεν έχετε σχέδιο- δεν πήραµε απαντήσεις για την Ακ-
ρινή, για τις θέσεις εργασίας που χάνονται και για τόσα ερωτή-
µατα.

Αντίθετα -και ειδικά στο πρόσωπό µου µπορώ να πω- ότι φτά-
σατε στο σηµείο -να µου επιτρέψετε να πω- να λαϊκίσετε. Είχα
άλλη άποψη για εσάς, είµαι νέα Βουλευτής, πίστευα ότι είστε
ένας µετριοπαθής άνθρωπος. Φθάσατε στο σηµείο να λαϊκίσετε
και στο πρόσωπό µου.

Θα σας απαντήσω, λοιπόν, αφού σας ενδιαφέρει πολύ η
άποψή µου για το αν είµαι υπέρ ή κατά της απολιγνιτοποίησης.
Και µάλιστα, φτάσαµε και στο λαϊκίστικο δίληµµα που άκουσα,
αν είµαστε µε τους λιγνίτες ή αν είµαστε µε τις ΑΠΕ.

Εσείς, λοιπόν, είστε ενάντια στις ΑΠΕ και µπορώ να σας πω
συγκεκριµένα ότι η δυτική Μακεδονία, η Μεγαλόπολη, οι εργα-
ζόµενοι, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν αντιδρούν γενικά στην απολιγνι-
τοποίηση. Εξάλλου, την πορεία προς την κλιµατική ουδετερό-
τητα της χώρας µε ανταγωνιστική οικονοµία και όρθια κοινωνία
ο ΣΥΡΙΖΑ τη σχεδίασε στο ΕΣΕΚ που κατατέθηκε στην Ευρω-
παϊκή Ένωση τον Γενάρη του 2019 και µάλιστα πήρε τα εύσηµα
για αυτό το ΕΣΕΚ, το Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το
Κλίµα. 

Αντιδρούµε, όµως, στη χωρίς σχέδιο, βίαιη, άδικη, πρόχειρη
απολιγνιτοποίηση που γίνεται για να ικανοποιήσει η Νέα Δηµο-
κρατία τις ιδιωτικές µονάδες φυσικού αερίου και να εκποιήσει τα
δίκτυα και τις ενεργειακές εταιρείες της χώρας, που δεν διασφα-
λίζει τις θέσεις εργασίας, που δεν διασφαλίζει τη µη αύξηση του
ρεύµατος, που ήδη οι καταναλωτές βλέπουν την τελευταία αύ-
ξηση που κάνατε έως 20% ήδη στις τσέπες τους µε τους τελευ-
ταίους λογαριασµούς που ήρθαν και δεν διασφαλίζει, επίσης, την
ενεργειακή επάρκεια της χώρας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ για το ΕΣΕΚ του 2030 και για τη δίκαιη µετάβαση και
την αποεπένδυση έκανε διαβούλευση µε δηµόσια ανάρτηση, σας
θυµίζουµε, προτάσεις και πολλά δηµόσια fora, ενώ η Νέα Δηµο-
κρατία έκανε αυτή την ηµερίδα που είπατε πριν. Και µάλιστα,
έφτασε στο σηµείο να πει κάποιος -αν κατάλαβα καλά, µε µια επι-
φύλαξη- ότι ήταν δογµατικοί αυτοί που αποχώρησαν.

Σας πληροφορούµε, κύριε Χατζηδάκη, ότι οι δήµαρχοι και η
τοπική κοινωνία που αποχώρησε από αυτήν την ηµερίδα µε τον
τρόπο που έγινε δεν είναι µέλη του ΣΥΡΙΖΑ ούτε τα επιµελητήρια
που έφυγαν. Κάνατε µία ηµερίδα µόνοι σας.

Και επειδή θέλετε να οικοδοµήσετε ένα οικολογικό προφίλ,
αυτό καταρρέει πάρα πολύ γρήγορα, γιατί το φυσικό αέριο είναι
ορυκτό καύσιµο, είναι καύσιµο µετάβασης και δεν είναι επιλογή
ξεκάθαρα φιλική προς το περιβάλλον, ενώ δεν εξασφαλίζεται η
ενεργειακή επάρκεια καυσίµου για τη χώρα σε µια περίοδο γεω-
πολιτικών αναταράξεων, πόσω µάλλον όταν επίκειται αύξηση της
τιµής του, πόσω µάλλον δε όταν αλλάζετε το µείγµα που εµείς
είχαµε προκρίνει, να πάµε δηλαδή από τον λιγνίτη στις ΑΠΕ, ενώ

εσείς βάζετε για πολλά χρόνια µέσα τις ιδιωτικές εταιρείες του
φυσικού αερίου.

Το προφίλ σας επίσης καταρρέει, γιατί η Παγκόσµια Τράπεζα,
όπως οι ίδιοι παραδέχεστε, δεν εντάσσει στις επιλέξιµες δράσεις
της τη δανειοδότηση επενδύσεων που αφορούν το φυσικό αέριο
ακριβώς λόγω της επικείµενης απόσυρσης του συγκεκριµένου
καυσίµου τα επόµενα χρόνια.

Καταρρέει γιατί να σας θυµίσω ότι οι ίδιοι οι Ευρωβουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας πρόσφατα αρνήθηκαν να στηρίξουν ψή-
φισµα για τα δάση του Αµαζονίου, στοιχιζόµενοι πίσω από τις µι-
κροπολιτικές και τις επιδιώξεις του Μπολσονάρου.

Καταρρέει, τέλος, γιατί µε κάθε αφορµή και σε κάθε νοµοσχέ-
διο διατρανώνεται η πίστη της Νέας Δηµοκρατίας ότι το κράτος
πρέπει να σαρώσει κάθε εµπόδιο για την προσέλκυση επενδύ-
σεων, εµπόδια τα οποία για την ίδια είναι η περιβαντολογική, ερ-
γασιακή και αρχαιολογική νοµοθεσία.

Και τελευταία αφορµή µάς δώσατε µε την παρουσίαση βασι-
κών αρχών του επικείµενου νοµοσχεδίου του ΥΠΕΝ. Είπατε ότι
νικήσατε στις εκλογές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. Έχετε υπερβεί τον χρόνο σας.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Σαφώς είναι σεβαστή -ολοκληρώνω µε
αυτό- η απόφαση του ελληνικού λαού, αλλά σας ξαναθυµίζω ότι
εσείς στον προεκλογικό σας λόγο δεν αναφέρατε καθόλου για
το κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων. Και ελπίζω ότι οι περιοχές,
έτσι όπως σας γυρίζουν τώρα την πλάτη, θα σας γυρίσουν και
την πλάτη στις επόµενες εκλογές, ακριβώς γιατί τους ξεγελά-
σατε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ήθελα να ευχαριστήσω τον ΣΥΡΙΖΑ για την πρωτοβουλία που
ανέλαβε να καταθέσει αυτήν την επερώτηση. Θα ήθελα να τον
ευχαριστήσω από µια τελείως –θέλω να πω- κοµµατική σκοπιά
δική µας, της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πρώτον, θα ήθελα να τον ευχαριστήσω για το ύφος, για τα ψέ-
µατα που αράδιασε και τα οποία είναι τόσο καταφανή, ώστε τα
γνωρίζουν οι πάντες, τουλάχιστον οι κάτοικοι των λιγνιτικών πε-
ριοχών και την ένταση την οποία υιοθέτησαν ορισµένα στελέχη
του στην επερώτηση, παρουσιάζοντας την Κυβέρνηση περίπου
ως εγκληµατική οργάνωση η οποία θέλει να αφήσει τους ανθρώ-
πους να παγώσουν, η οποία δεν θέλει να αφήσει λίθον επί λίθου
περίπου στις περιοχές αυτές.

Δεύτερον, θα ήθελα να τον ευχαριστήσω τον ΣΥΡΙΖΑ για τη
σύγχυση η οποία αναδείχθηκε στη συζήτηση της επερώτησης
τόσο στις πρωτολογίες όσο και στις δευτερολογίες των συνα-
δέλφων από τον ΣΥΡΙΖΑ οι οποίοι υποστήριξαν διαφορετικές και
αλληλοσυγκρουόµενες µεταξύ τους θέσεις.

Και επίσης, θα ήθελα να τους ευχαριστήσω για τη φτώχεια των
επιχειρηµάτων τους που ήταν τέτοια, ώστε στο τέλος η συζήτηση
εξετράπη σε άλλα ζητήµατα, καθώς προφανώς δεν είχαν να προ-
σθέσουν κάτι για το αντικείµενο της σηµερινής συζήτησης που
είναι η απολιγνιτοποίηση.

Ξεκινώ από το τελευταίο, για να κάνω δύο πολύ σύντοµες ανα-
φορές. Έγινε αναφορά από τον κ. Φάµελλο στις περιβαλλοντικές
αδειοδοτήσεις. Ναι, θέλουµε να τις απλουστεύσουµε. Πράγµατι
θέλουµε να τις απλουστεύσουµε. Είµαστε περήφανοι που θέ-
λουµε να τις απλουστεύσουµε. Οι περιβαλλοντικές αδειοδοτή-
σεις -η έγκριση περιβαλλοντικών όρων- διαρκούν σε ορισµένες
περιπτώσεις και έξι και οκτώ χρόνια. Εποµένως, αυτό δεν µπορεί
να υπηρετήσει τον στόχο της χώρας να προσελκύσει νέες επεν-
δύσεις και στις λιγνιτικές περιοχές, για να βρουν οι άνθρωποι
δουλειά. Βεβαίως, είναι προφανές ότι την απλούστευση αυτή θα
την κάνουµε λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλες τις αυστηρές –έτσι κι
αλλιώς- προϋποθέσεις του Ενωσιακού Δικαίου, διότι είµαστε
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα εφαρµόσουµε τα
ευρωπαϊκά πρότυπα.

Υπήρξε, επίσης, κριτική για τις προστατευόµενες περιοχές,
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διότι υπήρξε µία παραδροµή στο σχέδιο νόµου, η οποία διορθώ-
θηκε µέσα σε δύο ώρες διότι προβλέφθηκε -προφανώς από ένα
λάθος το οποίο το καταλαβαίνει και µικρό παιδί- ότι µπορεί να γί-
νονται εξορύξεις σε περιοχές «NATURA» απόλυτης προστασίας.
Δηλαδή, θα έπρεπε να πιστεύει κάποιος ότι εµείς στην Κυβέρ-
νηση είµαστε τρελοί για δέσιµο να πιστεύουµε ότι στην κορυφή
του Ολύµπου ή στο Φαράγγι της Σαµαριάς θα πάµε να κάνουµε
εξορύξεις. 

Αν θέλετε να κάνετε αντιπολίτευση µε αυτόν τον τρόπο, σας
ευχαριστούµε. Η διαφορά των δεκατεσσάρων µονάδων στη χθε-
σινή δηµοσκόπηση θα αυξηθεί ακόµα περισσότερο.

Τώρα θα αναφερθώ στη ΔΕΗ, που και αυτή είναι αντικείµενο
συζητήσεως. Θα αναφερθώ σε τρία σηµεία. Ειπώθηκε –νοµίζω
από την κ. Ξενογιαννακοπούλου- ότι µας παραδόθηκε η ΔΕΗ σε
καλή κατάσταση! Ήταν τόσο καλή η κατάσταση που ο ορκωτός
εκτιµητής -έχω καταθέσει κατ’ επανάληψη σηµείωµα στα Πρα-
κτικά- έλεγε πέρυσι την άνοιξη ότι υπάρχει πρόβληµα βιωσιµό-
τητας στη ΔΕΗ. Τι άλλο πια να πει κανείς και τι άλλο πιστο-
ποιητικό να προσκοµίσει για να δείξει το τραγικό χάλι της επιχεί-
ρησης!

Ειπώθηκε, επίσης, ότι τα ΝΟΜΕ δήθεν τα συµφωνήσαµε εµείς.
Έχει ειπωθεί πάρα πολλές φορές. Έχω φέρει τους νόµους. Έχω
φέρει τις αποφάσεις του ΣΥΡΙΖΑ. Έχω δείξει ότι τα ΝΟΜΕ ξεκί-
νησαν να εφαρµόζονται το 2016. Ποιος ήταν κυβέρνηση το 2016;
Μήπως ήµασταν εµείς και το είχαµε ξεχάσει;

Επίσης, ο κ. Φάµελλος –και, µάλιστα, σε µία πολιτική θεατρική
παράσταση- ζήτησε να κατατεθούν και στοιχεία, αναφερόµενος
σε δύο αριθµούς οι οποίοι δεν έχουν καµµία σχέση µεταξύ τους.
Είπε: «Ποιος λέει την αλήθεια; Ο Χατζηδάκης, ο οποίος λέει ότι
η ΔΕΗ µπήκε µέσα από τους λιγνίτες 300 εκατοµµύρια ευρώ το
2019, ή ο Στάσσης, ο Διευθύνων Σύµβουλος της ΔΕΗ, ο οποίος
λέει ότι η ΔΕΗ θα έχει προ φόρων και αποσβέσεων κέρδη το
2020 700 εκατοµµύρια ευρώ;».

Μα, είναι ολοφάνερο και σε ένα παιδί που πάει στο γυµνάσιο
ότι είναι άλλο το ένα πράγµα και άλλο το άλλο. Εγώ µιλώ για τη
ζηµιά που έχει µόνο από τις λιγνιτικές µονάδες σε ένα τµήµα της
δράσης της και ο κ. Στάσσης µιλάει για το σύνολο της λειτουρ-
γίας.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Βάζει µέσα το σύνολο της λειτουργίας της ΔΕΗ και, µάλιστα,

µιλάει και για µία διαφορετική χρονιά.
Θα σας τα προσκοµίσουµε, λοιπόν, τα έγγραφα να τα κρατή-

σετε στο αρχείο σας, για να κάνετε την αυτοκριτική σας ίσως κά-
ποτε, σχετικά µε το τι κάθεστε και λέτε απ’ αυτό εδώ το Βήµα και
µάλιστα κοµπάζοντας.

Θα αναφερθώ στην απολιγνιτοποίηση, γιατί εδώ έχετε ξεπε-
ράσει τους εαυτούς σας. Θα σταθώ µόνο σε δύο παραδείγµατα.

Λέει, λοιπόν, ο κ. Φάµελλος -θα αναφερθώ στον κ. Φάµελλο
και στην κ. Ξενογιαννακοπούλου- «Εµείς θέλουµε κλιµατική ου-
δετερότητα το 2050…» -εντάξει, θέλουµε κλιµατική ουδετερό-
τητα το 2050- «…και θέλουµε γρήγορη απανθρακοποίηση».
Συγχαρητήρια! Τι σηµαίνει ο όρος «απανθρακοποίηση» στην Ελ-
λάδα; Τι σηµαίνει; Σηµαίνει απολιγνιτοποίηση, διότι το µόνο καύ-
σιµο που υπάρχει σε αυτήν την κατηγορία είναι ο λιγνίτης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και το φυσικό αέριο. Μη λέτε ψέ-
µατα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,
κύριε Φάµελλε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εποµένως, λοιπόν, θέλετε και εσείς να πάµε
στην απολιγνιτοποίηση και έχουµε και κάποιες διαφορές στα
χρόνια. 

Όµως, εδώ περνάω στη δεύτερη παρατήρηση της κ. Ξενογιαν-
νακοπούλου, η οποία λέει «Εµάς τι µας ρωτάτε; Τι ρωτάτε τι πι-
στεύουµε εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ; Θέλουµε ένα λογικό χρονοδιά-
γραµµα απολιγνιτοποίησης».

Μάλιστα. Πραγµατικά, δεν περίµενα από την κ. Ξενογιαννακο-
πούλου που την ξέρω τόσα χρόνια –και, φυσικά, από κανέναν
άλλον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ- να έρθει και να πει «Πιστεύουµε
σε ένα παράλογο χρονοδιάγραµµα αποκρατικοποίησης». Όλοι
θέλουµε ένα λογικό χρονοδιάγραµµα. Όµως, ποιο είναι αυτό το

λογικό; Και γιατί µας το κρατάτε µυστικό; Και εµείς, καλά, πείτε
ότι είµαστε ερασιτέχνες, ανάλγητοι και θέλουµε να παγώσει ο
κόσµος και όλα τα υπόλοιπα. Εσείς που είστε λογικοί και προ-
οδευτικοί και δεν θέλετε να παγώσει ο κόσµος, αλλά θέλετε να
τον ζεσταίνετε, γιατί το κρατάτε µυστικό αυτό το χρονοδιά-
γραµµα και δεν µας λέτε «Βρε παιδάκι µου, εσείς λέτε για το
2023, εκτός από την «Πτολεµαΐδα V» που θέλουµε να την πάµε
το 2028». Έτσι λέµε εµείς. Ωραία. Εσείς που πιστεύετε στο λο-
γικό χρονοδιάγραµµα, πείτε το µας και εµείς δεν αποκλείεται, ξέ-
ρετε, να ακούσουµε αυτό το επτασφράγιστο µυστικό το οποίο
το κρατάτε καλά φυλαγµένο µέχρι τώρα. 

Πείτε, σας παρακαλώ…
(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Νοµίζω ότι έχετε έναν γύρο τοποθετήσεων ακόµα. Εδώ είµα-
στε να σας ακούσουµε εσάς, το προοδευτικό κόµµα της χώρας,
που φέρνετε τη µια προοδευτική θέση µετά την άλλη. Να µας
πείτε ποια είναι η θέση σας.

Θέλω να προχωρήσω και να πω ότι προφανώς από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ υπήρχε στο παρελθόν -και εξακολουθεί να υπάρχει-
έλλειψη σχεδίου για την απολιγνιτοποίηση. Υπάρχουν µόνο
θολές συζητήσεις και κραυγές χωρίς κανένα νόηµα και χωρίς
καµµία απήχηση, βεβαίως και στην τοπική κοινωνία.

Από εκεί και πέρα, εκτός όλων όσων σας είπα στην αρχή,
επειδή στις δευτερολογίες σας ιδιαίτερα σταθήκατε στην περι-
βαλλοντική σας ευαισθησία, θέλω να σας αφιερώσω µε αγάπη
δύο ακόµα κατορθώµατά σας, που δείχνουν πραγµατικά πόσο
πράσινο κόµµα είστε. Το πρώτο πράσινο κατόρθωµα, επιπλέον
των προηγουµένων, είναι γνωστό και, παρακαλώ, αµφισβητήστε
το. Με τη δική σας διακυβέρνηση είχατε λιγνιτικές µονάδες ηλε-
κτροπαραγωγής σε λειτουργία µε αποφάσεις έγκρισης περιβαλ-
λοντικών όρων -γι’ αυτούς τους όρους που µας κατηγορούσατε
προηγουµένως ότι εµείς θέλουµε να τους καταργήσουµε και
ούτω καθ’ εξής- που έχουν λήξει! Θα πείτε «Καλά τα λες», έτσι;

Συνεχίζω. Οι περιβαλλοντικοί όροι των µονάδων Μεγαλόπολη
3 και 4 έπρεπε να είχαν εκδοθεί ως το 2016. Τελικά εκδόθηκαν
το 2017, κατέπεσαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας επειδή ήταν
εκπρόθεσµες και το 2019 επί δικής µας Κυβέρνησης λύθηκε το
πρόβληµα µε την έκδοση νέων ΑΕΠ.

Ένα δεύτερο κατόρθωµα της «πράσινης» διακυβέρνησης και
της «πράσινης» Αριστεράς είναι το εξής: Είχατε λιγνιτικές µονά-
δες που λειτουργούσαν µε υπέρβαση των ωρών λειτουργίας που
προβλέπονται από τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό Εκποµπών, δηλαδή
από αυτά που λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία υποτίθεται
ότι θα εκτεθούµε εµείς, ενώ δεν είχατε εκτεθεί εσείς που κάνατε
όλα αυτά. Θυµάστε, φαντάζοµαι, την προειδοποιητική επιστολή
της επιτροπής για παραποµπή στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο σε συ-
νέχεια της απόφασης που υπέγραψε ο κ. Σταθάκης για παρά-
ταση λειτουργίας του Αµυνταίου και της Καρδιάς, δηλαδή των
πιο παλιών και ρυπογόνων µονάδων.

Αυτά είναι πάρα πολύ συγκεκριµένα και σας προκαλώ να τα
αρνηθείτε. Σας προκαλώ να τα αρνηθείτε εσείς η «πράσινη» Αρι-
στερά!

Επειδή λέτε και ξαναλέτε εσείς που δεν καταθέσατε καµµία
πρόταση σε όλη τη συζήτηση που κάναµε εδώ πέρα -και είναι µο-
ναδικό κατόρθωµα να µιλάµε τόση ώρα και να µη φέρνετε ούτε
µία πρόταση, το Κινήµατος Αλλαγής τουλάχιστον κατέθεσε κά-
ποια πράγµατα, εσείς από τον ΣΥΡΙΖΑ απολύτως τίποτα- εγώ σας
διαβάζω σε τίτλους τι θέλουµε εµείς να υλοποιήσουµε -και
έχουµε ξεκινήσει κάποια από αυτά να τα υλοποιούµε- µέχρι την
εκπόνηση του master plan, του συνολικού σχεδίου το οποίο θα
παρουσιάσουµε το καλοκαίρι, τον Ιούνιο.

Τα λέω σε τίτλους για τα Πρακτικά, για να είναι σαφή και στον
τελευταίο πολίτη που δεν τα έχει ακούσει: Πρώτον, απόδοση του
λιγνιτικού πόρου της ΔΕΗ ύψους 136 εκατοµµυρίων ευρώ για
την περίοδο 2015-2018, αυτά που δεν δώσατε εσείς.

Δεύτερον, κατασκευή φωτοβολταϊκών πάρκων ισχύος 2GW
στα λιγνιτικά πεδία ΔΕΗ στη δυτική Μακεδονία και 1GW στη Με-
γαλόπολη.

Τρίτον, συµφωνία των ΕΛΠΕ µε τη Γερµανική UV για την κατα-
σκευή του µεγαλύτερου φωτοβολταϊκού σταθµού στην Ελλάδα
ισχύος 205 MW στην περιοχή της Κοζάνης.
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Τέταρτον, πρόγραµµα εθελούσιας εξόδου για τους εργαζόµε-
νους της ΔΕΗ, αυτοχρηµατοδοτούµενης εθελούσιας εξόδου,
προγραµµατισµένο απολύτως και παρουσιασµένο στο business
plan της ΔΕΗ. 

Πέµπτον, ταχεία έναρξη των εργασιών αποκατάστασης των λι-
γνιτωρυχείων εν είδει δραστηριότητος-γέφυρα, ιδίως για τους
εργολαβικούς εργαζοµένους. 

Έκτον, ανάπτυξη των δικτύων φυσικού αερίου-τηλεθέρµαν-
σης.

Έβδοµον, προσαρµογή του χωροταξικού σχεδιασµού σε σχε-
διαζόµενες χρήσεις των εδαφών.

Όγδοον, διατήρηση του εκπτωτικού τιµολογίου της ΔΕΗ για
τις λιγνιτικές περιοχές, γιατί και αυτό λέγατε ότι θα το καταργή-
σουµε.

Ένατον, επιχορήγηση ύψους 60 εκατοµµυρίων ευρώ από το
Πράσινο Ταµείο.

Δέκατον, δηµιουργία µονάδας ηλεκτροπαραγωγής για τα
απορρίµµατα σε συνεργασία µε το τοπικό ΦΟΔΣΑ.

Ενδέκατον, αναβάθµιση του ρόλου του Πανεπιστηµίου Δυτικής
Μακεδονίας.

Δωδέκατον, ειδικά φορολογικά κίνητρα και φοροαπαλλαγές
σε συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Δέκατο τρίτο, ένα πρόγραµµα από εθνικούς και ευρωπαϊκούς
πόρους της τάξεως των 3,7 µε 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ ειδικά, σας παρα-
καλώ είτε σήµερα –νοµίζω ότι έχετε ακόµη κάποιες τοποθετή-
σεις- είτε όποτε νοµίζετε ή βρείτε χρόνο, να µας πείτε µε τι
διαφωνείτε από όλα αυτά τα οποία είπαµε … 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Με όλα, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): … µε τι ενδεχοµένως συµφωνείτε –µπορεί ενδε-
χοµένως να συµφωνήσετε και σε κάτι- και από εκεί και πέρα
ακόµη και αν διαφωνείτε µε όλα, έχετε υποχρέωση στους ψηφο-
φόρους σας πρωτίστως, για να µην τους κοροϊδεύετε κατάµου-
τρα µε τόσο µεγάλη πολιτική υποκρισία, να βγείτε και να πείτε
«εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, η «πράσινη Αριστερά» του Παναθηναϊκού» -
διότι πράσινο πουθενά αλλού δεν βλέπω- «προτείνουµε ένα, δύο,
τρία, τέσσερα, πέντε, για να συγκρίνει ο κόσµος τις δικές µας
προτάσεις µε τις δικές σας, διότι προς το παρόν είµαστε 12-0,
δώδεκα προτάσεις εµείς, καµµία εσείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Ξενογιαννα-
κοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον
λόγο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, σας ακούσαµε µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον και
πρέπει να ξέρετε ότι επειδή ακριβώς, όπως σας είπαµε όλοι οι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή η επερώτηση ήταν προϊόν της
συγκεκριµένης αγωνίας που έρχεται από την περιοχή της δυτι-
κής Μακεδονίας και τη Μεγαλόπολη, να ξέρετε ότι τη συζήτησή
µας την παρακολούθησαν µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον οι κάτοι-
κοι και οι εργαζόµενοι στη ΔΕΗ και είµαι σίγουρη και οι αυτοδι-
οικητικοί παράγοντες και γενικά ο κόσµος σε αυτές τις περιοχές,
γιατί ακριβώς αυτός είναι ο ρόλος της Βουλής και της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. 

Επειδή νοµίζω ότι λιγάκι µπερδέψατε τους ρόλους, ξέρετε,
εµείς είµαστε η Αντιπολίτευση και σας ελέγχουµε. Αυτή την εν-
τολή έχουµε από τον ελληνικό λαό. Εµείς το δικό µας σχέδιο το
είχαµε καταθέσει όταν ήµασταν κυβέρνηση και τις δικές µας δε-
σµεύσεις τις πήραµε και ο τέως Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας σας
είπαµε τι είχε δηλώσει για την κλιµατική ουδετερότητα και το
δικό µας προσχέδιο για το εθνικό σχέδιο ενέργειας και κλίµατος
είχαµε καταθέσει. 

Εσείς ήλθατε χωρίς να τα λάβετε υπ’ όψιν όλα αυτά στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις που ακούσαµε εδώ. Ήρθε ο Πρωθυπουρ-
γός κ. Μητσοτάκης στις 23 Σεπτεµβρίου και έκανε ένα «πυρο-
τέχνηµα» χωρίς προηγούµενη προετοιµασία, χωρίς διάλογο,
χωρίς µελέτη, χωρίς ένα δεδοµένο σχέδιο. Εσείς έχετε την υπο-
χρέωση, εσείς κυβερνάτε, εσείς ελέγχεστε, εσείς καλείστε να

µας πείσετε ότι υπάρχει σχέδιο. 
Εµείς τι καταλάβαµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σήµερα και φαν-

τάζοµαι ότι αυτό κατάλαβε και ο κόσµος που αγωνιά και παρα-
κολουθεί τη συζήτησή µας; Ότι σπεύσατε µετά να εργαστείτε για
να βρείτε και να καλύψετε αυτό το επικοινωνιακό «πυροτέχνηµα»,
το οποίο ενδεχοµένως βασίστηκε και σε κάποιες εντυπώσεις που
θέλατε να καλλιεργήσετε, ενδεχοµένως και στη λογική που εί-
παµε πριν των ιδιωτικοποιήσεων και να µπουν και ιδιώτες στο φυ-
σικό αέριο και όλα αυτά που ειπώθηκαν προηγουµένως και στην
ουσία ήλθατε εδώ και µας επαναλάβατε κάποια µέτρα αποσπα-
σµατικά, αλλά συνολικό σχέδιο εκτίµησης οικονοµικών και κοι-
νωνικών επιπτώσεων, εµείς τουλάχιστον δεν ακούσαµε σήµερα
και ούτε έχουµε δει. Μας φέρατε κάποιες προτάσεις. Μας είπατε
για ένα master plan που θα έλθει τον Ιούνιο και µας είπατε τίτ-
λους στην ουσία πάνω σε αυτό. Βέβαια, ο Ιούνιος είναι ένας χρό-
νος σχεδόν µετά από το «πυροτέχνηµα» του κ. Μητσοτάκη. 

Από εκεί και πέρα, είναι σαφές ότι έχουµε διαφορετικές προ-
σεγγίσεις. Αυτό είναι θεµιτό. Καταλαβαίνουµε τη δική σας αντί-
ληψη, γιατί όταν µιλάτε για τη ΔΕΗ, εσείς αφήσατε πίσω τη
λογική της «µικρής» ΔΕΗ, των ιδιωτικοποιήσεων. Αναφέρθηκα
στον κ. Σαµαρά, όχι γιατί θέλουµε να κάνουµε µια παρελθοντο-
λογία, γιατί όταν εσείς εδώ έρχεστε και µιλάτε για το κόστος που
έχει η ΔΕΗ από τον λιγνίτη, ξέρετε πάρα πολύ καλά -γιατί αυτή
είναι η πραγµατικότητα στην Ευρώπη- ότι αν την περίοδο 2013-
2014 η κυβέρνηση Σαµαρά είχε σπεύσει, όπως έσπευσαν πολλές
ανατολικές χώρες που έχουν χαµηλό ΑΕΠ, πολύ περισσότερο
που εµείς ήµασταν και κάτω από καθεστώς κρίσης, να είχαµε
πάρει απαλλαγές, θα ήταν πολύ διαφορετική η κατάσταση. Παρ’
όλα αυτά κρατήσαµε τη ΔΕΗ όρθια. 

Όσον αφορά τον ορκωτό λογιστή που είπατε, υπήρχε την
άνοιξη µία αντίστοιχη εκτίµηση –όπως ξέρετε πολύ καλά γιατί
παρακολουθείτε τα θέµατα- ότι εάν δεν λαµβάνονταν µέτρα θα
υπήρχε θέµα και η τότε διοίκηση της ΔΕΗ τα πήρε αυτά τα µέτρα
και γι’ αυτό βρήκατε και µία ΔΕΗ όπως αναφέροµαι –και αυτά
είναι στοιχεία και φαντάζοµαι ότι δεν τα αµφισβητείτε- µε δανει-
σµό µειωµένο κατά 1,25 δισεκατοµµύριο και µε προοπτικές που
τουλάχιστον ο ορκωτός λογιστής στον οποίον αναφέρεστε το κα-
λοκαίρι έκανε µία τυπική λογιστική εκτίµηση σύµφωνη µε τον Λο-
γιστικό Κώδικα. Βέβαια, τα στοιχεία που σας είπε ο κ. Φάµελλος
είναι στοιχεία που δίνει η διοίκηση της ΔΕΗ, που δείχνει ότι δεν
υπάρχει ζηµία, αλλά έκλεισε η χρονιά µε κέρδη και βέβαια από
εκεί και πέρα έχει έξοδα.

Ποια είναι η διαφορά; Ότι εµείς µέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο,
όταν άνοιξαν οι αγορές ενέργειας, όπως ξέρετε, τότε είχε κατο-
χυρωθεί η δυνατότητα δηµοσίου συµφέροντος δηµοσίας υπηρε-
σίας και η δυνατότητα να υπάρχουν δηµόσιες επιχειρήσεις, αρκεί
να λειτουργούν µε κάποιες βασικές αρχές όπως του ανταγωνι-
σµού, όπως επίσης υπήρχε και η κοινωνική χάρτα, υπήρχαν οι
συλλογικές διαπραγµατεύσεις, υπήρχε µια σειρά από τέτοια θέ-
µατα. Αυτά, δυστυχώς, στην πορεία και η ίδια η Ευρώπη τα πά-
γωσε σε έναν βαθµό, αλλά είναι φανερό ότι η δική σας Κυβέρ-
νηση δεν θέλει καν να τα αξιοποιήσει. Εµείς όµως τα αξιοποιούµε
όλα αυτά, γιατί πιστέψαµε από τη στιγµή που βγήκαµε από τα
µνηµόνια ότι έπρεπε να επανέλθουν και οι συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις και η κλαδική σύµβαση και τα εργασιακά δικαιώµατα
της ΔΕΗ που εσείς αυτήν τη στιγµή τα έχετε παραµερίσει, γιατί
πιστεύουµε πραγµατικά –και αυτό το είπαν όλοι οι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ- σε µια δίκαιη µετάβαση αυτήν την στιγµή. Δεν είπα
απλώς λογικό πρόγραµµα. Είπα λογικό, βιώσιµο πρόγραµµα, µια
στρατηγική βιώσιµης, δίκαιης µετάβασης που πρέπει να έχει για
εµάς και ισχυρή δηµόσια πολιτική. Θέλει δηµοκρατικό προγραµ-
µατισµό, θέλει κοινωνικό διάλογο. 

Είπε πολύ σωστά και η κ. Βέττα προηγουµένως, που είναι Βου-
λευτής µας στην Κοζάνη, ότι απ’ όλους αυτούς τους οποίους κα-
τηγορείτε ότι αποχώρησαν, ελάχιστοι είναι µέλη του ΣΥΡΙΖΑ. Οι
περισσότεροι είναι δικά σας στελέχη. Αυτό δείχνει ότι εµείς δεν
κάνουµε εδώ κάποιον λαϊκισµό. Μεταφέρουµε µια γνήσια αγωνία
και στο κάτω-κάτω αν εσείς δεν έχετε κατορθώσει να πείσετε τα
δικά σας στελέχη µε αυτό το «πυροτέχνηµα» του κ. Μητσοτάκη,
νοµίζω ότι έχετε κι εσείς πρόβληµα και απέναντι στον ελληνικό
λαό και εσωτερικό πρόβληµα µέσα στο κόµµα σας. 
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Σε κάθε περίπτωση, εµείς θεωρούµε ότι ήταν χρήσιµη αυτή η
επερώτηση για τη δηµοκρατία και αυτός είναι και ο ρόλος µας.
Μη µας µιλάτε, όµως, µε απάντηση τις δηµοσκοπήσεις. Ακόµη
και µε την καθαρή εντολή της αυτοδυναµίας που πήρατε, η πε-
ρίοδος χάριτος έχει τελειώσει. Κλείνετε οκτώ µήνες στη διακυ-
βέρνηση. Κρίνεστε µε βάση τα έργα σας, τα αποτελέσµατά σας
και από εκεί και πέρα µακάρι αυτή η δηµοκρατική διαδικασία να
σας ωθήσει να κάνετε έναν ουσιαστικό διάλογο µε τους τοπικούς
φορείς, τους εργαζόµενους και να δείτε λίγο διαφορετικά πράγ-
µατα στην προοπτική τού να παρουσιάσετε πραγµατικά ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο και εδώ είµαστε για να το συζητήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για την τριτολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κλείνουµε κατά τον Κανονισµό. Όλα έχουν λεχ-
θεί. Θα κάνω δύο πολύ σύντοµες παρατηρήσεις, σχολιάζοντας
αυτά τα οποία είπε η κ. Ξενογιαννακοπούλου. 

Πρώτον, σε σχέση µε τη ΔΕΗ, ο ορκωτός ελεγκτής ήταν ο
ίδιος τον Μάρτιο- Απρίλιο πέρυσι και ο ίδιος ήταν και τον Σεπτέµ-
βριο.

Την ίδια µεθοδολογία ακολούθησε και στη µια περίπτωση και
στην άλλη περίπτωση, δηλαδή έλαβε υπ’ όψιν του τα στοιχεία
της επιχείρησης, της εκάστοτε διοίκησης. Στην πρώτη περί-
πτωση είπε ότι η ΔΕΗ έχει θέµα βιωσιµότητας και -ειρήσθω εν
παρόδω- η προηγούµενη διοίκηση δεν έλαβε από τότε µέχρι τις
εκλογές κανένα µέτρο. Μπορεί να την εµποδίσατε εσείς ως κυ-
βέρνηση. Πάντως, δεν έλαβε και γι’ αυτό είχαµε και το δραµατικό
πρόβληµα το καλοκαίρι. Στην άλλη περίπτωση, τον Σεπτέµβριο
ο ορκωτός λογιστής είπε ότι η ΔΕΗ ξεπέρασε το πρόβληµα της
βιωσιµότητας. Δεν είπε ότι είναι σε κήπους µε τριαντάφυλλα,
πάντως είπε ότι ξεπέρασε το πρόβληµα της βιωσιµότητας. Αυτό
είναι αναντίρρητο. Δεν πάτε να το λέτε χίλιες φορές; Όσο περισ-
σότερο το λέτε, τόσο περισσότερο εκτίθεστε.

Δεύτερον, νοµίζω και από την καταληκτική τοποθέτηση της
Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου σας, αποδείχτηκε ότι δεν έχετε
καµµία πρόταση. Καµµία πρόταση! Πραγµατικά, εντυπωσιάζοµαι.
Πραγµατικά, εντυπωσιάζοµαι! Ήλθατε εδώ να κατηγορήσετε την
Κυβέρνηση. Πολύ καλά. Είστε Αντιπολίτευση, πρέπει να µας

ελέγχετε, δεν είµαστε αλάνθαστοι, ο θεσµικός σας ρόλος είναι.
Είµαστε εδώ όµως, τρεισήµισι ώρες. Τρεισήµισι ώρες! Εµείς εί-
παµε τι θα κάνουµε. Δεν σας αρέσει, πολύ καλά. Είπαµε ότι θα
έρθουµε να το διευρύνουµε και µε το master plan, το οποίο θα
παρουσιάσουµε µέχρι το καλοκαίρι. Σας παρουσίασα τα δώδεκα
µέτρα τα οποία εν τω µεταξύ έχουµε ξεκινήσει να εφαρµόζουµε.
Εσείς δεν παρουσιάσατε µια πρόταση, µισή! Μισή! Είστε κόµµα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είστε κόµµα προοδευτικό -λέτε
ότι είστε προοδευτικό- και κυβερνούσατε µέχρι πριν από µερι-
κούς µήνες. Και για την τιµή των όπλων, συνεννοηθείτε µεταξύ
σας, έπρεπε να φέρετε τρεις προτάσεις. Δεν τα ξέρουµε όλα.
Τρεις προτάσεις! Ζήσαµε αυτήν την αντίδραση, προφανώς, γιατί
είχατε ένδεια επιχειρηµάτων στην Κοζάνη, ήρθατε, µας καταγ-
γείλατε και φύγατε και ήρθατε σήµερα εδώ να µας καταγγείλετε
ξανά. Επειδή εδώ, όµως, είναι οργανωµένη η συζήτηση φάνηκε
η ένδεια των επιχειρηµάτων σας και οι διαφορετικές απόψεις µε-
ταξύ σας. 

Ο κόσµος πια µπορεί να συγκρίνει: Η «πράσινη» Αριστερά που
στο λιγνίτη είναι κάπως µαύρη και εµείς που έχουµε ένα σχέδιο,
το οποίο ακολουθεί τις καλές ευρωπαϊκές πρακτικές. Δεν ανα-
καλύψαµε τον τροχό. Βλέπουµε τι γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, συνεργαζόµαστε µε ευρωπαϊκούς θεσµούς, µιλάµε ειδικά
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα στηριχτούµε και σε χρηµα-
τοδότηση και από κοινοτικούς και εθνικούς πόρους. Θα κάνουµε
όλα αυτά τα οποία έχουµε πει, έτσι ώστε η δυτική Μακεδονία και
η Μεγαλόπολη να έχουν µια δίκαια µετάβαση, να έχουν µέλλον,
να έχουν ευρωπαϊκό µέλλον και µετά το λιγνίτη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’
αριθµόν 14/8/20-2-2020 επίκαιρης επερώτησης προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.40’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα
9 Μαρτίου 2020 και ώρα 18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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